
سفر به قلب مشكلات
این روزها  حضور بی واسطه سید ابراهیم رئیسي در میان مردم، موجب افزایش امید در جامعه شده است

یادداشت
مالكشريعتي؛عضو كمیسیون انرژي مجلس

حملات ســایبري اخیر به ایران همزمان با گام هاي 
مؤثر دولت سیزدهم در كاهش مشكلات كشور صورت 
مي گیرد. با شروع فعالیت دولت آقاي رئیسي امیدواري 
به حل مسائل كشور در مردم ایجاد شده و فرایند بازگشت اعتماد عمومي و احیاي 
ســرمایه اجتماعي كه در دولت آقاي روحاني تخریب شــده بود، آغاز شده است. 
سفرهاي آقاي رئیسي و پیگیري هایي كه ایشان در صحنه انجام مي دهد به همراه 
اصلاحاتي كه در بحث اصلاح قیمت سیمان و آغاز به كار فرایند قانون جهش تولید 
مسكن و مسائلي از این دســت اتفاق مي افتد باعث ایجاد امیدواري در مردم شده 

است و دشمنان درصدد خنثي سازي این مسئله هستند.
تهدیدهای اخیر سایبري همزمان با پرواز جنگنده بمب افكن هاي اسرائیل و آمریكا 
به معناي این اســت كه آنها از هر ابزاري كه بتوانند اســتفاده مي كنند تا به ایران 
ضربه بزنند. اینكه تاكنون آنها به ایران حمله نظامي نكرده اند به دلیل عدم اراده آنها 
نیست، به دلیل عدم اطمینان از نتیجه بخش بودن و كم خسارت بودن براي خودشان 
است. آنها اگر بدانند كه این گزینه مطلوب است حتما اقدام مي كنند ولي با توجه به 
آمادگي نیروهاي مسلح ایران و تبعات سنگیني كه براي آنها خواهد داشت تاكنون 
آن را عملیاتي نكرده اند و این بازدارندگي براي سیستم دفاعي ایران به نحو خوبي 

مانع اجراي چنین نیت خباثت آمیزي از طرف دشمنان ما شده است.
جنگ سایبري یكي از شــقوق درگیري ها بین قدرت هاســت و ایران هم یكي از 
قدرت هاي سایبري منطقه و جهان است. هم ایران لطماتي به دشمنان خود در این 
حوزه وارد كرده است، هم آنان تلاش هایي در این زمینه داشته اند. تاكنون ضرباتي 
كه آنان داشته اند و اهدافي كه دنبال كرده اند محدود به زیرساخت هاي غیرعمومي 
بود و در عرصه خدمات عمومي كه همه مردم مخاطب باشند، كمتر چنین حملاتي 

را دنبال مي كردند.
مرحله اخیر حملات نشــان مي دهد دشمنان وارد فاز جدیدي شــده  اند و دنبال 
نارضایتي عمومي به صورت فراگیر هســتند. این مســئله مي توانست یك آشوب 
اجتماعي ایجاد كند كه خوشــبختانه با اطلاع رســاني بموقع و حضور در صحنه 
مسئولان امر به خصوص شــخص آقاي رئیس جمهور تا حدود زیادي خنثي شد؛ 
مردم صبوري كردند و دولت هم تا حدود زیادي مشكل را رفع كرده است و تا پایان 

دنبال خواهد كرد.
آنچه اینجا دقت نظر مي طلبد این است كه هشــدارهایي از گذشته به این سامانه 
و ســامانه هاي مشــابه داده شــده بود. چند روز قبل در مصاحبه اي گفتم كه این 
سامانه ها طي 10سال گذشته باید به روز مي شد، ولي دولت گذشته چون اعتقادي 
به این سامانه ها نداشت، آنها را رها كرده و به روزرساني نكرده بود. فرمانده پدافند 
غیرعامل هم دیروز به این موضوع اذعان داشــت كه این كم كاري در دولت سابق 

صورت گرفته است.
راه حل ماجرا تقویت سیستم دفاعي و سایبري كشور است. براي آینده شاید بتوان 
تشكیل یك سازمان مستقل دفاع و امنیت ســایبري را دنبال كرد. پیشنهاد ایجاد 
چنین ســازماني یك امر ضروري به نظر مي رسد. چنین ســازماني مي تواند بحث 
دفاع سایبري و پاسخ هاي مقتضي در زمان حملات را در دستور كار خود قرار دهد.

مواجهه مناســب با چنین اتفاقاتي در تحلیل اتفاق اخیر مؤثر است. اطلاع رساني 
از مســیر كانال هاي داخلي و لحظه به لحظه مهم بود تا مردم متوجه ماجرا باشند. 
پنهان نكردن ماجرا از مردم اهمیت داشــت كه شفاف عمل شد و این مسئله جاي 
تقدیر داشت. مردم از لحظه اول در جریان قرار گرفتند كه موضوع چیست. تدبیر 
براي كنترل ماجرا و جبران خســارت هاي احتمالي مي تواند در آرامش بخشي به 
جامعه و همراه كردن مردم و ارتقاي میزان صبوري و همراهي مردم با مســئولان 
مؤثر باشد. حضور در صحنه مسئولان به ویژه شــخص آقاي رئیسي به نحو خوبي 

اتفاق افتاد.
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تصمیم دولت سیدابراهیم رئیسي براي نجات بودجه 
ایران بدون تردید مي تواند ســخت و پیچیده باشــد؛ 
مسیري ســخت و ناگزیر كه حتي شاید باعث كاهش 
محبوبیت او و دولتش شود اما تجربه نشــان داده اگر دولت ها به اصلاحات واقعي و 
بنیادین نپردازند یــا به دلیل نگراني از افت محبوبیت شــان، در تدبیر امور و اصلاح 
فرایند هاي گذشته تعلل ورزند، هزینه آن را باید مردم با نرخ تورم بالا بپردازند. به این 
ترتیب، دولت سیزدهم در ماه هاي نخست فعالیت خود در برابر یك تصمیم سخت، 

براي جراحي بودجه قرار دارد.
بازگرداندن قطار بودجه از ریل خارج شــده ایران، یك ضرورت انكارناپذیر است و 
مي توان آن را به مهم ترین مطالبه ملي تبدیل كرد مشــروط بر اینكه این جراحي با 
كم ترین میزان خونریزي و بیشترین فرصت بهبود همراه باشد. از این منظر شاه بیت 
تصمیم دولت در اصلاح بودجــه، مي تواند پایین آوردن درجه تــب یا حرارت بدن 
اقتصاد باشد؛ زیرا هرگونه بودجه ریزي بدون اتكا به منابع پایدار، تنها بر زبانه آتش 

تورم مي افزاید.
اكنون مي توان به این رهیافت رســید كه در مواجهه با پدیده كســري بودجه، در 
ســمت منابع و مصارف باید ردیف هاي اضافي را با تكیه بر پول هاي ناموجود رصد 
كرد. بنابراین در گام نخست دولت مي تواند از پدیده نامیمون پیش بیني هزینه ها و 
مصارف بودجه بدون اطمینان از تحقق درآمدها و منابع، جلوگیري كند. البته این 
اصلاح در ظاهر ساده به نظر مي رسد اما در عمل سخت و پیچیده خواهد بود، به ویژه 
اینكه سال هاست تفكر بودجه تراشي بر نظام بودجه ریزي كشور، به ویژه درون بدنه 
اداري و مدیریتي دســتگاه هاي بودجه خوار، ریشه دوانده اســت و برمبناي آن هر 
دستگاهي تلاش مي كند تا بودجه بیشتري از دولت طلب كند كه نشانه آن را مي توان 
در كسري بودجه 400هزار میلیارد توماني امسال مشاهده كرد. راز پایان دادن به این 
چرخه باطل و معیوب، در نظام بودجه ریزي ایران، تفاهم و اراده واقعي ســران قوا و 
به ویژه دولت و مجلس بر سر اصلاح این فرایند است. مجموعه قوا باید به این عزم و 
تصمیم برسند كه پیش از گرفتاري دولت در میان ردیف هاي پرشمار بودجه اي، در 
سمت هزینه ها و مصارف، به سمت واقعي سازي و پایدارسازي ردیف هاي درآمدي و 

منابع بودجه، حركت كنند.
بودجه در بخش درآمدها و منابع بر 3محور اساسي پایه گذاري شده است؛یك محور، 
درآمدها، ازجمله درآمدهاي مالیاتي است. محور دوم بر فروش دارایي هاي سرمایه اي 
دولت و به طور مشخص فروش نفت خام، گاز طبیعي، فرآورده هاي نفتي و نظایر آن 
استوار مي شود و محور سوم هم ماهیت استقراضي و فروش دارایي هاي مالي دولت، 

ازجمله اوراق بدهي، اوراق قرضه، سهام و اموال و دارایي هاي دولت را دربرمي گیرد.
در بخش هزینه ها و مصارف بودجه هم، با 3محــور هزینه هاي جاري دولت، خرید 
دارایي هاي سرمایه اي و طرح هاي عمراني قرار دارد. با این سازوكار، دولت باید دخل 
و خرج خود را به گونه اي تنظیم كند كه كسري نیاورد و به استقراض از بانك مركزي 

و چاپ پول تورم ساز ناچار نشود.
اكنون كه دولت مي گوید سرنوشت ســفره خانوارها و اقتصاد ایران را به تحریم ها و 
مذاكرات هسته اي گره نمي زند، به نظر مي رسد باید در بودجه سال آینده، به عنوان 
نخســتین بودجه دولت سیدابراهیم رئیســي، ســطح انتظارات و میزان برآورد از 
درآمدهاي نفتي، واقع بینانه تر دیده شود. در بودجه سال آینده بسته به اینكه ایران 
مي تواند در طول ســال چه میزان نفت و گاز و فرآورده هاي نفتي را، به چه قیمتي، 
بفروشد، میزان درآمدهاي ارزي دولت مشخص خواهد شد. در وضعیت كنوني، حتي 

با احتمال فروش نفت بیشتر، انتظار مي رود دولت و مجلس 
تا زمان اطمینان از رفع تحریم ها، به ســقف دوم بودجه فكر 

نكنند و براي دلارهایي كه مشخص نیست چه زماني در دسترس خواهد بود، از قبل 
هزینه تراشي و ردیف مصرفي تعیین نكنند.
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واكسن آنفلوآنزا
فعلا نیاز نیست

آخرين فرصت 
نجات زمين

 چطور به جنگ 
قاتل نامرئی 

برويم؟

فعالان حــوزه دارو مي گویند تقاضا 
براي واكســن آنفلوآنزا، امسال، بالا 
رفته است. مردم تصور مي كنند تزریق 
دو واكســن آنفلوآنزا و كرونا، منجر 
بــه افزایش ایمني آنها مي شــود. اما 
این موضوع علمي نیســت و به گفته 
متخصصان 70 درصــد از متقاضیان 
واكسن آنفلوآنزا، نیازي به آن ندارند. 

صفحه12را بخوانید.

نشست تغییرات اقلیمي سازمان ملل 
بعد از یك سال تعویق به خاطر كرونا در 
گلاسگو  اسكاتلند آغاز به كار كرده است 
تا به تردیدهاي پر شماري كه مي تواند 
آینده بشر را به چالش بكشد رسیدگي 

كند. صفحه23را بخوانید.

همزمان با سرد شدن هوا در اغلب نقاط 
كشور، حوادث مربوط به گازگرفتگي 
نیز به طور چشــمگیري افزایش پیدا 
كرده اســت. فقط در جریان 2 حادثه 
دلخراش در دورود و اردبیل 9نفر جان 
خود را از دست دادند. براساس گزارش 
پزشكي قانوني در سال گذشته 235زن 
و691مرد به دلیــل گازگرفتگي  جان 

باختند. صفحه21 را بخوانید.

همشهري از اما و اگرهاي تزریق 
واكسن فصل سرما در كنار واكسن 

كرونا گزارش مي دهد

 نایب رئیس انجمن داروسازان: 
تزریق واكسن آنفلوآنزا براي 

عموم مردم الزامي نیست

 كنفرانس اقلیمي سازمان ملل
در میان هشدارهاي دانشمندان 
درباره از دست رفتن فرصت بشر 

براي جلوگیري از تغییرات اقلیمي 
پایدار آغاز به كار كرد

نكات كلیدي براي جلوگیري از 
گازگرفتگي در فصل سرما
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نگاه
سيدمجتبيشفيعي؛معاون حمل ونقل و ترافیك شهرداري تهران

تجربه جهاني نشــان مي دهد كه راه حل حمل ونقل 
و ترافیك شهرهایي شــبیه تهران در 3بخش خلاصه 
مي شود؛ اول، توسعه حمل ونقل عمومي، دوم، توسعه 
حمل ونقل پاك و سوم، محدودیت در استفاده از خودروهاي شخصي. این 3موضوع 
در كنار هم مي تواند سبب موفقیت در حمل ونقل و ترافیك شهر تهران شود. البته 
محورهاي دیگري هم وجود دارد، ولي محورهاي اصلي همین 3موضوع است. در 
مورد توسعه حمل ونقل پاك تقریبا كاري صورت نگرفته و در مورد محدودیت در 
اســتفاده از خودروهاي شــخصي كارهایي تنها با اعمال محدودیت طرح ترافیك 
انجام شده است. در واقع این دو محور جاي كار بسیاري دارد؛ به خصوص در مورد 

حمل ونقل پاك.
با وجود این، در مورد توســعه حمل ونقل عمومي از بعد سخت افزاري فعالیت هایي 
در گذشته انجام شــده كه نشــانه هایي از آن در برنامه هاي جاري دیده مي شود و 
عموما توجه به حوزه سخت افزاري و توســعه ناوگان و در حوزه مترو توسعه شبكه، 
ایســتگاه ها و خود واگن ها دارد. در واقع به حوزه نرم افزاري كم توجهي شده است، 

درحالي كه پیشــرفت هایي در دنیا اتفاق افتــاده و در تهران 
چنین پیشرفت هایي در حوزه نرم افزاري دیده نمي شود.

همانطور كه گفته شده، عمده تجهیزات شــهرداري در ناوگان حمل ونقل عمومي 
بسیار فرسوده است. 

توجهبهبعُدنرمافزاري
حملونقلعمومي

ادامهدر
صفحه4

ادامهدر
صفحه3

متولد سال کرونا
كرونابهنوزادانهمرحمنميكند،امادريكيازبيمارستانهايتهران

ايننوزاداندرامانهستند

حملهبهآلودگیهوا
با10هزارموتورسيكلتبرقي

ايراندرجنگسايبری

 طرح ضدتورمي دولت 
در راه است

  در آذرماه امسال از سد ضد تورمي دولت بر مسیر بودجه 
رونمایي مي شود

  تامین كسري بودجه، از مسیر غیرپولي براي مهار تورم 
در دستور كار ستاد اقتصادي دولت قرار گرفته است

دولت عزم خود را جزم كرده تا به هر قیمتي كه شده كســري بودجه را به عنوان 
موتور محرك تورم مدیریت كند. گام نخست دولت تنظیم دخل و خرج 4 ماه پایاني 
امسال، با كمترین اثر تورمي اســت. به باور كارشناسان، كسري بودجه مهم ترین 

موتور محرك تورم در اقتصاد است. صفحه4 را بخوانید.

 ترس آمریكا و رژیم صهیونیستي از قدرت نظامي ایران باعث شده
تا حملات سایبري طي ماه هاي اخیر شدت بگیرد

 سردار جلالي: حمله سایبري به شبكه هوشمند سوخت
كار آمریكا و رژیم صهیونیستي بود

اسرائیل براي نخستین بار مانوري بزرگ با هدف مقابله با حملات سایبري 
به زیرساخت هاي استراتژیك خود برگزار مي كند

پشت پرده حمله به پمپ بنزين ها 

رژيم صهيونيستی زيرسايه تهديدهای سايبری

تبدیل 4میلیون موتورسیكلت در تهران به موتورسیكلت هاي 
جدید برقي، هم  از مصرف سوخت  و هم از آلودگي هوا مي كاهد
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روی خط خبر

   عفو و تخفيف مجــازات ۸۶۸محكوم تعزيرات 
حكومتي 

عليرضــا نورنژاد، مديــركل نظارت بر اجراي احكام ســازمان 
تعزيرات گفت: به مناسبت فرا رســيدن ميلاد حضرت رسول 
اكرم)ص( و امام جعفــر صادق)ع(، تعــداد 3هزارو458نفر از 
محكومين محاكم عمومي و انقلاب، سازمان قضايي نيروهاي 
مسلح و سازمان تعزيرات حكومتي از سراسر كشور مورد عنايت 
مقام معظم رهبــري )مدظله العالي( قــرار گرفتند. به گزارش 
ســازمان تعزيرات حكومتي، مديركل نظارت بر اجراي احكام 
سازمان تعزيرات حكومتي افزود: در اين عفو رهبر معظم انقلاب، 
8۶8نفر از محكومين سازمان تعزيرات حكومتي مشمول عفو يا 
تخفيف مجازات واقع شده اند كه با دستور رياست عالي سازمان 

جهت اعمال به ادارات كل اجرايي سراسر كشور ابلاغ شد.

  حضور ميان مردم نيمي از كار است
ســيد ناصر موســوي لارگانــي، نماينــده اصفهــان در نطق 
ميان دســتور خود با تشــكر از رئيس جمهور بابت ســفرهاي 
اســتاني اخير، گفت: اينكه رئيسي در دســترس مردم باشد 
روحيه اي عالي اســت امــا تنها نيمي از كار اســت، مســئله 
مهم تــر، درمــان اين دردهاســت. مــردم منتظــر اقدامات 
عملي در حوزه هاي مختلف هســتند. بازار بــورس به قتلگاه 
 مردم تبديــل شــده  و وزارت اقتصــادي در موضــع انفعال

 است. به گزارش خانه ملت، او با انتقاد از وضعيت صنعت، معدن 
و تجارت كشور، اين حوزه را »شعار زده« خواند و ادامه داد: دو 
كلمه بايد و نبايد كه از اصلي ترين كليد واژه هاي مسئولان است، 
مخاطبي جز خودشان ندار د. عضو فراكسيون ولايي با انتقاد از 
وضعيت زمين هاي اصفهان و فرونشست زمين در اين استان، 
افزود: دولت ها و مجلس ها جز شعار براي اصفهان كاري نكردند.

  طرح »جلوگيري از تجمل گرايي« اعلام وصول شد
در جلســه علني ديروز مجلس 9طرح اعلام وصول شــد كه 
طرح »اصلاح مــاده يك قانون نحوه اعمــال نظارت بر كاهش 
هزينه هاي غيرضرور و جلوگيــري از تجمل گرايي« جزو آنها 
بود. قانون اعمال نظــارت بر كاهش هزينه هــاي غيرضرور و 
جلوگيري از تجمل گرايي سال1370 در مجلس سوم تصويب 
شد. به گزارش ايسنا، اين طرح 4ماده دارد و همانطور كه از نام 
آن  پيداست، شامل دســتورالعمل هايي براي كاهش هزينه ها  
و جلوگيري از تجمل گرايي در نهادها و ســازمان هاي مختلف 
كشور از وزارتخانه ها گرفته تا صداوسيما ست.  حالا نمايندگان 
مجلس يازدهم درپــي اصلاح ماده يك اين طرح هســتند اما 
 بايد ديد اين طرح چه زماني در دســتور كار صحن علني قرار 

مي گيرد.

سفر به قلب مشكلات
حضور بی واسطه رئيس جمهوری در ميان مردم موجب 

افزايش اميد در جامعه شده است

يارگيري برجامي واشنگتن در جي20
آمريكا و 3كشور اروپايي در بيانيه اي مشترك خواستار بازگشت سريع تهران به مذاكرات وين شدند

  ايران و برجام، كيلومترها دورتر، 
در رم پايتخت ايتاليا، جايي كه ديپلماسی

نشست جي20 در حال برگزاري 
است نيز محور رايزني ها و ديدارهاي مقامات 
خارجي هستند. نخستين موضع گيري برجامي 
را در حاشــيه اين نشست 3كشــور اروپايي 
انگليس، آلمان و فرانســه به همراه آمريكا در 
بيانيه اي مطرح كردند. در اين بيانيه  ادعاهايي 
درباره برنامه  هسته اي مطرح شد و اين كشورها 
از ايران خواســتند تا از فرصت پيش رو براي 

حفظ برجام استفاده كند.
 همچنين 4كشــور ادعا كردند كه پيشرفت 
برنامه هســته اي ايران در برابر تلاش ها براي 
بازگشت به توافق هسته اي مانع ايجاد مي كند و 
بازگشت به توافق هسته اي بدون تغيير رويكرد 
ايران امكان پذير نيســت. البته اين بيانيه در 
شرايطي منتشر شــده كه طبق اعلام وزارت 
خارجه كشــورمان، مذاكرات وين تا كمتر از 

يك ماه ديگر از ســر گرفته مي شــود و تاريخ 
دقيق آن نيز به زودي مشــخص خواهد شد. 
اتحاديه اروپا نيز اعلام كرد كه در تلاش براي 
مشخص شدن تاريخ دقيق بازگشت كشورها به 
وين براي مذاكرات احياي برجام است. از سوي 
ديگر حتي جو بايدن، رئيس جمهور آمريكا نيز 
در حاشيه نشســت جي20 در پاسخ به سؤال 
خبرنگاري تأكيد كرد كه مذاكرات قرار است 
از سر گرفته شود. با اين همه به نظر مي رسد كه 
مسير ديپلماسي براي رسيدن به توافق نهايي 
احياي برجام با چالش ها و موانعي روبه رو است.

درخواست ها براي تسريع روند مذاكرات وين
پيش از شروع نشســت گروه20 در پايتخت 
ايتاليا، به شكل رسمي اعلام شد كه قدرت هاي 
جهانــي رايزني هايي درباره توافق هســته اي 
خواهند داشــت. در همين راستا وزير خارجه 

چين و آمريكا نيز با يكديگر ديداري داشتند. 

براساس اطلاعيه منتشر شده، آنتوني بلينكن 
در اين ديدار حوزه هايي را كه آمريكا و چين در 
آن داراي منافع هستند يا مي توانند درخصوص 
آنها با يكديگر همكاري كنند مورد تأكيد قرار 
داده است كه شامل شــبه جزيره كره، ايران، 
افغانســتان، ميانمار و تغييــرات آب و هوايي 
اســت. البته چين تاكنون با مواضع ايران در 
توافق هســته اي همراه بوده و وزارت خارجه 
اين كشور نيز بارها اعلام كرده كه آمريكا بايد 
به فشار حداكثري پايان دهد و زمينه هاي لازم 
براي احياي توافق هسته اي را فراهم كند اما 
آنگلا مركل، صدراعظم آلمان نيز پس از بيانيه 
مشترك 3كشور اروپايي و آمريكا گفت كه ما 
روي بازگشــت ايران به ميز مذاكرات حساب 
مي كنيم، البته زمان درحال سپري شدن است 

و غني سازي  در ايران ادامه دارد. 
مركل مدعي شد كه اين مســئله ما را بسيار 
نگــران مي كند و زمــان آن رســيده بود كه 
گفت وگو كنيم كه چه مي تــوان كرد تا ايران 
به سلاح هســته اي مجهز نشــود. در چنين 
شــرايطي به نظر مي رســد كــه تلاش هاي 
رژيم صهيونيســتی نيز براي مانع تراشي در 
مســير مذاكرات وين و احيــاي برجام ادامه 
دارد. نخست وزير اين رژيم گفته اينكه ايران 
اكنون در پيشرفته ترين نقطه توانايي خود در 
غني سازي  اورانيوم قرار دارد، ديگر راز نيست 
و ما هم اكنون در جنگ ســرد با آنها هستيم. 
همچنين يك شبكه اسرائيلي نيز مدعي شد 
كه اطلاعات تحريم هاي اخيــر آمريكا عليه 
ايران را اين رژيم در اختيار وزارت خزانه داري 
آمريكا گذاشته است؛ تحريم هايي كه البته در 
تناقض با موضع گيري هاي مقامات آمريكايي 
مبني بر ضرورت از سرگيري مذاكرات وين و 
بازگشت متقابل به تعهدات است. ايران تأكيد 
دارد كه آمريــكا بايد ابتدا همــه تحريم هاي 
اعمال شده در دوران دونالد ترامپ را لغو كند 
و پس از راستي آزمايي تعهدات متقابل از سر 

گرفته مي شود.
حســين اميرعبداللهيان، وزيــر امور خارجه 
كشــورمان در جديدترين اظهارنظرش حول 
احياي برجام تأكيد كرده اســت: اگر آمريكا 
براي احياي برجام اراده جدي داشته باشد، به 
اين همه مذاكره نيازي نيست و كافي است جو 
بايدن، رئيس جمهــوري آمريكا، با صدور يك 
فرمان اجرايي، اعلام كند آمريكا به نقطه اي كه 

ترامپ از برجام خارج شد، برمي گردد.

 انتشار يك ويدئو در روزهاي اخير 
از سفر نخست سيدابراهيم رئيسي دولت

به خوزســتان كه در آن يكي از 
اهالي رئيس جمهوري را به صرف دوغ به انديكا 
دعــوت مي كنــد و قريــب بــه 2مــاه بعد 
رئيس جمهوري ســرزده به انديكا مي رود و به 
دعوت ساده او پاسخ مي دهد؛ پاسخی ساده و 
صميمي كه مورد توجه بسياري از كابران قرار 

گرفت.
انتشــار اين ويدئوي كوتاه با تيتر »رئيسي به 
وعده  اش عمل كرد« شــايد بيش از هر چيز از 
اين منظر جالب توجه بود كه رئيس جمهوري 
به وعــده اش عمل كرده اســت؛ چيزي كه در 
سال هاي اخير مردم كمتر از مسئولان ديده اند.

البته وعده رئيسي صرفا حضور در ميان مردم 
منطقه انديكا نبوده است؛ رئيس دولت سيزدهم 
همانطور كه با شعار دولت مردمي در تبليغات 
انتخاباتي رياست جمهوري كار خود را آغاز كرده 
بود، پس از حضور در كسوت رياست جمهوري 
هم ارتباط بي واسطه با مردم، سفر هاي استاني، 
ديدار با مردم پس از رخدادهاي ناخوشايند را در 
اولويت برنامه هاي خود قرار داد؛ چنان كه حضور 
غافلگير كننده او در پمپ بنزين پس از اختلال 
در سامانه ســوخت هم واكنش هاي مثبت در 

جامعه را درپي داشت.

اهميت سفر هاي استاني
در همين مدت كوتاه كه از شروع به كار دولت 
سيزدهم گذشته است، فقط در زمينه سفرهاي 
استاني و بازديد مســتقيم از استان ها و ديدار 
با مردم نقاط دور و نزديك كشــور، رئيســي 
تا كنون 8ســفر انجام داده تا هم از نزديك در 
جريان مشكلات قرار بگيرد و با رصد مشكلات 
مردم  تلاش كنــد تا اعتماد و اميــد مردم به 
دولتمردان را تقويت و براســاس اولويت ها در 
راستاي رفع مشــكلات عديده مردم، مؤثرتر 

عمل كند. اميــد و اعتماد مــردم به دولت در 
سال هاي اخير به شدت آســيب ديده و شاهد 
كاهش اعتمــاد عمومي و ايجاد شــكاف در 
ميان مردم و دولت بوديــم. ضمن اينكه يكي 
از ويژگي هاي مهم ســفرهاي استاني رئيسي   
2سفر او به خوزستان بوده؛ استاني كه در جريان 
خاموشي هاي تابســتان و بروز مسئله كم آبي، 
شاهد بيشترين نارضايتي ها بود و چندي بعد 
هم با بروز زلزله در انديكا موجب شد كه دوباره 
مقصد سفر هاي استاني ســيدابراهيم رئيسي 
باشد. چه بســا رئيس جمهوري نخستين سفر 
استاني خود را به خوزستان كليد زد تا هم نشان 
دهد كه اهميت اتفاقات رخ داده را شناخته و هم 
نگاه هاي مســئولان نظام را متوجه اين استان 

استراتژيك و مهم كند.
بر همين اساس هم رئيسي  نه منتظر تشريفات 
ماند و نه توقع داشــت كه مردم كه به شــدت 
درگير پاندمي كرونا بودند، به استقبالش بروند. 
سفرهاي استاني را بدون هزينه هاي معمول آغاز 
كرد؛ آن هم از مناطق محروم. تا ضمن تأكيد بر 
رعايت عدالت، اميد را هــم در جامعه و به ويژه 
مناطق محــروم بازگرداند و با محرم دانســتن 
مردم، شكاف ايجاد شده بين مردم و حاكميت 

كاهش يابد.
رئيسي و ديگر اعضاي هيأت دولت در سفر به 
استان ها همواره اعلام كرده اند كه هدف اصلي از 
اين سفرها آشنا شدن با مسائل و مشكلات مردم، 
مديرانِ مناطق و به ويژه شناخت ظرفيت هاي 
اقتصادي است تا بتوان براســاس اطلاعات و 
آمارهاي دقيق در هر منطقه براي ايجاد اشتغال، 
رونق توليد، رفع مشكلات مردم و كمك به فقرا 

و محرومان گام هاي مؤثري برداشت.
آنچه در ميان برنامه ها و رويه ســفرها مشهود 
است، اينكه قبل از ســفر كارهاي كارشناسي 
توســط متخصصان و صاحب نظــران انجام، 
چالش ها و مسائل هر منطقه دسته بندي شده و 

براساس ظرفيت هاي هر استان و امكانات دولت 
براي تخصيص بودجه، تصميم گيري مي شود و 
در نهايت با حضور ميداني و گفت وگوي رو در رو 

با مردم، دستورات ويژه صادر مي شود.

رضايت ۷2 درصدي مردم ايران از عملكرد 
دولت رئيسي 

نتيجه مستقيم حضور بي واســطه رئيسي در 
ميان مردم، در كنــار آنچه تا كنون از ســوي 
دولت سيزدهم در كشور صورت گرفته، افزايش 
رضايت مردم از دولت بــود؛ موضوعي كه هم 
در جامعه مشهود اســت و هم نظرسنجي هاي 
صورت گرفته از ســوي مؤسســه  هاي معتبر 

خارجي آن را نشان داده است.
مؤسســه نظرســنجي گالوپ در نخســتين 
هفته هاي ورود رئيسي به كاخ رياست جمهوري، 
نظر مردم ايــران را درباره عملكــرد دولت او 
پرسيده اســت كه بر اين اســاس، 72 درصد 
مردم از عملكرد رئيســي و كابينه او راضي اند. 
به گزارش ايرنا، مؤسســه گالوپ مســتقر در 
واشــنگتن با انتشــار آخرين نظرسنجي هاي 
صورت گرفته گــزارش داد كه از هــر 10 نفر 
بزرگسال، بيش از 7نفر عملكرد دولت رئيسي 

را تأييد مي كنند.

آمــار منتشر شــده از نظرســنجي گالــوپ 
صورت گرفته از 24 تا 31 آگوست )دوم تا نهم 
شــهريور( 3هفته پس از روي كار آمدن دولت 
رئيسي صورت گرفته اســت. مؤسسه گالوپ 
همچنين به مقايســه عملكرد دولت رئيسي با 
روحاني پرداخت و اعلام كرد كه رئيسي در مدت 
كوتاه به دســت گرفتن دولت توانسته برخلاف 
رئيس جمهــوري پيشــين ايــران از رضايت 
بيشتري برخوردار باشــد. آخرين نظرسنجي 
مؤسســه گالوپ در دوران رياســت جمهوري 
روحاني كه در نوامبر )آبــان( 2020 در دوران 
همه گيري ويروس كرونا در ايران انجام شــد، 
تقريبــا يك ســوم ايرانيان يعنــي 32 درصد، 

عملكرد روحاني را تأييد كردند.
همچنين يافته هاي نظرسنجي دانشگاه مريلند 
آمريكا از مردم ايران درباره موضوع هايي چون 
شرايط اقتصادي، كرونا، فســاد و ناكارآمدي، 
سياستمداران محبوب و منفور، دلايل كاهش 
مشاركت در انتخابات و... هم نشان از محبوبيت 

سيدابراهيم رئيسي داشت.
براساس اين نظرســنجي كه بازه زماني پايان 
ســپتامبر 2021 )اوايــل مهرمــاه 1400(  را 
دربر مي گيرد، سيدابراهيم رئيسي با 45 درصد 
زيــاد و 33 درصــد تا حــدودي محبوب ترين 

سياستمدار ايران است.  

 ضرورت حفظ اعتماد مردم
گرچــه در ايــن ميــان برخي كارشناســان، 
نمايندگان و تحليلگران هم پيشنهاد هايي را در 
مورد سفر هاي استاني عنوان مي كنند، اما آنچه 
هست، همه اين پيشــنهاد ها براي بلندمدت و 
حفظ اعتمــاد مردم به دولت ضــرورت دارد و 
فعلا اولويت همين حضور بي واســطه با مردم، 
محرم دانستن آنها و پر  كردن شكاف ايجاد شده 
ميان دولت و مردم اســت؛ چنان كه شــخص 
رئيس جمهوري هــم به رغم برخــي انتقاد ها 
همچنان بر سفرهاي اســتاني و آثار مثبت آن 
اصــرار دارد. چنان كه اخيرا در جلســه هيأت 
دولت با اشاره به اهداف سفرهاي استاني گفت 
كه »دولت بايد در همه نقاط كشور حضور يابد، 
چرا كه در بســياري از موارد برخي طرح ها كه 
دچار وقفه بي دليل شــده اند، با پيگيري هاي 
مديران ارشد در جريان بازديد حضوري، فعال 
مي شود.« وي اجراي مصوبات سفرهاي استاني 
را براي باز كردن گــره از زندگي مردم ضروري 
دانســت و افزود: دولت مصمم است سفرهاي 
استاني و حضور بي واسطه بين مردم را با قوت 

ادامه دهد.

 استمرار مذاكرات منطقه اي 
بحث مذاكرات تحريم هاي منطقه اي ميان ايران و عربســتان نيــز همزمان با برجام 
حتي در حاشيه نشست جي20 هم  مورد  توجه اســت. فيصل بن فرحان، وزير خارجه 
عربستان سعودي در گفت وگويي در حاشيه نشست درباره مذاكره با ايران گفت: تاكنون 
4دور مذاكره با ايران برگزار كرديم. گفت وگوها صميمانه است. ما همچنان اميدواريم كه 
اين مذاكرات پيشرفت ملموسي ايجاد كنند اما تاكنون به پيشرفت كافي براي خوش بين 

بودن در اين زمينه دست نيافته ايم.

هنوز تا بازگشايي سفارتخانه ها فاصله داريم
سعيد خطيب زاده، ســخنگوي وزارت امور خارجه ايران درخصوص آخرين وضعيت 
مذاكرات بين ايران و عربستان ســعودي گفت: 4دور از گفت وگوها انجام گرفته ولي 
تماس ها بين 2كشور هيچ وقت قطع نشده است. به گزارش مهر، وي ادامه داد: مذاكراتي 
كه در بغداد صورت گرفته است يعني اينكه بنشينيم و گفت وگو كنيم، 4دور برگزار شده 
است اما اينكه آيا بين ما و دولت عربستان سعودي دائماً پيام ها و تماس ها به صورت مستمر 
برقرار است، بله، اين اتفاق افتاده است. خطيب زاده با بيان اينكه ما توافقات اوليه را در 
اين گفت وگوها داشته ايم، گفت: اين توافقات رد و بدل شده است و منتظر نهايي شدن 
آنها هستيم. ســخنگوي وزارت امور خارجه كشــورمان درخصوص زمان بازگشايي 
سفارتخانه هاي 2كشور نيز گفت: هنوز تا بازگشايي سفارتخانه ها در تهران و رياض يك 
مقدار فاصله داريم. وي ادامه داد: اما اينكه ما بتوانيم اين فرايند را آغاز كنيم، بايد بگويم 
آغاز آن به زودي مي تواند انجام شود. مذاكرات تهران و رياض از فروردين سال جاري در 
بغداد ميان هيأت هايي امنيتي از 2كشور برگزار شده و مسائل منطقه اي ازجمله جنگ يمن 
در دستور كار رايزني ها بوده است. هرچند جزئياتي از كم وكيف اين مذاكرات منتشر نشده 
اما تاكنون گزارش هاي مختلف به نقل از مقامات مطلع، 4نشست 2كشور را مثبت ارزيابي 
كردند. ملك سلمان، پادشاه عربستان نيز در آخرين موضع گيري خود ابراز اميدواري كرد 
كه گفت وگو با ايران به نتايج ملموسي منجر شود؛ موضعي كه وزارت خارجه كشورمان 
نيز بر آن تأكيد كرده و گفته كه از گفت وگوهاي منطقه اي استقبال مي كند و احيا و بهبود 
روابط با همسايگان را اولويت خود قرار داده است. در چنين شرايطي به نظر مي رسد كه 
گفت وگوهای تهران و رياض در عراق ادامه پيدا كند. درحالي كه برخي رسانه ها حتي از 
توافق اوليه 2كشور براي بازگشايي كنسولگري ها در جده و مشهد پس از ۶سال قطع 

كامل روابط خبر دادند.

ث
مك

پشت پرده حمله به پمپ بنزين ها 
سردار جلالي: حمله سايبري به شبكه هوشمند سوخت، كار آمريكا و رژيم صهيونيستي بود

مجلس به دنبال افزايش اختيارات استانداران
پس از تأكيد دولت سيزدهم بر دادن اختيارات ويژه به برخي استانداران، نمايندگان مجلس هم با تأكيد بر ضرورت تمركز زدايي در حمايت از افزايش 

اختيارات استانداران به عنوان سفراي داخلي دولت ميدان دار شده اند

حمله سايبري اواسط هفته 
گذشته به جايگاه هاي عرضه گزارش

سوخت و پمپ بنزين ها، كار 
آمريكا و اسرائيل بوده است. سردار غلامرضا 
جلالي، رئيس ســازمان پدافند غيرعامل 
4روز پس از ايــن حادثه در مورد ماهيت و 
منشأ حمله ســايبري به ســامانه توزيع 
سوخت كشور گفت: در اين زمينه نيازمند 
اطلاعات فني و تحليل اطلاعاتي هستيم. 
تيم هاي فني متخصصان ما كماكان در حال 
مطالعه و بررســي زواياي فني اين اتفاق 
هســتند. از منظر تحليــل اطلاعاتي و نه 
فارنزيك، حمله ســايبري به سامانه هاي 
سوخت، يك تهاجم سايبري از منشأ يك 
كشور خارجي و به احتمال فراوان كار آمريكا 
و رژيم صهيونيستي است. همزمان با اين 
اظهارات نفتالي بنت، نخســت وزير رژيم 
صهيونيســتي تلويحا حملات سايبري به 
ايران را تأييد كرد. او با طرح اظهاراتي عليه 
برنامه هسته اي ايران گفت: »اسرائيل در 
جنگ سرد با ايران است و هر كاري كه لازم 

باشــد براي خنثي كردن تهديدات ايران 
انجام خواهد داد.« سردار غلامرضا جلالي 
كه طي روزهاي اخير سازمانش با انتقاداتي 
درباره غيرمؤثر بودن پدافند غيرعامل در 
حملات اخير سايبري مواجه شده بود، در 
يك برنامه تلويزيوني گفت: »هيچ كشوري 
از حمله سايبري در امان نيست. آمريكا با 
وجود پيشرفت هايي كه در زمينه سايبري 
دارد داراي بيشــترين ميــزان حمــلات 
سايبري است كه حمله به زيرساخت هاي 
انتقال سوخت آن در ماه هاي گذشته يكي 
از آخرين انواع آنهاست. مشابه اين حوادث 
در كشورهاي فرانسه و انگليس نيز رخ داده 
است. طبيعي است كه كشور ما نيز از گزند 
چنيــن حوادثــي در امان نخواهــد بود. 
همانگونه كه رئيس جمهور اظهار داشتند 
اين حمله سايبري نه نخستين حمله بود و 

نه آخرين آن خواهد بود.«

شباهت با حملات قبلي
جلالي در پاســخ به اين ســؤال كه گفته 

مي شود اين تهاجم سايبري به  لحاظ فني 
به حمله ســايبري چند وقت گذشته به 
زيرساخت هاي راه آهن شباهت داشت نيز 
توضيح داد: بــراي اظهارنظر در مورد اين 
موضوع بايد ديد حمله در كدام لايه اتفاق 
افتاده است. آنچه مشخص است حمله به 
راه آهن و حادثه بندر شهيد رجايي به جهت 
آنكه در لايه ميان افزار رخ داده بود با حمله 

به سامانه سوخت شباهت دارند.
او در پاسخ به اين سؤال كه آيا رابطه اي بين 
حمله سايبري به ســامانه توزيع سوخت 
و هك تابلوي تبليغاتي و يك خبرگزاري 
وجود دارد نيز توضيــح داد: من اطلاعي 
در مورد هك خبرگزاري ندارم و مســئول 
اين بخش، نهاد ديگري است، اما در مورد 
تابلوهاي تبليغاتي مي توان اينگونه تحليل 
كرد كه ايــن كار، به احتمال قــوي اقدام 
عوامل داخلي در امتداد اقدام خارجي در 
حمله ســايبري به ســامانه سوخت براي 
تشديد بحران ناشــي از آن است. رئيس 
ســازمان پدافند غيرعامــل تصريح كرد: 

تعبير من در مورد اين موضوع اين اســت 
كه اگرچه يك گل خورديــم ولي در انتها 
بازي را نباختيم چراكه حضور هوشمندانه 
صدا و ســيما و اطلاع رساني دقيق توسط 
آن، شناخت مردم از مسئله و سوم سرعت 
عمل تيم هاي فني در بازگشــت خدمت 
به سيســتم هاي سوخت رسان سبب شد 
اين توطئه كه به دنبال تكــرار حادثه اي 
مانند آبان98 بود با شكست مواجه شود. 
ســردار جلالي با اشــاره به اينكه با وجود 
تصويب مجلس شــوراي اسلامي و كسب 
اجازه از مقام معظم رهبري و ابلاغ قانون 
با امضاي رئيس مجلــس، قانون عضويت 
رئيس ســازمان پدافند غيرعامل كشور 
در شــوراي عالي فضاي مجازي به دولت 
ابلاغ شد ولي هرگز عملياتي نشد، تصريح 
كرد: خوشــبختانه در دولت آقاي رئيسي 
از نخســتين جلسه شــوراي عالي فضاي 
مجازي، ســازمان پدافنــد غيرعامل در 
جلسات و كميســيون هاي زيرمجموعه 

شورا حضور فعالي داشته است.

 روز گذشته 2عضو كميســيون امنيت ملي و 
سياست خارجي مجلس طي سخناني جداگانه مجلس

از افزايش اختيارات استانداران دفاع كردند تا 
هم نظري مجلس را با دولت در زمينه انتصاب استانداران ويژه 
نشان دهند و چه بسا پيش زمينه اي براي اقدام جدي مجلس 
در اين زمينه باشــد چراكه تأكيد دارنــد »تفويض اختيار 
به تنهايي، نمي تواند به نتيجه مدنظر ختم شــود.« از سوي 
ديگر موضــوع تفويض اختيارات ويژه هــم تاكنون از ميان 
12استاندار منصوب شده در دولت جديد فقط به يكي از آنها 
يعني استاندار خوزستان داده شده است؛ درحالي كه به نظر 
مي رسد نمايندگان بسياري از اســتان ها چنين انتظاري از 

دولت داشته باشند.

تصميم گيري سريع در مورد مسائل استان 
عضو هيأت رئيسه كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس، با تأكيد بر اهميت افزايش اختيارات اســتانداران، 
گفت: تفويض مسئوليت به مديران اجرايي استان ها مي تواند 
به پيشرفت و آباداني كشور كمك شــاياني كند. به گزارش 
خانه ملت، يعقوب رضازاده در ادامه افزود: افزايش اختيارات 
استانداران زماني نتيجه مطلوب خواهد داشت كه در حوزه 

اعتبارات نيز دست آنها باز باشد.
نماينده سلماس با بيان اينكه وقتي اســتانداران جهادي، 
ميداني و عملياتي باشند، تفويض مسئوليت به آنها مي تواند 
به گره گشايي از مشكلات مردم ختم شود، ادامه داد: در اين 
ميان بايد مســئله تخصيص اعتبارات نيز با ديدگاه استاني 

صورت بگيرد.
 اين نماينده مجلــس يازدهم افزود: به عبارتــي با توجه به 
شناختي كه مسئولان استاني از مسائل مناطق تحت نظارت 
خود دارند، موضوع تخصيص بودجه نيز بايد مطابق اين نياز 
آنها صورت بگيرد وگرنه تفويض اختيار نمي تواند به نتيجه 

مدنظر ختم شود.
اين عضو هيأت رئيسه كميســيون امنيت ملي و سياست 
خارجي در مجلس يازدهم گفت: در واقع با تحقق اين مهم، 
مسئولان استاني مي توانند در حوزه موضوعات استاني در 
لحظه اقدام به تصميم گيري كنند تا امور ســريع تر انجام 

شود.

كاهش بوروكراسي و تمركز زدايي از پايتخت 
ديگر عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس 
هم در اين زمينه گفت: افزايش اختيارات استانداران سبب 

كاهش بوروكراسي اداري و همچنين تمركززدايي از پايتخت 
مي شود.

حســين نوش آبادي با تأكيد بر اهميــت افزايش اختيارات 
استانداران گفت: بدون شــك تفويض برخي اختيارات به 
مسئولان محلي يكي از خواسته هاي مردم است. در واقع بايد 
سياست هاي استاني اتخاذ كنيم تا مشكلات و دغدغه هاي 

مردم هرچه سريع تر برطرف شود.
وي با بيان اينكه تهران داراي جمعيت بالايي اســت و اين 
امر موجب بروز مســائل مختلفي براي پايتخت شده است، 
ادامه داد: بر اين اساس وقتي اختيار استانداران افزايش يابد، 
رفت وآمدها به تهران نيز كاهش خواهد يافت كه اين موضوع 
نيز امري قابل تامل است. اين نماينده مجلس يازدهم با بيان 
اينكه مي توان اذعان كرد كه استانداران به نوعي رئيس جمهور 
در استان خود به شمار مي روند، افزود: درواقع بايد به مديران 
استاني تفويض اختيار صورت بگيرد و در مقابل دستگاه ها 

اقدام به افزايش نظارت كنند.
حال با ســخنان 2نماينده مجلس به نظر مي رسد در آينده 
نزديك شاهد جدي تر شــدن افزايش اختيارات استانداران 
نه به واسطه تصميم دولت كه با تصميم نمايندگان مجلس 
باشيم و دولت به عنوان مجري قانون موظف به اين امر شود.
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 طــرح »بهبود وضعيــت حمل ونقل با 
بازگشايي مدارس در شــرايط كاهش شورا

شــيوع كرونا« روز گذشــته در صحن 
پارلمان شهري تصويب شــد و به موجب اين مصوبه، 
بهبود حمل ونقل عمومي اعم از اتوبوس، مترو و تاكسي 
در اولويــت اقدامات شــهرداري تهران قــرار گرفت. 
همچنين در جلســه ديروز، معاون مالــي و اقتصادي 
شهردار تهران گزارشي از وضعيت بدهي ها و طلب هاي 
شهرداري ارائه داد و گفت كه شهرداري تهران 73هزار 
ميليارد تومان بدهي دارد. ابوالفضل فلاح تأكيد كرد: 
»سازمان تأمين اجتماعي ادعا مي كند 6هزار ميليارد 
تومان از شهرداري تهران طلب دارد كه اين موضوع در 
حال بررسي است.« در ادامه جلســه معاون خدمات 
شهري و محيط زيست شــهردار تهران هم گزارشي از 
برنامه هاي پيش بيني شــده در اين معاونت ارائه داد و 
گفت كه تفكيك پسماند هزينه تجهيزاتي ندارد، بلكه 
هزينه اجتماعــي دارد. جلال بهرامــي همچنين به 
مسئوليت اجتماعي شهروندان پرداخت و در پايان گفت: 
»مديران خادم حتماً مردمان شاكر خواهند داشت.«  
جلسه با نطق رئيس شوراي شــهر تهران شروع شد و 
مهدي چمــران ضمــن گراميداشــت روز نوجوان و 
حماسه سازي توسط شهيد حســين فهميده، به روز 
جهاني شــهرها اشــاره كرد و گفت: »اكنون بيش از 
70درصــد جمعيت در شــهرها زندگــي مي كنند؛ 
درحالي كه در 40يا 50سال قبل تنها 40درصد جمعيت 
در شــهرها زندگي مي كردند. آمدن مردم به شهرها، 
گسترش شهرنشيني و بزرگ شدن شهرها سبب شد 
مسائل زياد و مشكلات فراواني براي همه دنيا و ازجمله 
 كشــور ما به وجــود بيايــد كه بايــد مورد بررســي

قرار گيرد.« 

طرح 16بندي راهگشا
يك فوريت طرح بهبود وضعيت حمل ونقل با بازگشايي 
مدارس در شرايط كاهش شيوع كرونا در شانزدهمين 
جلسه شــوراي شــهر تهران تصويب و مقرر شد اين 
طرح 16بندي در 2كميســيون عمران و حمل ونقل 
و كميســيون برنامه وبودجه مورد بررسي بيشتر قرار 
گيرد. ديروز رئيس كميســيون عمــران و حمل ونقل 
شوراي شهر تهران گزارش مشترك را ارائه داد و گفت: 
»وضعيت حمل ونقل عمومي پايتخت نامطلوب است 
و در ســال هاي اخير به دليل عدم توسعه اين وضعيت 
تشديد شده، اما با اين طرح قصد داريم در يك ماه آينده 
اقدامات فوري و اضطراري انجام دهيم. با بررسي هاي 
انجام شده در كميســيون برنامه وبودجه، رديف هاي 
تأمين بودجه اين طرح احصا شده و معاون حمل ونقل 
و زيرمجموعــه آن امكان پذيــر بودن طــرح را تأييد 

كرده اند.« سيدجعفر تشكري هاشمي گفت: طرح در 
16 بند و 4تبصره تهيه و تأميــن مالي و امكان پذيري 
آن متناسب با شرايط سخت فعلي تأييد شده است. او 
با اشاره به اينكه در حوزه تاكسيراني رديف بودجه اي 
تعيين نشده است، تأكيد كرد كه اميدواريم اين موضوع 
در متمم بودجه پيش بيني شــود. تشكري هاشــمي 
با اشــاره به تغييرات انجام شــده در حوزه حمل ونقل 
ريلي هم عنوان كرد: »ابتدا قصد داشــتيم سرفاصله 
حركت قطارها را يك دقيقه كاهش دهيم، اما تصميم 
گرفتيم به جاي اين كار ظرفيت را به 2ميليون مسافر 
برسانيم؛ چراكه در گذشته ناوگان ما تا 2ميليون و 800 
هزار مســافر را جابه جا كرده و مي توانيم با نوع حركت 
واگن هــا و اولويت بندي خطوط، ايــن مهم را محقق 
كنيم.« رئيس كميسيون عمران وحمل ونقل در ادامه 
تأكيد كرد: »قبول دارم كه ما بــا كمبود منابع مواجه 
هستيم، اما آن قدر وضع حمل ونقل عمومي نامناسب 
است كه برخي خطوط اتوبوســراني غيرفعال شده و 
مردم روي زمين معطــل حمل ونقل مانده اند. در دوره 
مديريت شــهري قبلي خط 10 متــرو را فقط كلنگ 
زدند و مي بينيد كه ما سراغ اينگونه پروژه ها نرفتيم و 
ســراغ اولويت ها رفتيم و مي خواهيم با تزريق اتوبوس 
و تاكسي اوضاع را بهتر كنيم.« در جريان اين گزارش 
سخنگوي شوراي شهر تهران گفت: »شهرداري تهران 
براساس اين مصوبه مكلف است اقداماتي چون اورهال 
كردن حداقل 68دســتگاه واگن مترو، افزايش تعداد 
ناوگان اتوبوســراني حداقل به 3هزار دستگاه اتوبوس 
فعال، ورود و به كارگيري 200دستگاه اتوبوس جديد 
و اورهال اساسي 600دستگاه اتوبوس را انجام دهد.« 
عليرضا نادعلي در مورد ناوگان تاكسيراني، عنوان كرد: 
»شهرداري مكلف اســت با فراهم كردن تسهيلات وام 
ارزان قيمت حداقل 7هزار دستگاه را نوسازي و 3هزار 
دستگاه را تا پايان سال بازسازي كند.« مهدي پيرهادي 
هم گفت: »با توجه  به اينكه تا كنون 45درصد بودجه 
امسال محقق شده با اين شرايط آيا تحقق بندهاي اين 
طرح عملياتي است؟« ســيداحمد علوي نيز در مورد 
تسهيلات تاكسيرانان گفت: »تسهيلات وجود دارد اما 
به واسطه سود بازپرداخت و موارد اين چنيني رانندگان 
تمايلي به استفاده از اين تسهيلات ندارند و اين امر نياز 
به بررســي دارد.« ميثم مظفر هم تأكيد كرد كه اين 
طرح پيوســت بودجه اي دارد و تك تك بندها ناظر به 
بودجه مصوب1400 است. حبيب كاشاني گفت: »در 
بودجه امسال كد پروژه ها را شــوراي قبل پيش بيني 
كرده و كاري كه ما در اين طرح انجام داده ايم اين است 
كه اولويت ها را جابه جا و محــل پرداخت كد پروژه را 
مشــخص كرده ايم.« ناصر اماني به كاهش ســرويس 
مدارس اشاره و عنوان كرد: »از 24هزار سرويس مدارس 
كه طي سال هاي قبل در بازگشايي مدارس فعال بودند 
در فراخوان مجددي كه صورت گرفته تنها 600راننده 
اعلام آمادگي كرده اند و بقيه گفته اند كه برايشان عايدي 

ندارد. آيا اين موارد در اين طرح پيش بيني شده است؟« 
مهدي عباســي هم گفت: »ما در تأمين منابع مشكل 
داريم اما اين طرح با واقعيات شــهرداري تنظيم شده 
لذا بايد به كل طرح يكجا رأي بدهيم. پيشــنهاد ديگر 
من اين است كه بعد از 2 ماه شهرداري گزارش اقدامات 
خود را ارائه دهد.« لطف الله فروزنده، معاون برنامه ريزي، 
توسعه سرمايه انساني و امور شوراهاي شهردار هم در 
مخالفت با اين طرح گفت: »وقتي در نيمه اول ســال 
52درصد منابع محقق شــده و خيلي تلاش كنيم در 
6 ماه دوم اين ميزان را به 70درصد برسانيم، نمي توانيم 
بگوييم كه 100درصد مــوارد طرح تخصيص مي يابد. 
اين در حالي است كه ما در منابع روند نزولي داريم و در 
هزينه ها روند صعودي.«  اين طرح درنهايت با موافقت 

اكثريت اعضاي شوراي شهر تهران تصويب شد.

بدهی به تأمین اجتماعی
معاون مالي و اقتصادي شهردار تهران هم در جريان ارائه 
گزارش از اقدامات و وضعيت مالي شهرداري پايتخت، 
بدهي شــهرداري تهران به تأمين اجتماعي را 6هزار 
ميليارد تومان عنوان و تأكيــد كرد: »تأمين اجتماعي 
به دليل بدهي، حساب هاي شهرداري را مي بست، اما با 
دستور شهردار تهران كارگروهي براي حل اين چالش 
تشكيل شــد. ادعاي اوليه تأمين اجتماعي درباره رقم 
بدهي 6هزار ميلياردتوماني توسط اين كارگروه در حال 
بررسي اســت و تا 2هفته آينده به عدد واقعي نزديك 

خواهيم شد.«

رويكرد شهرداري براي برون رفت از چالش هاي مالي
 معاون شــهردار تهران براي برون رفت از چالش هاي 
مالي پيش رو 2رويكرد را تشريح كرد و گفت: »نخستين 
رويكرد، برقراري انضباط مالــي از طريق قانونمداري، 
شفافيت، نظارت، پاســخگويي مالي و مبارزه با فساد 
و دومين رويكرد هم تمركز بر توانمندســازي اقتصاد 
شهري و مشاركت شهروندان اســت. براي تحقق اين 
مهم، 3پروژه ارتقاي نظام مالي و محاسباتي شهرداري 
تهران، توســعه و تعميق امين نظام مالي و مولدسازي 
اموال و دارايي ها را در دست اجرا داريم كه بخشي از آن 
در حال اجراست.« او در پايان تأكيد كرد كه اگر بخواهيم 
شهر را از شرايط فعلي عبور دهيم، حتماً بايد به تجهيز 
منابع و سرمايه گذاري داخلي و خارجي و امكاني كه در 

بازار سرمايه وجود دارد، تكيه كنيم.

واكنش اعضا به گزارش مالي شهرداري
رئيس شوراي شهر تهران با بيان اينكه پايان دوره چهارم 
مديريت شهري، شهرداري را با  15.500هزارميليارد 
تومان بدهي تحويــل داد، گفت: »از ابتــداي ورود و 
حضور ما به مديريت شــهري بدهي شــهرداري بالغ 
بر 65هزار ميليــارد تومان مطرح شــد و در گزارش 
امروز 73هزار ميليارد تومان اعلام مي شــود و ممكن 
است اين عدد اضافه هم شــود. البته بخش اعظمي از 
بدهي ها به بانك هاست و سالي 10هزار ميليارد تومان 
تنها بايد براي پرداخت سود بانك ها هزينه شود و اين 
كمر بودجه شهرداري را مي شكند.« مهدي چمران به 
طلب هاي شهرداري هم اشــاره و عنوان كرد: »زماني 
كه ما در مديريت شهري بوديم ميزان طلب شهرداري 
15هزار ميليارد تومان احصا شــده و امروز به 50هزار 
ميليارد تومان رسيده كه اين طلب ها مربوط به عوارض 
ساختمان هايي است كه توسط ادارات دولتي ساخته 
شده و عوارض را در طول ســاليان نداده اند. چه خوب 

است وقتي دستگاه هاي دولتي بدهي هاي شهرداري 
را طلب مي كنند درخصوص پرداخت طلب شهرداري 
نيز همين گونه رفتار كنند.« او تأكيد كرد كه به هر روي 
شرايط بحراني است، ولي مي توانيم از اين شرايط عبور 
كنيم و بايد عبور كنيم تــا براي كارهاي عمراني مانند 
مترو، حمل ونقل و ترافيك و پروژه هايي كه نيمه كاره 
مانده هزينه كنيم. ناصر اماني هم به ذكر اعداد متفاوت 
واكنش نشان داد و عنوان كرد: »يك بار مبلغ 65هزار 
ميليارد تومان بدهي اعلام مي شود و بار ديگر شهردار 
عدد 80هزار ميليارد تومان را اعلام مي كند و حالا هم 
73هزار ميليارد تومان عنوان شــد. با اين اعداد و ارقام 
متفاوت شورا و رســانه ها درباره بدهي هاي شهرداري 
سردرگم شده اند.« سوده نجفي در جريان ارائه گزارش 
موضوع يكپارچه سازي و تجميع حساب هاي شهرداري 
را مطرح و عنوان كرد: »تمركز تمام درآمدها در خزانه 
قطعاً مزاياي زيادي دارد، اما پرســش اين است كه اگر 
شهرداري به يك سازمان يا وزارتخانه يا يك نهاد بدهكار 
باشــد و آن ســازمان يك رأي مبني بر مسدودكردن 
حساب هاي شهرداري تهران داشــته باشد، قطعاً كل 
حساب هاي شــهرداري تهران مســدود خواهد شد و 
بدين ترتيب دچار چالش خواهيم شــد. راهكار شــما 
براي اين چالش چيست؟« مهدي عباسي هم پرسيد 
كه اين گزارش با استفاده از اطلاعات چه منبعي تهيه 

شده است؟

برنامه هاي خدمات شهري تا سال 1402
معاون امور خدمات شــهري و محيط زيست شهردار 
تهران ديروز برنامه هاي پيش بيني شده تا سال1402 
كه منطبق بر برنامه پنج ســاله سوم اســت را تشريح 
كرد. جلال بهرامي گفت: »فضاي سبز و پسماند براي 
ما اولويت دارند و يكي از موضوعاتي كه در فضاي سبز 
اهميت دارد، آب اســت. اگر تأمين منابــع آبي براي 
فضاي سبز در اولويت نباشــد، اجراي طرح توسعه اي 
و نگهداشت درنهايت موفق نخواهد شــد؛ بنابراين تا 

افــق 1410 بايد 250ميليون ليتر براي فضاي ســبز 
شهر تهران منابع آبي تأمين شــود كه درحال حاضر 
133ميليون ليتر مصرف آبــي داريم.« او با بيان اينكه 
بايد تا افق 1401ميزان مصرف 130ميليون ليتر آبي كه 
از چاه ها برداشت مي شود، كاهش يابد و به 80ميليون 
ليتر برســد، تأكيد كرد: »همچنين بايد از پساب هاي 
شهر تهران استفاده شــود. اين پساب ها فرصتي براي 
شهرداري اســت كه اگر زودتر از آن اســتفاده نشود 
در جنوب شــهر تبديل به حقابه مي شود و ديگر هيچ 
استفاده اي از آن نخواهد شد.« به گفته او، امسال پوشش 
250هكتار از اماكني كه چمن دارند و آب زيادي مصرف 
مي كنند بايد تبديل به گياهان مقاوم و كم آب شــود و 
سال1401 بايد اين عدد به 450هكتار و سال1402 به 
550هكتار برسد. او به اجراي طرح 20ساله پسماند هم 
اشاره و عنوان كرد: »تا زماني كه اين طرح پابرجاست در 
راستاي آن پيش خواهيم رفت؛ براي مثال ايستگاه هاي 
MRF )تجهيزات بازيافت مواد زائد از جامد( كه احداث 
شده كم و كســري دارد، اما دليل نمي شــود كه اين 
ايستگاه ها راه اندازي نشود و بايد براساس توافق قرارداد 
قبلي كه با بخش خصوصي امضا شــده، ايســتگاه ها 
راه اندازي و نواقص آن در ايستگاه هاي جديد برطرف 
شود.« به گفته او، روزانه بيش از 2هزار و 500تن زباله 
در آرادكوه دفن مي شود و امسال بايد نسبت تفكيك 
پسماند در مبدأ به ۹درصد برســد. بهرامي ادامه داد: 
»تفكيك از مبدأ نيازي به هزينه تجهيزات ندارد، بلكه 
نياز به هزينه اجتماعي دارد. بايد هزينه فرهنگسازي  و 
اجتماعي تفكيك از مبدأ ميان شهروندان به خصوص 

شهرك ها و مجتمع هاي مسكوني آغاز شود.«
توسعه و تجهيز مجتمع آرادكوه از محل مصوبه بهاي 
خدمات مديريت پسماندهاي ســاختماني و عمراني، 
خريد مخازن زباله و تسهيلات تأمين خودرو، بهسازي، 
مرمت و تجهيز ايستگاه هاي خدمات شهري، توسعه و 
تجهيز مجتمع بازيافت خاك و نخاله جاجرود، ايجاد 
3واحد پردازش مكانيــزه  و... ســاير برنامه هاي اين 

معاونت هستند.
         

نظر اعضاي شوراي شهر
پرويز سروري پس از اســتماع گزارش معاون خدمات 
شهري و محيط زيست شهردار تهران به ساختمان هاي 
ناايمن اشاره و عنوان كرد: »ساختمان هاي پلاسكوي 
بالقوه زيادي در شهر وجود دارد كه هر زمان مي توانند 
فاجعــه اي خلــق كننــد؛ بنابراين ايمن ســازي اين 
ساختمان ها بايد در اولويت مديريت شهري قرار گيرد.« 
ناصر اماني هم گفت كه بحث زباله، پســماند و نظافت 
شهر جزو اولويت هاست، اما شهروندان از نظافت شهر 
كه نتيجه كــم كاري پيمانكاران اســت، گلايه دارند. 
زهرا شمس احســان  بر اجرايي نشدن بخشنامه منع 
به كارگيري كودكان توسط پيمانكاران شهرداري تأكيد 
كرد و گفت: »پيمانكاران غيررسمي بيش از 80درصد 
پســماند جامد تهران را جمع آوري مي كنند و بيش از 
4500كودك مجبور به فعاليت در اين حوزه و مواجهه 

با محيط انباشته از شرايط غيربهداشتي هستند.
براساس تحقيقات صورت گرفته قريب به اتفاق كودكان 
كار سازمان يافته نيســتند و دليل فعاليتشان كمك 
به اقتصاد خانوار و تأمين هزينه هاي معيشــتي است. 
بر همين اســاس كار كودك نه يك رخــداد امنيتي و 

انتظامي كه يك مسئله اجتماعي - اقتصادي است.« 
فعاليــت 4هــزار كــودك دســتفروش در متــرو، 
مناسب سازي 87بوســتان از مجموع 2302بوستان 
شــهر تهران براي معلولان و جانبازان و نبود پارك و 
فضاي سبز در 8محله موارد ديگري است كه توسط اين 

عضو شوراي شهر تهران مطرح شد.

طرح »بهبود وضعيت حمل ونقل با بازگشايي مدارس در شرايط كاهش شيوع كرونا« ديروز در شورا تصويب شد

 مديريت شهري جديد؛ وارث بدهي هاي انباشته
    زينب  زينال زاده

خبر نگار

نگاه

فصل جهاني شهرها براي گذر از كرونا
سازمان ملل شعار امسال روز جهاني شهرها را »سازگاري شهرها 

براي تاب آوري در برابر تغييرات اقليمي« تعيين كرده است

شعار امسال روز جهاني شهر ها »سازگاري شهرها براي تاب آوري در برابر 
تغييرات اقليمي« است كه نشان مي دهد بحران كرونا در شهر هاي بزرگ 
جهان در حال پايان يافتن است و اكنون دوباره بايد به دغدغه محيط زيست 
پرداخت. به گزارش همشهري، ۹ســال پيش مجمع جهاني سازمان ملل 
آخرين روز  ماه اكتبر برابر 10آبان را به عنوان روز جهاني شــهر ها انتخاب 
 كرد و بيش از همه بخش هاي اين ســازمان، »برنامه اســكان ملل متحد
 UN- HABITAT« بود كه به موضوع شهرنشــيني به شكل يك پديده 
مستقل و قابل توجه پرداخت. برنامه اسكان خود سابقه طولاني تري دارد كه 
به چند دهه پيش بازمي گردد اما با تعيين مناسبت 10آبان بهانه  اي براي جلب 
توجه عمومي به سكونت در شهر ها به دست آمد. براساس  آمار هاي گوناگوني 
كه از سوي نهاد هاي بين المللي عنوان مي  شود، شهرنشيني در جهان رو به 
گسترش است كه باعث بروز عوارضي مانند كمبود مسكن مناسب، نقص در 
زيرساخت هايي مانند حمل ونقل عمومي، آب سالم، بهداشت و همينطور 
افزايش جرم، بيكاري، فقر و علاوه برآن بيشتر شدن آلودگي محيط زيست و 

حوادث انسان ساخت مي شود.
طرح چند ساله اي كه از سوي برنامه اسكان ملل متحد پيشنهاد شده بود تا با 
كمك دولت ها از اثرات منفي بزرگ شدن شهر ها بكاهد، در سال هاي پاياني 
خود به بحران كرونا برخورد كرد و ارزيابي نتيجه هاي به دست آمده دشوار 
است. انتشار ويروس كوويد-1۹ به دليل آسيب هاي زيادي كه به اشتغال، 
حمل ونقل و حتي رفتار هاي اجتماعي زد اثر تخريبي شديدي روي اقتصاد 
شهري به جا گذاشت. بعيد نيســت كه در ارزيابي هاي بعدي، آسيب هاي 
وارد شده از اين مسير مانع تحقق بسياري از طرح هاي شهري اعلام شود. 
شهرداري تهران تا كنون ميزان خسارت ناشي از كرونا را اعلام نكرده است و 
بخش هايي از اين خسارت نيز به دليل نامشخص بودن هزينه هاي صرف شده 
در ابتداي بروز كرونا قابل محاسبه نخواهد بود. شهرداري تهران از نخستين 
روز  هاي شناسايي بيماران مبتلا به كرونا با ضدعفوني مكان  هاي عمومي كار 
خود را آغاز كرد و اكنون - بعد از گذشت بيش از يك سال و نيم - با اختصاص 
فضا هاي بزرگ به انجام واكسيناسيون با اين بيماري مقابله مي كند. در اين 
ميان درآمد هاي شهرداري كاهش يافت و هزينه هاي آن بيشتر شد. شعار 
سال گذشته اين روز تحت تأثير اوج گرفتن بيماري كرونا انتخاب شده بود، 
اگر چه در متن شعار اشاره مستقيمي به اين بيماري وجود نداشت. شعار 
سال2020 »شــهر بهتر براي زندگي بهتر؛ ارج نهادن بر جوامع محلي و 
شهرها« بود و آنتوني گوترش، دبير كل ســازمان ملل در پيام خود تأكيد 
كرد:   » دنياي ما كه به سرعت در حال شهرنشين شدن است بايد به گونه اي 
مفيد به اين همه گيري پاسخ دهد و خود را براي شيوع بيماري هاي عفوني 
آينده، آماده كند.« در پيام ميمونه مهد شريف، مدير اجرايي برنامه اسكان 
بشر سازمان ملل متحد هم آمده بود: »ارزش قائل شدن براي جوامع مان 
نخستين گام مهم در راستاي تغييرات دوران  گذار مورد نياز ما براي خروج 
هر چه بهتر از بحران و بازسازي هر چه سبزتر زندگي بشر است.« سال پيش 
از آن هم شعار روز جهاني شــهرها »تغيير جهان: نوآوري ها و زندگي بهتر 
براي نسل هاي آينده« بود. اكنون به نظر مي رسد كه شهر ها در حال  گذار از 
بحران كرونا هستند و واكسيناسيون در كشورهاي توسعه يافته توانسته خطر 
مرگ ومير در اثر اين بيماري را كاهش دهد. با ادامه اين روند و تا سال آينده 
وارد دوراني مي شويم كه اكنون از آن به نام »پسا كرونا« ياد مي كنند و بايد 

ديد شعار روز جهاني شهر ها براي اين زمان چه خواهد بود.

رئيس شورای شهر تهران: از ابتداي 
ورود و حضور ما به مديريت شهري 
بدهي شــهرداري بالغ بــر 65هزار 
ميليــارد تومــان مطرح شــد و در 
گزارش امروز 73هزار ميليارد تومان 
اعلام مي شود و ممكن است اين عدد 

اضافه شود

محمد سرابي
خبرنگار

ديروز 7نفر از اعضای پارلمانی شهری در خصوص مسائل مختلف 
شهری تذكر دادند.

   ساختمان 7طبقه در حريم میراثی
رئيس كميته گردشگری شورای شهر تهران به ساخت ساختمان 
7طبقه در مجاورت حريم ميراثی خانه لرزاده واكنش نشــان داد 
و گفت كه خانه لرزاده پس از ســال ها توســط شهرداری تملك، 
بازسازی و بهره برداری شد. سيداحمد علوی ادامه داد: »اين خانه 
باهدف ايجاد موزه توســط ميراث فرهنگی ثبت ملی شده، اما در 
مجاورت اين حريم ميراثی ساختماني 7طبقه ساخته شده است 
كه گويا قرار بوده در اين ملك، 2طبقه ساخته شود و مالك تخلف 

كرده است.«

   كمبود نیرو در سازمان آتش نشانی
 سخنگوی شــورای شــهر تهران به كمبود هزار نيرو در سازمان 
آتش نشانی پرداخت و گفت: اكنون سازمان آتش نشانی 5253 نفر 
نيروی عملياتی دارد؛ اين درحالی است كه بايد تعداد نيروها بيش 
از 6هزار نفر باشد. عليرضا نادعلی افزود: »133 ايستگاه آتش نشانی 
در تهران وجود دارد و بايد به طور متوســط در هر ايستگاه 45نفر 

نيروی عملياتی حضور داشته باشند، اما اكنون در هر ايستگاه حدود 
31 نفر حضور دارند.« به گفته او، سال 13۹5 سازمان آتش نشانی 
120ايستگاه و 5234 نيرو داشت و در سال 1400 اين سازمان با 
133 ايستگاه فقط 5253 نيرو دارد كه باتوجه به توسعه ايستگاه ها 

حداقل هزار نيرو بايد در سازمان جذب شود.

   پیشگیری از خرابكاری در شبكه اطلاعاتی شهرداری
عضو كميسيون عمران و حمل ونقل شورای شــهر تهران هم در 
تذكر خود با بيان اينكه حمله ســايبری به شبكه سوخت رسانی 
كشور هشداری به تمام دستگاه های دولتی بود، گفت: »شهرداری 
بايد نسبت به استقرار نظامات پيشــگيری از نفوذ و خرابكاری در 
شبكه اطلاعاتی خود اقدامات لازم را انجام دهد.« علی اصغر قائمی 
با گراميداشت هفته پدافند غيرعامل هم تاكيد كرد كه اين روزها 
صرفاً برای برگزاری مراسم نيست، بلكه يادآور افزايش حساسيت 

در اين حوزه هاست.

   ورود همه دستگاه ها به معضل تكدی گری
رئيس كميته سلامت شورای شهر تهران موضوع تكدی گری در 
پايتخت را مطرح كرد و گفت كه اين معضل محصول نابســامانی 

اجتماعی است. سوده نجفی با اشاره به تشكيل كارگروه با حضور 
همه دستگاه ها تاكيد كرد: »نبايد تنها از شهرداری تهران برای رفع 
اين معضل توقع داشت و باهمت ساير دستگاه ها اعم از وزارت كار و 
رفاه اجتماعی، كميته امداد، استانداری، نيروی انتظامی، قوه محترم 
قضاييه، فرمانداری و وزارت بهداشت و البته با تشكيل كارگروهی 

می توان با اين معضل مقابله كرد.«

    محله ای با مشكلات فراوان در منطقه شمالی
عضو كميســيون برنامه وبودجه هم در تذكرش به محله گردی از 
گلابدره اشاره و عنوان كرد: »بافت فرسوده، كوچه های كم عرض 
و پيچ درپيچ، پله های غيراستاندارد، ساخت وساز غيرمجاز، جاری 
شدن فاضلاب، تخريب و قلع وقمع، اما بدون بازدارندگی، باندهای 
مافيايی كه پشت بام ها را ميلياردی می خرند و در يك شب 3طبقه 
می سازند، دست و پاهای شكسته در فصل زمستان بر اثر سقوط از 
پله های يخ زده و ... از مشكلات اين محله است كه در شمالی ترين 
نقطه پايتخت قرار دارد.« ناصــر امانی گفت كه اميدوارم مديريت 
شهری حداقل مشــكل فاضلاب كه اساسی ترين معضل ساكنان 

است را حل وفصل كند.

   ساماندهی دفاتر خدمات الكترونیک شهر
رئيس كميسيون شهرسازی و معماری شورای شهر تهران خواستار 
انتظام بخشــی به فرايند واگذاری و نحوه فعاليــت دفاتر خدمات 

الكترونيك و ارسال لايحه ســاماندهی دفاتر خدمات الكترونيك 
شهر تهران از سوی شهرداری شــد. مهدی عباسی گفت: »برای 
تعيين تكليف نحوه فعاليــت دفاتر خدمــات الكترونيك و نحوه 
برون سپاری وظايف، ضرورت دارد تا مبتنی بر آسيب شناسی جامع 
و كامل فعاليت اين دفاتر و در چارچوب ســاماندهی فرايند صدور 
پروانه و گواهی های ســاختمانی مبتنی بر هوشمندسازی كامل 
فرايندها، با نگاه واقع بينانه ای نســبت به تخصيص نقش مناسب 
برای اين دفاتر در ارائه خدمات شايسته به شهروندان و رضايتمندی 

آنان اقدام شود.«

   شهرسازی؛ پرچالش ترين مأموريت شهرداری
عضو هيات رئيسه شورای اسلامی شهر تهران در تذكر خود عنوان 
كرد كه پرچالش ترين مأموريت شــورای شهر و شهرداری مسئله 
شهرسازی است. جعفر بندی شــربيانی گفت: »تعيين اولويت ها 
و راه حل ها و از پايين به بــالا قرار دادن آنها قابل حل اســت و لذا 
تصميم گرفته شد پيرو همين موضوع با كارشناسان حوزه معماری 
و شهرســازی كه در صف مقدم ارتباط با مردم هستند، جلسات 
ويژه ای برگزار شود.« به گفته او، هوشمندسازی بهينه و مطلوب 
سامانه های شهرسازی، يكپارچه سازی بخشنامه های شهرسازی 
و معماری در زمينه ضوابط و مقررات، برگزاری دوره های آموزشی 
ويژه پرســنل تازه وارد و... برخی از مواردی هستند كه در راستای 

كاهش چالش های حوزه شهرسازی موردتوجه قرار می گيرند.

تذكرات اعضای شورای شهر تهران در نوزدهمین جلسه

 توجه به بعُد نرم افزاري 
حمل ونقل عمومي

يعني حدود 10سال است كه توجه جدي به اين  ادامه از 
موضوع نشده و هزينه هاي صورت گرفته، صرفا صفحه اول

در بحث بهره برداري از ناوگان موجود بوده است. با توجه به اينكه اين 
ناوگان از نظر ضوابط و معيارهاي آيين نامه اي به ســن فرسودگي 
رسيده است، تقريبا كل ناوگان عمومي شهرداري فرسوده هستند؛ 
يعني اتوبوس ها، ون ها، تاكسي ها و حتي واگن ها. اين نياز اضطراري 
است و براي اين موضوع رديف هاي بودجه اي از محل منابع شهرداري 
و اوراق مشــاركت درنظر گرفته شــده اســت. در گام نخســت و 
كوتاه مدت، فعال ســازي  ظرفيت هاي موجود را در دستور كار قرار 

داديم و منابعي از طرف شهرداري تزريق شد.
درمورد اتوبوســراني ما چند برنامه فوري داريم. يكي بحث قرارداد 
175دستگاه اتوبوس هست كه 110دستگاه تحويل شركت واحد 
اتوبوسراني شده و آنها در حال تجهيز امكانات جي پي اس و كارتخوان 
هستند. اگر منابع شهرداري اجازه دهد 100دستگاه ديگر را امسال 
خريداري خواهيم كرد. در مورد مابقي ناوگان اتوبوسراني بايد بگويم 
كه بخش قابل توجهي از اتوبوس ها به دلايل مختلف متوقف هستند. 
براي مثال، 700دســتگاه به دليل عيب در مخازن سي ان جي كار 
نمي كنند كه طي روزهاي آينده ان شاءالله قرارداد تعويض مخازن 
بسته مي شــود. البته 600دســتگاه آن به دليل نواقص مكانيكي و 
كمبود لوازم يدكي دچار مشــكل هســتند و قرار است شهرداري 
بودجه اي بابت آن دهد و تا آخر سال تمامي اتوبوس ها وارد ناوگان 
حمل ونقل شود. هم اكنون ناوگان فعال حدود 2هزار دستگاه است و 
اميدوار هستيم تا پايان سال آن را حداقل به 3هزار دستگاه اتوبوس 
برســانيم.  البته برنامه هاي جانبي ديگري هم براي تامين ناوگان 
جديد داريم و از آنجايي كه قطعي نشــده، نمي توانيم قول دهيم، 
اما بحث استفاده از ظرفيت هايي است كه در قانون پيش بيني شده 
است. در تلاش هستيم تا در اوايل سال آينده بتوانيم بخشي از ناوگان 

جديد اتوبوسراني را از منابع ديگري تامين كنيم.
در بحث تاكســيراني هم پروژه نوســازي 10هزار دستگاه را دنبال 
مي كنيم كه تاكنون حدود 3هزار دستگاه عملياتي شده و اگر منابع 
دولتي كمك كنند، 7هزار دســتگاه مابقي نيز نوسازي مي شود. در 
مورد ناوگان ون هم برنامه ريزي كرده ايــم و از آنجايي كه در زمينه 
منابع بــه جمع بندي نرســيده ايم، هنوز نمي توانيــم قول بدهيم. 
يكســري اقدامات ديگر مانند اورهال قطارهاي متــرو هم داريم و 
68واگن تا پايان سال اورهال خواهند شد. البته اين واگن ها خارج از 
ناوگان نيستند، ولي به مرحله اورهال رسيده اند. موضوع ديگري كه 
پيگيري مي كنيم، جنبه نرم افزاري دارد؛ در مورد بازنگري كل شبكه 
اتوبوسراني، هم از نظر خطوط اتوبوسراني و موقعيت ايستگاه ها و هم 
از نظر سيستم مديريت اعزام ناوگان . با توجه به امكاناتي كه در دنيا 
براي مديريت بهينه در شهرهاي توسعه يافته استفاده مي شود، در 
تلاش هستيم تا پايان سال ســامانه اي را براي مديريت بهينه اعزام 
ناوگان در اتوبوسراني مستقر كنيم. متأسفانه با وجود توجه به بعد 
ســخت افزاري در بعد نرم افزاري ناوگان اتوبوســراني و تاكسيراني 

عقب ماندگي بسياري وجود دارد.

     معماري و شهرسازي

     درآمدهاي پايدار

     تسهیلات

     فروش ملک  و مشاركت ها

     غیره

50درصد

23درصد

10 درصد

10 درصد

 افزايش ســرانه فضاي سبز به ازای 7 درصد
هر نفرتا سال 1402

سال
1400

سال
1401

سال
1402

16.48 متر مربع   

16.55 متر مربع 

16.60 متر مربع 

منبع درآمدهاي شهرداري 
تهران در 10سال گذشته

طرح های توسعه فضاي سبز پايتخت تا پايان سال 1400
  12هكتار از بوستان گلها

  33 هكتار از پادگان 06 ارتش
  16.5هكتار از فاز يک بوستان ايرانیان

  40هكتار از فاز يک باغ راه حضرت فاطمه زهرا)س(
   12هكتار از بوستان نهج البلاغه

  60هكتار از بوستان دانش و طبیعت
  2هكتار از احیا و تملک باغ ها

  30هكتار از فاز 2بوستان ولايت
  667مترمربع احداث و توسعه فضاي سبز عمودي 

  57هكتار از بوستان ياس فاطمي
  1250هكتار توسعه جنگل كاري كمربند فضاي سبز پیرامون شهر

   مهلت دو ماهه به بيمارستان ها براي بي خطرسازي زباله ها
عضو كمیسیون محیط زيست و خدمات شــهري در جلسه روز گذشــته از مهلت دو ماهه به بیمارستان ها براي 
بي خطرسازي زباله هاي عفوني خبر داد و به همشهري گفت: »حدود 169بیمارستان در تهران وجود دارد و از اين 
بین 30بیمارستان كه عمدتا خصوصي هستند، زباله هاي عفوني را بي خطرسازي نمي كنند. شهرداري چندين بار به 
اين بیمارستان ها اخطار داده است اما توجهي نكرده اند؛ بنابراين يک مهلت حداقل دو ماهه به اين بیمارستان ها داده 
مي شود تا نسبت به بي خطرسازي زباله هاي عفوني اقدام كنند؛ در غیر اين صورت علاوه بر توقف جمع آوري پسماند، 
اسامي اين بیمارستان ها منتشر خواهد شد.« علاوه بر بیمارستان ها، كلینیک ها و مطب ها و... زباله هاي عفوني را داخل 
سطل زباله هاي شهري مي اندازند. مهدي بابايي اين موضوع را تكذيب نكرد و گفت: »ضابط قانوني در اين حوزه سازمان 
محیط زيست است اما مديريت شهري در چارچوب اختیارات عمل مي كند و در گام بعدي بعد از بیمارستان ها قطعا با 

كلینیک هاي متخلف برخورد خواهیم كرد.« 
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   نبض قيمت خوراکي ها در  ابتدای کار دولت
مركز آمار ايران تازه ترين تغيير قيمت 53قلم كالاي خوراكي در ايران در 2 ماه نخست دولت سيزدهم را منتشر كرد كه نشان 
مي دهد در اين دوره قيمت 4قلم كالا شامل گوشت مرغ، هويج فرنگي، روغن نباتي جامد و سيب اندكي ارزان تر شده و در مقابل 
دست كم 13قلم كالا با رشد بالاي 20درصدي در مهرماه امسال نسبت به مرداد مواجه شده است. البته قيمت هندوانه با توجه به 
پايان فصل برداشت و خارج شدن آن از چرخه مصرف با رشد 54درصدي در مهرماه نسبت به مردادماه  مواجه شده و پس از آن 
كدو سبز 44درصد، فلفل دلمه اي 32درصد، رب گوجه فرنگي و پرتقال هم 31درصد گران تر شده است. به گزارش همشهري، 
2محصول پرطرفدار لبني يعني پنير و ماست پاستوريزه هم در مهر نسبت به مرداد امسال با رشد قيمت 26درصدي مواجه شده 
و مردم بادمجان، تخم مرغ و ماهي قزل آلا را 24درصد گران تر از مرداد خريده اند. برنج ايراني با 21درصد رشد قيمت و سيب 

زميني و خيار با 20درصد در رتبه بندي رالي قيمت ها قرار گرفته اند.

برآوردهاي اوليه حاكي اســت 
فروش املاك، مستغلات، سهام 
و ساير دارايي هاي دولت مي تواند 
رقم كسري بودجه 4 ماه آخر سال 

را به طور كامل پوشش دهد

شكست بارندگي در نجات سدها
بررسي هاي همشهري نشان مي دهد بارش هاي اخير اگرچه توانسته آمارهاي آبي را نسبت 

به پارسال بهبود بخشد اما همچنان آمارهاي كلان از وخامت شرايط آبي حكايت دارد

بارندگي هاي اخير تا اينجاي كار توانسته كم بارشي هاي پاييز را جبران كند و لااقل از  آب
نظر آمار، ســال آبي جاري را از مدت مشابه ســال قبل پيش بيندازد؛ اما همچنان 
آمارهاي كلان حوزه آب مانند وضعيت بارندگي نسبت به دوره هاي مشابه بلندمدت، 

تراز آبي سدها و وضعيت تنش آبي در شهرهاي كشور از شدت بحران آب حكايت دارند.
به گزارش همشهري، در سال گذشته كه عنوان خشك ترين سال نيم قرن اخير در سرزمين ايران 
را از آن خود كرد، ميزان بارش هاي جوي نسبت به ميانگين دوره هاي مشابه بلندمدت 34درصد 
كمتر بود و در سال آبي جاري نيز تا همين چند روز پيش ميزان بارش ها 44درصد كمتر از ميانگين 
بلندمدت بود؛ اما در اثر بارش هاي چند روز اخير، به ويژه در حوضه آبريز درياي خزر، اين شاخص 
6درصد بهبود پيدا كرد و عقب ماندگي بارندگي ها امســال نســبت به ميانگين 53سال اخير به 
38درصد رسيد. فعلًا به مدد بارش هاي پاييزي شمال كشور، سال آبي 1401-1400 روي كاغذ 
حدود 60درصد از مدت مشابه در سال آبي قبل جلو افتاده؛ اما همچنان خشكسالي در مابقي مناطق 

كشور بيداد مي كند.

حال و احوال بارندگي
آمارهاي دفتر مطالعات پايه منابع آب وابســته به وزارت نيرو از وضع بارندگي كشور در سال آبي 
1401-1400 )از اول مهر تا شامگاه 8آبان 1400( حاكي است در 38روز سپري شده از سال آبي 
جاري، ميانگين ارتفاع كل ريزش هاي جوي ايران به 8ميلي متر رســيده كه اين مقدار نسبت به 
5ميلي متر بارندگي در دوره مشابه سال آبي گذشته 60درصد افزايش نشان مي دهد؛ اما همچنان 
نسبت به ميانگين بارندگي 13ميلي متري در دوره هاي مشــابه درازمدت 38درصد كمتر است. 
براساس اين آمارها، در 38روز سپري شده از سال آبي جاري، آب حاصل از بارش هاي جوي معادل 
13ميليارد و 184مترمكعب بوده كه البته بخش كمي از آن به مخازن ســدها مي رسد و ذخيره 

مي شود.

جهش بارندگي در شمال
آخرين آمارهاي مربوط به وضعيت بارندگي در 6حوضه آبريز اصلي كشور حاكي است بارش هاي 
اخير در حوضه آبريز درياي خزر به تنهايي توانسته تراز بارندگي كشور را نسبت به سال قبل 60درصد 
مثبت كند. طبق اين آمارها، از اول مهر تا شامگاه 8آبان امسال به طور ميانگين 54ميلي متر باران 
در حوضه آبريز درياي خزر باريده است. اين مقدار اگرچه نسبت به ميانگين بارش هاي دوره هاي 
مشابه در 53سال اخير 2درصد كمتر است اما نســبت به ميانگين بارش هاي دوره مشابه در سال 
آبي قبل 80درصد افزايش نشان مي دهد. از سوي ديگر به لطف توفان حاره اي شاهين در جنوب 
استان سيستان و بلوچستان، ميزان بارش هاي حوضه آبريز خليج فارس و درياي عمان نيز كه در 
دوره مشابه سال قبل يك ميلي متر ثبت شده بود با رشد 400درصدي به 5ميلي متر رسيده است. 
البته اين آمارها به يك دوره كوتاه 38روزه اختصاص دارد كه بخش عمده آن حاصل بارش هاي يك 
هفته گذشته بوده و نمي تواند ملاك قضاوت در مورد وضعيت آبي كشور باشد؛ به خصوص كه جدا 
از بارش هاي اين دو حوضه آبريز، در 4حوضه آبريز ديگر وضع مساعدي حكمفرما نيست و ميزان 

بارش ها بين 25 تا 30درصد كمتر از سال قبل است.
به گزارش همشهري، بررسي آمارهاي حوزه آب به تفكيك حوضه هاي آبريز اصلي كشور نشان 
مي دهد از ابتداي ســال آبي جاري تاكنون در حوضه درياچه اروميه 9ميلي متر باران باريده كه 
25درصد كمتر از سال قبل و 57درصد كمتر از ميانگين 53سال اخير است. همچنين در حوضه 
آبريز فلات مركزي، ميانگيــن بارندگي فقط يك ميلي متر گزارش شــده كه 50درصد كمتر از 
سال قبل و 83درصد كمتر از ميانگين 53ســاله است. از سوي ديگر در حوضه آبريز مرزي شرق 
مانند ســال قبل هيچ باراني نباريده، درحالي كه ميانگين بارش هاي ايــن حوضه در دوره هاي 
مشابه بلندمدت معادل 4ميلي متر گزارش شده است. در حوضه آبريز قره قوم نيز ميانگين ارتفاع 
ريزش هاي جوي 2ميلي متر ثبت شده كه 60درصد كمتر از بارش هاي سال قبل و 75درصد كمتر 
از بارش هاي بلندمدت اســت. اين اعداد و ارقام، فارغ از اثراتي كه بارش هاي حوضه درياي خزر 
بر آن گذاشته، از تداوم كم بارشي هاي پارسال در سال آبي جاري حكايت دارد و نشانه روشني از 

تداوم بحران آب است.

ورودي آب به سدها كمتر شد
از اواسط تابستان سال گذشته پيش بيني مي شد دوره خشكسالي در نيمه دوم سال شروع مي شود و 
تقريباً از اوايل سال آبي گذشته، روند كاهش ورود آب به مخازن سدها نيز آغاز شد. حالا، در شرايطي 
كه فقط 38روز از سال آبي 1401-1400مي گذرد، اطلاعات شركت مديريت منابع آب ايران حاكي 
است ورودي آب به مخازن سدها بازهم كمتر شده و فقط تا اينجاي كار نسبت به دوره مشابه سال 
قبل 27درصد ديگر افت كرده است. آخرين آمارها از وضع آب سدها، كه بخش قابل توجهي از تأمين 
آب را بر عهده دارند، نشان مي دهد از ابتداي سال آبي جاري )اول مهر( تا هفتم آبان يك ميليارد و 
310ميليون مترمكعب آب به مخازن سدها وارد شده؛ درحالي كه در دوره مشابه سال قبل ميزان 
ورودي آب به ســدها يك ميليارد و 800ميليون مترمكعب بوده است. اين كاهش 37.4درصدي 
ورودي سدها در حالي است كه در طول يك سال گذشته، به واسطه افزايش دماي هوا، سرعت ذوب 
ذخاير برفي و يخچالي سدها تا چند برابر افزايش پيدا كرد و همين عامل باعث شد ميزان كسري آب 
در سدها كمتر از ميزان افت بارش ها باشد. در شرايط فعلي، با توجه به اينكه ذخاير برفي اندكي براي 
سدها باقي مانده و وضعيت بارندگي ها نيز تعريفي ندارد، اين احتمال وجود دارد كه كاهش ورودي 

آب به سدها ركوردهاي جديدتري نيز ثبت كند.

كاهش ذخيره سدها
در شرايطي كه آمارهاي 37روزه ســال آبي جاري، از ورود يك ميليارد و 310ميليون مترمكعب 
آب به مخازن ســدها حكايت دارند، ميزان خروجي آب از مخازن ســدها در همين دوره زماني 
2ميليارد و 520ميليون مترمكعب ثبت شــده كه گرچه 40درصد كمتــر از خروج 4.2ميليارد 
مترمكعبي آب مدت مشابه سال قبل است، اما در مقايسه با ميزان ورودي سدها در سال جاري، از 
وضعيت نگران كننده اي حكايت دارد. فعلًا 36درصد از مجموع ظرفيت 50.5ميليارد مترمكعبي 
سدهاي ايران پرآب است و ميزان ذخيره آب در اين مخازن به زحمت به 18.2ميليارد مترمكعب 
مي رسد؛ ازاين رو با توجه به دورنماي تداوم كم بارشي در ماه هاي پيش رو، به نظر مي رسد همكاري 
مصرف كنندگان آب در همه حوزه هاي خانگي، صنعتي و كشــاورزي، اصلي ترين و ســريع ترين 

راهبردي است كه مي تواند از وقوع مشكلات آبي جلوگيري كند.

حال و روز سدها
آمارهاي مربوط به وضع 5سد تأمين كننده آب شرب اســتان تهران حاكي است اين سدها فقط 
22درصد پر هستند و موجودي آب در آنها به 417ميليون مترمكعب مي رسد كه 41درصد كمتر از 
دوره مشابه در سال آبي گذشته است. همچنين موجودي آب در سدهاي 10گانه استان خوزستان 
نيز 9ميليارد و 793ميليون مترمكعب اعلام شــده كه از پرشدگي 40درصدي مخازن اين سدها 
حكايت دارد؛ اما اين ميزان آب، 26درصد كمتر از موجودي در مدت مشابه سال قبل است. وضع 
13سد حوضه آبريز درياچه اروميه نيز مساعد نيست و اين سدها با ذخيره 428ميليون مترمكعبي، 
فقط 26درصد پر هستند و موجودي آب آنها 21درصد كمتر از مدت مشابه سال قبل است. آخرين 
آمارهاي شركت آب منطقه اي اصفهان نيز حاكي است درصد پرشدگي سد زاينده رود از 13درصد 
فراتر نمي رود و ذخيره آب در مخزن اين سد بيش از 185ميليون مترمكعب نيست. آمارها از كاهش 
50درصدي ورودي آب به سد زاينده رود حكايت دارد و همين مسئله، اين سد را كه يكي از مهم ترين 
منابع تأمين كننده آب در مركز ايران اســت، تحت فشار جدي قرار داده است. البته وضعيت ديگر 
سدهاي كشور نيز چندان مساعد نيست به گونه اي كه فارس در گزارشي مدعي شده ورودي آب به 
مخازن سدهاي دوستي، شميل و نيان، چاه نيمه و استقلال در سال آبي جاري نسب به سال آبي 
گذشته با كاهش بيش از 90درصدي مواجه شده و درمجموع به دليل الگوهاي نامناسب برداشت 

آب، تخليه آب از 17سد مؤثر در تأمين آب شرب بيشتر از 50درصد افزايش پيدا كرده است.
 

شهرهاي تشنه
در شرايط استمرار كم بارشي و تداوم خشكسالي، بررسي شرايط مديريت منابع آب بيانگر شرايط 
بسيار نامناسبي است كه 20درصد شهرهاي ايران را درگير تنش آبي كرده است. براساس آمارها، 
هم اكنون از مجموع 1368شهر ايران، 101شهر از نظر تنش آبي در وضعيت قرمز قرار دارند، 64شهر 
در وضعيت نارنجي هستند و 139شهر نيز در وضعيت زرد تنش آبي به سرمي برند. بر مبناي همين 
آمار در شرايط فعلي مراكز استان و برخي از شهرهاي مهم كشور نظير اصفهان، خرمشهر، آبادان، 
اهواز، زاهدان، مشهد، همدان، كرمانشاه، ســنندج و كرمان با تنش آبي به معناي ناترازي عرضه و 

تقاضاي آب مواجه هستند.

دولت عزم خود را جزم كرده تا به  تورم
هر قيمتي كه شده كسري بودجه 
را به عنوان موتــور محرك تورم 
مديريت كند. گام نخست دولت تنظيم دخل و 
خرج 4 ماه پاياني امســال، با كمترين اثر تورمي 
است. به باور كارشناسان، كسري بودجه مهم ترين 
موتور محرك تورم در اقتصاد اســت، در نتيجه 
مهار كردن كسري بودجه مي تواند اثر مهمي بر 

كنترل تورم فزاينده سال هاي اخير داشته باشد.
به گزارش همشهري، طبق برنامه طراحي شده، 
قرار است بخش عمده كسري بودجه 4 ماه پاياني 
امسال از 3محل فروش ســهام، شامل املاك و 
مستغلات و ســاير دارايي ها پوشش داده شود، 
ضمن اينكه افزايش فروش نفــت و درآمدهاي 
نفتي و فرآورده هاي آن هم به كمك اين برنامه 

خواهد آمد.
برآورد ستاد اقتصادي دولت، كه به نشست سران 
قوا هم ارسال شده، نشان مي دهد؛ امكان جبران 
همه كسري بودجه، در ثلث نهايي امسال از فروش 
املاك و مستغلات و ســهام دولتي قابل جبران 
است، هرچند به دليل مقاومت برخي دستگاه ها 
در بدنه دولت، مانع سختي پيش روي اجراي اين 
برنامه قرار دارد اما نكته اميدواركننده آن است 
كه راهبران تيم اقتصادي دولت، در سطوح بالاي 
تصميم گيري، تصميمي جدي گرفته اند تا به هر 
قيمت ممكن اين موانع زودتر برداشته شود. به 
اين ترتيب دولت در كوتاه مدت و در ثلث پاياني 
امسال برای پركردن كسري بودجه برنامه فروش 
املاك و سهام را در پيش خواهد گرفت اما نقطه 
تمركز اصلي، روي اصلاح ســاختار بودجه سال 

آينده، به عنوان گام ميان مدت، خواهد بود.
سؤال اينجاســت كه كدام راه مي تواند دخل و 
خرج دولت را جفت و جور كنــد تا دولت ناچار 
به استقراض و چاپ پول نباشد؟ به نظر مي رسد 
دست كم 4راه پيش روي دولت قرار دارد، نخست 
انتظار براي فروش نفت بيشــتر با قيمت بالاتر، 
دوم فروش فوري اموال و دارايي هاي بلااستفاده 
دولتي، سوم فروش ســهام دولت در شركت ها 
و چهارم انتشــار اوراق قرضه. با اين پيش فرض 
همچنان مسئله اصلي پيش روي دولت كاستن 
از بار تعهدات و هزينه هاي بدون پشتوانه درآمدي 
است كه باعث مي شــود در اتاق تنظيم بودجه 
چالش بر ســر نحوه تامين پايدار منابع بودجه و 
مديريت هزينه ها و مصارف شكل بگيرد. به نظر 

مي رسد بودجه ســال آينده دست كم براساس 
چشــم انداز آينده مذاكرات هسته اي از 2منظر 
ميزان فروش نفت و درآمدهــاي حاصل از آن و 
همچنين ميزان دسترسي به دلارهاي مسدود 
شده ايران ممكن است با سناريوهاي مختلفي 

بسته شود.

بازخواني ماموريت ها
به گزارش همشــهري، دســت كم 2 ماه پس از 
اســتقرار دولت و مشخص شــدن اعضاي تيم 
اقتصادي كابينه سيدابراهيم رئيسي هم اكنون 
مي توان ماموريت هركدام از اعضا را روشــن تر 
ترســيم كرد. احســان خاندوزي، وزير اقتصاد، 
ماموريت دارد هم درآمدهاي مالياتي را افزايش 
دهد و هم اينكه تكليف اموال و املاك در اختيار 
دولت را زودتر مشخص كند و قطار متوقف شده 
سازمان خصوصي ســازي را به حركت درآورد. 
سيدمسعود ميركاظمي، رئيس سازمان برنامه 
و بودجه هم تلاش دارد تا از هزينه تراشــي هاي 
اضافي براي دولت و همچنين بيش نمايي منابع 
شكننده بودجه در سازمان ها و وزارتخانه ها براي 
بالابردن ميزان دريافتي شان از بودجه جلوگيري 
كند و نگــذارد دخل و خرج ســال آينده دولت 
بر مبناي پول هــاي دور از دســترس و خيالي 

تنظيم شود.
علي صالح آبادي، رئيــس كل بانك مركزي هم 
مأمور مهار تورم و جلوگيري از دستبرد به خزانه 
بانك مركزي و استقراض مستقيم و غيرمستقيم 
شده و البته در هماهنگي با وزير اقتصاد بايد كاري 
كند كه فروش اوراق بدهي دولت جذابيت خود 
را حفظ كند. افزون بر اينها جواد اوجي وزير نفت 
با هماهنگي محســن رضايي، معاون اقتصادي 
دولت تــلاش دارد تا ميــزان درآمدهاي نفتي 
ايران را براساس مدل تهاتر نفت در برابر كالا به 

نتيجه مطلوب برســند تا اقتصاد و بودجه ايران 
را از تكانه هاي احتمالي ناشــي از فشار بر دالان 
صادرات نفت در امان نگــه دارد. با اين حال تيم 
اقتصادي دولت نيم نگاهي به ديپلماسي حسين 
اميرعبداللهيان و علي باقري كنــي، وزير امور 
خارجه و معاون او دارند تا بلكه در نتيجه مذاكرات 
پيش رو، دست كم در كوتاه مدت از فشار تحريم ها 
كاســته و راه ازدياد درآمدهــاي ارزي دولت را 
هموارتر سازد و از سوي ديگر درصورت ثمربخش 
بودن مذاكرات و پايان مناقشات هسته اي، ميزان 
جذب ســرمايه گذاري خارجي در 4سال آينده 

افزايش يابد.

بودجه ای كه پيشخور كردند
كار دولت سيزدهم از همان ابتدا سخت شد و به 
واسطه اينكه دولت پيشين در آخرين روزهاي 
خود تمام پولي را كــه در قالب بودجه به صورت 
تنخواه از بانك مركزي قرض گرفته بود، هزينه 
كرده كه نتيجه آن صعود نــرخ تورم بود، دولت 
سيدابراهيم رئيسي براي خاموش كردن موتور 
محرك تورم به توقف استقراض از بانك مركزي 
حكم كرد و به گفته وزير اقتصاد بدون استقراض 
از بانك مركــزي و حتي فــروش اوراق جديد، 
هزينه هاي دولت در 2 ماه اول جبران شده است.

ورود خاندوزي به فروش اموال دولت
گفته مي شــود در نشســتي كه روز شــنبه در 
وزارت اقتصاد برگزار شــده، طرح فروش اموال 
دولت نهايي شده، متعاقب اين جلسه وزير امور 
اقتصــادي و دارايي هــم خبر داد: معــاون اول 
رئيس جمهوري در 2هفته اخير بخشنامه اي را 
به تمام دستگاه هاي اجرايي ابلاغ كرده مبني بر 
اينكه دستگاه ها در مدت مشخصي اموال مازاد 
خود را بفروشــند. طبق اين بخشــنامه وزارت 
اقتصاد اختيار دارد راسا براي فروش اموال مازاد 
همه دســتگاه ها اقدام كند. او گفــت: دولت ها 
هميشــه مكلف بوده اند؛ اموال مــازاد، تكاليف 
موارد 16 و 17 قانــون بودجه را عملي كنند كه 
متأســفانه بخش اندكي از آن محقق شده، زيرا 
براي فروش اموال دستگاه ها مقاومت هاي شديد 
مي كردند. مقاومت ها به اين دليل بود كه مدير يا 
وزير احساس مي كرد كه قرار است بخش زيادي 

از قدرت مديريتي از او گرفته شود.
او چالش اصلي در نظام تصميم گيري اقتصادي 

كشور را كسري بودجه خواند و اعلام كرد: در هر 
دو حوزه بانكي و بودجه اي، 3ركن وزارت اقتصاد، 
بانك مركزي و سازمان برنامه و بودجه هستند كه 
مسئله كسري بودجه و مديريت بانك ها را حل و 
فصل مي كنند. هر هدفي براي اشــتغال، توليد، 
رشــد، صادرات بالاتر و اهداف اقتصادي، بر پايه 
ثبات اقتصادي شكل مي گيرد. خاندوزي در جمع 
اعضاي جامعه اســلامي مهندسان خاطرنشان 
كرد: تا كنترل بودجه و دو لنگر كســري بودجه 
و مســائل بانكي -كه موتور توليد تورم اســت، 
به ثبات حداقلي نرسند، نمي شود انتطار داشت 

حركت هاي توسعه اي صورت بگيرد.

پشت پرده اعداد خالي
بودجه ريــزي و هزينه زايي بــراي دولت بدون 
درآمدها و منابع پايدار به گفته وزير اقتصاد باعث 
شــده تا چارچوب بودجه ايران معيوب شــود. 
او فاش كــرده از ابتدا عامدانــه در بودجه اعداد 
و ارقامي وارد شــده كه از پيش مشــخص بوده 
محقق نمي شود زيرا پشت اين اعداد خالي بود. 
ما ناچاريم روي اين ريل معيوب سال1400 را با 
كمترين هزينه و تلفات پيش ببريم، اما ان شاءالله 
در سال1401 بودجه ريزي به نحو واقعي انجام 

خواهد شد. وزير اقتصاد و دارايي تأكيد كرد: زماني 
در كشــور 50درصد درآمد از محل فروش نفت 
بود، 30درصد ماليــات و 20درصد از محل هاي 
ديگر بود. امروز كه درآمدهــاي نفتي به 10 تا 
15درصد كل هزينه هاي دولت رسيده، اكثر بار 
تامين مالي دولت بر دوش وزارت اقتصاد يا اوراق 

منتشره افتاده است .

شناسايي بال دوم تورم
خاندوزي مي گويد؛ بــال دوم ايجاد تورم خلق 
نقدينگي در شبكه بانكي است. ممنوعيت ورود 
اين پول به بخش هــاي غيرمولد دومين اقدامي 
است كه براي انجامش با رئيس كل بانك مركزي 
هم توافقاتي صورت گرفته است . او تأكيد كرد: 
بانك هــاي دولتي و بانك هــاي غيردولتي بايد 
سرمايه هاي خود را به سمت سرمايه گذاري هاي 
جديد و بزرگ ببرند. خانــدوزي اعلام كرد: اين 
راهبرد مورد اتفاق بانك مركزي و وزارت اقتصاد 
اســت . اين 2موتور كمك مي كند تا توليد تورم 
)ارزي و بانكــي( آرام آرام از محوطــه خطر دور 
شوند. يكي دو سال زمان مي برد كه بتوانيم مدل 
كسب وكار بانك ها را از حالت فعلي به سوی توليد 

هدايت كنيم.

طرح ضدتورمي دولت در راه است
در آذرماه امسال از سد ضد تورمي دولت بر مسير بودجه رونمايي مي شود

   منتظر خبرهاي خوش باشيد
محسن رضايي، معاون اقتصادي رئيس جمهوري ديروز پس از گفت وگو با اعضاي كميسيون اقتصادي مجلس 
وعده داد در آذرماه خبرهاي خوش اقتصادي براي مردم داشته باشيم. اشاره او نشان مي دهد اين خبر خوش 
مي تواند در زمان تقديم لايحه بودجه سال آينده رونمايي شود. با اين حال به نظر مي رسد بخشي از نسخه 
معرفي شده از معاون اقتصادي رئيس جمهوري تكرار روش هاي تجربه شده است چنان كه او مي گويد: براي 
كنترل گراني ها، ستاد تنظيم بازار شكل گرفته و اكنون در همه استان ها مستقر شده است. به گفته رضايي براي 
جبران هزينه هايي كه به زندگي مردم تحميل شده، برنامه ريزي هايي انجام شده و اميدوارم در اين زمينه در 
آذرماه خبرهاي خوشحال كننده اي براي مردم داشته باشيم. رضايي مي گويد: مقدار زيادي از كسري بودجه 
400هزار ميليارد توماني امسال در حال رفع شدن است و اكنون استقراض از بانك مركزي و چاپ پول بدون 
پشتوانه به صورت كامل قطع شده است. به گفته او، درآمدهاي جديدي تعريف شده است تا از فشار روي مردم 

كاسته شود و دولت با استفاده از جيب مردم به دنبال تامين هزينه هاي خود نباشد.

مركز آمار ايران مي گويد؛ نرخ تورم 12 ماهه  آمار
در 26اســتان ايــران بالاتر از نــرخ تورم 
كشوري است. فقط 5استان البرز، گيلان، 
سمنان، تهران و قم نرخ تورم كمتري را نسبت به ميانگين 
كشــوري تجربه كرده اند. طبق داده هاي مركز آمار، نرخ 
تورم در مناطق شهري 27استان و نرخ تورم روستايي در 
16استان، از نرخ تورم سالانه شهري و روستايي فراتر رفته 
اســت؛ طوري كه روستاييان اســتان هاي ايلام، فارس، 
كرمانشاه، كهگيلويه و بويراحمد، يزد، آذربايجان غربي، 
اردبيل، كردستان، لرســتان، خراسان رضوي و شمالي، 
بوشــهر، چهارمحال و بختياري، اصفهان، گلســتان و 
آذربايجان شــرقي از مرز 50درصد عبور كرده اســت. 
بررسي هاي همشهري نشــان مي دهد؛ در 2 ماه نخست 
دولت سيزدهم اغلب كالاهاي خوراكي مورد مصرف مردم 
نرخ تورم بالايي را تجربه كرده و فقط 4قلم كالا در مهرماه 
نسبت به مرداد ارزان تر شده است. دولت تلاش دارد نرخ 
تورم را از مسير كنترل كســري بودجه كاهش دهد. به 
همين دليل انتظار مي رود روند شتابان رشد قيمت ها در 

ماه هاي آينده به شرط مهار تورم كندتر شود.

تب سنجي تورم در استان ها
از جمله تغييرات در نــرخ تورم بين اســتان هاي ايران 
مي توان به مشاهده بالاترين نرخ تورم نقطه به نقطه در 
اســتان كهگيلويه و بويراحمد و كمترين آن در اســتان 
سيستان و بلوچستان اشــاره كرد. هرچند همچنان قم 
كمترين نرخ تورم سالانه را در كل ايران به خود اختصاص 
داده و قم و تهران به ترتيب كمترين نرخ تورم در مناطق 
شهري و روستايي را در اختيار داشــته اند. اين در حالي 
است كه شهروندان ساكن اســتان ايلام با بالاترين فشار 
تورمــي مواجه هســتند. تازه ترين گــزارش مركز آمار 
نرخ تورم ماهانــه در ايران را 3.7درصد نشــان مي دهد 
درحالي كه خانوارهاي ساكن استان هاي گيلان وكرمان 
كه شاهد افزايش 5.8درصدي ميانگين قيمت كالاها و 
خدمات در مهرماه نسبت به شهريورماه امسال بوده اند، 
در صدر جدول نرخ تورم ماهانه قرار گرفته اند درحالي كه 
شهروندان ساكن استان سيستان و بلوچستان در پايين  
جدول با نرخ تورم 2.2درصدي جاي گرفته اند. نرخ تورم 
نقطه به نقطه ايران در مهرماه 39.2درصد برآورد شــده 
بود كه بيشترين نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به استان 

كهگيلويه و بويراحمد )48.5درصد( و كمترين آن مربوط 
به استان سيستان و بلوچستان )31.9درصد( بوده است. 
درماه مهر كه نرخ تورم 12ماهه به 45.4درصد رســيد، 
بالاترين نرخ تورم 12 ماهه به گفته مركــز آمار ايران در 
استان ايلام به ميزان 53.3درصد و كمترين هم در استان 
قم به ميزان 40.9درصد ثبت شــده كه نشان از شكاف 

12.4درصدي دارد.

نبض تورم در شهر و روستا
بالاترين نرخ تورم ماهانه در نقاط شهري ايران در مهرماه 
را خانوارهاي شهري كرماني با 6.7درصد رشد و كمترين 
را خانوارهاي شهري سيستان و بلوچستان با 1.9درصد 
مشــاهده كرده اند، درحالي كه ميانگين نرخ تورم ماهانه 
شهري 3.6درصد بوده است. به گفته مركز آمار ايران در 
مهرماه امسال نسبت به مهرماه پارسال هزينه سبد كالاها 
و خدمــات مصرفي در نقاط شــهري 38.4درصد گران 
شده اما شهرنشينان استان زنجان شاهد افزايش قيمت 
تمام شده ســبد كالاها و خدمات مصرفي شان به ميزان 
47.3درصد و شهرنشينان استان سيستان و بلوچستان 
ناظر فشــار تورم 30.9درصد بوده اند. اين گزارش نشان 
مي دهد نرخ تورم 12ماهه منتهي به مهر ماه 1400 براي 
خانوارهاي شــهري  عدد 44.7درصد بوده كه بيشترين 
نرخ تورم 12ماهه مربوط به استان ايلام )52.5درصد( و 
كمترين آن مربوط به استان قم )40.8درصد( است. نرخ 
تورم در نقاط روستايي ايران چندسالي است از نرخ تورم 
نقاط شهري ســبقت گرفته و مركز آمار در برآورد خود 
نرخ تورم ماهانه روســتايي را 4.1درصد برآورد و اعلام 
كرده كه روستاييان گيلاني شاهد رشد 6.8درصدي تورم 
ماهانه بوده اند و در صدر جدول قرار داشته اند درحالي كه 
در پايين جدول نرخ تورم ماهانه نقاط روستايي، استان 
خراسان شمالي با 2.5درصد قرار دارد. افزون بر اين نرخ 
تورم نقطه به نقطه روستايي ايران در مهرماه 43.9درصد 
بوده كه بيشترين نرخ در اســتان كهگيلويه و بويراحمد 
به ميزان 54.3درصد و كمترين آن دراســتان سيستان 
و بلوچســتان به ميزان 34.1درصد مشاهده شده است. 
همچنين نرخ تورم 12ماهه منتهي به مهر ماه1400 براي 
خانوارهاي روستايي به عدد 49.6درصد رسيد و بالاترين 
نرخ تورم 12 ماهه در استان ايلام  56.9درصد و كمترين 
هم در استان هاي تهران و قم 43.3درصد ثبت شده است.

 جراحي بودجه
و تصميم سخت دولت

در بخش درآمدهاي مالياتي اما هنوز گام هاي  ادامه از 
زيادي هست كه بايد برداشته شود. رويكرد صفحه اول

دولت سيزدهم نبايد بر گرفتن ماليات بيشتر از ماليات دهندگان 
فعلي و شناسنامه دار استوار شــود، بلكه گام بلند اين است كه به 
ســمت گســترش پايه هاي جديد مالياتي و گرفتــن ماليات از 

بي شناسنامه ها حركت كند. 
در بخش منابع ناشي از استقراض مالي ازجمله فروش سهام، املاك 
و اموال دولت و شــركت هاي دولتي، فروش اوراق  قرضه و اوراق 
بدهي دولت هم انتظار مي رود كــه دولت و مجلس گرفتار پديده 
بيش نمايي يا افراط نشــوند و نگاه واقع بينانه براساس پيش بيني 
روند آينده متغيرهاي كلان اقتصادي حاكم شود. به اين ترتيب، 
مستحكم سازي و پايدارسازي منابع بودجه يك اولويت ملي است 
و هرگز نبايد به استقراض از بانك مركزي و رشد پايه پولي به عنوان 
محل و مفري براي جبران كســري بودجه در شــرايط تنگناي 
درآمدي تن داده شود. البته تأكيد مكرر دولتمردان به اينكه هرگز 
به سراغ بانك مركزي نمي روند، مي تواند سنگ بناي اصلاح مسير 
بودجه آن هم با رويكرد كنترل نرخ تــورم و احياي اقتصاد ايران 

قلمداد شود.
در بخش هزينه ها و مصارف بودجه هم ضرورت ملي ايجاب مي كند 
تا قبل از هرگونه تصميم با مردم صادقانه و شفاف گفت وگو شود؛ 
زيرا لازمه اصلاح هزينه ها و فرايندهاي مصارف بودجه، همراهي 
مردم است. نمي توان انتظار داشت كه هزينه درمان بيماري نهفته 
درون بودجه را تنها دولت بر دوش بكشــد، بلكه مردم هم در اين 
مسير بايد هزينه بدهند. البته اگر الگو و ساختار ترسيم شده دولت 
براي اصلاح بودجه، كارايي و اثربخشــي بلندمــدت را به همراه 
داشته باشــد، هزينه اي كه هم دولت و هم مردم مي پردازند، يك 
سرمايه گذاري ملي است و در نهايت موجب نفع ملي خواهد بود. 
زيرا اگر نظام بودجه اصلاح شود با مهار تورم هزينه تحميل شده 
بر ســفره خانوارها هم كاهش مي يابد و به همين دليل به دوران 
طولاني و بيمارگون ماليات ستاني از مسير تورم پايان داده مي شود.

چاره اي نيســت جز اينكــه در بخش هزينه هاي جــاري دولت، 
تزريق بودجه به بخشي از رديف هاي غيرضروري پايان داده شود 
و در گام بعدي آنچه براي اصلاح ســند دخل و خرج دولت به نفع 
مردم ضرورت دارد، تغيير در سازوكار نظام يارانه هاي مستقيم و 

غيرمستقيم آشكار و نهان بودجه است.
راه نجات در وحدت نظر،  عمل بر سر اولويت هاي ملي در اقتصاد 
و پرهيز از حاشيه هاست. پشت درهاي بسته و بدون گفت وگوي 
صادقانه با مردم نمي تــوان اقتصاد ايران را بــه اتاق جراحي برد. 
اينگونه اگر دولت موفق شود تا نظام بودجه و برنامه ايران را متحول 
سازد، نيمي از راه براي افزايش تاب آوري اقتصاد در برابر تهديدها 
و متغيرهاي بيروني را رفته و فرصت خواهد داشت تا در ادامه به 
سمت سپردن اقتصاد به دست مردم حركت كند و خود را ناظر و 
سياستگذار اقتصاد قرار دهد. دولت سيزدهم مسير پرچالشي را در 
پيش دارد، انتظار اينكه جراحي بودجه بدون هزينه براي دولت و 
مردم امكان پذير باشد، تصور باطلي است. نجات اقتصاد ايران حتي 
ممكن است تلخكامی هايی داشته باشد اما مي توان با تدبير درست 
و عقلانيت و هم گرايي، هم آنها را كاهش داد، هم با دولت همراه شد 
و هم اينكه كشور را با هزينه كمتر اداره كرد. اين راهي است كه در 

آن مي توان خبرهاي مثبتی براي آينده و حتي نسل آينده شنيد.

تامين كسري بودجه، از مسير غيرپولي براي مهار تورم در دستور كار ستاد اقتصادي دولت قرار گرفته است.

تب تند تورم در 26 استان ايران
جزئيات تورم مهرماه در استان ها و اقلام خوراكي اعلام شد

میانگین قیمت و نرخ تورم ماهانه، 2ماهه و نقطه به نقطه 52قلم 
کالای خوراکی در پایان مهر1400

نقطه اییک ماهه2 ماههقیمتواحدکالا
47,16122,09,762یک کیلوگرمبرنج ایرانی درجه یک
26,4085,01,824,7یک کیلوگرمبرنج خارجی درجه یک

42,5736,73,667,7یک کیلوگرمشیرینی خشک
5007,35910,14,729,7 گرمماکارونی

50010,8317,23,350,5 گرمرشته آش
0,532,2 -140,5771,5یک کیلوگرمگوشت گوسفند
گوشت گاو یا 

145,2135,40,859,5یک کیلوگرمگوساله

0,553,2 -2,9 -29,442یک کیلوگرممرغ ماشینی
79,35224,014,0100,5یک کیلوگرمماهی قزل آلا

18028,3222,31,638,2 گرمکنسرو ماهی تن
13,37710,02,464,5یک لیترشیر پاستوریزه

45041,2363,82,628,4 گرمشیرخشک
20014,3324,41,652,3 گرمخامه پاستوریزه

18,45426,16,681,9یک کیلوگرمماست پاستوریزه
1,514,17112,45,162,2 لیتردوغ پاستوریزه

50025,88726,19,278,3 گرمپنیر ایرانی پاستوریزه
29,16024,316,856,5یک کیلوگرمتخم مرغ ماشینی
10011,7869,44,254 گرمکره پاستوریزه

90017,7710,72,676,2 گرمروغن مایع
1,02,081,9 -21,151یک کیلوگرمروغن نباتی جامد

26,38910,812,4124,5یک کیلوگرمهلو
9,276,8 -0,5 -21,903یک کیلوگرمانار
31,7989,410,947,3یک کیلوگرمموز

6,849,1 -1,3 -17,109یک کیلوگرمسیب
21,1364,12,422یک کیلوگرملیموترش

6,979,6 -25,07830,8یک کیلوگرمپرتقال
12,42218,517,3123,4یک کیلوگرمخربزه

7,36753,921,2228,3یک کیلوگرمهندوانه
51,3623,63,233,8یک کیلوگرمکشمش پلویی

267,3403,52,112,3یک کیلوگرممغز گردو
277,2527,33,744,9یک کیلوگرمپسته

270,0916,03,529,6یک کیلوگرممغز بادام درختی
49,51516,13,182,7یک کیلوگرمقارچ
12,25819,78,278,5یک کیلوگرمخیار

11,74943,516,578,2یک کیلوگرمکدو سبز
9,77623,98,262,4یک کیلوگرمبادمجان

9,26213,214,2133,2یک کیلوگرمگوجه فرنگی
16,67032,022,756,3یک کیلوگرمفلفل دلمه ای
7,00019,510,283,6یک کیلوگرمسیب زمینی

6,93110,81,770,5یک کیلوگرمپیاز
19,4224,6 -1,8 -16,984یک کیلوگرمهویج فرنگی

37,2488,53,987یک کیلوگرمنخود
48,81514,86,166یک کیلوگرملوبیا چیتی
40,50410,13,545,6یک کیلوگرملوبیا قرمز

38,4189,64,654,3یک کیلوگرمعدس
47,0477,63,657,8یک کیلوگرملپه
18,6903,00,167,4یک کیلوگرمقند
15,9193,20,971,4یک کیلوگرمشکر

28,41830,816,059,8یک کیلوگرمرب گوجه فرنگی
50017,04116,58,065 گرمسس گوجه فرنگی
500112,3694,31,853,5 گرمچای خارجی بسته ای

1,513,4495,21,783,7لیترنوشابه گازدار
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كف شكني شاخص بورس
شاخص كل بورس تهران ديروز با افتي سنگيني معادل 2.6درصد مواجه شد و يك 
كف حمايتي مهم را از دست داد. بيشتر از 2 ماه است كه نزول شاخص هاي بورس 
آغاز شده و هرچه از پاييز مي گذرد شــتاب نزول قيمت ها در بازار سهام بيشتر 
مي شود. در مبادلات روز گذشته نيز شاخص كل بورس تهران با يك افت سنگين 
مواجه شد و با 35هزار واحد كاهش به يك ميليون و 340هزار واحد رسيد. از نظر 
تكنيكي عبور از محدوده يك ميليون و 370هزار واحد به معناي شكسته شدن 
يك كف حمايتي مهم است كه مي تواند به روند نزولي شاخص بورس در روز هاي 
آينده سرعت بيشــتري بدهد. ديروز همچنين 1400ميليارد تومان نقدينگي 
سهامداران حقيقي از بازار خارج شــد و جمع كل ارزش معاملات خرد به شكل 
محسوسي كاهش يافت. در طول 10روز گذشته سهامداران حقيقي 4هزار ميليارد 
تومان نقدينگي از بازار ســهام خارج كرده اند. در مقابل حجم سرمايه گذاري 
در بازار اوراق بدهي و صندوق هاي با درآمــد ثابت افزايش يافته و روزانه به طور 
ميانگين بين 200تا 300ميليارد تومان پول جديد وارد اوراق بدهي و صندوق هاي 

سرمايه گذاري مي شود.

ث
مك

اطلاعات موجود از تغييرات 
اقتصادي در چند ماه گذشته 
به ويژه نرخ بهره نشــان مي 
دهد كه دولت تمايل زيادي 
دارد كه مانع از ورود نقدينگي 
به بازارهاي تــورم زا از جمله 
طلا، ارز و مسكن شود اما اين 
سياست بر روي بورس هم اثر 

گذاشته است

سرانه مصرف سالانه آبزيان 
در ايران نصــف ميانگين 
جهانــي يعنــي 13كيلو 
و400 گــرم و ميانگيــن 
مصرف جهاني آبزيان بيش 

از 24كيلوگرم است

آمار ها نشان مي دهد بازارهاي  بورس
دارايي از چند ماه گذشــته 
دچار ركودي فراگير شده اند و 
در صدر همه اين بازارها، بورس قرار گرفته 
است. به نظر مي رســد تغييرات بزرگي در 
فضاي اقتصاد كلان در جريان اســت كه 
بازارهاي دارايي به ويژه بورس به پيشواز آن 

رفته اند.
به گزارش همشــهري، بازار سهام ديروز 
هم با نزول سنگيني مواجه شد؛ اين روند 
نزولي از هفته نخست شــهريورماه شروع 
شده و هر روز هم ســرعت نزول آن بيشتر 
مي شود. همگام با نزول بازار سهام، ارزش 
دارايي ها در ساير بازارهاي سرمايه گذاري 
مانند طلا، ارز و مســكن هم در حال نزول 
اســت. آمار ها نشــان مي دهد قيمت دلار 
نيز كه اثــر زيادي بر ســاير بازارها دارد از 
هفته نخست شهريور تاكنون گارد نزولي 
به خود گرفته و اين موضوع به افت قيمت 
طلا و سكه هم منجر شــده است. آمار ها 
همچنين نشان مي دهد قيمت مسكن نيز 
از يك ماه پيش شــيب نزولي پيدا كرده و 
ركود در بازار مسكن نيز تشديد شده است. 
اما عامل اين ركود در بازار ها چيست و چرا 
از هفته نخست شهريور ماه تاكنون بازار هاي 
ســرمايه گذاري با نزول مواجه شــده اند؟ 
آيا جريان نقدينگي به ســمت اين بازار ها 
تغيير كرده يا دولت سياســت هاي تازه اي 
را براي كنترل بازار ها به كار گرفته اســت؟ 
به نظر مي رسد تحولات جديدي در حوزه 
اقتصاد كلان در جريان اســت كه عمدتا 
مبتني بر اجراي سياســت هاي انقباضي و 

ضد تورمي است.
اجراي اين سياست ها به اين دليل است كه 
رشد شديد تورم فشار مضاعفي را به دولت 
براي كنترل تورم از همان ابتداي فعاليتش 
وارد كرده. به نظر مي رسد دولت سيزدهم 
مهار تورم را به عنوان اصلي ترين سياست 
خود ترسيم كرده اســت. بر همين اساس 
احتمالا اصلي تريــن عاملي كه به ركود در 
بازار ها منجر شــده، اجراي سياست هاي 
انقباضي است كه از مســير هاي مختلفي 
دنبال مي شود. دولت از يك طرف در تلاش 
است نقدينگي را به نحوي هدايت كند كه 
مانع ورود پول پرقدرت به سمت بازارهاي 
دارايي شود و از طرف ديگر در تلاش است 
كســري بودجه خود را به نحــو متفاوتي 

جبران كند تا خود تورم را تشديد نكند.

هدايت نقدينگي
اطلاعات موجــود از تغييرات اقتصادي در 
چند ماه گذشــته به ويژه نرخ بهره حكايت 
دارد. دولــت تمايــل دارد مانــع از ورود 
نقدينگي به سمت بازارهاي تورم زا ازجمله 
طلا و ارز و مسكن شــود، اما اين سياست 

روي بورس هم اثر گذاشته است.
اگرچه دولت از مهر ماه تاكنون اوراق بدهي 
جديدي نفروخته، اما آمارها نشان مي دهد 
بخش عمــده نقدينگي راهي بــازار اوراق 

بدهي شده است.
افزايــش نرخ بهــره ايــن اوراق به جذاب 
شدن و افزايش ارزش معاملات ثانويه اين 
اوراق منجر شده است؛ ضمن اينكه دولت 
ســيزدهم در همان ابتــداي فعاليتش در 
مرداد و شــهريور بيش از 85هزار ميليارد 
تومان اوراق بدهي فروخته است. هم اكنون 
نرخ بهره ايــن اوراق در بازار ســرمايه به 
محدوده 23درصد رســيده است. دولت 
همچنين در بــازار بين بانكــي از طريق 
انجام عمليات بــازار باز در حــال كنترل 
نقدينگي اســت. فــروش اوراق بدهي در 
اين بازار به معناي جذب نقدينگي و اجراي 
سياست هاي انقباضي است. بر اين اساس 
دولت از يك طرف با انجام عمليات بازار باز 

و افزايش نرخ بهره سياست هاي انقباضي را 
براي حبس نقدينگي در پيش گرفته و از 
طرف ديگر با افزايش نرخ بهره اوراق بدهي 
در بازار سرمايه در تلاش است منابع اصلي 

را به سمت اين بازار هدايت كند.
اين فراينــد حبس نقدينگي بــا توجه به 
سياســت هاي ضد تورمي دولــت دنبال 
مي شــود و به غيراز بازار هاي طــلا و ارز و 
مسكن روي بازار دارايي ها ازجمله بورس 
نيز اثر عميقي گذاشته است. بانك مركزي 
به تازگي در گزارشــي اعلام كــرده اثرات 
عمليات بازار بــاز آرام آرام در حال نمايان 
شدن است؛ به طوري كه در چند ماه اخير 
نشانه هاي خوبي از كاهش انتظارات تورمي 
و به تبع آن كاهش ســياليت پول نمايان 

شده است. 
بررسي رشد اجزاي نقدينگي نشان مي دهد 
رشــد 12ماهه حجم پول از نقطه حداكثر 
آن يعنــي 88.6درصد در مهرماه ســال 
1399به 44.6درصــد در پايان خردادماه 
ســال 1400كاهش يافته كــه از تقويت 
ماندگاري سپرده ها و اســتقبال بيشتر از 
سپرده گذاري بلندمدت در بانك ها حكايت 
دارد. بر اين اساس، انتظار مي رود با اعمال 
سياســت احتياطي محدوديت بر رشــد 
ترازنامه بانك ها، روند بهبود كنترل رشــد 
متغيرهاي پولي در ماه هــاي آينده تداوم 
يابد. اين موضوع مي تواند به كاهش قيمت 
دلار يا ثبات ارزش پول ملي منجر شود و از 

رشد تورم نيز جلوگيري كند.
حســن كاظم زاده، كارشــناس بازار هاي 
مالي در اين باره مي گويد: سياســت هاي 
بانك مركزي باعث شــده پول در جريان 
كاهش پيدا كند؛ يعني هم اكنون منابعي 
در بازارها نيســت كه تقاضا ايجاد كند. او 
با بيان اينكه اعمال اين سياست به كاهش 
نقدينگي در بازار ســهام هم منجر شده، 
تأكيد كرد: بيشترين اثر اين سياست روي 
بازار سرمايه بوده است؛ بنابر اين هم اكنون 
يا بايد قيمت ها بيشــتر افت كند تا براي 
اشخاص جذاب شود يا بايد منابع جديدي 

به بازار تزريق شود.
وليد هلالات، كارشناس بازار سرمايه هم 
با بيان اينكه ارزش معاملات بازار ســهام 
كاهش يافته و بــازار وارد يك ركود عميق 
شده است، در پاسخ به اين پرسش كه چرا 
بازار ها وارد ركود شده اند؟ مي گويد: پاسخ 
ساده است؛ چون پول نيست. چرا دلار رشد 
نمي كند؟ چون آنجا هم پول نيســت. چرا 
بازار مســكن در ركود تورمي قرار گرفته؟ 

چون پول نيست.
او با بيان اينكه عامل اين ركود سياست هاي 
كلان اقتصادي اســت، توضيــح داد: در 
شــرايطي كه نرخ تورم بيش از 40درصد 
اســت، افزايش 2درصدي نرخ بهره، يك 
ترجيح و تمايل جدي بــراي تغيير جهت 
ســرمايه گذاري افراد ايجاد نمي كند، اما 
نقدينگي به اجبار در حال حركت به سمت 
اوراق بدهي اســت و پولي كه به اجبار به 
سمت اوراق حركت مي كند عملا به ركود 
بازارها منجر شده اســت. به گفته او، روند 
افزايش نرخ بهره بين بانكي، نشان مي دهد 

پول به كدام سمت در حال حركت است.

جبران كسري بودجه 
همزمان با اجــراي سياســت هايي براي 
هدايــت و حبــس نقدينگــي دولــت 
برنامه هاي جديدي را هم براي جلوگيري 
از خلق نقدينگي آغاز كــرده كه در تداوم 
سياســت هاي انقباضي دولت اســت. آن 
طور كه وزير اقتصــاد مي گويد، دولت در 
تلاش است كســري بودجه خود را بدون 
دست اندازي به منابع بانك مركزي كه به 
رشد پايه پولي منجر مي شود، جبران كند. 
به گفته احسان خاندوزي، دولت در تلاش 
است امســال از طريق فروش اموال دولت 
شامل املاك و سهام بخش اصلي كسري 
بودجه اش را جبران كند و حتي چشــم به 
فروش اوراق بدهي ندوخته اســت. تحقق 
چنين راهبردي در تيــم اقتصادي دولت 
مي تواند در مهار نرخ تــورم نقش مؤثري 
داشته باشد و از رشد بيشتر تورم كه اكنون 

به 45درصد رسيده، جلوگيري كند.
آنطور كه صنــدوق بين المللي پول و بانك 
جهاني نيز پيش بينــي كرده اند، نرخ تورم 
ايران در سال آينده ميلادي كاهش خواهد 
يافت؛ به ويژه آنكه قيمت و حجم صادرات 
نفت هــم افزايــش يافته و ايــن موضوع 
مي تواند به كاهش كســري بودجه دولت، 
كه مهم ترين عامل تورم زاست، منجر شود. 
در چنين شرايطي به نظر مي رسد فعالان 
بازار به اين نتيجه رسيده اند كه احتمالا نوار 
رشد نرخ تورم به زودي قطع خواهد شد و 
به همين دليل از حجم سرمايه گذاري در 
بازارهاي دارايي كم كرده اند. به نظر مي رسد 
مذاكرات هســته اي و رفــع تحريم ها نيز 
مي تواند بر افزايش اثربخشي اين سياست 

مؤثر باشد.

وضع تامين نياز بازار و چشم انداز توليد آبزيان 
چگونه است؟

در زمينه توليد ماهي پرورشي، 2دسته ماهيان سردابي، مانند 
قزل آلا و ماهيان گرمابی، از قبيل خانواده كپور را داريم. با توجه 
به كمبود آب در فصل تابستان و پاييز، مزارع پرورش ماهيان 
سردابي به گونه اي برنامه ريزي مي كنند كه عمده برداشت با 
دوره اوج فروششان در فصول تابستان و پاييز هماهنگ باشد، 
اما در فصول پر بارش مانند زمستان و بهار كه آب فراوان است، 
مزارع پرورش ماهي، آبزيان را براي وزن گيري بيشتر به مدت 
طولاني تري نگهداري مي كنند. با اين روند فصل فروش ماهيان 
سردابي، مانند قزل آلا تابستان و پاييز است كه هيچ كمبودي 
در تامين نياز بازار به اين گونه ماهيان نداريم. در مورد ماهيان 
گرمابی، مانند خانواده كپور، 3استان خوزستان، مازندران و 
گيلان قطب توليد اين نوع ماهيان هســتند. ماهيان گرمابی 
تا زماني كه آب گرم اســت، تغذيه و رشد مي كنند و با سردتر 
شدن آب، ميزان غذا و رشد اين ماهيان كم مي شود؛ بنابر اين 
فصل عمده صيد و فروش ماهيان گرمابی، مهر تا اســفند ماه 
هر ســال اســت. با اين روند اكنون در اوج دوره صيد ماهيان 
گرمابی هستيم و كمبودي براي تامين نياز بازار به اين گونه 

از ماهيان نداريم.
ميزان توليد سالانه و نياز بازار به ماهيان گرمابی 

و سردابي چقدر است؟
توليد سالانه ماهيان پرورشي ســردابي 185 تا 190هزار تن 
است. توليد اين گونه ماهيان در ســال گذشته 190هزار تن 
بود. اين ميزان توليد جوابگوي نياز بازار داخلي است و حتي 
بخشــي از آن نيز صادر مي شــود. در مورد ماهيان پرورشي 
گرمابی نيز ميزان توليد سالانه 220هزار تن است كه بخشي 
از اين نوع ماهيان به كشورهاي عراق، اقليم كردستان، روسيه 
و آذربايجان صادر مي شود. با اين شرايط، هيچ كمبودي براي 
تامين نياز بازار داخلي به ماهيان گرمابی و سردابي نداريم؛ در 

نتيجه كاهش عرضه علت افزايش قيمت 
خرده فروشي ماهي نيست.

 پس علت افزايش قيمت 
ماهي قزل آلا تا كيلويی90هزار تومان 

چيست؟
واقعيت آن اســت كه نرخ همه نهاده ها 
و هزينه هاي توليد افزايش يافته است. 
نرخ جــو، يونجــه، كنســانتره و ذرت 
بــا درصدهاي متفــاوت زياد شــده و 
پرورش دهندگان ماهي اگرچه بخشي از 
نهاده هاي توليد را با نرخ مصوب دولتي 
دريافت مي كنند، امــا ناگزير به تامين 
باقيمانده اين نهاده ها با قيمت بازار آزاد 

هستند. با اين وضع، هزينه تمام شــده توليد آبزيان افزايش 
يافته است. علاوه بر آن، قيمت انواع ماهي در مزرعه نصف يا 
60درصد قيمت اين محصولات در بازار خرده فروشي است؛ 
مثلا قيمت هر كيلوگرم ماهي قزل آلا در مزرعه بنابر سايز 60تا 
70هزار تومان و قيمت كپور ماهيان شامل 4گونه كپور، آمور، 
فيتوفاگ و بيگ هد، در بازار خرده فروشي دقيقا بيش از دوبرابر 
قيمت مزرعه است. از آنجا كه توليدكنندگان ماهي، شبكه اي 
براي عرضه مستقيم ماهي ندارند، شكاف قيمت توليد و مصرف 

ماهي تا دوبرابر افزايش مي يابد.
اما عرضه مستقيم ماهي از سال ها پيش مطرح 

بوده. چرا اين طرح به سرانجام نرسيده است؟ 
براي رفع اين مشــكل بايد رويكرد توليد آبزيــان از مزرعه 
محوري به ايجاد زنجيره كامل تامين و عرضه تغيير كند تا اين 
زنجيره همه مراحل توليد و فروش ماهي را برعهده گيرد؛ زيرا 
توليد، حلقه اي از اين زنجيره است. بايد بازارها و بازارچه هاي 
فروش آبزيان با محوريت زنجيره توليد و عرضه فعاليت كنند. 
مهم تر اينكه چنين زنجيره هايي بايد با مشاركت تعاوني ها و 
اتحاديه ها شــكل بگيرد، اما متأسفانه حتي اتحاديه هايي كه 
نماينده بخش توليد هســتند در اين زمينه به درستي ايفاي 
نقش نمی كنند و خودشان شبكه توزيع و عرضه ندارند؛ مثلا 
اگرچه با شــهرداري تهران براي ارائه غرفه بــه اين اتحاديه 
صحبت شده، اما به دليل نداشــتن تشكل قوي و ضعف بنيه 
مالي، آنها قادر نيستند تا انواع آبزيان را از مراكز توليد دريافت 
و در اين گونــه بازارها عرضه كنند تا ماهــي با قيمت واقعي 
به دست مصرف كننده برســد. تحقق اين هدف، كار دولت يا 
دستگاه هاي سياستگذار نيســت، ولي با اين حال ما تقويت 
تشكل ها و زنجيره ها را در دســتور كار قرار داده ايم. در اين 
چارچوب توافق هايي با سازمان تعاوني روستايي و اتكا براي 
ايفاي نقشي پررنگ تر در اين زمينه داشــته ايم. اين برنامه 
به تشكل ها ارائه شــده و به هر ميزاني كه آنها اقدام كنند، ما 
حمايت مي كنيم؛ مثلا حامي شكل گيري شبكه حمل ونقل 

قوي براي آبزيان هســتيم تا هزينه ها و قيمــت عرضه اين 
محصولات كاهش يابد و از طرح هايي كه در اين زمينه ارائه 

شود، حمايت مي كنيم.
چرا هدفگذاري رشد توليد ماهي و آبزيان بر 

تثبيت يا كاهش قيمت ها تأثيري نداشته است؟
افزايش كنوني قيمت ماهي و آبزيان ناشــي از كمبود نيست؛ 
زيرا اكنون ماهــي و ميگو به وفور در اســتخرها، مزارع و بازار 
وجود دارد، اما قيمت تمام شده توليد با توجه به گراني نهاده ها 
و عوامل توليد بالاســت و شبكه مســتقيم و منسجمي براي 
عرضه آبزيان وجود ندارد. اين شــرايط موجب مي شود تا اين 
محصولات از مراكز توليد تا فروش چند دست چرخيده و قيمت 
مصرف كننده آن افزايش يابد. علاوه بر آن مي توانيم با توسعه 
مكانيزاسيون و توليد متراكم با زيرساخت هاي موجود، ميزان 
توليد آبزيان را افزايش دهيم. در برخي محصولات مانند ميگو 
آنقدر تعداد مزارع در دست احداث و سطح زيركشت زياد است 
كه بيش از پيش بيني هاي برنامه قابل تحقق است. در آبان و 
اوايل آذر ماه امســال فصل پرورش ميگوي پرورشي به اتمام 
مي رســد و بايد طبق برنامه تا پايان امسال 60هزار تن ميگو 
توليد كنيم، اما به طور قطع مي گويم با وجود تحريم اقتصادي، 
كرونا و خشكسالي، ميزان توليد بين 59تا 61هزار تن خواهد 
بود. در مورد ماهيان ســردابي و گرمابی به دليل خشكسالي 
و آسيب هاي ناشي از سيل به اســتخرهاي پرورش ماهي در 
لرستان و چهارمحال و بختياري تا حدودي از هدفگذاري توليد 
عقب هستيم؛ با وجود اين روند روبه رشد توليد طي مي شود، 

اما رشد تصاعدي توليد دچار مشكل شده است.
برآوردهاي متفاوتــي از كاهش ميزان مصرف 
آبزيان ارائه مي شود. متوسط سرانه كنوني مصرف ماهي 

و ميگو چقدر است؟
در سال هاي 98 و 99 نسبت به يكديگر به دليل گراني گوشت 
قرمز و مرغ افزايش مختصري در زمينه مصرف آبزيان داشتيم 
و اكنون نيز روند مصرف آبزيان اگرچه 
افزايشــي اســت، امــا رضايت بخش 
نيست. ســرانه مصرف ســالانه آبزيان 
در ايران هنوز نصــف ميانگين جهاني 
يعني حــدود 13كيلــو و400گرم و 
ميانگين مصرف جهاني آبزيان بيش از 
24كيلوگرم است. كاهش سرانه مصرف 
آبزيان دلايل مختلفي ازجمله فرهنگي، 
دسترسي، قيمت و... دارد. وقتي به طور 
كلي ميانگين درآمــد خانوارها كاهش 
مي يابد، مصرف انواع مــواد پروتئيني 
مانند گوشــت، مرغ و ماهــي نيز كم 
مي شود. كاهش قدرت خريد خانوارها 
نسبت به ســال هاي پيش موجب كاهش مصرف آبزيان در 
ســبد مصرفي خانوارهاي ايراني به خصوص اقشار كم درآمد 

شده است.
هدفگذاري رشد توليد آبزيان تا 4سال آينده 

چگونه پيش بيني شده و تا چه حد اجرايي است؟ 
 شيلات ملزم شده تا پايان دوره 4ســاله دولت جديد، ميزان 
توليد آبزيان را به 2ميليون و600هــزار تن افزايش دهد؛ اين 
در حالي است كه در برخي از حوزه هاي شيلات مانند صيد و 
صيادي به دليل كاهش و در خطر بودن منابع و ذخاير ظرفيت 
افزايش توليد را نداريم؛ بنابراين بايد افزايش توليد در بخش 
آبزي پروري مانند ميگو، ماهيان گرمابی و ســردابي، ماهيان 
خاوياري و به خصوص پرورش ماهي در قفس در دريا محقق 
شــود. براي توليد آبزيان با كاهش مصرف آب هاي شــيرين 
و حركت به سمت اســتفاده از آب هاي شور و لب شور برنامه 
ويژه اي تدوين كرده ايم كــه درصورت تامين نيازمندي هايي 

مانند تخصيص ارز تحقق آن دور از دسترس نخواهد بود.
پرورش ماهي در قفس ازجمله طرح هايي است 
كه شيلات از چند سال گذشته دنبال مي كند. در اين زمينه 

تا چه حد موفق بوده ايم؟
در سال گذشته 12هزارو500تن انواع ماهي در قفس توليد 
كرديم، اما ظرفيت اين نوع توليد در شــمال و جنوب كشور 
4.6ميليون تن است. در برنامه تحولي كه وزير جهادكشاورزي 
ارائه كرده توليد 600هزار تن ماهي در قفــس تا پايان دوره 
4ساله اين دولت پيش بيني شده است. پرورش ماهي در قفس 
در مناطق شمالي كشور كه آب ســردتر است عمدتا پرورش 
ماهي قزل آلا و در جنوب كه آب دريا گرم تر اســت، بيشــتر 
پرورش ماهي سيبك و برخي گونه هاي دريايي بومي كشور 
مانند باروس ماهيان، شانك و... خواهد بود. به دليل نياز اين نوع 
از پرورش ماهي به تخصيص ارز، در 3سال گذشته، اين برنامه 
به كندي اجرا شد، اما اكنون با بومي سازي  تجهيزات موردنياز، 
بستر لازم براي رشد پرورش ماهي در قفس فراهم شده است.

شاخص كل بورس تهران ديروز با تحمل افت سنگين 2/6درصدي يك كف مهم تكنيكي را از دست داد

رئيس سازمان شيلات كشور در گفت وگو با همشهري توضيح داد

هيچ كمبودي براي تامين نياز بازار داخلي به ماهيان گرمابي و سردابي نداريم و كاهش عرضه علت 
افزايش قيمت خرده فروشي ماهي نيست

تكميل حلقة ركود در بازارها

اعلام دلايل افزايش قيمت ماهي

با وجود تأكيد كارشناسان تغذيه بر ضرورت افزايش سهم گوشت 
سفيد در سبد مصرفي خانوار، رشد 3برابري قيمت انواع ماهيان 
آزاد و پرورشي نسبت به سال گذشته، موجب افت شديد سهم اين ماده پروتئيني به خصوص در 
سبد مصرف خانوارهاي كم درآمد شده است. انتظار مي رفت افزايش قيمت گوشت قرمز و مرغ، 
زمينه رشد تقاضا و افزايش سهم ماهي و ميگو در سبد مصرفي خانوارها را فراهم كند. با نبي الله 

خون ميرزايي، رئيس سازمان شيلات كشور گفت وگو كرده ايم.

قيمت محصولات پروتئيني در ميادين تره بار اعلام شد
 ارزان ترين نوع گوشت قرمز

كيلويي 109هزار تومان
مقايسه قيمت 26قلم كالاي پروتئيني در ميادين  تره  بار
ميوه و تره بار نشان مي دهد در فهرست محصولات 
پروتئيني تنها 3 قلم كالا زير 50هزار تومان هستند. 
به گزارش همشهري، روند افزايش قيمت گوشت قرمز، مرغ، تخم 
مرغ و ماهي، از ابتداي امسال نيز ادامه يافت و قيمت اين محصولات 
در بازار و خرده فروشي ها به شدت رشــد كرد. به تبع اين افزايش 
قيمت، در ميادين ميوه و تره بار شهرداري نيز نرخ اين محصولات 

تغييرات زيادي را طي 7 ماه گذشته تجربه كرده است. 
گوشت قرمز تازه گوســاله كه در 5 ماه منتهي به شهريور هرماه 
گران تر از  ماه قبل بود در شهريور افزايش قيمت نداشت، اما قيمت 
اين محصول با شروع پاييز 56درصد نسبت به ابتداي سال بيشتر 
بود. شــتاب افزايش قيمت گوشت گوســفندي كمتر از گوشت 
گوساله بود؛ اين محصول طي نيمه ابتدايي سال، 36درصد گران 
شد و هر كيلو از آن به حدود 135هزار تومان رسيد. مرغ و تخم مرغ 
تابستان امسال هم مثل سال قبل بحران افزايش قيمت داشتند 
و هر شــانه 30عددي تخم مرغ در بازار حتي نرخ 80هزار توماني 
را هم لمس كرد، اما در ميادين ايــن دو محصول فقط با نرخ هاي 
تنظيم بازاري توزيع شــد كه آخرين قيمت هر شانه تخم مرغ در 
آخرين نرخنامه سازمان ميادين ميوه و تره بار شهرداري 43هزار 
تومان درج شده است. براي هر كيلو مرغ تنظيم بازاري هم قيمت 
25هزار تومان تعيين شده و شهروندان براي هر عدد مرغ 2كيلويي 
در ميادين بايد 50هزار تومان بپردازند؛ درحالي كه قيمت هر كيلو 

مرغ در خرده فروشي هاي سطح شهر به 40هزار تومان مي رسد.
آلايش هاي گوسفندي و گوســاله  ازجمله دل و جگر و كله پاچه 
مهرماه امســال حدود 110هــزار تومان قيمــت خورده اند كه 
دســت كم 30هزار تومان با قيمت خرده فروشي هاي سطح شهر 
متفاوت و ارزان تر است. قيمت آبزيان هم طي ماه هاي اخير رشد 
زيادي در ميادين داشته اســت. قيمت هر كيلو ماهي قزل آلا در 
ميادين به بالاي 70هزار تومان رسيده كه باز در مقايسه با قيمت 
90تا 110هزار توماني اين محصول در فروشگاه هاي محصولات 
پروتئيني ارزان تر است. هم اكنون هر كيلو ماهي قزل آلاي تازه در 
ميادين 78هزار تومان قيمت خورده كه نسبت به قيمت 2ماه قبل 

اين ماهي دوبرابر شده است. 
ديگر انواع ماهي نيز به تبع اين رشد قيمت، گران تر از قبل به فروش 
مي رســند. ارزان ترين محصول پروتئيني اين روزها قارچ است؛ 
اين محصول در غرفه هاي ســبزي و ميوه مياديــن ميوه و تره بار 

32.500تومان قيمت خورده است.

قيمت مواد پروتئيني در ميادين ميوه و تره بار تهران )هفته دوم آبان 1400(
قيمت هر كيلو- تومان نام محصول

155.500راسته بدون استخوان تازه گوساله
155.500ران تازه گوساله

153.400سردست تازه گوساله
139.600گوشت مخلوط يا لخم گوساله

135.400گوشت چرخ كرده مخلوط
128.500راسته با استخوان تازه گوسفندي

142.800ران تازه گوسفندي
122.600سردست تازه گوسفندي
141.700كف دست تازه گوسفندي

119.800لاشه كامل يا شقه گوسفندي
116.000ران منجمد گوساله

114.000سردست منجمد گوساله
110.000راسته با استخوان منجمد گوسفندي

112.000ران منجمد گوسفندي
109.000سردست منجمد گوسفندي
109.000كف دست منجمد گوسفندي
38.000لاشه كامل يا شقه بوقلمون
61.100گوشت چرخ كرده بوقلمون

110.000دست كامل دل و جگر
112.000دست كامل كله و پاچه درشت

25.000مرغ تازه تنظيم بازار
25.000مرغ منجمد تنظيم بازار

43.000تخم مرغ تنظيم بازار )شانه 30تايي(
78.000ماهي قزل آلاي تازه
88.000ماهي قزل آلاي زنده

32.500قارچ درجه يك

افزايش 30تا 50درصدي قيمت سس ها
ميانگيــن قيمت انواع ســس هاي ســفيد و ديگر  سوپرماركت
سس هاي سالاد با رشــد قيمت مواد اوليه بالا رفته 

است. 
به گزارش همشــهري، انواع سس هاي ســفيد ازجمله مايونز، با 
افزايش قيمت مواد اوليه توليد ازجمله شــير، تخم مرغ و روغن 
زيتون، از نيمه اول امسال رشدي بين 30 تا 50درصدي داشته اند 
و مثل ديگر اقلام لبني چشــم انداز آينده قيمت آنها نيز افزايشي 
است. البته رشد قيمت، مختص سس هاي سفيد نبوده و سس ها و 
افزودني هاي بر پايه گوجه و فلفل هم تنها در 6 ماه ابتداي امسال 
تا 67درصد گران شــده اند. هم اكنون قيمت ســاده ترين سس 
سفيد موجود در بازار يعني ســس مايونز در شيشه هاي معمولي 
450گرمي به حدود 20هزار تومان رســيده و ديگر انواع ســس 
كه حاوي افزودني هاي ديگر هســتند قيمت هاي بالاتري دارند. 
شيشه هاي 640گرمي سس ســالاد الويه كه فقط توسط يكي از 
برندها توليد مي شود 38هزار تومان قيمت خورده و سس رنچ هم 

22هزار تومان است.

قيمت بعضي انواع سس سالاد در سوپرماركت هاي تهران
قيمت- تومانمشخصاتبرند

38.000سس سالاد الويه- 640گرميمهرام
21.900سس سالاد رنچ- 450گرميدلپذير
19.500هزار جزيره- 450گرميمهرام
19.900هزار جزيره- 450گرميدلپذير
17.400فرانسوي-420گرميروژين
18.500سس ماست- 450گرميكاله
16.900فرانسوي-450گرميكاله

18.500سس سالاد با خيار و سير- 440گرميبهروز
16.900فرانسوي-440گرميبهروز
18.000سس سالاد ماست- 550گرميبيژن
7.300سس مايونز- 200گرميتبرك
35.000مايونز بدون چربي- 800گرميكاله

21.000مايونز- 630گرميمهرام
21.000مايونز 330گرميبهروز
15.800سس مايوپينو با چربي كاهش يافته-440گرميبهروز
41.000مايونز كم چرب- يك كيلوييبيژن
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سلامت

صداي پاي پيك ششم كرونا در اردبيل
با اينكه چند هفته  پس از فروكش كردن پيك پنجم كرونا اردبيل حالتي 
پايدار داشت اما اين روزها نشانه هايي از بي ثباتي وضعيت بيماري در 
اين استان مشاهده مي شود كه تداوم آن مي تواند به شروع پيك ششم 
بينجامد. اردبيل مرداد امســال در كوران پيك پنجم كرونا قرار گرفت 
تا جايي كه بيشترين آمار بســتري روزانه مبتلايان كرونا با 18۹نفر و 
بالاترين ركورد بستري همزمان مبتلايان نيز با 8۹۷نفر در 31مرداد در 
آن به ثبت رسيد. فروكش كردن پيك پنجم و بازگشت آرامش نسبي 
به استان، هر چند موجب رفع نگراني هاي شهروندان اردبيل شد، اما از 

سوي ديگر عادي انگاري، اين وضعيت پايدار را تهديد مي كند.

آماده باش كادر درمان
در شرايطي كه هر لحظه ممكن اســت بحران كرونا دوباره به اردبيل 
بازگردد، كادر درمان نمي توانند آسوده باشــند. آنان همواره نگرانند 
كه دوباره بيماري در اســتان اوج بگيرد و بيمارستان ها پر شوند. يكي 
از پرســتاران بخش كروناي يكي از بيمارستان هاي اردبيل در اين باره 
به همشهري مي گويد: بيشــتر مبتلايان مراجعه كننده به بيمارستان 
آنهايي هســتند كه بعد از فروكش اضطراب  پيك پنجــم و با توجه به 

واكسيناسيون، پروتكل هاي بهداشتي را جدي نگرفته اند.
مونا بشارتي با بيان اينكه كادر درمان به سختي از زير فشار پيك پنجم 
رها شــده اند، مي افزايد: شهروندان با درك مســئوليت اجتماعي بالا 
مي توانند به حفظ اين وضعيت پايدار كمك كنند، اما متأسفانه بساط 
مراسم هاي عروسي و دورهمي ها برپاست و ما در حال آماده باش براي 

احتمال شروع پيك ششم هستيم.

شواهد پيك ششم
موج ششم كرونا آنگونه كه كارشناسان وزارت بهداشت مي گويند دير يا 
زود آغاز خواهد شد. رئيس دانشگاه علوم پزشكي اردبيل با بيان اينكه 
اين استان به آرامش نسبي از نظر شيوع كرونا رسيده است به همشهري 
مي گويد: ثبت چند روز متوالي بدون فوت خبر خوبي براي كادر درمان 
و اهالي استان است، اما متأسفانه شواهد نشان مي دهد وضعيت پايدار 

استان در حال تبديل به شرايط بحراني و رسيدن پيك ششم است. 
شهرام حبيب زاده با اشاره به ســرعت واكسيناسيون توضيح مي دهد: 
شــهروندان بعد از دريافت واكســن فرض را بر ايمني كامل در مقابل 
كرونا نگذارند، زيرا واكسن مانع ابتلا نمي شود و فقط ميزان مرگ ومير 
را كاهش مي دهد. به همين دليل شهروندان همچنان بايد پروتكل هاي 

بهداشتي را با حساسيت و جديت رعايت كنند. 
وي با بيان اينكــه اردبيل در مجموع از نظر شــيوع كرونا در وضعيت 
زرد قرار دارد، مي افزايد: از هشــتم آبان، مركز استان به علت افزايش 
موارد ابتلا از شرايط زرد خارج شــده و در وضعيت نارنجي قرار گرفته 
است. به گفته اين مسئول، هم اكنون شهرستان هاي بيله سوار، گرمي، 
نير، اصلاندوز، كوثر، نمين و سرعين در وضعيت آبي و شهرستان هاي 
خلخال، پارس آباد و مشگين شــهر در وضعيت زرد قرار دارند، اما آمار 
مراجعه روزانه افراد مشــكوك به مراكز درماني اين استان در وضعيت 

پايدار رو به افزايش است.

كنترل مرگ ومير با واكسيناسيون
در شرايطي كه دوباره بايد منتظر يك موج جديد باشيم، اميدواري به 
تأثير واكسيناســيون بر كاهش آمار مرگ بيماران مهم ترين دستمايه 
براي ادامه مبارزه با اين بيماري است. معاون بهداشت و درمان دانشگاه 
علوم پزشكي استان تأكيد مي كند تجربه بيش از 20ماه وضعيت حاد 
همه گيري كرونا نشان مي دهد هر زمان مردم در رعايت شيوه نامه هاي 
بهداشتي جدي بوده اند آمار ابتلا، بستري و فوتي به طرز قابل توجهي 
كاهش داشته است. بابك نخســتين با يادآوري اينكه تنها راه كاهش 
شيوع كرونا هم اكنون رعايت سختگيرانه شيوه نامه هاي ابلاغي است، 
مي افزايد: حتي افرادي كه 2دوز واكســن كرونا را دريافت كرده اند و 
2هفته از زمان واكسيناسيون آنها گذشته اســت، نيز بايد استفاده از 
ماسك و ساير شيوه نامه هاي بهداشتي را مدنظر داشته باشند. وي ابراز 
اميدواري مي كند با واكسيناسيون گسترده ميزان مرگ ومير درصورت 
بروز پيك ششم كاهش داشته باشد درحالي كه آمار جانباختگان اردبيل 

از بيماري كرونا تاكنون بيش از 2500نفر بوده است.

ضرورت تداوم جديت
در همه ماه هايي كه از شروع بيماري كرونا گذشته است، كارشناسان 
همواره نقش مردم در كاهش بيماري را گوشــزد كرده اند با اين حال 
هميشه كاهش رعايت پروتكل ها از سوي شهروندان نگران كننده است.

 مدير سلامت محيط و كار مركز بهداشت استان نيز مي گويد: رعايت 
اصول بهداشتي و واكسيناسيون عامل اصلي مقابله با ويروس كروناست 
و اگر به فكر ريشه كن شدن اين بيماري و سلامت عزيزان خود هستيم 
حتما بايد اين مــوارد را رعايت كنيم، زيرا كرونــا فرصت جبران باقي 
نمي گذارد. صامت صالحيان درباره شــرايط ايمني جامعه مي گويد: 
پيشگيري بســيار كم هزينه و مؤثرتر از درمان است و به همين دليل، 
اميدواريم در كنار توجه جدي مردم به واكسيناســيون 80درصدي، 

ايمني جمعي از نظر اپيدمي كرونا به دست  آيد.
صالحيان با بيان اينكه سهل انگاري و عادي انگاري احتمال بروز پيك 
ششم را افزايش مي دهد، مي افزايد: غلبه بر هر بيماري واگيرداري زمان 
مشخصي دارد و ما با رعايت اصول بهداشتي و واكسيناسيون از خود و 

عزيزان مان محافظت مي كنيم تا خسارت كمتري تجربه كنيم.

  
به جز اردبيل وضعيت بســتري كرونايي در ايلام، خراســان جنوبي، 
خراســان رضوي، كردســتان، مازندران و يزد در حال صعودي شدن 
است. با وجود اين، با سرد شدن هوا در فصل پاييز و زمستان و كم شدن 
تهويه فضاهاي سربســته، احتمال بروز موج ششــم كرونــا را تجربه 
خواهيم كــرد. وضعيت كرونايي شــهرها همچنان در حــال قرمزتر 
شدن است و هم اكنون 22شهر با وضعيت قرمز، 114شهر با وضعيت 
 نارنجي و 201شهر با وضعيت زرد كرونا هستند و تعداد شهرهاي آبي

 به 111شهر رسيده است.

پوپك قاسمي
خبرنگار

برداشت انار در »قصردشت« 
برداشت انار از باغات قصردشت شــيراز در فصل پاييز از اواسط مهر آغاز 
می شود و تا اواخر آبان با توجه به شــرايط آب و هوايی منطقه ادامه دارد. 
ميزان برداشت انار حدود 8تن در هر هكتار است و بيشتر اين محصول به 
بازار كشورهای حاشيه خليج فارس صادر می شود.  قصردشت شيراز كوچه 
باغ ها و باغ های زيادی با وسعت 1300هكتار دارد و محصول اصلی آن، انار و 
خرمالوست كه اين محصولات نه تنها شهرت ملی بلكه شهرت جهانی دارد.
منبع: فارس

سامانه هاي بارشي يكي پس 
 از ديگري شهرهاي ايران راآب و هوا

درمي نوردند.
بعد از بارندگي هاي هفته گذشــته در نوار 
شمالي كشــور، حالا نوبت به شمال غربي 
رسيده است تا با بارندگي هاي شديد حال 
و هواي پاييزي و حتي زمســتاني به خود 
بگيرند. هرچند ســازمان هواشناســي در 
اين استان ها هشــدار صادر كرده است، اما 
بقيه اســتان ها هم از اين نعمت بي نصيب 

نمانده اند.

برف پاييزي در مركز و جنوب 
به گزارش همشهري، با فعاليت سامانه هاي 
بارشــي در روزهاي پاياني هفته  گذشــته 
ارتفاعات اســتان هاي مازندران، گيلان و 
گلستان سفيدپوش شدند. روز گذشته اما 
برف خود را به ارتفاعات انديكا در شــمال 
خوزســتان،  كوهرنــگ در چهارمحال و 
بختياري و مناطق غربي اصفهان رسيد تا 
اين استان ها در مركز و جنوب ايران هم برف 

پاييزي را تجربه كنند.
غلامرضا قادر، بخشدار چلو در شهرستان 
انديكا با بيان اينكه كــوه كينو معروف به 
بام خوزســتان در بخش چلو شهرســتان 
انديكا در پي بارش نخســتين برف پاييزي 
سفيدپوش شــده اســت، مي گويد: ديگر 
ارتفاعات بخش چلو ازجملــه كوه جاوي، 
منار، ليله، كوه سفيد، تاراز و دلا هم معمولا 
از اواخــر فصل پاييــز تا اوايــل فصل بهار 

سفيدپوش مي شوند.
بارش برف در ارتفاعات چلو در حالی است 
كه اهالي اين منطقه زلزله زده هنوز در چادر 
زندگي مي كنند كه مناســب شرايط آب و 

هوايي آن نيست.
ارتفاعات غــرب اصفهان در شهرســتان 
فريدونشــهر هم روز گذشــته )يكشنبه، 
 ۹آبــان( شــاهد بــارش نخســتين برف

پاييزي بود. 
مهران چراغ پــور، مديركل هواشناســي 
چهارمحال و بختياري نيز از ســفيدپوش 
شدن ارتفاعات شهرستان »كوهرنگ« خبر 
مي دهد و مي گويد: اين بارش ها تا اواخر روز 
گذشته ادامه داشــت، اما از روز سه شنبه 
افزايش ســرعت وزش باد و مجددا از روز 
چهارشــنبه ناپايداري هوا را براي استان 

پيش بيني مي كنيم.

جاده هاي لغزنده 
ســامانه بارشــي جديد از روز پنجشنبه، 
6آبان وارد كشور شــده و در نواحي شمال 
غرب، غــرب و ارتفاعــات زاگرس مركزي 
افزايش ابــر و بارش پراكنــده را به همراه 
داشته اســت. طي روزهاي جمعه و شنبه 
)۷ و 8 آبان( شدت و گستره سامانه بارشي 
افزايش يافت و علاوه بر نواحي ذكر شــده 
در بخش هايي از جنــوب غرب، دامنه هاي 
زاگرس مركــزي، ارتفاعــات و دامنه هاي 
البرز مركزي و ســواحل غربي درياي خزر 
بارش باران، رعد و بــرق و گاهي وزش باد 
شديد را موجب شد. با توجه به فعاليت اين 
سامانه بارشي، علاوه بر آذربايجان شرقي، 
غربي و كردستان، استان هاي زنجان، البرز، 
خراسان رضوي و قزوين هم با بارندگي هاي 
شــديد روبه رو شــدند. اين بارندگي ها در 
برخي استان ها چون زنجان و البرز موجب 
لغزندگي جاده ها شــد. كارشناس كنترل 
ترافيك پليس راه البرز در اين باره مي گويد: 
با توجه به بارندگي شــنبه شــب، راه هاي 
مواصلاتي البرز لغزنده گزارش شــده كه 
اين مورد در جاده كرج-چالوس بيشتر بود. 
مسعود خانجاني بيشترين حجم بارش ها را 

در محور كرج-چالوس اعلام مي كند.
جواد يوســفي، معاون راهداري اداره كل 

راهداري و حمل ونقــل جاده اي زنجان هم 
همه جاده هاي اســتان را باراني، لغزنده و 
گردنه ها را پوشــيده از مه غليظ توصيف 
مي كند و مي گويد: علاوه بر بارش شــديد 
باران، گردنه هاي پاپايي در جاده زنجان به 
بيجار، گردنه چايرلو و قلي كندي در جاده 
زنجان به دندي، دندي به تخت سليمان در 
آذربايجان غربي، گردنه هاي بادامســتان، 
ذاكر، آق گديك و خانچايي، در جاده هاي 
زنجان - طــارم و زنجان - تهــم - چورزق 

پوشيده از مه غليظ هستند.

هشدار بارندگي در 3استان 
امروز، دوشــنبه در شــمال غرب، شمال 
اســتان هاي همدان، مركزي و كرمانشاه، 
دامنه هاي جنوبي البرز واقع در استان هاي 
قزوين و البرز و در غرب سواحل درياي خزر 
بارش هــا ادامه دارد. همچنيــن امروز، در 
مناطقي از شــمال غرب كشور و ارتفاعات 
البرز غربي و فردا، سه شــنبه در مناطقي 
از شــمال غرب، غرب و دامنه هاي جنوبي 
البرز در قزوين و البرز بارش پراكنده انتظار 
مي رود و در ساير مناطق جوي پايدار حاكم 

خواهد بود.
كارشــناس سازمان هواشناســي كشور با 
اعلام اين خبر به همشــهري مي گويد: در 
اين روزها براي آذربايجان شرقي، غربي و 
شمال كردستان هشــدار صادر شده است 
و روز گذشــته و امروز، ايــن نواحي علاوه 
بر بارندگي و لغزندگي جــاده اي، كاهش 
ديد در گذرهــاي كوهســتاني و احتمال 
بالا آمدن آب رودخانه ها را شاهد خواهند 
بود. به همين دليل به اين استان ها توصيه 
كرديم اطلاع رســاني كنند تا شهروندان 
از تــردد و توقــف در حاشــيه رودخانه و 
 مسيل ها و كوهنوردان هم در كوهنوردي

 احتياط كنند.
امين  حســين نقشــينه بــا بيــان اينكه 
هشدارهايي هم براي سيستان و بلوچستان 
و جنوب خراسان جنوبي صادر شده است، 
مي افزايد: اين مناطق هم امروز باد شديد را 
تجربه خواهند كرد كه موجب   گردوغبار و 
كاهش ديد افقي مي شود و به همين دليل 
اعلام كرديم كه شهروندان در تردد و توقف 
در فضاي باز به ويژه در كنار ساختمان هاي 
نيمــه كاره و تابلوهــاي تبليغاتي احتياط 

كنند.
او همچنين بارندگي ها را امروز بيشــتر در 
آذربايجان غربي و شرقي، اردبيل، كردستان، 
زنجان، ارتفاعات البــرز در قزوين، البرز و 
تهران اعلام مي كند و توضيح مي دهد كه 
اين بارش ها ممكن اســت در ساعت هايي 

به صورت رعد و برق و رگبار باشند.
 

ورود سامانه بارشي جديد 
براساس اعلام سازمان هواشناسي كشور، 
ســامانه بارشــي جديد از روز چهارشنبه، 
12آبان وارد كشــور مي شــود و تا جمعه 
آسمان برخي شهرها و روستاها را تحت تأثير 

قرار مي دهد. 
كارشناس ســازمان هواشناسي كشور در 
اين باره هم به همشهري توضيح مي دهد: 
اين ســامانه بارشي موجب ســردي هوا 
مي شود به طوري كه   در نوار شمالي موجب 
كاهش 6تا 10درجــه اي دمای هوا خواهد 
شــد و بارش هايي به صورت برف و باران را 
رقم خواهد زد. نقشــينه با بيان اينكه روز 
پنجشــنبه علاوه بر نيمه شمالي در شرق 
كشور و حتي در مناطق جنوبي هم بارش 
خواهيم داشــت، مي گويد: ايــن بارش ها 
در نيمه شــمالي در ارتفاعات و كوهستان 
به صورت باران و برف و در استان هاي جنوبي 
همراه با رعد و بــرق خواهد بود. همچنين 

درياي خزر روز جمعه مواج است.

عكس خبر

 در تقويم هاي جهاني 10آبان از سوي 
مجمع عمومي ســازمان ملل به عنوان شهري

روز جهاني شهرها شناخته شده است.
به گزارش همشــهري، آنطوركــه آنتونيوگوترش، 
دبيركل سازمان ملل متحد پس از شيوع كرونا درباره 
وضعيت كوويد-1۹ و جوامع گفته بود شهرها فشار 
پاندمي را متحمل شده اند و در شرايطي كه پاندمي 
سلامت عمومي و خدمات پشــتيباني را درگير خود 
كرده اســت، جوامع براي محفوظ نگه داشتن اهالي 
محلي خود و تداوم عملكرد آنها، برنامه ريزي كرده اند 
و با دولت هاي محلي و ملي در راســتاي حمايت از 

واكنش رسمي مشاركت داشته اند.
گوترش معتقد است »جوامع، مبتكر، پويا و بازدارنده  
شــده اند« در حقيقت امروز مردم آن شهرهايي كه 
همدلي و ابتــكار عمل در شــرايط بحراني را خوب 

مي دانند، بهتر مي توانند جوامع خود را حفظ كنند. 
با توجه به اين صحبت ها و به مناســبت روز جهانی 
شهرها، فرهنگ همدلی شهروندان را در  ايران بررسی 
كرده ايم.  در ايران از ديرباز فرهنگ ياري رساندن به 
دوست و همسايه موجب پيوند عميق در محله هاي 
قديمي بود. مردمي كه در روزگاران قديم در خانه هاي 
خشت وگلي محلات قديمي شهرهاي بزرگ از حال 
و روز هم بي خبر نمي ماندند، پايه گذار فرهنگي بودند 
كه امروز در دوران سخت كرونا مي تواند شهرها را به 

محلي تحمل پذيرتر براي زندگي تبديل كند.

پيام همدلي از گرگان
در شــهرهاي مختلف ايران همدلي در دوران كرونا 
به شكل هاي مختلفي رخ داده است. هنوز 2هفته از 
شروع همه گيري كرونا در گلستان، يكي از نخستين 
اســتان هاي درگير با اين بيماري در كشور نگذشته 
بود كه بســيج عمومي براي مقابله با پاندمي اي كه 
معلوم نبود سايه شــومش بر زندگي و همه ابعاد آن 
باقي مي ماند، شروع شــد. طبق اعلام دفتر مديركل 
امور اجتماعي اســتانداري فقط در 2هفته نخست 
شيوع پاندمي روزانه 4هزار ماسك و 100دست گان از 
سوي خيران و فعالان اجتماعي گرگان دوخته شد و 
براي توزيع در بيمارستان ها و اقشار ضعيف در اختيار 
دولت قرار  گرفت. همچنين در يك  ماه نخست شيوع 
پاندمي حدود 2هزار پتو از ســوي اصناف گرگان به 
مراكز درماني ديگر شهرها و روستا هاي استان هديه 
شــد. پس از آن دوخت گان و ماســك با هماهنگي 
دهياران در روســتاهاي استان و به وسيله دوزندگان 

زن روستايي ادامه پيدا كرد.
كمك البته فقط از شــهرها به روستا فرستاده نشد، 
بلكه روســتاييان نيز پيوند خود را با مردمان شــهر 
حفظ كردند و در يك نمونه جالب چرخ تراكتورهاي 
روستايي براي ضدعفوني معابر و خيابان هاي گرگان، 

گنبدكاووس و علي آباد كتول به حركت درآمد.
شــهرها با دشــواري هاي خاص خود مواجهند، در 
بحراني مانند كرونا وضعيت افــراد بي خانمان مورد 

توجه مردم شهر قرار مي گيرد.
در بندرگز، ديگر شــهر گلســتان هم پخش غذاي 
ضدعفوني شــده و تميز ميــان نيازمنــدان يكي از 
كارهايي بود كه در آن مردم دست به دست هم داده 
بودند. در گرگان هم تا 6ماه نخســت شــيوع كرونا 
هيئت هــاي مذهبي با توزيع اقلام بهداشــتي و غذا 
تلاش مي كردند از ابتلاي افراد بي خانمان شــهر به 
كرونا جلوگيري كنند؛ اقدامي كه البته با ماندگاري 

كرونا و بغرنج شدن وضعيت اقتصادي كمرنگ شد.

يك نيت خيرخواهانه
شهرنشــينان هيرمند در سيستان وبلوچستان هم 
روي ديگر همدلي در ايران را به مردم روســتاهاي 
مرزي نشــان دادنــد. دوري مناطق، كار رســاندن 
واكســن را دشــوار كرده بود و اين مردم شهر بودند 
كه براي رساندن واكســن به نقاط دور از دسترس با 
نيروهاي داوطلب هلال احمر و بهورزان شــبكه هاي 

بهداشــت همراهي كردند. حميد رخشــاني، بهورز 
بازنشســته يكي از افراد داوطلبي بود كه بدون هيچ 
چشمداشتی به مردم و كادر درمان به جمع اكيپ هاي 
سيار واكسيناسيون در مرزهاي سيستان وبلوچستان 

اضافه شد.
او كه بهورزي را حتي در بازنشســتگي يك ســرباز 
وظيفه مي داند، به همشــهري مي گويد: زماني كه 
واكسيناسيون عمومي شــروع شد، بسياري از مردم 
شايعاتي شــنيده بودند كه واكســن منجر به فوت 
مي شــود و به همين دليل حاضر بــه تزريق نبودند. 
اين شــرايط موجب شــد با توجه به 30سال سابقه 
خدمت، ارتباط نزديك با مــردم منطقه و اعتمادي 
كه به من و همكاراني با ســابقه من داشتند، تصميم 
به كمك بگيريم. به همين دليل به شــبكه بهداشت 
اعلام آمادگي كرديــم و بعد از شــروع همكاري به 
 روســتاها مي رفتيــم و بــا بــزرگان و معتمــدان

صحبت مي كرديم.
 

همدلي مردم قم در روزگار كرونا
قم به عنوان يكي از مهم ترين شهرهاي مذهبي كشور، 
نهادهاي مردمي زيادي دارد كه در ايام مختلف به ويژه 
ايام مذهبي به ياري همشهريان خود مي شتابند. اين 
روحيه موجب شــد در دوران كرونا هم شــهروندان 

بسياري به شكل هاي مختلف به هم ياري برسانند.
پس از شــروع قرنطينه مردم هزاران بسته معيشتي 

تهيه كردند تا به نيازمندان قم تقديم شود. 
صاحبــان مغازه ها و خانه، اجاره  بهاي املاكشــان را 
بخشيدند، زيرا بســياري به دليل ممنوعيت فعاليت 
اصناف درآمد كمي داشــتند. ادامه اين روند آن بود 
كه كسب وكارهاي آسيب ديده از سوي مردم حمايت 
شدند تا دوباره بتوانند به چرخه اقتصاد شهر برگردند.
در قم موضوع همدلي با مدافعان سلامت و كادر درمان 
هم جايگاه خاصي بين مردم دارد. بسياري از طلبه ها 
و نيروهاي جهادي براي كمك بــه كادر درمان وارد 
بيمارستان ها شــدند تا به هر شكلي كه مي توانند به 

بيماران كمك كنند.

نكته جالب اين اســت كه خود مدافعان سلامت هم 
نقش مهمي در آشــنايي مردم با واكســن و تشويق 
آنان به دريافت واكســن داشــتند، با مردم صحبت 
مي كردند و برايشــان در مورد فرايند واكسيناسيون 

توضيح مي دادند.
وضعيت عمومــي قــم در موضوع همدلــي ميان 
شــهروندان موجب شد خيران ســلامت هم نقش 
خودشــان را ايفا كنند. آنان بســياري از تجهيزات 
پزشــكي مورد نيــاز را تهيــه كردنــد و در اختيار 
نيازمنداني كه به كرونا مبتلا شده بودند، قرار دادند. 
اين روند هنوز هم ادامه دارد و هر بار به شكلي موجب 

مي شود حيات شهري مردم معنادار   باشد.

همدلي در نجات جزيره
وقتي اعلام شــد جزيــره كيش ديگر هيــچ بيمار 
بســتري اي نــدارد، با اينكــه تــلاش كادر درمان 
بيمارســتان ها از نظر دور نبود، اما آنچــه نظرها را 
به خود جلب كرد، علاقه مندي كيشوندان به رعايت 
پروتكل هاي بهداشــتي و حضــور فعــال آنان در 
واكسيناسيون بود.  كيش در زمينه واكسيناسيون هم 
در هرمزگان پيشتاز است. به گفته فاطمه نوروزيان، 
ســخنگوي علوم پزشــكي هرمزگان حضور فعال 
كيشوندان موجب شد كيش همين ماه پيش نخستين 
نقطه در كشور باشــد كه بيش از 85درصد جمعيت 
خود را با دوز اول واكسينه كرد. كيش نمونه اي است 
از توجه مردم به نقش خود در شــرايط بحراني، آنان 
مي خواهند جزيره شــان فعال و پويا بماند و همين 
تعلق خاطر موجب مي شود پيش از هركسي در ايفاي 

نقش هاي اجتماعي شان بكوشند.

  
4شــهري كه از آنها ياد شــد، مشــتي نمونه خروار 
هســتند، در هر محله اي از ديگر شــهرهاي ايران 
مردم كم يا زياد مي دانند آنچه آنان را زنده و شــهر 
و محله شان را قابل زيســتن مي كند، همدلي است 

و ديگر هيچ.

 سازمان ملل پس از شيوع كرونا به ابعاد ديگري از زندگي شهري توجه كرده؛ همدلي و مشاركت اجتماعي
كه بعد از اين بيماری، نمونه هاي بسياري از آن در شهرهاي ايران به چشم آمد

روزي براي همدلي شهروندان

تهران زمستاني مي شود
تهران از روز گذشته با انباشــت آلاينده ها در هوا مواجه شده است كه اين 
شــرايط امروز هم ادامه دارد. با وجود اين، پايتخت هم از روز چهارشنبه، 
12آبان با ورود سامانه بارشي جديد شاهد بارش باران و باد شديد خواهد بود 
كه اين بارش ها به ويژه  در چهارشنبه شب و پنجشنبه به صورت رگبار، رعد و 
برق و همراه با كاهش محسوس دماست.با توجه به اين اتفاق، مي توان گفت 
تهران در روزهاي پاياني هفته بالاخره حال و هواي پاييزي و حتي زمستاني 
را تجربه مي كند و دماي آن به ويژه در مناطق شمالي به زير صفر خواهد رسيد.

ث
مك

همدلی شهروندان،  توسعه شهرها
يك جامعه شناس و استاد دانشگاه با بيان اينکه احساس تعلق خاطر يك مفهوم برجسته در حوزه مسائل 
و پديده های اجتماعی اســت كه حتی با مولفه های امنيت ملی و وحدت ملی هم ارتباط دارد به همشهری 
می گويد: پديده كرونا تمام شئونات زندگی انســان از جمله فرهنگی و اجتماعی و حتی زيست روزمره را 
تحت تاثير قرار داد. در اين وضعيت اضطراب و استرس و ترس از دست دادن هم به همه مشکلات بيماری 
اضافه شد و يك كشمکش بين فرد با خودش، فرد با اطرافيان و فرد با جامعه اش ايجاد كرد.  عبدالله باقری  تاكيد 
می كند كه در اين شرايط بخش زيادی از جامعه احساس تعلق خاطر را در خودشان زنده و تقويت كردند و به 
وفور شاهد بوديم كه مردم برای كنترل كرونا تلاش می كردند. اين جامعه شناس می افزايد: مردم بسياری از 
همان روزهای ابتدايی به اين حس رسيدندكه  اگر برای من مشکل پيش بيايد برای ديگری هم ممکن است 
پيش بيايد و ماه ها خود را از ديدن والدين و اطرافيان محروم می كردند تا  از آنها حفاظت كنند و به همين دليل 
هم، ديگرخواهی تقويت شد. او تاكيد می كند كه حس همدلانه بين شهروندان هر وقت محکم تر شود، موجب 
توسعه و رشد شهرها و سلامت روانی جامعه خواهد شد و اگر سياست گذاران و متوليان هم از ابتدای شيوع 

كرونا با طبقه متوسط و توده همدلانه تر برخورد می كردند، اين همدلی بيشتر تقويت می شد.
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هواازچهارشنبهسردميشود
ورود سامانه بارشي جديد به كشور از روز چهارشنبه، 8آبان دماي هوا را در اغلب 

شهرها و استان ها بين 6 تا 10درجه سردتر مي كند
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 در حالي كه آسمان 7كلانشهر كشور 
آلودگی
موج جديدي از آلودگي هوا را تجربه هوا

كرده و دود، ميدان ديد شهروندان را به 
وضوح كاهش داده اســت، خبرها نشــان مي دهد 
همچنان برنامه ســوزاندن مازوت در دســتور كار 
نيروگاه هاي كشــور قــرار دارد. هــوا از ديروز در 
كلانشهرهاي تهران،  اصفهان، تبريز،  شيراز، اهواز، 
كرج و اراك آلوده شد و به احتمال زياد  اين شرايط تا 
ورود ســامانه جديــد بر اســاس اعلام ســازمان 
هواشناسی، در روز چهارشنبه ادامه خواهد داشت. اين 
البته نخستين موج آلودگي هواي همه گير در كشور 
اســت و اگر روند پيش رو ادامه يابد،  قطعا موج هاي 

گسترده  تر نيز در پيش است. 

پروندهمازوتهنوزرويميزاست
»در يك ســال اخير نيروگاه ها 14هزار ميليارد ليتر 
مازوت و گازوئيل مصرف كرده اند.« اين خبر را ديروز 
محسن طرزطلب، مدير عامل برق حرارتی در نشست 
خبری نمايشگاه صنعت برق اعلام كرد و گفت: »در 
حال حاضر بيشترين مشــکل ما سوخت رسانی به 
نيروگاه هاســت و نگراني از قطع برق در زمســتان 

1400 وجود دارد.« 
سال گذشته نيز نگراني هايي از اين دست در تامين 
برق بود كه به سوختن 14هزار ميليارد ليتر مازوت 
و گازوئيل در نيروگاه ها انجاميــد و آلودگي هواي 
گســترده اي را در اطراف شــهرها پديد آورد. بر اثر 
ســوختن مازوت و گازوئيل، اكســيدهاي گوگرد، 
آلاينده هاي خطرناك كربن پايه و ذرات معلق كمتر 
از 2.5 ميکرون به آسمان شــهرها سرازير شدند و 
موج هاي مستمر آلودگي هوا را در كلانشهرها پديد 
آوردند. اكســيدهاي گوگرد و تركيبات كربن نظير 
كربن ســياه)BC( بزرگ ترين دشمن تنفسي براي 
انسان ها هستند و مقالات منتشر شــده درباره اثر 
سرطان زا و مرگ آور بودن آن خارج از شمارش است. 

هشدارهواشناسی
ســازمان هواشناســی حالا همين ديروز نسبت به 
انباشت آلاينده ها و برقراری هوای آلوده تا چهارشنبه 
در شــهرهاي تهران،  اصفهان، تبريز،  شيراز، اهواز، 
كرج و اراك هشدار داد. ديروز اين شهرها با شاخص 
كيفيت هواي ناسالم براي گروه هاي حساس روبه رو 
شدند. در هشدار هواشناســي آمده است: »تا صبح 
چهارشنبه 12آبان، افزايش غلظت آلاينده ها به ويژه 
ذرات معلق كمتر از 2.5 ميکرون در اين شــهرهاي 
پرتردد و صنعتی پيش بينی می شود. بر اثر حاكميت 

اين شرايط جوی، افزايش شاخص آلودگی هوا در حد 
ناسالم برای گروه های حساس و درصورت افزايش 
ترددهای درون شــهری و عدم مهــار فعاليت های 
صنعتی آلاينده هوا در برخی مناطق درحد ناسالم 
برای تمام گروه ها دور از انتظار نيست. بنابراين پرهيز 
از تردد غيرضروری به ويژه برای سالمندان، كودكان و 
افراد با سابقه بيماری قلبی و ريوی، مديريت در زمينه 
كاهش تردد خودروهــا و كنترل فعاليت واحدهای 
صنعتی آلاينده هوا و اجتنــاب از فعاليت فيزيکی 

طولانی و ورزش در فضای باز توصيه می شود.«

مازوتراكنارنگذاشتند
پيشنهادهايی كه ســازمان حفاظت محيط زيست 
براي درج در بودجه ســال1401 داد، از ســال93 
بارها در قوانين و مصوبات كشــوري تکرار شد اما از 
آنجا كه نهادهاي مسئول عزمي براي اجرا نداشتند، 
حاكميت هواي آلوده در پاييز و زمســتان هر سال، 

تضمين شده است.
سيدمحمدمهدی ميرزايی قمی، رئيس مركز ملی 
هوا و تغيير اقليم ســازمان حفاظت محيط زيست 
در اين باره به همشــهري مي گويد: سال گذشته در 
پی تشديد آلودگی هوا، انتقادهايی در مورد استفاده 
از ســوخت نفت كوره )مازوت( در نيروگاه ها مطرح 
شــد كه وزير وقت نفت گفته بود مايل به استفاده 
از اين سوخت نيست اما چاره ديگری نمانده است. 
البته  سازمان حفاظت محيط زيست مخالفت خود 
را با مصرف سوخت نفت كوره در نيروگاه های برق 
حرارتی اعلام كرده بود و امسال نيز بر همين موضع 

استوار است. 
ميرزايی قمی تصريح كرد: در اين مسير با دستگاه های 
نظارتی از جمله دادستانی ها و سازمان بازرسی در 
خصوص برخورد قانونی با آلاينده ها مکاتبه داشته ايم 
اما متاســفانه دســتگاه های اجرايی ذی ربط هنوز 
به دنبال استفاده از مازوت و سوخت های آلاينده در 

كشور هستند.
 ارسالسناريوهایكاهشآلودگیهوابهدولت

ســناريوهای كاهش آلودگی هوای كلانشهرها به 
دولت و مجلس تدوين و ارســال شده است. معاون 
كيفيت هوای مركز هوا و تغيير اقليم سازمان حفاظت 
محيط زيســت با اعلام اين خبر گفت: سناريوها و 
راهکارهای مختلفی برای كاهــش آلودگی هوای 
كلانشهرها برای درج در بودجه سال1401 و برنامه 
هفتم توسعه به دولت و مجلس ارائه شد.  به گزارش 
همشــهري، داريوش گل عليزاده گفت: با همکاری 
كنسرسيوم دانشگاه های برتر كشــور با محوريت 
دانشــگاه تهران در اجرای ماده 24 آيين نامه فنی 
قانون هوای پاك، سياهه انتشار آلاينده های هوای 
9كلانشهر كشور تهيه شده كه سناريوهای كاهش 
آلودگی هوا بر اساس نتايج اين مطالعات مبتنی بر 
ارزيابی فنی- اقتصادی و اثربخشــی به تفکيك هر 

كلانشهر احصاء شد. 

معاون كيفيت هوای مركز ملی هــوا و تغيير اقليم 
با اشــاره به نقش پررنگ منابع آلاينده متحرك در 
ايجاد و افزايش آلودگی هوای كلانشــهرها گفت: 
ناوگان حمل ونقل عمومی فرســوده كه از سوخت 
گازوئيل استفاده می كنند، سهم بيشتری از منابع 
متحرك را در انتشار ذرات معلق كمتر از 2.5ميکرون 
و دی اكسيد گوگرد به عهده دارند كه با نصب فيلتر 
جاذب دوده)DPF( روی اين قبيل خودروهای در 
حال تردد می توان ميزان انتشار آلاينده های گازی و 

ذرات را كاهش داد. 
وی در بخش ديگری از صحبت هــای خود يادآور 
شد: اين نکته را نبايد فراموش كرد كه خودروهای 
شخصی، تاكسی، موتورسيکلت و منابع ساكن شامل 
موتورخانه ها و سامانه های احتراقی ساختمان های 
اداری و تجاری، همچنين صنايع در كلانشهرها در 

توليد آلاينده ها سهم قابل توجهی دارند. 
اين مقام مسئول همچنين به فرسودگي 60درصد 
اتوبوس های تهران، سهم 70درصدي منابع متحرك 
در آلودگي هواي شــهرهاي بزرگ و نقش فزاينده 
خودروهای گرفتار در ترافيك اشــاره كرد و از لزوم 
شناسايی و رفع موانع اجرای قانون هوای پاك گفت. 

آسمانخاكستريتهران
آسمان تهران از ســاعت21 روز شنبه هفته جاري 
آلودگي هوا را تجربــه كرد و تاكنون هــوا به طور 
مستمر آلوده بوده است. اين شرايط به اعلام سازمان 
هواشناسي تا روز چهارشنبه كه سامانه جديد بارشي 

وارد آسمان تهران مي شود ادامه خواهد داشت. 
شهر تهران در ســال جاري تا امروز 42روز آلوده را 
پشت سر گذاشته و شمار اين روزها به سرعت طي 
هفته هاي پيــش رو افزايش خواهــد يافت. تحليل 
داده هاي شركت كنترل كيفيت هوای شهر تهران 
نشــان مي دهد وزش باد مؤثر صبح امروز دوشنبه 
10آبان تا حدودی از تجمــع آلاينده ها جلوگيری 
خواهد كرد اما افزايش تردد خودروها سبب افزايش 
غلظت ذرات معلق خواهد شد كه كاهش كيفيت هوا 
در برخی مناطق پرتردد را به دنبال خواهد داشــت. 
همچنين حاكميت جــو نســبتاً آرام در طول روز 

پراكندگی آلاينده ها را محدود خواهد كرد. 
بدين ترتيب با تداوم اين شرايط جوی و عدم وزش 
باد مؤثر تا اواخر وقت امــروز، بر غلظت ذرات معلق 
افزوده خواهد شــد و برقراری وضعيت ناسالم برای 
گروه های حســاس در مناطق پرتــردد پيش بينی 
می شود. بدين ترتيب بر اساس سرعت باد پيش بيني 
شده و دماي هوا كه تا عصر سه شنبه روند صعودي 
دارد، هواشناســي درخصوص افزايش آلودگي هوا 
در كلانشــهرهاي كشــور و تهران تا روز سه شنبه 

هشدار داد. 

  سازمان هواشناسی نسبت به انباشت آلاينده ها
تا روز چهارشنبه در شهرهاي تهران،  اصفهان، تبريز،  شيراز، اهواز، كرج و اراك هشدار داد

 مدير عامل برق حرارتی: در يك سال اخير نيروگاه ها 14هزار ميليارد ليتر مازوت و گازوئيل مصرف كرده اند 

خبرهاي كوتاه

  صدورسندمالكيتبراي2تالاببينالملليگلستان
ســند مالکيت تالاب هاي بين المللي آلماگل و آلاگل در شهرستان 
گنبدكاووس به مساحت 2هزار هکتار صادر شد. 3تالاب بين المللي 
ناحيه شمالي و مرزي گنبدكاووس شامل آلاگل، آلماگل و آجي گل 
در مجموع حدود 3هزار هکتار مساحت دارند. به گزارش ايسنا حيدر 
آسيابي، رئيس كل دادگستري گلستان گفت: با پيگيري شوراي حفظ 
حقوق بيت المال استان و تلاش اداره ثبت اسناد و املاك استان، براي 
حفظ حريم اين تالاب ها و جلوگيري از زمين خواري، سند مالکيت اين 
زمين ها به نام سازمان جنگل ها و مراتع صادر شده و سازمان حفاظت 
محيط زيست مي تواند با انجام مراحل قانوني اين اسناد را به نام خود 
انتقال دهد. وي افزود: سند تالاب بين المللي آجي گل گنبدكاووس 
هم پيش تر در دل اراضي منابع طبيعي، حدنگاري و ســند آن صادر 
شده است. رئيس كل دادگستري گلستان بيان كرد: تعيين حد و مرز 
اراضي ملي و منابع طبيعي و صدور سند مالکيت يکي از اولويت هايي 
است كه در شوراي حفظ حقوق بيت المال گلستان دنبال مي كنيم و با 
تلاش شبانه روزي همکاران ما در اداره كل ثبت اسناد و مالکيت استان 
تاكنون حدنگاري حدود 96درصد اراضي ملي و منابع طبيعي استان 

انجام شده و اسناد آنها به تدريج در حال صدور است.

  ورودپرندگانمهاجربهتالابپيرسلماناسدآباد
تالاب پيرسلمان شهرستان اسدآباد طي روزهاي اخير ميزبان شمار 
زيادي از پرندگان مهاجر آبزي و كنار آبزي شده است. رضا اسکندري 
رئيس اداره حفاظت محيط زيســت شهرستان اسدآباد گفت:   اينك 
شــمار زيادي از گونه هاي مختلــف ازجمله »حواصيل ســفيد« و 
»حواصيل خاكســتري«، »چنگر«، »ارُدك سرسبز« و »چشيم« در 
تالاب پيرســلمان به ســر مي برند كه علاوه بر اين سد »نعمت آباد« 
اسدآباد نيز پذيراي پرندگان مهاجر است. وي گفت: كاهش بارندگي 
و خشکسالي موجب افت سطح آب تالاب پيرسلمان شده كه با وجود 
اين،  اين تالاب به علت پوشش گياهي مناســب به محلي امن براي 

حضور پرندگان مهاجر تبديل شده است.

  بازگشت22۴۵هكتارازاراضيقلهدماوندبهبيتالمال
با پيگيري هاي انجام شده، سند يك پلاك ديگر از قله دماوند به مساحت 
2245هکتار به نام سازمان جنگل ها و مراتع كشور صادر شد. به گزارش 
همشهري مسعود منصور، رئيس سازمان جنگل ها و مراتع كشور گفت: 
با پيگيري هاي انجام شده، سند يك پلاك ديگر از قله دماوند به مساحت 
2245هکتار به نام سازمان جنگل ها و مراتع كشور صادر شد. وي گفت: 
مجموع آن چيزي كه به عنوان كوه دماوند مي شناختيم 10پلاك ثبتي 
با مساحت 18هزارو200 هکتار بود كه با تلاش سازمان جنگل ها و مراتع 
و كمك سازمان ثبت و اســناد املاك كشور، سند 8پلاك به مساحت 
14هزار و200هکتار به نام اين سازمان صادر شد. وي افزود: تنها يك 
پلاك ديگر از قله دماوند باقي مانده كه مساحت آن هزار و 600 هکتار 
است و در تلاش هستيم و اميدواريم با تعاملي كه با سازمان ثبت و سازمان 

اوقاف داريم سند آن هم به نام سازمان جنگل ها و مراتع صادر شود.

سيدمحمدفخار
خبر نگار

نمايندگان 200كشور جهان مهار روند شتاب گرمايش زمين را بررسي مي كنند
اجلاسگلاسكووتلاشبرايجلوگيريازانقراضششم

هشدار به 7 كلانشهر

پرونده مازوت سوزي روي ميز است

»آفتاب آمد دليل آفتاب«، اين همان 
مثل معروف ايراني است كه حالا با موزه

هشدارهاي پيشــين كارشناسان 
ميراث فرهنگي و موزه داري به عزت الله ضرغامي 
درخصوص انتصاب يــك مدير غيرمتخصص به 
رياست يکی از مهم ترين موزه های كشور تحقق 
يافت. وزير ميراث فرهنگی چندي پيش ســجاد 
نوروزيان، طراح پارك كودك و البته عضو انجمن 
پيپ ايران را به رياســت موزه ملــي فرش ايران 
منصوب كــرد. اين انتصــاب البته بــا اعتراض  
كارشناســان ميراث فرهنگي و البته موزه دارها و 
رسانه ها مواجه شد كه  چنين انتخابی مي تواند 
براي مهم ترين موزه فرش ايران خسارت بار باشد.

 از حاشــيه های اين انتصاب چندی نگذشته كه 
حالا خبر رســيده، رئيس جديــد 7 حوض آب 
در حياط بيروني موزه ملي فــرش ايران را كه در 
فهرست آثار ملی ثبت شده است،    تبديل به باغچه 
كرد و در آن گل و گياه كاشــت. انتشــار تصاوير 
تبديل 7 حوض موزه ملي فرش ايران به باغچه با 
اعتراض فعالان ميراث فرهنگي و موزه دارها روبه رو 
شد و سيداحمد محيط طباطبايي، رئيس كميته 
ملي موزه هاي ايران وابســته به شوراي جهاني 
موزه ها بلافاصله واكنش نشان داد و درخواست 
بازگرداندن حوض هاي موزه ملي ايران به وضعيت 

پيشين را مطرح كرد.
نکته جالب آنکه موزه ملي فــرش ايران ديوار به 
ديوار يکي از سرســبزترين بوستان هاي قديمي 
شــهر يعني پارك لاله تهران با برخــورداري از 
فضاي ســبز غني و درختان كهنسال قرار دارد و 
حالا مشخص نيست هدف از تبديل حوض هاي 

موزه ملي فرش ايران به باغچه و فضاي گلکاري 
چه اندازه با اهــداف و برنامه هــاي مهم ترين و 
ارزشــمندترين گنجينه هاي فــرش در جهان 

همخوان است.
دستکاري در 7حوض موزه ملي فرش ايران منجر 
به برهم زدن سيستم آبياري موزه ملي فرش ايران 
نيز شده است. به اعتقاد برخي كارشناسان فرش، 
موزه ملي فرش ايران نيازمند مدير توانمند و بسيار 
متخصصي است كه در ميان كارشناسان فرش در 
ايران و جهان اعتبار داشته باشد و حتي بتواند اين 
موزه را به مركز ثقل مديريت صنعت فرش ايران 
و مركز پژوهش و تحقيقات ملــي و جهاني هنر 
صنعت فرش تبديل كند.   سيد محمد بهشتي، 
كارشــناس فرهنگي و رئيس پيشين پژوهشگاه 
ميراث فرهنگــي و گردشــگري در گفت وگو با 
همشهري مي گويد: بسياري از كشورها در جهان 
هستند كه فرش مي بافند. ولي فرش در جهان به 
نام ايران شناخته مي شود و ممتازترين فرش هاي 
جهان را نيز در طول تاريــخ ايراني ها بافته اند. او 
معتقد است موزه ملي فرش ايران تنها مختص به 
شهر تهران نيست و يك موزه ملي است و نمي توان 

با اين موزه مهم رفتارهاي عجيب داشت.
به گفته سيدمحمد بهشــتي، بهترين نمونه هاي 
يك اثر ممتاز ايراني كه اشتهار جهاني دارد)فرش 
ايراني( در موزه ملي فرش نگهداري مي شوند و از 
آنجا كه اين موزه داراي يــك جايگاه ممتاز ملي 
نســبت به موضوع فرش ايراني كه ارزش جهاني 
هم دارد، است، پس اقتضا مي كند به شکل كاملا 
تخصصي اداره شود و كســاني در اين موزه فعال 
باشند كه شناخت عميق نســبت به فرش و امر 

موزه داري داشته باشند.
رئيس پيشــين پژوهشــگاه ميراث فرهنگي و 
گردشگري با اعلام اينکه از ابتداي تشکيل موزه 

فرش تا اين اواخر، مديران موزه فرش كســاني 
بودند كــه از تخصص لازم براي اين مســئوليت 
برخوردار بودند درخصوص تبديل 7حوض موزه 
ملي فرش ايران به باغچــه و پر كردن حوض ها با 
خاك و كود مي گويد: اين اتفاق با انتخاب يك مدير 
غيرمتخصص براي اين موزه كاملا طبيعي است. 
چون براي نخســتين بار در طول تاريخ فعاليت 
موزه ملي فرش ايران يك اتفاق نادر افتاده است و 
مدير اين موزه نه آشنايي با موزه دارد و نه با فرش. 
بنابراين هر اندازه كه فرش ايران در جهان جايگاه 
ممتازي دارد، به همان انــدازه كيفيت مديريت 
جديد موزه ملي فرش ايران نيز شگفت انگيز است. 
پس طبيعي اســت كه نبايد از چنين مديريتي 

بيش از اين توقع داشت.
سيدمحمد بهشتي با اشاره به برخي مخالفت ها با 
انتصاب مدير جديد موزه ملي فرش ايران گفت: 
اگر پيش تر كسي در شگفت انگيز بودن انتصاب 
چنين فردي به رياســت موزه ملــي فرش ايران 

ترديد مي كرد، حالا »آفتاب آمد دليل آفتاب.« 
رئيس ســابق پژوهشــگاه ميــراث فرهنگي و 
گردشگري در تشــريح اهميت موزه ملي فرش 
ايران تصريح كرد: تعداد موزه هاي فرش در جهان 
بسيار اندك است. مثلا در جمهوري آذربايجان 
يك موزه فرش وجود دارد. امــا موزه ملي فرش 
ايران شــاخص ترين فرش هاي موجود در كشور 
و همچنين مجموعه فرش هايي كــه در اختيار 
نهادهاي دولتي است را در خود جاي داده است و 
كلکسيون فرش هاي اين موزه در جهان بي نظير 
است. سيدمحمد بهشتي ابراز اميدواري كرد كه 
اتفاقي شبيه به تبديل حوض هاي موزه ملي فرش 
ايران به باغچه در نگهداري گنجينه ارزشــمند 
فرش هاي موجود در اين موزه تکرار نشــود كه 

اقدامي خسارت بار است.

حاشيههایموزهمليفرشايرانادامهدارد
رئيس جديد موزه ملي فرش 7حوض آب موزه ملي فرش را  باغچه كرد

محمدباريكانی
دبير گروه زيست بوم
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درخواســتازسركنســولايرانبراي
گســترشفعاليتهافراترازگردشــگري

زيارتيدرعراق
معاون گردشــگري وزارت ميراث فرهنگي در ديدار 
با سركنســول جمهوري اســلامي ايران در كربلا بر 
گسترش همکاري هاي گردشگري ايران و عراق فراتر 

از سفرهاي مذهبي و درماني تأكيد كرد.
به گزارش معاونت گردشگري، علي اصغر شالبافيان در 
ديدار با مجتبي شصتي كريمي، سركنسول جمهوري 
اسلامي ايران در كربلا كه در محل معاونت گردشگري 
برگزار شد، ظرفيت هاي مغفول مانده ميان 2 كشور را 
برشــمرد و احصاي اقدامات اجرايي به منظور تحقق 
بهره مندي بيشــتر فعالان گردشگري كشور از بستر 
فعال گردشگري مذهبي به ويژه در كربلا را در برنامه 
همکاري مشــترك وزارت گردشگري و امور خارجه 

قرار داد.
وي گفت: بر بســتر فعال گردشــگري مذهبي ميان 
2 كشــور ايران و عراق، مي توان ســاير شاخه هاي 
گردشگري ازجمله گردشــگري سلامت، فرهنگي و 
طبيعت گردي را نيز فعال كرد و با مخاطب شناسي و 
شناخت دقيق ذائقه هاي مختلف در يکي از مهم ترين 
بازارهاي هدف گردشگري كشــور، امکان تعاملات 
 و ارتباطات بيشــتري را در بخش گردشگري فراهم

 آورد.
شــالبافيان با اشــاره به اينکه مدار ارتباطي كربلاي 
معلي هم اكنون از طريق گردشگري مذهبي، زيارت و 
سلامت برقرار است، تأكيد كرد: مي توان با ساماندهي 
و هدفمندسازي دقيق از جريان موجود به نفع فعالان 
گردشگري كشور و كســب وكارهاي آسيب ديده از 
بحران كرونا بهره بيشتر برد. مجتبي شصتي كريمي، 
سركنســول جمهوري اســلامي ايران در كربلا نيز 
براي هرگونه همکاري به منظور شــکوفايي بســتر 
همکاري هاي دوسويه گردشگري ايران و عراق اعلام 

آمادگي كرد.

نگهــداريبــدونمجــوزگونههاي
حياتوحشجرماست

فرمانده يگان حفاظت محيط زيســت سيســتان و 
بلوچســتان گفت: نگهداري بــدون مجوز گونه هاي 
حيات وحش جــرم و تخلف محســوب و با متخلف 

برخورد قانوني مي شود.
 حميد ريگي به ايرنا گفت: در پي گزارش هاي مردمي 
مبني بر نگهداري غيرمجــاز يك رأس بره آهو، يگان 
حفاظت محيط زيست استان پس از اخذ مجوزهاي 
لازم به محــل اعزام و گونــه مورد نظــر را در منزل 

شخصي شناسايي و كشف كرد. 
وي گفت: در اين خصوص يك نفر متخلف دستگير 
و به منظور پيگيري موضوع به مقام قضايي اســتان 

تحويل شد.
 فرمانده يگان حفاظت محيط زيســت سيســتان و 
بلوچستان افزود: بره آهوي كشف شده پس از انجام 
معاينــات اوليه و بيومتــري به يکــي از مراكز مجاز 
نگهداري منتقل شــد تا در زمان مناسب در يکي از 

زيستگاه هاي استان رهاسازي شود.

عرضهصنايعدســتيايرانيدربازارچه
خيريهسازمانملل

صنايع دســتي ايران در مراسم ســالانه بازار خيريه 
سازمان ملل متحد عرضه شد. اين بازار همه ساله به 
همت انجمن همسران سفرا و ديپلمات هاي مقيم ژنو 

برگزار مي شود.
به گزارش وزارت ميراث فرهنگي، اين رويداد با هدف 
ترغيب كشورها به مشــاركت در برنامه هاي خيريه 
ســازمان ملل متحد، با حضور ده ها كشــور ازجمله 
جمهوري اســلامي ايران در محــل كاخ ملل برگزار 
و در بخشــي از اين بازار خيريه، آثاري از هنرمندان 

صنايع دستي ايران نمايش داده شد.
در اين رويداد، نمايندگي جمهوري اسلامي ايران در 
ژنو، مجموعه  متنوع و ارزشمندي از آثار صنايع دستي 
و محصولات فرهنگي اســتان هاي مختلف ايران را 
به نمايش گذاشت كه جزو پربازديدترين غرفه هاي 

مراسم امسال بود.
در اين رويداد بين المللي مديركل دفتر سازمان ملل 
متحد در ژنو به همراه جمعي از مقامات سازمان ملل 
به صورت اختصاصي از غرفه ايران بازديد و ســفير و 
نماينده دائم كشــورمان در ژنو نيز هديه اي نفيس از 

صنايع دستي كشورمان به او هديه كرد.
انجمن زنان ملل متحد در ژنو، يك ســازمان خيريه 
بين المللي بــا عضويت بيش از 100 كشــور جهان 
اســت كه يکي از اهداف آن كمك به زنان و دختران 

نيازمند است.
 اين انجمن همچنين به عنــوان محفلي براي ايجاد 
دوســتي و همدلي ميان همســران ديپلمات هاي 
مستقر در ژنو و تشــويق كارهاي داوطلبانه خيريه و 
 جمع آوري كمك از اين طريق براي نيازمندان فعاليت

 دارد.
هفته گذشــته نيز در نخســتين جشــنواره عرضه 
محصولات فرهنگي و هنري كشــورهاي آسيايي كه 
به ابتکار انجمن همسران سفراي كشورها در ژنو در 
محل سازمان جهاني مالکيت معنوي )وايپو( برگزار 
شد، تعدادي از آثار صنايع دستي هنرمندان ايراني به 

نمايش گذاشته شد.
در اين جشــنواره 20 كشور آســيايي ازجمله ايران 
حضور داشــتند و محصولات متنوع صنايع دســتي 
ايراني شامل ترمه، قلم كاري، منبت، گليم، قاليچه و... 

به نمايش درآمد. 

روی خط خبر

اداره ميراث فرهنگي استان 
تهران: تبديل حوض های 

موزه به باغچه موقتي است

پــسازانتقادهانســبتبهتبديل
حوضچههايموزهفــرشبهباغچه،
ادارهكلميراثفرهنگي،گردشگريو
صنايعدستياستانتهراناطلاعيهاي
منتشــرواعلامكردكــهاينتغيير
كاربريموقتياست.اينادارهكلبا
صدوراطلاعيهاينسبتبهاعتراضات
واكنشنشاندادكهمتنكاملآنبدين
شرحاست:»طيماهگذشتهبررسي
كارشناســيدقيقيرويحوضهاي
وروديموزهفرشانجامشدومشخص
شدكهسيســتمانتقالآبومخزن
حوضهاطيسالهايگذشتهتخريب
شدهونيازبهبازسازياساسيدارد.از
اينروبرايبهسازيمحيطيموزهفرش
واحيايحوضهــايهفتگانهورودي
موزهواصلاحفضايسبزدرخواست
اعتبارشد.باتوجهبهاينكهحوضهاي
هفتگانهبهواسطهعقبنشينيسردر
وطراحيجديدحصــار،درخارجاز
عرصــهموزهفرشقــرارگرفتهوبه
محليبرايتجمعزبالهوزيستشبانه
كارتنخوابهاتبديلشدهوهمچنين
تخليهزبالهوفضولاتانسانيسبب
ايجادفضاينامطبوعدروروديموزه
شدهبود،ازســويشهرداريمنطقه
بهطورموقتفضايداخليحوضها
پسازپاكسازي،گلكاريشد.براين
اســاسبهاطلاعمخاطباناينموزه
ارزشمندميرساند،تدبيرفوقموقتي
بودهوبهمحضابلاغاعتبار،حوضهابه
حالتاوليهترميمخواهندشد.ازنظر
فنيايجادباغچهموقتدربازهزماني
كوتاهآسيبيمتوجهحوضهانخواهد
كردواينكارصرفابرايزيباســازي
منظريبخشوروديموزهبهصورت

موقتانجامشدهاست.«
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زهرا كريمي
خبرنگار

   راه حل ارزان قیمت 
براساس تفاهمنامه میان شهرداری و  دولت و مطالعات صورت گرفته در خصوص 
نوع موتورســیکلت های برقی كه به كار تهران می آيند، اين احتمال وجود دارد تا 
خريداران بتوانند موتوربرقی را بدون باتری با مبلغ تعديل شده در بازار به قیمت روز 
حدود 60 میلیون خريداری كنند. به همین منظور چنانچه سرمايه گذاران يا شركت 
های خصوصی يا دولتی، ساخت باتری را تقبل كنند، موتورسوار می تواند باتری شارژ 
شده را با قیمت مصوب از ايستگاه های شارژ برای استفاده در روز كرايه بگیرد. چنین 
طرحی اين امکان را به مصرف كننده می دهد كه ديگر در هر گوشه از شهر دغدغه 

اتمام  شارژ را نداشته باشد و در نزديک ترين محل، باتری پر از شارژ را عاريه بگیرد.

حمله به آلودگی هوا با 10هزار موتورسیكلت برقي

10هزار دستگاه موتورسیکلت برقي با تامین مالي مورد نیاز توسط شهرداري تهران و سازمان برنامه و بودجه در آينده نه چندان دور وارد خیابان هاي 
پايتخت مي شوند؛ اقدامي كه طراحش شهرداري بوده و هدف اصلي آن صرفه جويي در مصرف سوخت و كاهش آلايندگي هاي تهران شلوغ عنوان 
شده است. چنانچه برنامه ريزي براي جايگزيني موتورسیکلت هاي برقي با موتورسیکلت كار )پیک( اجرايي شود، سالانه بیش از 300میلیون لیتر در مصرف بنزين صرفه جويي 
خواهد شد؛ آن هم در شهری كه 4 میلیون موتورسیکلت در آن حضور دارند و بنزين قابل توجهی مصرف می كنند. بر همین اساس شهرداري تهران با سازمان برنامه و بودجه كشور 
تفاهمنامه اي را به امضا رسانده تا مقدمات ورود 10 هزار دستگاه موتور سیکلت برقي در شهر) به موازات فاز نخست تولید و ورود ۵0 دستگاه موتورسیکلت برقي طی چندسال( 
فراهم شود. در همین رابطه علیرضا زاكاني، شهردار تهران در جلسه اي كه با شوراي عالي ترافیک شهر تهران داشت، يادآور شد ارائه تسهیلات براي برقي شدن موتورسیکلت ها 
و كاهش تهديدها ضروري است و اگر چارچوب مشخص و پیشنهاد مدوني مبتني بر قوانین مطرح شود و بسته اي مناسب داشته باشند كه در آن كاهش تهديدات موتور و ارائه 
خدمات به موتور سواران ديده شده باشد، ساماندهي موتورسیکلت ها را امکان پذير مي كند. حال اينطور كه مشخص است، بسته هاي مناسب تسهیلاتي و تشويقي در راه است و 

مي توان گفت تا پايان سال 10هزار دستگاه موتورسیکلت )يعني 10درصد میزان هدف گذاري شده اولیه( وارد معابر تهران مي شود.

بیش از 4میلیون موتورسیكلت در تهران وجود دارد كه با تبديل آنها به موتورسیكلت هاي 
جديد برقي، هم مصرف سوخت پايین مي آيد و هم از آلودگي هوا كاسته مي شود

سهم 10درصدي موتورسیکلت ها 
در تولید ذرات معلق پايتخت

شــهرداري تهران درباره موضوعــات مختلف ازجمله 
آلودگي هواي پايتخت و كاهش آن طرح هاي متعددي 
در شــهر اجرا كرده تا در پاكي آن ايفاي نقش كند. در 
همین راســتا با دغدغه اي كه درباره اين موضوع كلان 
ديده شده، به عنوان تســهیلگر در اجراي ساير طرح ها 
نســبت به جايگزيني موتورهاي برقي بــا موتورهاي 

كار)پیک( اقدام كرده است.
 كل سهم موتورسیكلت ها از تولید ذرات معلق در تهران 
10درصد است و همه ســاله مسئله آلايندگي ذرات در 
فصول سرد سال بر حسب شرايط حادتر مي شود. اگر از 
2میلیون موتورسیكلت فعال در شهر  100هزار دستگاه 
موتورســیكلت برقي وارداتی را در قالب تسهیلات كم 
كنیم، توانسته ايم نیم درصد از آلايندگي هاي موجود در 
هواي شهر بكاهیم. بنابراين به طور خوش بینانه تهران 
با اجراي اين طرح بعد از 5 يا 6ســال و افزايش تولید و 
به كار گیري موتور برقي، مي تواند از آلايندگي هوا توسط 
موتورسیكلت ها بكاهد. در واقع در اين طرح اولويت با 

موتور سیكلت هاي پر تردد در شهراست.  
در اين بین  شهرداري تهران با نقش تسهیلگري در اين 
طرح مي تواند معضل آلودگي هوا را كاهش دهد.  وقتي 
مي توان آلودگي هوا را با تســهیلگري كاهش داد، پس 
مي توان حمل ونقل در تهران را به ســمت برقي شدن 
هدايت كرد و تا زماني كه بسترها بنا به دلايل مختلف 
فراهم نشــود، نبايد انتظار داشته باشیم آلودگي هوا به 
محدوده سالم برسد. به همین منظور براي آنكه بستر 
مهیا شود، آماده ارائه تسهیلات به موتورسیكلت هاي كار 

)پیک( هستیم، چون دغدغه ما رفع آلودگي هواست. 
كساني كه كسب وكارشــان با موتور در شهر است، بايد 
موتور مناسب شــهر تهران را خريداري كنند. موتوري 
كه قیمت آن مناســب و كارايي لازم را داشــته باشد. 
مشــخصات اين موتورها با مطالعات دانشگاه صنعتي 
شريف دانشكده مكانیک مشخص شده است و قیمت 
آن بايد به گونه اي تعديل شــود كه قدرت خريد با ارائه 

تسهیلات امكان پذير باشد.
معاونت فناوري رياست جمهوري براي تعديل قیمت، 
مطالعاتي انجام داد و قرار بر اين شــد تا باتري از موتور 
جداگانه به بازار عرضه شــود. در اين طرح موتورسوار 
مي تواند باتري مورد نظر را براي مصرف از شــركت ها 
كرايه بگیرد. براي اجرايي شــدن اين طرح نیاز اســت 
ساير ســازمان ها و ارگان ها نیز اقداماتي را انجام دهند 
تا امكانــات مورد نیــاز كاربران به راحتي در شــهر در 

دسترسشان قرار بگیرد. 

حسین شهیدزاده
مديرعامل شركت كنترل كیفیت هواي تهران

قیمت موتورسیكلت های برقی 
حداقل قیمت: 30میلیون تومان

حداكثر قیمت: 130میلیون تومان 

قیمت فروش اقساط يك موتورسیكلت معمولی:
39.972.6٤0 تومان با اقساط 1٤ماهه

  قدرت: 2190وات
  حداكثر سرعت: ۵2كیلومتر بر ساعت

  ظرفیت باتري اسیدي: 72ولت، 20آمپرساعت

موتورسیكلت ارزان برقي: 27میلیون تومان
  حداكثر سرعت: 40كیلومتر بر ساعت

  قدرت: 1۵40وات
  نوع باتري: سربي اسیدي

موتورسیكلت 3چرخ باري: 50میلیون تومان
  قدرت: 1600وات

  توان حداكثر بار: 140كیلوگرم
  میزان پیمايش با هر بار شارژ: 1۵كیلومتر

  حداكثر سرعت: 40كیلومتر بر ساعت
  زمان شارژ: 8-۵ساعت

موتورسیكلت گران قیمت شهري: 130میلیون تومان
  قدرت: ۵000وات

  حداكثر سرعت: 9۵كیلومتر بر ساعت
  نوع باتري: لیتیوم يوني

  پیمايش با هر بار شارژ: 110كیلومتر

میزان سهم وسايل نقلیه 
در فوت شدگان تصادفات سال 1399

سواري: 1۵درصد

موتورسیکلت: 42درصد

عابر پیاده: 43درصد

مشخصات يك  موتور برقي خوب 

  قدرت: بین 1000 تا 3000هزار 

  سرعت: 80كیلومتر در ساعت

  توانايي پیمايش با هر بار شارژ كامل: 40 تا 80كیلومتر
  نوع باتري: لیتیوم

  ويژگي باتري: قابلیت حمل داشته باشد

  زمان مورد نیاز براي شارژ كامل: 4 تا 6ساعت 

  میزان وزن قابل حمل: 300كیلوگرم 

آلودگي يک 
موتورسیکلت 

كاربراتوري ۵ تا 
8برابر يک خودرو 

يورو2است.

هر بار 
شارژ اين وسیله 
حدود 1000 تومان 

هزينه دارد كه با توجه 
به قیمت بنزين، صرفه 

اقتصادي مشخص 
است.

چرا 
موتوربرقي ؟

صرفه جويي 
در هزينه 
سوخت 

وزن 
كمتر

كمترين 
میزان 

آلودگي هوا 

كمترين 
میزان 

آلودگي صدا

افزايش 
ايمني

سهم انواع حمل ونقل 
در  شهر تهران

اتوبوس 
غیرواحد و 
میني بوس: 
4.7درصد

تاكسي
 اينترنتي
1.8درصد

موتورسیکلت: 
6.۵درصد

تاكسي:
16.9درصد

 شخصي و 
وانت: 

47.1درصد

 مترو و 
اتوبوس واحد: 

23درصد

مشخصات فني موتور برقي مورد نیاز براي حمل بار و كالا 
  حداقل توان: 3كیلو وات 

  نوع باتري: لیتیوم

  حداقل زمان براي شارژ باتري: 4تا 8ساعت

  حداقل مسافت پیمايش با يک بار شارژ: 80كیلومتر 

سهم موتورسیكلت هاي برقی در تردد  شهری كشورهاي منطقه آسیا

 كشورهايي كه بالاترين میزان استفاده از موتورهاي برقي را دارند

 ويتنام
 ۸0 درصد 

 اندونزي
67 درصد

تايوان
٤۸ درصد

چین 
3۸درصد

هلند  
39 درصد

دانمارك 
29 درصد

سوئد 
19 درصد

 ژاپن 
19 درصد 

 آلمان 
1۸ درصد 
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دريچه

زیبایی شناسی زندگی 
روزمره

نشست هفتگی شــهرکتاب، سه شنبه  يازدهم 
آبان ســاعت 11 صبح به نقد و بررســی کتاب 
»زيبايی شناسی زندگی روزمره«  اختصاص دارد 
که با حضور نادرشايگان فر، کاوه بهبهانی وشیما 

بحرينی به صورت مجازی برگزار می شود. 
به تازگی کتاب زيبايی شناسی زندگی روزمره 
نوشــته اندرولايت وجاناتان اسمیت باترجمه 
 شیما بحرينی وبه همت نشــرکرگدن منتشر

شده است.  در مقالات اين کتاب، نويسندگان 
در حوزه نوپای زيبايی شناســی زندگی روزمره 
به تأمل فلســفی دربــاره زيبايــی نهفته در 
ســاختمان ها، غذاها، ورزش ها، بوها، طعم ها، 
چشــم اندازها، آب وهــوا و ... می پردازند. آنان 
عــاوه بــر بــه دســت دادن چارچوب هايی 
نظری بــرای تحلیــل و تعمیق ايــن تجارب 
زيبايی شناســانه، دغدغه نســبت آنهــا را با 
نظريه های عام تــر زيبايی شناســی نیز دارند. 
موضــوع بررســی زيبايی شناســی روزمــره 
تجربه های زيبايی شناســانه در زندگی هرروزه 
است، تجربه هايی که در شاخه های تثبیت شده 
نظريه زيبايی شناسی، از زيبايی شناسی هنر و 
طبیعت تا زيبايی شناســی رياضی، به رسمیت 
شناخته نمی شــوند. در اينجا با تمام تجربیات 
زيبايی شناسانه غیرقابل انکاری سروکار داريم 
که وقتی درباره اشــیا يا اعمــال روزمره تأمل 
می کنیم روی می دهند، اشیا و اعمالی که به طور 

سنتی آنها را هنری قلمداد نمی کنیم.
عاقه منــدان می تواننــد ايــن نشســت را 
از اينســتاگرام مرکز فرهنگی شــهرکتاب به 
 نشــانی ketabofarhang، کانــال تلگرام

 bookcitycc و صفحه   اين مرکز در ســايت 
آپارات پیگیری کنند.

تازه هاي نشر

  سفر به دور اتاقم 
»سفر به دور اتاقم« نوشــته »اگزويه دو مستر« را 
احمد پرهیزي به فارسي برگردانده و از سوي نشر 
ماهي منتشر شده اســت. اگزويه دومستر اين اثر 
کاسیك را سال 1۷۹4 نوشت و در 1۷۹5 در لوزان 
منتشر کرد. او پس از دوئل با افسري ايتالیايي، که 
با پیروزي نويسنده فرانسوي خاتمه يافت، محکوم 

به 42 روز اقامت اجباري در اتاق خود شــد.  اين اثر در قالب زندگي نامه 
خودنوشت درباره افسري جوان است که مجبور مي شود 42روز در اتاق خود 
محبوس بماند. انتخاب گونه سفرنامه به اين اثر بعُدي پاروديك مي بخشد. 
درعین حال، اين کتاب از آغاز جنبش رمانتیسم خبر مي دهد، به خصوص 
که »من« در آن بسیار پررنگ است. سفر به دور اتاقم را ادُيسه اي کمدي 
مي دانند به سبك و سیاق آثار لارنس استرن. اين کتاب شهرت فراواني براي 
نويســنده به ارمغان آورد و بافاصله نیز به اکثر زبان هاي اروپايي ترجمه 

شد. اين کتاب 128صفحه اي به بهاي 14هزار تومان منتشر شده است.

  ارباب ها
کتاب »اربا ب ها« نوشــته »ماريانو آزوئا« داستان 
نويس مکزيکي است که اکثر آثار او مضمون سیاسي 
دارد. سروش حبیبي، مترجم زبردست ايراني اين 
کتاب را ترجمه کرده اســت. داستان کتاب درباره 
خانواده تاجر و بانکداري است که در شهر کوچك و 

دور افتاده اي در غرب مکزيك ارباب هستند و مردم 
شــهر را بســیار اذيت مي کنند تا روزبه روز قدرت و ثروت خو د را افزايش 
دهند و زالو وار شیره جان مردم را مي مکند. اين خانواده توسط دولت فاسد 
پورفیريو به قدرت رسیده است و البته که از هیچ کار زشت و خشونتي در راه 
رسیدن به هدف خود دريغ نمي کنند. رمان در زمان حکومت فرانسیسکو 
مادرو )1۹13-18۷3( رئیس جمهور انقابــي که رئیس جمهور قبلي را 
کنار زده، نوشته شده است. نشر ماهي اين کتاب 144صفحه اي را به بهاي 

16هزار تومان منتشر کرده است.

  دوست بازیافته
اين کتاب داستاني بسیار خواندني از »فرد اولمن«، 
نويسنده و نقاش آلماني درباره رابطه پرفراز و نشیب 
دو دوست به نام هاي هانس و کنراد در زمان حکومت 
نازي هاست؛ دو دوست هم مدرسه اي که يکي يهودي 
و ديگري از يك خانواده اشرافي آلمان است. آنها ابتدا 

زندگي به ظاهر آرام و بي دغدغــه اي را مي گذرانند و 
دوستان خوبي هستند؛ اما اين دوســتي دوام چنداني ندارد. کشمکش هاي 
سیاســي و اجتماعي هانس و کنراد را کم کم از هم جدا مي کند. سرنوشت 
 يکي تبعید و مهاجرت ناخواسته مي شــود و ديگري رو به ترقي و پیشرفت

مي رود. اما رويدادهاي تکان دهنده اي همه آنچه را خواننده حدس مي زند نقش 
برآب مي کند. نشر ماهي اين کتاب را با ترجمه روان و خواندني زنده ياد مهدي 

سحابي در 112صفحه به بهاي 15هزار تومان منتشر کرده است.

 

در اوضاعي که بسیاري از ناشران و فعالان عرصه نشر و کتاب 
از لزوم کمك و حمايــت دولتي مي گويند و روي پرداخت 
يارانه تأکید دارند، محمود آمــوزگار، نايب رئیس اتحاديه 
ناشران و کتابفروشان تهران نظر و ديدگاهي کاماً متفاوت 
به اين مقوله دارد؛ نگاه و استدلالي که به جاي راه حل هاي 
مقطعي و زودگذر، شــايد به خودکفايي و توانمند شــدن 
صنعت نشر و کتاب منجر شود. البته آموزگار با قطع يکباره 
و ناگهاني کمك و يارانه هاي دولتي مخالف است و تأکید 

دارد که بايد آرام و حساب شده در اين مسیر گام برداشت.

بسياري از ناشران معتقدند كه صنعت 
نشر كشــور براي رهایي از اوضاع بد اقتصادي كه 
در آن گرفتار شــده نياز مبرم به كمك و دریافت 
حمایت هاي دولتــي در قالب یارانه دارد. شــما 
اختصاص یارانه به صنعت نشــر را چگونه ارزیابي 
مي كنيد و یارانه چقدر مي تواند در رفع مشكلات 

این حوزه تأثير گذار باشد؟ 
تجربه نشان داده اســت که رفع و رجوع اساسي مشکات 
مالي با تزريق پول از بالا حل نخواهد شد، بلکه بايد مشکات 

اقتصادي ريشه اي حل شود و زيرساخت ها به درستي توسعه 
پیدا کند. همچنین بايد زمینه را بــراي فعالیت حرفه اي 
دست اندرکاران اين حوزه فراهم و با برطرف کردن موانع، 
مسیر حرکت صنعت نشر را هموار کرد. اين رويکرد به رونق 
اقتصادي اين صنعت منجر خواهد شد. درواقع به طورکلي 
لازم است تا با سیاســتگذاري ها و فعالیت هايي در زمینه 
رونق اقتصادي، ترويج کتابخواني و افزايش سرانه مطالعه 
مشکات صنعت نشر برطرف شود. به اعتقاد من، يکي از 
آسیب هاي تزريق يارانه به صنعت نشر، شکل گیري خیل 
عظیم دارندگان پروانه نشر بوده است. از بین حدود 20هزار 
دارنده پروانه نشر، تقريبا 5هزار انتشاراتي در سال حداقل 
يك عنوان کتاب منتشر مي کنند، اما 15هزار ناشر، حتي 
يك عنوان کتاب هم در سال منتشر نمي کنند، ولي در ادوار 
گذشته، هیچ اقدامي از سوي وزارت فرهنگ و ارشاد اسامي 

براي ساقط شدن اعتبار اين پروانه ها انجام نشده است.
فکر مي کنم وجود اين تعداد ناشــر بسیار مصیبت زاست؛ 
چراکه همــه امتیاز هاي پیدا و پنهان پروانه نشــر را براي 
دارندگان آنها ايجاد مي کند. به عنوان مثال اينکه در ملك 
مسکوني اجازه فعالیت نشر داشته باشند؛ به خصوص اينکه 
آيین نامه اجرايي بند»ج« ماده ۹2قانون 5 ســاله ششــم 
توسعه نیز تدوين و تصويب شده و شــهرداري ها و دولت 
اوضاع را براي ذي نفعان شــامل ناشــران، کتابفروشان و 

مطبوعات فراهم کرده اند. اگر معیار فقط داشتن پروانه نشر 
باشد، 20هزار ناشر مي توانند از اين امکان استفاده کنند. 
بهره مندي از اين فرصت براي همه دارندگان پروانه نشــر 
به معناي در تنگنا قرار گرفتن آن عده اي است که واقعاً در 
حال تولید کتاب هستند؛ چراکه بار مالي بیشتري به دولت 
وارد مي شود و شايد دولت در مقطعي، به طور کلي ديگر از 

صرف منابع به اين شکل خسته شود.
در مجموع تاكنون بحث اختصاص یارانه 
به صنعت نشر موفقيت آميز بوده و دولت توانسته به 

اهداف مدنظرش در این حوزه دست یابد؟ 
با نگاهي بــه اوضاع و احوال کنوني صنعت نشــر به خوبي 
متوجه خواهیم شــد که طرح اختصاص يارانه يك طرح 
کاماً شکســت خورده اســت. اگر معیار  را فقط پول هاي 
پرداختي بدانیــم، نتیجه اي جز اين نخواهد داشــت که 
مسئولان دولتي همواره اقدامات خود را با آمارهاي کمي 
توجیه کنند. به عنوان مثال چند نفر از نمايشــگاه کتاب 
تهران کتاب خريده اند يا میزان خريد دانشگاه ها که همه 
خريد هايشان را به نمايشگاه موکول مي کردند، چقدر بوده 
است. در مجموع اين نوع يارانه ها به مثابه ماده مخدر عمل 

مي کند و بايد آن  را حذف کنیم.
این روزها بســياري از ناشران به لحاظ 
اقتصادي وضعيت مناســبي ندارند و براي اینكه 

بتوانند به فعاليت خود ادامه دهند به یارانه وابستگي 
كامل دارند. در چنين اوضاعي به نظر شــما حذف 
یارانه باید به مرور و در مراحل مختلف صورت بگيرد 

یا یكباره باشد؟ 
قطع يکباره يارانه صنعت نشر مي تواند آسیب زا باشد. براي 
قطع وابستگي هاي حوزه صنعت نشر به يارانه ها، ريل گذاري 
بايد آرام آرام به ســمت تقويت زير ساخت هاي حوزه نشر 
ازجمله افزايش کتابخانه هاي عمومي، افزايش شمارگان 

کتاب يا حمايت از کتابفروشي ها باشد.
در چنين وضعيتي اگــر یارانه ها حذف 
شــود، دولت براي تحول در صنعت نشر چگونه 
مي تواند كمك رسان صنعت نشر باشد و این یارانه ها 

باید در كجا سرمایه گذاري شود؟ 
اينکه يارانه ها به طور مستقیم به ناشران داده شود درست 
نیست و بي عدالتي هايي را به همراه دارد و همه فعالان اين 
حوزه نمي توانند از اين يارانه ها بهره مند شــوند. به اعتقاد 
من، اين يارانه ها بايد در توسعه زيرساخت ها سرمايه گذاري 
شود؛ به عنوان مثال بايد کتابخانه در مناطق مختلف به ويژه 
در مناطق محروم ايجاد شــود که اين نمونه اي از توسعه 

زيرساخت هاست.
 با ايجاد کتابخانه افراد بیشتري به کتاب دسترسي خواهند 
داشت؛ بنابراين طبق قانون بند »ج« ماده ۹2قانون 5  ساله 
ششم توسعه، يارانه زيرساختي را امري بسیار مؤثر و مهم 
مي دانم. اين قانون به دولت و شهرداري ها در سراسر کشور 
تکلیف مي کنــد که وضعیتي را بــراي فعالیت حرفه اي و 
فرهنگي 3گروه ناشران، کتابفروشان و مطبوعات در مکان 
مســکوني فراهم کنند، به اين ترتیب مي شود در مناطق 
مختلف کشــور به ويژه مناطق محروم با ســرمايه گذاري 
بسیار اندکي درمقايسه با خريد يا اجاره مغازه کتابفروشي 
تأسیس کرد. همچنین اگر کتابفروشي ها بتوانند در طبقه 
سوم يك ساختمان با کاربري عمومي فعالیت کنند، قاعدتاً 
هزينه هاي کمتري به کتابفروش تحمیل مي شود؛ به ويژه 
اينکه درآمد کتابفروشي ها بسیار اندك است و مي دانیم که 
آنها با مسائل و مشــکات ديگري نیز مواجه هستند. رفع 
برخي از اين مشکات به تاش خودشــان براي تجهیز و 

استفاده از فناوري هاي نوين مربوط مي شود. 
در حوزه صنفي نیــز بايد فرايند عرضه کتاب درســت و 
صحیح باشد؛ يعني کتاب هايي که در مسیر قانوني تولید 
شده اند، براساس قوانین حمايت شوند. درباره يارانه کاغذ 
هم معتقدم بايد در سیاست اقتصادي نشر به نقطه تعادلي 
برسیم؛ به عبارت ديگر ناشر از مجموعه درآمد هايي که از 
محل انتشار و فروش آثارش کسب مي کند بتواند از عهده  
هزينه هاي خود اعم از خريد کاغذ و ساير ملزومات بربیايد. 
مي دانیم يارانه براي کاهش ناتواني بخشي از جامعه است، 
اما جامعه نشر از ابتدا ناتوان نبوده؛ بنابراين بايد موقعیتي 
را فراهم کنیم تا اين صنعت، دوباره توانمند شــود و روي 
پاي خودش بايستد و بتواند تمام ملزومات تولید کتاب را 

خودش تهیه و خريداري کند.

يارانهنشر
بايدحذفشود

 گفت وگو با محمود آموزگار
نایب رئيس اتحادیه ناشران و كتابفروشان تهران

 15هزار ناشر حتي یك كتاب هم
 منتشر نمي كنند

سعيده مرادي
خبرنگار
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۲۵00 كيلو پانسمان بيماران پروانه اي 
گم شد 

خبر اول اينكه مديرعامل خانه اي بي از مفقود شدن 2500كيلو از 
پانسمان بيماران اي بي )پروانه اي( خبر داده و از مسئولان قضايي 
و بهداشتي درخواســت كرده كه ضمن پيگيري اين موضوع، براي 
ادامه تامين پانســمان هاي اين بيماران نيز فكــري صورت گيرد. 
حجت الاسلام سيدحميدرضا هاشمي گلپايگاني در نشستي خبري 
كه به مناسبت هفته جهاني بيماران پروانه اي در خانه اي بي برگزار 
شد، به تشريح مشكلات تامين پانســمان بيماران اي بي پرداخت 
و با ابراز نگراني نســبت به رو به اتمام بودن پانسمان هاي بيماران 
پروانه اي، گفت: »امروز تقريبا 2500كيلو از اين پانســمان مفقود 
شده است و متأســفانه كسي پاسخگو نيســت. اگر پانسمان وارد 
بازار آزاد شده، با عوامل آن برخورد كنند.« ايسنا گزارش كرده كه 
هاشمي گلپايگاني از بهزيســتي هم گلايه كرد و گفت: »بهزيستي 
مي گويد ما ماهانه يك ميليون و500هزار تومان به بيماران پروانه اي 
پرداخت مي كنيم اما اينطور نيست و بيمار اي بي امروز تنها حدود 
320هزار تومان آن هم به شــرط اينكه عضو بهزيســتي باشــد و 
معلوليتش تأييد شده باشد، دريافت مي كند.« مديرعامل خانه اي بي 
مي گويد: »يكي از مشــكلات مهم ما اين است كه وقتي يك بيمار 
از شهرستان با مشكلات خاصي به تهران مراجعه مي كند و بايد در 
تهران مورد جراحي و مراقبت قرار گيرد، ممكن است اين جراحي ها 
هفته ها طول بكشــد و نمي تواند هر بار برود شهرستان و دوباره به 
تهران بيايد. برخي بيماران به دليل توده هاي ســرطاني، دست يا 
پايشان قطع مي شود. در اين شــرايط اينها نياز به اسكان دارند. به 
اين معنا كه وقتي بيمار مراجعه مي كند، بتواند در آسايشگاه اسكان 
داشته باشد و ما كار پزشكي اش را دنبال كنيم. برخي خانواده ها براي 
مقطعي نمي توانند از فرزندشان مراقبت كنند و نياز دارند كه براي 
مدتي به صورت پانسيون از خانه اي بي كمك بگيرند. ما به زميني 

نياز داريم كه آسايشگاه و كلينيك در آن ايجاد شود.«

 هر دقيقه يك تصادف در تهران 
رخ مي دهد

خبر بعد هم اينكه سرهنگ محمد رزاقي، معاون عمليات پليس 
راهور تهران بزرگ اعلام كرده روزانه 1۷00تصادف اعم از جرحي 
و خسارتي در تهران رخ مي دهد. رازقي كه در همايش مهندسي و 
ايمني ترافيك سخن مي گفت، عنوان كرد: شهر تهران جمعيتي 
حدود ۹ميليون نفر دارد. در اين شهر روزانه حدود 1۷00تصادف 
رخ مي دهد و به عبارتــي ديگر مي توان گفت كــه هر يك دقيقه 

يك تصادف در معابر پايتخت رخ مي دهد.
براساس گزارش ايسنا، او شــمار موتورســيكلت ها در تهران را 
4ميليون و200هزار دســتگاه اعلام كرد و گفــت: معادل همين 
تعداد نيــز خودرو در تهران شــماره گذاري شــده و علاوه بر آن 
تعداد قابل توجهي خــودرو نيز در حال تردد در معابر اســت كه 
داراي پلاك شــهرهاي ديگر اســت. رزاقي با بيان اينكه حدود 
660تقاطع هوشــمند درتهران داريم، گفت: مشــكل اصلي ما 
فوتي هاي موتورسيكلت ســواران اســت كه بايد ايــن موضوع و 
مشــكل حل شــود. معاون عمليات پليس راهور تهــران بزرگ 
گفت: تعاملات مناســب و سازنده اي با كميســيون هاي فني به 
ميزان 336جلســه و كميته فني 25جلسه و 14جلسه با موضوع 
ساماندهي موتورسواران برگزار شده اســت و جلسات تخصصي 
و نشســت هاي مشــترك با مجموعه شــهرداري و معاونين آن 
داشته ايم. طرح موتور يار در اين مدت بسيار اثر گذار بوده و توانسته 
 است آمار تخلفات موتورســواران را تا حدود زيادي كاهش دهد.

 ۴۵ روز تا نهايي شدن لايحه 
رتبه بندي معلمان

مجلس شوراي اسلامي روز يكشــنبه ۹آبان ماه1400 در نشست 
علني خود گزارش كميســيون آموزش و تحقيقات در مورد لايحه 
نظام رتبه بندي معلمان و رسيدگي به تقاضاي فوريت طرح اصلاح 
قانون شوراهاي اسلامي كار را در دستور كار داشت. براساس گزارش 
فارس، نخستين دستور جلســه علني مجلس، بررسي لايحه نظام 
رتبه بندي معلمان بود كه نمايندگان پيــش از اين 3ماده آن را در 
جلسات علني پيشين به تصويب رسانده بودند و در نشست ديروز 
به دليل مبهم بودن مــاده4 اين لايحه، با ارجاع آن به كميســيون 
آموزش موافقت كردند. پس از ارجاع لايحه رتبه بندي به كميسيون، 
رئيس مجلس تأكيد كرد كه كميسيون حداقل طي 10روز ابهامات 
را رفع كند تا لايحــه دوباره به صحن بازگردد. در جريان بررســي 
لايحه رتبه بندي معلمان، سيدمحمد حسيني، معاون حقوقي و امور 
مجلس رئيس جمهور، طي نامه اي ميثم لطيفي، رئيس سازمان امور 
استخدامي كشور را به عنوان نماينده دولت براي بررسي اين لايحه 
جهت حضور در جلسات صحن و كميســيون ها به مجلس معرفي 
كرد. در حاشيه نشست علني هم عليرضا منادي، رئيس كميسيون 
آموزش و تحقيقات مجلس از موافقــت دولت با تخصيص 25هزار 
ميليارد تومــان جهت رتبه بندي معلمان خبــر داد و گفت: لايحه 

رتبه بندي معلمان در 45روز آينده نهايي مي شود.

گزارش همشهري از نخستين سانتر كروناي نوزادان ايران

گزارش همشهري از نوزادانی كه ناخواسته با كرونا به دنيا می آيند 
و دچار چالش های فراوانی در بدو تولد می شوند

ديگه چه خبر؟متولد سال کرونا

مرضيه موسوي
خبر نگار

آيين نامه جديد تاســيس داروخانــه كه خردادماه 
گزارش 
امســال ابلاغ شــده، اگرچه با حذف برخي شروط خبری

محدودساز، اميدهايي را در ميان داروسازان جوان 
برانگيخته بود، اما حــالا زمزمه هايي در مخالفت با آن شــنيده 

مي شود.
در آيين نامه جديد 2شــرط »حدنصاب جمعيــت« و »فاصله از 
داروخانه هاي ديگر« حذف و به اين وسيله، عملا تاسيس داروخانه 
تسهيل شده است.  اين دو شرط به گفته برخي متقاضيان تاسيس 
داروخانه، سبب انحصار و نجومي شدن مجوز داروخانه شده بود و 
حالا با حذف آنها دسترسي مردم به خدمات دارويي بهتر مي شود. 
آنها مي گويند علاوه بر ســرانه پايين داروساز در ايران كه شامل 
3داروساز به ازاي هر 10هزار نفر جمعيت و نصف ميانگين جهاني 

است، انحصار ايجاد شده در ضوابط پيشين، عامل مهم ديگري در 
كاهش دسترسي مردم خصوصا در مناطق كم برخوردار به خدمات 

دارويي بوده است.

داروسازان در صنعت دارو هضم مي شوند؟
با وجود اينكه عمدتا آيين نامه جديد متــرادف با پايان انحصار 
در داروخانه داري قلمداد مي شود، اما هســتند داروسازاني كه 
آيين نامه جديد تاســيس داروخانه را پاياني بــر فعاليت بخش 
خصوصي مستقل در داروخانه داري مي بينند. محمود هادي پور، 
داروســاز و فعال صنعت دارو كه از منتقــدان آيين نامه جديد 
تاســيس داروخانه هاســت، در گفت وگو با همشهري مي گويد: 
»بين جوانان داروساز و دانشجويان داروسازي افرادي را ديده ام 

كه مخالف آيين نامه فعلي هستند و معتقدند كه داروسازان را كه 
معمولا داراي امكانات مالي ضعيفي هســتند بدون حمايت در 
رقابت با ســرمايه داران حرفه اي و نهادهاي متمول قرار مي دهد 
كه نتيجه در درازمدت مشخص است؛ به عبارت ديگر به جز آن 
اندك داروسازاني كه از رانت برخوردار هستند، هيچ داروسازي 
قادر به اداره داروخانه مستقل خود نخواهد بود و داروخانه ها به 
بنگاه هاي تجاري و فروشــگاه هاي زنجيره اي فروش دارو مبدل 

خواهند شد.« 
هادي پور مي افزايد: »از طرف ديگر سرمايه گذاري هاي هنگفت 
مگادراگ اســتورها نيازمند بازاريابي فعال اســت و هيچ قانون 
محدودكننده اي درخصوص بازاريابي دارويي در كشــور جاري 
نيست؛ از اين رو بازاريابي غيراخلاقي و ارتباط مگادراگ استورها 
با درمانگران و منشي هاي مطب مي تواند هم سلامت مردم را به 

خطر اندازد و هم سهم دارو در سبد خانواده ها را افزايش دهد.«
اين داروساز معتقد اســت: »در نگارش قوانين و آيين نامه ها بايد 
به ظرفيت هاي اقتصادي و اجتماعــي جامعه توجه كرد. مادامي 
كه به منظور حمايت از توليد داخل، رقابت در بازار كلان دارويي 
محدود و با دخالت دولت از رشد بازار دارو به تناسب شاخص هاي 
اقتصادي و بازارهاي موازي جلوگيري مي شود، شعار ايجاد رقابت 
نامحدود در تجارت هاي كوچك و خدماتي مانند داروخانه ها تنها 
پلي براي ايجاد بازار مونوپل براي ســرمايه داران حرفه اي است. 
در همه جاي دنيا به منظور اشــتغال زايي از تجارت هاي كوچك 
حمايت و ميان تجارت هاي بزرگ رقابت ايجاد مي شود؛ حال آنكه 

در داروسازي ايران اين رويه دقيقا برعكس شده است.«
هادي پــور مي افزايد: »نتيجه كار تبعات زيادي خواهد داشــت؛ 
اول اينكه برخلاف تصور، افزايش تعــداد داروخانه ها به افزايش 
دسترســي مردم منجر نخواهد شــد؛ زيرا يك مگادراگ استور 
مي تواند ده ها داروخانه كوچك و متوســط را ببلعد و ورشكسته 
كنــد؛ از ايــن رو تعــداد داروخانه ها در هــر منطقــه به چند 
مگادراگ اســتور كاهش خواهد يافت. از آنجايي كه هيچ قانوني 
براي استخدام بيشتر مســئول فني در داروخانه جاري نيست، 
خيلي زود فرصت هاي شغلي داروســازان در داروسازي باليني و 

خدمات دارويي محدود خواهد شد.«

استدلال وزارت بهداشت براي اجراي آيين نامه جديد
با وجود انتقاد برخي داروســازان به آيين نامه جديد تاســيس 
داروخانه، اما عليرضا رستمي، رئيس اداره داروخانه هاي سازمان 

غذا و دارو مي گويد: »حذف مقررات فاصله و جمعيت در تاسيس 
داروخانه ها براساس رأي ديوان عدالت اداري لازم الاجراست. طي 
سال هاي گذشته چندين شكايت از طرف داروسازان درخصوص 
حذف شرط فاصله و حد نصاب جمعيت براي تاسيس داروخانه ها 
به ديوان عدالــت اداري صورت گرفته بود و ديــوان هر چند در 
ساليان دور با ابقاي اين دو شرط موافقت كرده بود، اما در سال ۹8 
آراي قطعي توسط مجمع عمومي ديوان صادر شد كه براي وزارت 
بهداشت نيز لازم الاجرا بود.« او با بيان اينكه وزارت بهداشت در 
حدود يك سال و نيم گذشــته تمام تلاش خود را به كار بست تا 
بتواند اين دو رأي وحــدت رويه را به نحــوي تغيير دهد، گفت: 
»براي ابقاي فاصلــه بين داروخانه و هــم حدنصاب جمعيت در 
تاسيس داروخانه ها تلاش هاي بسياري انجام شد، اما چون آراي 
وحدت رويه لازم الاجرا بود و تلاش ها نيز به نتيجه مطلوب نرسيد، 
بنابراين 2شرط به نحوي در آيين نامه جديد حذف شد و موضوع 
ســطح بندي خدمات و دسترسي هموطنان ســاكن در مناطق 
محروم و پراكندگي داروخانه ها با روش هاي علمي ديگري حفظ 
شده؛ البته اين بند در بخشنامه الزامي نيست، اما به معناي واقعي 
در عمل حذف نمي شود و فاصله به نحوي منطقي و قانوني تا حد 

زيادي رعايت مي شود.«
رســتمي تصريح مي كند: »رويكرد اصلي ما در تدوين آيين نامه 
تاســيس داروخانه ها علاوه بر اجراي قانون، آن است كه با توجه 
به افزايش تعداد دانشــكده هاي داروســازي و فارغ التحصيلان 
داروسازي، تعداد داروخانه هاي كشــور براي تسهيل دسترسي 
مردم افزايش پيدا كند. علاوه بر اين، داروخانه ها از حالت فروش 
دارو به فروش خدمات تغيير رويه داده و با ايجاد ســازوكارهايي 
مانند اتاق مشــاوره دارويي و مشاوره داروســاز، به سمت ارائه 
خدمات دارويي ســوق پيدا كنند و صرفاً فروشنده دارو نباشند 
و اين راهكار مناســبي براي مصرف منطقــي دارو و جلوگيري 
از عرضه و فروش بي رويه دارو خواهد بــود.« حاميان آيين نامه 
جديد مي گويند، حتــي اگر بخش هايي از ايــن آيين نامه محل 
مناقشــه باشــد، بخش هاي ديگر آن ازجمله ايجاد اتاق مشاوره 
داروساز آشكارا به نفع مردم و مصرف كننده است. آنها معتقدند 
اين آيين نامه مي تواند نقطه عطفي در توسعه خدمات دارويي در 
كشور و پيشگيري از سوءمصرف و عوارض مصرف دارو در كشور 
باشــد و با تقويت جايگاه علمي داروساز، پرداخت حق فني را كه 
هم اكنون از نظر مردم وجاهت ندارد، به يك سازوكار منصفانه و 

مورد رضايت مردم تبديل كند.

ناباروري ازجمله چالش هايي اســت كه طبق آمارهاي كشوري، حدود 20درصد از 
زوج ها با آن مواجه مي شــوند. ناباروري اگرچه در نگاه نخست يك مسئله پزشكي 

به نظر مي رسد اما ابعاد فرهنگي و اجتماعي گسترده اي دارد.
به گزارش ايســنا، بهرنگ آبادپور ، جراح و متخصص اورولوژي و ناباروري مردان در 
اين خصوص، گفت: طبق آمارهاي جهاني، حدود 15درصد از زوج ها دچار مشــكل 
ناباروري اند و البته طبق مطالعه كشوري  كه از سوي پژوهشگاه ابن سينا انجام شد، 
آمار ناباروري در ايران بالاتر از متوسط جهاني و حدود 20درصد است. البته درصورت 
درمان مناســب و به موقع، اغلب موارد ناباروري قابل درمان است. وي افزود: به طور 
تاريخي و ســنتي اين باور در عامه مردم وجود دارد كه ناباروري يك مشــكل زنانه 
است. به نظر مي رسد كه 2دليل براي شــكل گيري اين باور وجود دارد؛ نخست، از 

آنجا كه بارداري و زايمان امري زنانه اســت، اين ذهنيت ايجاد شده كه ناباروري يا 
اختلالات باروري هم فقط مربوط به زنان است و اصطلاح »نازايي« نيز نشان دهنده 
همين رويكرد است. دوم، پذيرش ناباروري براي مردان دشوار بوده، زيرا در فرهنگ 
عامه ناباروري مرد به معناي ضعف و نقصــان او، نقض كننده مردانگي و عامل ننگ و 
شرمســاري قلمداد مي شده است. اين دلايل باعث مي شــد كه زنان عامل يا مقصر 

ناباروري انگاشته و مجبور شوند به تنهايي به دنبال علاج و درمان باشند.
عضو تيم تخصصي مركز درمان ناباروري ابن سينا با اشــاره به مطالعات انجام شده 
در اين زمينه گفت: در يك مطالعه آماري نشــان داده شد كه در 1۷ تا 28درصد از 
زوج هاي ناباروري كه مدت ها هم تحت درمان قرار داشــتند، بررسي ها و مداخلات 
درماني فقط روي خانم ها انجام شده و آقايان اصلا بررسي و درمان نشده بودند. او با 

تأكيد بر اينكه واقعيات زيست شناسي توليدمثل به خوبي نشان دهنده نقش برابر زن 
و مرد در لقاح و توليدمثل است، افزود: امروزه همه ما مي دانيم كه جنين حاصل لقاح 
يك سلول توليد مثلي آقا يعني اسپرماتوزوئيد و يك سلول توليد مثلي خانم، يعني 
تخمك است. يعني از منظر جنين شناسي، سهم مرد و زن در تشكيل جنين و تداوم 
نسل برابر است. از منظر علم ژنتيك نيز نيمي از مواد ژنتيك لازم براي تشكيل جنين 
از آقا و نيمي از خانم است. يعني از نظر ژنتيك نيز ســهم مرد و زن در شكل گيري 

ژنتيك جنين و فرزند حاصل برابر است.
اين متخصص اورولوژي در ادامه يادآور شــد: براســاس مطالعات انجام شده روي 
زوج هاي ناباروري كه علت ناباروري شان تشخيص داده شده است، حدود 40درصد 
از موارد ناباروري ناشــي از علل زنانه، حدود 40درصد ناشي از علل مردانه و حدود 
20درصد ناشي از علل مشترك، يعني تركيبي از علل زنانه و مردانه است. بنابراين 
تمام مســتندات علمي و مطالعات آماري بر ســهم يكســان زن و مرد در باروري و 
ناباروري دلالت دارند. اما متأســفانه هنوز هم مي بينيم كه همچنان برخي از آقايان 
اين واقعيت ها را نمي پذيرند و حتي وقتي به مركز مــا مراجعه مي كنند، مي گويند 

»خانم را براي درمان آورده ايم«. بنابراين اگرچه اين باور نادرســت تا حد زيادي در 
جامعه كم رنگ شده است، اما همچنان وجود دارد و اصلاح آن نيازمند فرهنگسازي 

و افزايش آگاهي عمومي است.
آبادپور در پايان تأكيد كرد: در پزشكي نوين و در مراكز مدرن درمان ناباروري، وقتي 
زوجي براي درمان ناباروري يا كاهش توان باروري مراجعه مي كنند، حتما بايد هردو 
باهم و همزمان مراجعه كنند و تيم درمان نيز بايد هم خانــم و هم آقا را به  موازات 
هم بررسي كنند تا بتوانند با تشــخيص علت يا علل ناباروري، درمان مناسبی را به 
زوج پيشنهاد كنند. در مركز درمان ناباروري ابن سينا نيز از ابتدا زن و شوهر باهم و 
همزمان پذيرش مي شــوند و به  موازات هم در كلينيك هاي تخصصي زنان و مردان 
بررسي مي شوند. پس از انجام بررسي هاي تشخيصي نيز متخصصان زنان و مردان با به 
اشتراك گذاشتن نتايج بررسي هاي تشخيصي خود، با همفكري هم درباره مداخلات 
درماني مناســب براي آن زوج تصميم مي گيرند. بنابراين يكي از اهداف اصلي ما در 
برگزاري اين پويش، نهادينه كردن اين باور در فرهنگ عمومي است كه »ناباروري 

فقط مسئله زنان نيست.«

نوزادان و واکسيناسيون مادران
اين روزها ماجراي تولد نوزادان و كرونا شكل و شمايل ديگري به خود گرفته ؛ حالا واكسن كرونا به اندازه 
كافي در همه كشور هست اما ترس تزريق آن در مادران باردار تمامي ندارد و همين باعث شده بسياري 
از آنها براي واكسن اقدام نكنند و اينگونه بشــود كه در بدو زايمان مبتلا شوند. دكتربردبار مي گويد: 
»واكسن هاي زيادي براي مادران باردار تأييد شدند كه تزريق آن هيچ مشكلي را ايجاد نمي كند. فراموش 
نكنيم امروز با واكسينه كردن مادران باردار، درواقع داريم ۲نفر را واكسينه مي كنيم. آنتي بادي موجود در 
خون مادر به جنين هم منتقل مي شود و نوزاداني كه مادران شان در دوره بارداري اين واكسن ها را دريافت 
كرده باشند در برابر اين بيماري مقاوم تر خواهند بود. همچنين اين آنتي بادي از طريق شير مادر هم به 
نوزادان منتقل مي شــود. ترس مادران باردار و خانواده ها از تولد نوزاد با كروناي مثبت طبيعي است اما 

اطلاع رساني در اين مورد مي تواند نگراني هاي مادران را كمتر كند.«

ث
مك

  چشم شان را با »كروناي مثبت« به اين دنيا 
باز مي كنند و هنوز از درد جدايي از بند ناف گزارش

خلاص نشده، گرفتار آزمايش و كشت خون 
مي شــوند كه مشــخص كنــد كرونا تا كجاي جســم 
كوچك شان رسوخ كرده. حتي در ورود به دنيا از آغوش 
محرومند، از آغوش پدر، پدربزرگ، مادربزرگ، خاله، عمه، 
عمو و.... همه از او فاصله مي گيرند، حتي پرســتاراني كه 
مسئول شست وشــو و مراقبت از نوزادان هستند. اوضاع 
وقتي بدتر مي شود كه حال مادر كرونايي شان هم وخيم 
باشد، آن وقت حتي شايد آغوش گرم و پرمهر او را هم از 
دست بدهند. تنها از راهي دور به درازاي ۹ ماه آمده اند و 

ناخواسته بايد 2 هفته اول را تنها زندگي كنند.
آن طرف داســتان نومادري است در بستر بيماري، جاي 
اينكه روز زايمانش از آمدن فرزندش خوشحال باشد، از 
يك طرف در رنج و اضطراب ابتلاي او به كرونا مي سوزد 
و از طرف ديگر در تب كروناي خود. تصوير آن روز بيش 
از هر كس ديگر براي او تيره و تار است. كسي كه حاصل 
زحمت ۹ماهه اش نيامده بيمار خواهد بود. بيماري سخت 
و ناشناخته كه براي نوزاد درمان خاصي ندارد. سال ها بعد 
هرجا تاريخ تولدشان را اعلام كنند، بلافاصله مي گويند: 
»آن ســال هاي كرونا آمدي آن هم با كرونا« و داســتان 
آمدنشــان با رنج و اندوه گره مي خورد؛ نوزاداني كه بعد 
از اسفند ۹8، درست در ســرگيجه هاي جهان مبتلا به 

كوويد-1۹ پا به اين دنيا گذاشتند. اينجا بخش مراقبت هاي 
ويژه بيمارستان شهيد اكبرآبادي تهران است كه نخستين 
سانتر كروناي نوزادان در آن راه اندازي شد. در اين بخش 
از ماه هاي نخست بعد از پاندمي تا امروز، از نوزاداني كه با 
كروناي مثبت به دنيا مي آيند مراقبت مي كنند. حالا گرچه 
بعد از آغاز واكسيناسيون تعداد نوزادان مبتلا به كرونا در 
اين بخش كمتر از قبل شده، اما اين آمار با اوج گرفتن ابتلا 
و مرگ ومير در هر پيك بيشتر مي شود و به خاطر همين 
بايد آماده بود. نوزادان را اينجا به دســتگاه هاي تنفسي 
وصل مي كنند و بعد پرستاران بايد دائم حواسشان به تعداد 
نفس هايشان در دقيقه باشد و آمار دماي بدن و اكسيژن 
خونشان را بگيرند. مادران اين نوزادان هم در بخش كروناي 
همين بيمارستان بستري هســتند. آنها اجازه دارند به 
نوزادان شان سر بزنند و اگر حال وخيمي نداشته باشند، به 
نوزادان خود شير بدهند. اين تنها ساعاتي در روز است كه 
نوزادان آغوش مادر را تجربه مي كنند و بعد، دوباره به تخت 
آي.سي.يو و دستگاه هاي وصل شده به آن برمي گردند. 
ممكن اســت مادران مبتلايي كه حال و روزشان خوب 
باشد و بي نياز به مراقبت هاي ويژه، ترخيص  شوند و دوره 
نقاهت را در خانه بگذرانند. هرچند بي تاب و بي قرار، دوباره 
به بيمارستان برمي گردند تا فرزند تازه به دنيا آمده خود را 
از پشت شيشه هاي بخش تماشا كنند ؛ فرصتي كه ديگر 

اعضاي خانواده به دليل شيوع كرونا از آن محرومند.

ابتلاي خفيف، دردسر بزرگ
دكتر مجيد كلاني، مسئول بخش مراقبت هاي ويژه نوزادان 

بيمارستان شهيد اكبرآبادي مي گويد: »اينجا بيمارستاني 
تك تخصصي است و اغلب مادراني كه مشكوك به كرونا 
هستند و يا كروناي اثبات شده دارند براي زايمان به اين 
بيمارستان منتقل مي شــوند. بعد از زايمان اين مادران، 
بررسي هاي لازم براي شرايط جسمي مادر و نوزاد انجام 
مي شود. اگر مادر شرايط جســمي پايدار و خوبي داشته 
باشد ترخيص مي شود. نوزاداني كه از مادران مبتلا به كرونا 
به دنيا مي آيند بعد از آزمايش و كشــت خون، درصورت 

داشتن شرايط جسمي عادي مرخص مي شوند.«
گرچه احتمال ابتلاي جنين به كرونا از مادر زياد است، اما 
لزوما همه اين نوزادان با كروناي مثبت به دنيا نمي آيند. 
كلاني مي گويد:»كروناي نوزادان معمولا علائم خفيف تري 
نسبت به بزرگسالان دارد. تب، اسهال و مشكلات خفيف 
تنفسي ازجمله اين علائم است كه تا زمان برطرف شدن 

آن، نوزاد در بخش مراقبت هاي ويژه مي ماند.«

 هراس از پاره تن
مشــكل نوزاداني كه از مادران مبتلا بــه كرونا به دنيا 
مي آيند تنها احتمال داشتن مشــكلات تنفسي، تولد 
زودهنگام و محروم بودن يك ماهــه از آغوش خانواده 
نيست ؛ ترس از انتقال ويروس به نوزاد باعث شده تا اغلب 
آنها از شير مادر محروم شوند؛ موضوعي كه باعث ضعيف 
شدن نوزاد در ماه هاي اول تولد مي شود و شايد هم ابتلا 
به انواع و اقسام بيماري را در آينده به همراه داشته باشد. 

مســئول بخش مراقبت هاي ويژه نوزادان بيمارستان 
اكبرآبادي مي گويد: »مــادران زيادي را مي بينيم كه از 
شــير دادن به نوزادان هراس دارند و فكر مي كنند اين 
موضوع ممكن اســت باعث ابتلاي بيشتر نوزاد به كرونا 
شود. درحالي كه با رعايت پروتكل هاي لازم، شير دادن 
مادر مبتلا به كوويد-1۹ مي تواند بــه بالا بردن ايمني 
نوزادان هم كمك كند. آنتي بادي موجود در شير مادر، 
براي نوزادان مفيد است؛ شير مادر بهترين دارويي است 
كه نوزاد كرونايي مي تواند از آن بهره مند شــود.«  وي 
همچنين از ترس مادران مبتلا براي نفس كشيدن كنار 
نوزادشان مي گويد كه روزهاي نخســت بعد از زايمان 
را براي آنها بســيار ســخت تر از ديگر مادران مي كند: 
»نگراني هاي مادران قابل درك اســت. اما لازم اســت 
آنها بدانند فقط با استفاده از 2ماسك حين شير دادن و 
شست وشوي اصولي دست ها قبل از آن از انتقال بيماري 

به نوزاد جلوگيري مي شود.«

ابتلاي كادر درمان بخش زايمان
روزهاي نخســت كرونا، بخش هاي نــوزادان و زايمان 
بيمارســتان شــهيداكبرآبادي بيشــترين آمار ابتلاي 
پرستاران و كادر پزشــكي به كرونا در اين بيمارستان را 
به خود اختصاص داده بــود ؛ روزهايي كه هنوز اطلاعي از 
تأثير ماسك و فاصله گذاري در انتقال بيماري در دست 
نبود و از طرف ديگر نوزاداني كه با كروناي مثبت به دنيا 

مي آمدند، براي مراقبت هاي مختلف در آغوش كادر درمان 
و پرستاران قرار مي گرفتند. اين ترس گرچه اين روزها جاي 
خود را به آگاهي داده، اما چيزي را براي نوزادان مبتلا يا 
مشكوك به كرونا عوض نكرده است ؛ آنها از آغوش و محبت 

محروم مي مانند.
آرش بردبار، رئيس بيمارستان شهيداكبرآبادي مي گويد: 
»يكي از كشورهايي كه بعد از چين، خيلي زود كرونا در آن 
شيوع پيدا كرد كشور ما بود. تا ماه هاي نخست شيوع اين 
بيماري در چين هيچ اطلاعاتي از انتقال ويروس از مادران 
باردار به نوزاد نبود. بعد از مدتي چين گزارش كرد كه اين 
بيماري از مادر به جنين و نوزاد منتقل نمي شود. اما همان 
ماه هاي نخست شيوع ويروس در كشور، ما مادراني داشتيم 
كه با كروناي مثبت براي زايمان مراجعه مي كردند و خيلي 
زود متوجه شديم برخي از اين نوزادان با كروناي مثبت به 
دنيا مي آيند. همان روزها مقاله هاي بين المللي اي در اين 
زمينه منتشر كرديم چراكه همكاران ما در همه دنيا با اين 
مشكل دست و پنجه نرم مي كردند. همه  چيز به صورت 
تجربي پيش مي رفت چون اطلاعاتــي از اين بيماري و 
تأثيرش روي نوزادان در دسترس نبود. همين موضوع كار 

را براي ما خيلي سخت مي كرد.«
سانتر نوزادان كرونايي بيمارستان اكبرآبادي اين روزها 
خلوت اســت، پرســتاران مراقب نوزادان تنهــا در بين 
دستگاه ها هستند و دعا مي كنند تخت هاي كوچك اين 

بخش هيچ وقت ميزبان  نوزاد ديگری نشود.

مناقشه بر سر آيين نامه جديد تأسيس داروخانه
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  »جنگ سايبري زيرساختي شروع شده 
است«؛ اين، جمله سردار جلالي، رئيس فناوري

سازمان پدافند غيرعامل پس از حمله 
به سامانه سوخت كشور و چند روز دردسر براي مردم 
به صراحت نشان مي دهد حملات به زيرساخت هاي 
حياتي كشــور كه در ماه هاي اخير شدت يافته بود 

اكنون به اوج خود رسيده است.
به گفته مقام هاي ايران شباهت اين حمله به حملات 
سايبري به راه آهن و بندر شهيد رجايي نشان دهنده 
آن اســت كه به طور قطع حمله توســط آمريكا و 
رژيم صهيونيســتي انجام شده اســت. ايران براي 
نخستين بار نيست كه گرفتار حملات سايبري اين 
چنيني مي شود، اما همزمان، صحبت هاي مقام هاي 
رژيم صهيونيستي نشــان مي دهد كه جنگ سرد 
اين بار از نوع ســايبري به اوج خود رســيده است. 
حملات ســايبري اين روزها جايگزين جنگ هاي 
فيزيكي شده است. هدف قراردادن زيرساخت هاي 
يك كشور به وسيله بدافزارها مي تواند فاجعه آميز 
باشد و حتي تلفات و خسارت هاي سنگيني را نيز به 
بار آورد. در اين ميان، ايران نيز طي سال هاي اخير، 
بارها مورد حملات سايبري از سوي دشمنان قرار 

گرفته است.

نبرد واقعي در فضاي مجازي 
شايد وقتي اصطلاح حمله سايبري به گوش گروهي 
مي رسد، هنوز برخي تصور ذهني و شايد تخيلي از 
آن داشته باشــند. واقعيت اما اين است كه نبردها و 
حملات سايبري حتي اگر بدون اثر و نشانه بيروني 

باشند به مسئله هر روز كشورها تبديل شده اند.
برخلاف جنگ هاي ســنتي كه با ســروصدا همراه 
است، نبردهاي ســايبري به صورت مداوم و پنهاني 
ادامه دارد. به همين  خاطــر در دنيايي كه اطلاعات، 
ارزشمند ترين دارايي كشــورها شده است، علاوه بر 
اين دنياي جديد، حملات به سيستم هاي زيرساختي 
مي تواند به خسارات و تخريب فيزيكي هم منجر شود 
و حتي زندگي مردم يك كشور را تحت الشعاع قرار 
دهد. حمله با استاكس نت به تاسيسات غني سازي 
اورانيوم در نطنز نخســتين حمله سايبري درجهان 
به حساب مي آمد كه با خسارات فيزيكي همراه بود. 
اين ماجرا به قدري مهم بود كه بســياري اين پروژه 
مشــترك آمريكا و رژيم صهيونيســتي را به عنوان 
تحولي در روابط بين الملل به بزرگي استفاده از بمب 

اتم توسط آمريكا مي دانستند.
در اين حمله هم كه 11سال پيش انجام شد، در ابتدا 
همه  چيز از سوي كشورهاي متخاصم مورد تكذيب 
قرار گرفت، امــا بالاخره انجام ايــن حمله در پروژه 

مشترك آمريكا و رژيم صهيونيستي مشخص شد.
سال2013، ادوارد اسنودن در مصاحبه اي با اشپيگل 
اعلام كرد اين بدافزار با همكاري مشــترك آژانس 
امنيت ملي آمريكا و اســرائيل طي عملياتي به نام 

عمليات بازي هاي المپيك ساخته شده است.

نبرد آنلاين 
پوريا آستركي، تحليلگر شــبكه هاي اجتماعي در 
گفت وگو با همشــهري باز شدن بســترهاي جديد 
براي ارتباطات، توسعه و كســب وكارها را زمينه اي 
براي قدرت نمايي قدرت هاي مختلف در اين حوزه ها 
مي داند. آســتركي وجوه اين قــدرت نمايي را در 
حوزه هايي چون ميزان پهنــاي باند مصرفي، ميزان 
توليد محتوا، توانايي اپليكيشن ها در جذب مخاطب، 
رشــد كســب وكارهاي مبتني بر اينترنت، توسعه 
استارت آپ ها يا تعداد يونيكورن ها )استارت آپ هاي 

با ارزش بيش از يك ميليارد دلار( مي بيند.
با اين حال، اين كارشــناس مي گويد: »در جايي كه 
دامنه قدرت شــكل مي گيرد، دامنه نبــرد، تعارض و 
درگيري ها هم خودبه خود شكل مي گيرد. اما مسئله 
اين است كه چگونه درگيري هاي ژئوپليتيكي و تضاد 

منافع دشمناني كه در دنياي واقعي، مناطق واقعي و 
در جغرافياي واقعي با هم درگيري دارند، به يك بستر 
نوين)فضاي مجازي يا يك بستر غيرجغرافيايي( منتقل 
شده است. به گفته آستركي »اگر استاكس نت را يك 
نقطه شروع و آشكار شدن جنگ هاي جدي سايبري 
عليه ايران درنظر بگيريم، مي توانيم بگوييم كه از 10 
تا 12سال پيش ما درگير چنين جنگ هايي شده ايم و 
ضرورت دارد كه به همان نسبت، توانايي هاي ما در آفند 
و پدافند تقويت شود تا شاهد اتفاقي شبيه اتفاقات اخير 
نباشيم.« مسئله مشخص در دنياي كنوني اين است 
كه فضاي مجازي يك عرصه جديد جنگ است كه به 
زمين، دريا، هوا و فضا اضافه شــده است. همانطوري 
كه هر كشوري سربازان خود را براي دفاع از مرزهاي 
زميني، دريايي و هوايي خويش آماده باش نگه مي دارد، 
اكنون دولت هاي مختلف در تــلاش براي دفاع از اين 
حوزه جديد درگيري هســتند. در دنياي امروز كشف 
حملات ســايبري پس از به نتيجه رسيدن آنها عملا 
ديگر ارزش چنداني ندارد و بيشــتر مي توان آن را در 
زمره محدود كردن ضرر و زيان تلقي كرد. در حملات 
جديد كاشت بدافزارها از مدت ها قبل شروع مي شود. 
به همين خاطر ممكن است بدافزاري مدت ها به صورت 
ساكت و پنهان رخنه خود را شــروع كرده باشد و در 

زمان ضروري به صورت ريموت فعال شود.

هميشه اينترنت، مقصر نيست
به گفته اين تحليلگر شــبكه هاي اجتماعي، فضاي 
ســايبري فقط اينترنت و وب نيســت؛ با اين حال، 
اينترنت و فضاي وب را گسترده ترين و ملموس ترين 
شبكه براي مردم مي داند. همچنين آستركي تصريح 
مي كند كه »اغلب ضربات شديدي كه به ايران وارد 
شده، در شــبكه هايي رخ داده كه به اينترنت متصل 
نبوده انــد و نمونه هاي آن اســتاكس نت و حمله به 
شبكه سوخت اســت كه شــبكه هاي اختصاصي و 
بسته هستند.« اين كارشناس همچنين اشاره اي به 
درگيري هاي ايران و اسرائيل مي كند و مي گويد: »در 
فضاي فيزيكي اگر يكي از اين دو كشور مي توانست 
حمله اي را ترتيب دهد، حتما اين كار را مي كرد، اما 
آنچه باعث مي شــود اين نوع از درگيري رخ ندهد، 
بازدارندگي هايي اســت كه هر دو كشــور در برابر 
هم دارند.« او با ذكر يك مثــال توضيح مي دهد كه 
»اسرائيل مي داند كه اگر تاسيسات هسته اي ايران 
را بمباران كند، ايران هم اين رژيم را موشــكباران 
مي كند يا گروه هاي طرفدار ايران فعال مي شوند و به 
اين ترتيب هزينه ثانويه چنين اقدامي براي اسرائيل 

غيرقابل جبران و غيرقابل تحمل خواهد بود.«
به همين خاطر آســتركي معتقد است: »در حملات 
سايبري، هرچند ممكن اســت رد پاهايي از عامل 
حمله وجود داشته باشد، اما به نظر مي رسد، انسان 
امروز و قدرت هاي كنوني هنوز حملات ســايبري 
را نوع ديگــري از جنگ مي داننــد؛ به عنوان مثال، 
وقتي شبكه سوخت كشور مورد حمله سايبري قرار 
مي گيرد، ايران دست به حمله موشكي نمي زند. اما 
اگر پالايشگاه بمباران شود، ايران هم حمله موشكي 

مي كند.«

ترس آمريكا و رژيم صهيونيستي 
از قدرت نظامي ايران باعث شده تا 
حملات سايبري به زيرساخت هاي 
حياتي كشور طي ماه هاي اخير 
شدت بگيرد

از زماني كــه پاندمي كوويد-19 
آغــاز شــده اســت، محققان دانش

تلاش هاي خود را بــراي توليد 
واكســن هاي غيرســوزني كه نياز به تزريق 
عضلاني نداشته باشــند، دوچندان كرده اند. 
وجود چنين واكسن هايي علاوه بر سهولت در 
دســترس بودن، كودكان و افرادي كه فوبياي 
سرنگ و ســوزن دارند را نيز به واكسينه شدن 

ترغيب مي كند.
در كنار تحقيق روي واكســن هاي استنشاقي 
كه مدت هاست در دست توسعه است، تلاش 
دانشــمندان براي توليد پچ هاي پوستي كه از 
طريق پوست، داروهاي نجات دهنده را بدون 
درد به بدن مي رســاند، دوبرابر شــده است؛ 
تحقيقي كه مي توانــد در صنعت دارويي يك 

انقلاب ايجاد كند.
فراتر از اين، پچ هاي پوستي مزيت بزرگ تري 
دارد كــه آن توزيع راحت و بدون دردســر به 
نسبت ويال هاي واكســن است، چراكه نياز به 
زنجيره ســرد ندارد و ممكن است اثربخشي 
واكسن را هم افزايش دهد. يك مطالعه جديد 
روي موش كه در مجله پيشــرفت هاي دانش 
منتشر شده اســت، نتايج اميدوار كننده اي از 
تزريق واكسن از طريق پچ هاي پوستي داشته 

است.
ديويد مولــر، ويروس شــناس در دانشــگاه 
كوئينزلند و يكــي از نويســندگان مقاله، در 
اين بــاره به خبرگــزاري فرانســه گفت: تيم 
اســتراليايي-آمريكايي از پچ هايــي به اندازه 
يك سانتي مترمربع استفاده كردند كه با بيش 
از 5هزار سنبله ميكروسكوپي بسيار ريز كه با 
چشم غيرمسلح ديده نمي شوند، پوشانده شده 
و نقطه گذاري شده بود. اين نقاط با يك واكسن 
آزمايشي پوشانده شده اند و پچ با يك اپليكاتور 
كه شبيه به توپ هاكي اســت، فعال مي شود. 
مولر توضيح داد: نحوه كار مثل اين است كه يك 
ضربه كوچك روي پوست مي زنيد. محققان در 
اين آزمايش از يك واكسن به اصطلاح زيرواحد 
استفاده كردند كه ســنبله اي كه روي سطح 
كرونا ويروس نقطه گذاري شــده اســت را باز 

توليد مي كند.
موش ها در يــك دوره 2 دقيقه اي يــا با پچ  يا 
با سرنگ واكســن را گرفتند. سيستم ايمني 
آنهايي كه واكسن را از طريق پچ گرفته بودند 

بعد از 2دوز، ســطح بالايي از آنتي بادي توليد 
كرد كه در كمال تعجب ايــن آنتي بادي ها در 
ريه، جايي كه براي متوقف كردن كوويد بسيار 
حياتي اســت، ايجاد شــد. اين يعني پچ ها از 
سرنگ ها عملكرد بهتري داشتند. در طول اين 
تحقيق، محققان همچنيــن دريافتند كه يك 
گروه فرعي از موش ها كه تنها يك دوز واكسن 
حاوي ماده اضافي براي تحريك پاسخ ايمني 

به آنها داده شد، اصلا مريض نشدند.

استفاده آسان
چه چيــزي اين پچ ها را مؤثــر مي كند؟ دكتر 
مولر مي گويد: واكســن ها به طــور معمول به 
عضله ما تزريق مي  شوند اما بافت عضله چندان 
 ســلول هاي ايمني كه براي واكنــش به دارو 
لازم است، ندارد. به علاوه ســنبله هاي نازك 
مي تواند باعث مرگ موضعي پوســت شود كه 
به بدن هشدار مشكل مي دهد و پاسخ بزرگ تر 
ايمني را تحريك مي كند. براي دانشــمندان 
مزاياي لجستيكي يك واكسن از اين واضح تر 

نمي تواند باشد.
اولا، زماني كه واكســن روي يك پچ پوشانده 
شــود، حداقــل 30روز در دمــاي 25درجه 
ســانتي گراد )77درجه فارنهايت( و يك هفته 
در دماي 40درجه سانتي گراد )104فارنهايت( 
پايدار است، اين را مقايسه كنيد با دماي مورد 
نياز براي نگهداري واكسن هاي فايزر و مدرنا. 
اين يك مزيت بزرگ به ويژه براي كشــورهاي 
در حال توسعه است. مولر ادامه داد: دوم اينكه 
اســتفاده از آن بسيار آسان اســت. لزوما نياز 
نيســت براي دريافت آن به يــك متخصص 

حرفه اي مراجعه كنيد.
بــوراك اوزدوگانلار، پروفســور مهندســي 
در دانشــگاه كارنگي ملــون در پيتزبورگ از 
ســال 2007 روي اين فناوري مشغول به كار 
اســت. مزيت بزرگ ديگري كه براي اين نوع 
واكسن عيان مي كند، اين است: مقدار كمي از 
واكسن كه مشخصا به پوست مي رسد مي تواند 
به اندازه تزريق عضلاني پاســخ ايمني را فعال 
كند. اين از لحاظ اينكه شهرهاي در حال توسعه 
در توليد كوويد-19با مشكل روبه رو شده  اند، 
يك فاكتور مهــم اســت. اوزدوگانلار مدعي 
است كه مي تواند در آزمايشــگاهش 300 تا 
400پچ را روزانه توليد كند اما نمي تواند آن را با 
واكسن هاي مبتني بر پلتفرم mRNA امتحان 
كند؛ چرا كه از طرف شركت هاي فايزر و مدرنا 

اجازه اين كار را ندارد.

واكسن هاي بدون سوزن، راه جديد پايان كرونا
محققان در حال توسعه و كارآزمايي واكسن هايي هستند كه از طريق بيني يا چسب هاي 
پوستي وارد بدن شده و سيستم ايمني را براي مصونيت در برابر كوويد-19تحريك كنند

 ایران در 
جنگ سایبری

به سوی آينده

تأخير پرواز اژدها 

شــرايط بالقوه باد در طول مسير پرواز، ناســا را بر آن داشت كه 
برنامه فضايي كپسول كرو دراگون استارت آپ اسپيس ايكس را به 
تعويق بيندازد. به گزارش وب سايت سي نت، كرو دراگون جديد 
قرار است دسته اي از فضانوردان را براي چهارمين بار )كه يكي از 
اين ماموريت ها نمايشي بوده است( به ايستگاه فضايي بين المللي 
)ISS( منتقل كند. اين كپسول را يك فروند موشك فالكون9به 

فضا خواهد برد. 
اين پرتاب ابتدا قرار بود در اوايل صبح روز هالووين به وقت شرق 
آمريكا انجام شــود، اما اكنون برنامه جديدتري را براي آغاز اين 
ماموريت اعلام و آن را براي ساعت 1:10چهار شنبه به وقت شرق 
آمريكا )8:40چهارشنبه به وقت تهران( برنامه ريزي كرده اند. علت 
اين تأخير در شروع ماموريت، پيش بيني شرايط نامساعد جوي 
در طول مسير پرواز، ازجمله بادهاي شــديد عنوان شده است. 
پيش بيني كنندگان در ايســتگاه نيروي فضايــي كيپ كاناورال 
اكنون 80درصد احتمال آب وهواي مطلوب را براي پرتاب پيش 
از سپيده دم چهارشــنبه پيش بيني مي كنند. فضانوردان ناسا در 
فهرست مســافران اين دراگون، كايلا بارون، افسر سابق جنگ 
زيردريايي نيروي دريايي آمريكا، راجا چاري، خلبان آزمايشــي 
و فضانورد كهنه كار و پزشــك اورژانس تام مارشبرن، به همراه 
فضانورد اروپايي ماتياس مورر، دانشمند مواد آلماني كه در آژانس 
فضايي اروپا بوده، هستند. فضانوردان كرو-3در طول 6ماه حضور 
خود در ايستگاه فضايي بين المللي، قرار است چندين پياده روي 
فضايي را براي نگهداري اين ايســتگاه انجام دهند و همچنين به 
انجام تحقيقات علمي در مدار شــامل فيبر نوري، رشد گياهان 
بدون خاك و چگونگي تغيير چشــم هاي فضانــوردان به دليل 
قرارگرفتن در معرض فضا كمــك كنند. درحالي كه كرو دراگون 
يك فضاپيماي قابل استفاده مجدد است، اين يكي اما وسيله نقليه 
خاص تر و كاملا جديد اســت كه آن را Endurance به معناي 
سرســختي ناميده اند. البته موشــك فالكون9 و مخروط بيني، 

پيش تر نيز پرواز كرده بودند. 

پس از بلند شــدن در تاريكي پيش از سپيده دم، فالكون9براي 
فرود روي يك كشــتي بــدون سرنشــين در اقيانوس اطلس 
بازمي گردد و دراگون در مسير خود با سرعتي بيش از 27هزار و 
360كيلومتر در ساعت براي رهگيري ايستگاه فضايي بين المللي 
پيش خواهد رفت و حدود 22ســاعت بعد به مقصدش خواهد 

رسيد. 
اين 4فضانورد و ساير فضانوردان، به زودي از2مسافر خصوصي 
ديگر در ايستگاه فضايي در ماه هاي آينده استقبال خواهند كرد؛ 
زيرا دوره جديد گردشگري فضايي شتاب بيشتري خواهد گرفت. 
گروهي از گردشگران ژاپني در اواخر سال2021با كپسول روسي 
ســايوز به مدار خواهند رفت و اين درحالي اســت كه »اكسيم 
اسپيس« )Axiom Space( نيز نخســتين پرواز سرنشين دار 
خصوصي خود را به مقصد ايستگاه فضايي بين المللي در اوايل 
سال2022به انجام خواهد رساند. دراگون براي نخستين بار در  
ماه مه سال2020توانست انســان را با خود به فضا ببرد. در آن 
زمان فضانوردان داگ هرلي و باب بنكن ســوار آن به ايستگاه 
فضايي بين المللي رفتند؛ اتفاقي كه حكايت از بازگشــت پرواز 
فضايي انســان از خاك آمريكا پس از 9ســال وقفه و به دنبال 
پايان برنامه شاتل فضايي در سال2011داشت. دراگون يكي از 
2وسيله نقليه اي محسوب مي شود كه ناسا براي توسعه برنامه 
خدمه تجاري خود، آن را مورد تأييد قرار داده است. فضاپيماي 
»استارلاينر« بوئينگ پس از ناكامي در رسيدن به مدار در پرواز 
آزمايشي در  ماه دسامبر2019، هنوز در مرحله آزمايش بدون 
خدمه قرار دارد و هنوز هم تاريخ دقيقي از سوي سازندگان براي 

سرنشين دارشدن برنامه هاي فضايي آن اعلام نشده است.

واتساپ هم متايي مي شود
پس از اينكــه مارك 

زاكربرگ اعلام كرد كه نرم افزار
برند فيسبوك خود را 
به »متــا« تغيير خواهــد داد، اين 
شــركت اكنون در حــال تغيير در 
برنامه هــاي زيرمجموعه خود براي 
منعكس كردن اين كار اســت. حالا 
قرار شــده  در نســخه هاي جديد 
اپليكيشن، به جاي عبارت واتساپ از 
فيسبوك، نوشته شود: »واتساپ از 

متا«. 
يك سالي مي شود كه واتساپ عبارت 
from Facebook را بــه صفحــه 
اول اپليكيشــن خــود اضافه كرده 
است، اما حالا تغييراتي در آن قرار 
است شــكل بگيرد تا نشان دهد كه 
فيسبوك به يك شــركت متاورس 
مبدل شده اســت. اين تغييرات در 
نسخه بتاي واتســاپ شكل گرفته، 
ضمن اينكه قابليت جديدي نيز به 
آن اضافه شده است كه در نوع خود 
بســيار جالب به نظر مي رسد. اين 
قابليت در اصــل توانايي كاربران به 
امتيازدهي بــه پيام هاي دريافتي از 
اكانت  هاي تجاري است. واتساپ اين 

ويژگي را طراحي كرده تا مشتريان 
بتوانند به نحوه پاسخ دهي شركت ها 
امتياز بدهند كه اين موضوع فضا را 
رقابتي تر خواهد كرد. بدين ترتيب با 
اين ويژگي، شركت ها اين توانايي را 
خواهند داشت تا عملكرد كارمندان 
خود را مــورد ارزيابي قــرار داده و 
مشاهده كنند كه هر يك از كارمندان 
چه امتيازي را دريافت كرده اند، اما 
نمي تــوان فهميد كه چه كســي به 
آنهــا امتياز داده و واتســاپ هم در 
عين حال قادر نخواهد بود محتواي 
پيام ها را ببيند. آنها به همه اطمينان 
و تعهد داده اند كــه امنيت پيام ها را 

حفظ خواهند كرد.

   واكسن تنفسي
اما واكسن هاي استنشاقي نيز محصولاتي هستند كه محققان معتقدند با آنها، مي توانند به پاندمي پايان بدهند. 
واكسن هاي تأييد شده فعلي نمي توانند آنچه در مجراي بيني فرد اتفاق مي افتد را كنترل كند. اگر اين اتفاق 
مي افتاد از سرايت ويروس از طريق حرف زدن، خواندن، خنديدن، نفس كشيدن و عطسه كردن جلوگيري مي كرد.
اما واكسن هاي استنشاقي كه هنوز در مراحل كارآزمايي باليني هستند، درصورت موفقيت، تبديل مي شوند به 
نوع جديدي از واكسن كه بدون استفاده از سوزن مثل قطره، در بيني وارد مي شود. در ايران هم رئيس مؤسسه 
تحقيقات واكسن  سرم سازي  رازي چندي پيش از ساخت نخستين واكسن تزريقي-استنشاقي خبر داده بود. 
به گفته محققان دوز استنشاقي واكسن رازي كووپارس موجب به حداقل رساندن زنجيره انتقال ويروس شده و 
دستگاه تنفسي فوقاني را همزمان با قسمت تحتاني آن ايمن مي كند. متخصصان مي گويند واكسن استنشاقي 
همه اين كارها را با ارائه نوع خاصي از مصونيت در برابر ويروس كرونا كه افراد براي توقف انتقال اين ويروس به 
آن نياز دارند، انجام مي دهد. مارتي مور، مديرعامل واكسن ميسا گفت: يك واكسن استنشاقي از طريق بيني 
مي تواند با محدود كردن عفونت و كنترل انتقال SARS-CoV-2 به پايان پاندمي كمك كند. ميسا يكي از معدود 
شركت هاي كوچكي است كه واكسن هاي بيني كوويد-19 را در آزمايش هاي انساني در مراحل اوليه دنبال مي كند. 
Codagenix يكي ديگر از شركت هاي آمريكايي، نتايج آزمايش اوليه اميدواركننده اش را نيز اعلام كرده است.

   آمادگی ایران
هرچند ايران طي ماه هــاي اخير قرباني چند حمله 
سايبري شده است، اما شايد هزاران حمله ديگر بوده 
است كه مهندسان و نيروهاي ايران در مقابل آن دژ 
دفاعي كشور را حفظ كرده اند. بايد در مورد قدرتمند 
بودن ايران، نفوذ ســايبري به پهپادهاي پيشرفته 
آمريكا را به ياد آورد كه تا مدت ها تيتر اول رسانه هاي 

جهان بود. آستركي ابعاد ديگر اين ضربات را هم بسيار 
مهم مي داند و مي گويد: »وقتي كه شبكه سوخت يك 
كشور مورد حمله قرار مي گيرد، كشور آسيب ديده 
اگر نتواند در مدتي كوتاه اين آسيب را مديريت كند، 
شاهد تبعات مختلف در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعي 
و سياسي خواهد بود كه خوشبختانه در مورد كشور ما 
به خوبي مديريت شد؛ بنابراين مي توان نتيجه گرفت 
كه جنگ سايبري براي مهاجم كم هزينه تر است. اين 
هزينه، هم در انجام عمليات، هم هزينه هاي ثانويه 
و هم پاسخگويي كمتر است.« به گفته او  از آنجا كه 
تعيين مهاجم قابل اثبات نيست و در ذهن انسان امروز 
هنوز جا نيفتاده كه يك ضربه سايبري هم مثل يك 
ضربه نظامي حق دفاع مشروع ايجاد مي كند، هزينه 
پاسخگويي به افكار عمومي و سازمان هاي بين المللي 
كمتر اســت. درس هاي حملات اخير نشان داده كه 
به هيچ عنوان نبرد ســايبري شوخي بردار نيست و 
نمي توان آن را دست كم گرفت. تجربه هاي اخير نشان 
مي دهد كه ما پيش از هر چيز ديگري به مركز امنيت 
سايبري چابك، متخصص و هوشمند نياز داريم كه 
بتواند ارتباطات سريع و گسترده با مراكز داده و نقاط 
حساس ارتباطي كشور را شكل دهد تا علاج واقعه را 

پيش از وقوع در اختيار داشته باشد.

زهرا خلجي
خبر نگار

عمادالدين قاسمي پناه
خبر نگار
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رئيس اداره بيولوژیک ســازمان 
غذا و دارو: تاکنون عمده واردات 
واکسن های آنفلوآنزا از کشورهای 
اروپایی از جمله هلند و سوئيس 
صورت مي گرفت اما اولين واکسن 
ایرانــی بالاخره مجــوز مصرف 
گرفت و به زودی در داروخانه های 

کشور توزیع خواهد شد

آمــار مبتلایــان  دیروز

8427
واکسن های تزریق شده)دوز(

87186623
آمــار جان باختگان دیروز

177
کل آمــار جان باختگان

126303

با گذشــت بيش از 8 ماه از 
آغاز واكسيناســيون در 
كشــور و تزريق بيش از 
87ميليون دوز واكسن به 
افراد بالاي 12سال، هنوز 
تكليف كودكان زير 12سال 
براي ايمن شــدن در برابر 
كرونا، مشخص نيست. روز 
گذشــته يكي از معاونان 
وزارت بهداشــت تأكيد 
كرد كه فعلا بــراي تزريق 
واكســن به كودكان زير 
12سال، برنامه اي ندارند. 
دبير كميته علمي كشوري 
مقابله با كرونــا هم اعلام 
كرد كه براي تزريق واكسن 
به اين گروه ســني نياز به 
مطالعات بيشــتري است؛ 
بنابراين واكسيناســيون 
اين كودكان، در دســت 
بررسي است و فعلا توصيه 
نمي شــود. بلاتكليفي در 
واكسيناســيون كودكان 
زير 12ســال براي والدين، 
در شــرايطي اســت كه 
براســاس اعــلام وزارت 
آموزش و پرورش، براي اين 
گروه سني، مدارس با زير 
300دانش آموز بازگشايي 
شده  و دانش آموزان چند 
روز در هفته بايد به مدرسه 

بروند. 
در اين ميان دانش آموزان 
متوســطه اول هم بايد از 
اول آذر و متوسطه دوم از 
15آبان ماه سر كلاس هاي 
شــوند.  حاضــر  درس 
واكسيناسيون كودكان 12 
تا 18  سال از نيمه اول مهر 
آغاز شــد و تا پانزدهمين 
روز اين ماه، بنــا بر اعلام 
فرمانده ســتاد مقابله با 
كروناي تهران، 30درصد از 

اين گروه سني در تهران، 
واكسن دريافت كردند. با 
اينكه هنوز واكسيناسيون 
براي گروه سني زير 12سال 
در ايــران تأييد نشــده، 
حميد سوري، رئيس كميته 
اپيدميولوژي  كشــوري 
كوويد-19 وزارت بهداشت 
در يك نظرسنجي، ميزان 
تمايل و موافقت افراد براي 
تزريق واكسن به كودكان 
را مورد بررســي قرار داده 

است.
 ســوري كه نتيجــه اين 
نظرســنجي انجام شده را 
در اختيار همشهري قرار 
داد، مي گويد:»مطالعه اي 
كــه روي والدين كودكان 
5تــا 17ســاله انجــام 
شــده نشــان مي دهد، 
27درصد از والدين تمايل 
دارنــد بلافاصلــه براي 
واكسيناسيون كودكانشان 
اقدام كنند، 71درصد نگران 
عوارض طولاني واكســن 
براي كودكانشان بوده  اند 

و 33درصــد هم منتظرند 
تا نتيجه واكسيناســيون 
مشخص شود.« او با اعلام 
اينكه تزريق واكسن فايزر 
به كودكان 5 تا 11ســاله از 
سوي سازمان غذا و داروي 
آمريكا تأييد شــده است، 
ادامه مي دهد:»بررسي های 
انجــام شــده در ايران 
تنها  نشــان مي دهد كه 
8.3درصد از افراد با تزريق 
واكســن هاي موجود در 
كشور براي تمام كودكان 
و 12.5درصد بــا تزريق 
واكســن هاي موجود، به 
كودكان 3 تا 18ساله موافق 
هســتند؛ در ايــن ميان 
57درصد بــه هيچ وجه 
حاضر به واكســينه كردن 
كودكشــان با واكسن هاي 
موجود در كشور نيستند 
يا اطمينان كافي براي انجام 
ندارند.  واكسيناســيون 
18درصد بررســي شده ها 
هم تنها موافق واكســينه 
كردن 13 تا 18ســاله ها 

هســتند.« او با استناد به 
نتيجه اين نظرســنجي و 
تلاش برخي خانواده ها براي 
واكسيناسيون كودكانشان، 
توصيه مي كند افراد براي 
واكسيناسيون كودكانشان 

عجله نكنند.
با اينكه در ايــران درصد 
قابل توجهــي از افــراد 
واكسيناســيون  مخالف 
بــا واكســن هاي موجود 
در كشــورند، اما براساس 
اعلام دبيــر كميته علمي 
كشــوري مقابله با كرونا، 
در كشــورهاي چيــن و 
امــارات مطالعاتي درباره 
تزريق واكسن سينوفارم 
به كودكان 3ســال به بالا، 
انجام و منتشر شده است. 
كشورهاي آمريكاي جنوبي 
هم افراد بالاي 3ســال را 
مورد مطالعه قــرار داده  
اند كه اين مطالعات نشان 
مي دهد واكسن روي آنها 
خيلي عارضــه اي ندارد و 

مي تواند مؤثر باشد.

رئیس كمیته كشوری اپیدمیولوژی كووید-19 جزئیات جدیدترین نظرسنجی از افراد درباره تزریق واكسن به گروه سنی زیر 18سال را اعلام كرد 

مخالفت 57درصدی با واكسیناسیون كودكان
 

»واکسن آنفلوآنزا نداریم.« این پاسخي است که این روزها از 
سوي داروخانه داران بسيار شنيده مي شود. ماجراي کمبود 
واکســن آنفلوآنزا، اما تنها مربوط به امسال نمي شود، سال 
گذشته هم با بالا گرفتن ميزان مرگ ها و ابتلاي کرونا، کشورها 
در تلاش براي مهار دامنه شــيوع و جلوگيري از اضافه شدن 
ویروس دیگري به دایره همه گيري، محموله هاي بســياري 
از واکسن آنفلوآنزا را ســفارش دادند؛ وضعيتي که در ایران 
هم مشاهده شد و مسئولان سازمان غذا و دارو در تقلا براي 
واردات واکسن آنفلوآنزا، در نهایت به دليل تحریم ها و سفارش 
زیاد کشورها، کمتر از یک ميليون دوز واکسن آنفلوآنزا وارد 
شد. با این حال اما سال گذشــته، آنفلوآنزا، به دليل رعایت 
پروتكل هاي بهداشتي و استفاده از ماسک، شایع نشد و سهم 
بالایي در مرگ ها و ابتلاها را به خود اختصاص نداد. با این همه 
بار دیگر با شروع فصل ســرما، خيلي ها با تصور اینكه تزریق 
واکسن آنفلوآنزا منجر به افزایش ایمني بيشتري در برابر کرونا 
مي شود، مراجعه هاي مكرري به داروخانه ها دارند و هر بار با 
پاسخ منفي روبه رو مي شوند؛ این همان موضوعي است که از 
سوي داروخانه داران و کارشناسان دارو مطرح مي شود. به گفته 
آنها، تزریق همزمان 2 واکسن کرونا و آنفلوآنزا منجر به افزایش 
ایمني بدن نمي شود و این در حالي است که بيش از 70درصد 
کساني که اقدام به تزریق واکسن آنفلوآنزا مي کنند، اصلا نيازي 
به آن ندارند. افزایش تقاضا براي واکسن آنفلوآنزا در شرایطي 
رخ داده که امسال تنها یک ميليون دوز واکسن وارد کشور شده 
است؛ هر چند که به نظر مي رسد با توزیع نخستين واکسن 
ایراني آنفلوآنزا در روزهاي آینده، کمبود ها تا حدودي برطرف 
شود. قرار اســت 500هزار دوز از واکســن در داروخانه هاي 
دولتي توزیع شــود اما با وجود اینكه گفته مي شد قيمت هر 

دوز حدود 70هزار تومان تعيين شده اما حالا شنيده ها حكایت 
از این دارد که این واکسن ها حدود 213هزار تومان نزدیک 
به  قيمت واکســن خارجي فروخته مي شود که نشان دهنده 
جهش 4برابري قيمت نسبت به ســال گذشته است؛ سال 
گذشته قيمت هر دوز واکسن خارجي، حدود 40هزار تومان 
بود. مطالعات جهاني نشان مي دهد موارد ابتلا به آنفلوآنزا در 
همه گيري کرونا کاهش پيدا کرده اما افزایش واکسيناسيون 
کرونا هم اکنون بازگشــت به زندگي عادي را تسریع کرده و 
متخصصان بهداشت و درمان معتقدند که این وضعيت مي تواند 
منجر به بازگشت شيوع آنفلوآنزا شود. با این حال براساس اعلام 
متخصصان، با استناد به پروتكل هاي درماني وزارت بهداشت، 
تنها زنان باردار، بيماران صعب العلاج و قلبي و ریوي، کودکان 

و کادر درمان در اولویت دریافت واکسن آنفلوآنزا قرار دارند.

نيازي به تزريق عمومي نيست
سعيد بوربور، فعال حوزه داروست و به کمبود این واکسن در 
داروخانه ها اشاره مي کند و به همشهري مي گوید: »امسال 
واردات واکسن آنفلوآنزا کمتر از سال هاي قبل بود و به حدود 
یک ميليون دوز مي رســد. 500 هزار دوز آن در شبكه هاي 
بهداشت توزیع و باقيمانده ها هم سهم داروخانه ها شد. البته 
سهم داروخانه هاي دولتي بيشــتر بود اما هم اکنون با وجود 
تقاضاي زیاد این واکســن در اغلب داروخانه ها در دسترس 
نيست.« بوربور درباره تفاوت قيمت واکسن در داروخانه هاي 
دولتي و خصوصي مي گوید: »هيچ تفاوتي وجود ندارد، برند 
سوئيسي و هلندي واکسن آنفلوآنزاي تک دوز چهار ظرفيتي 
از 206 تا 230هزار تومان به فروش مي رسد. همچنين قرار 
است واکسن ایراني آنفلوآنزا هم در روزهاي آینده توزیع شود 

که البته توزیع آن احتمالا در ابتدا به صورت سراسري در تمام 
داروخانه ها نخواهد بود و باید در ابتدا نيازسنجي بازار صورت 
بگيرد.« اما محمود هادي پور، پژوهشــگر و کارشناس حوزه 
دارو، تزریق واکســن براي عموم مردم را ضروري نمي داند و 
معتقد است که اگر مانند سال گذشته پروتكل هاي درماني 
کرونا رعایت شود، بيماري در کشور شایع نمي شود. هادي پور 
با بيان اینكه بيش از 70درصد افرادي که واکســن آنفلوآنزا 
مي زنند اصلا ضرورتي براي تزریق ندارند، مي گوید: »مردم 
باید بدانند که کرونا پاندمي است و براي تمام جمعيت هدف 
باید تزریق شود، اما آنفلوآنزا این شرایط را ندارد. امسال تقاضا 
براي تزریق واکسن آنفلوآنزا بالا رفته و این ارتباطي به ميزان 
محدود واکسن  هاي وارداتي ندارد.« به گفته او، وضعيت موجود 
تقاضاي القایي در بازار است، به همين دليل هر قدر هم واکسن 

توزیع شود، جوابگوي نياز بازار نخواهد بود.
 

تزريق واكسن براي گروه هاي خاص
علي فاطمي، نایب رئيس انجمن داروسازان ایران هم تزریق 
واکسن آنفلوآنزا را براي سالمندان، بيماران خاص و کودکان 
ضروري مي داند و به همشهري مي گوید: »تزریق واکسن براي 
 CDC عموم مردم الزامي نيست. البته منابعي علمي در دنيا و
به عنوان مرکز پيشگيري و درمان بيماري ها تاکنون توصيه اي 
به استفاده نكردن از واکسن آنفلوآنزا نداشته اند. اما با توجه به 
کمبود واکسن در کشور، افراد در معرض خطر همچنين کادر 
درمان در اولویت دریافت واکسن هســتند. 70تا 85درصد 
مرگ وميرهاي آنفلوآنزا در سنين بالاي 65سال رخ مي دهد 
و سالمندان و کودکان گروه هاي سني پرخطري اند که باید 
براي آنها تزریق انجام شود. با وجود این نمي توانيم بگویيم که 

سایر افراد از این واکسن ها استفاده نكنند.« به گفته او کارکرد 
واکسن هاي کرونا و آنفلوآنزا متفاوت است اما با توجه به اینكه 
فرد ممكن است به یكي از این دو ویروس مبتلا و سيستم ایمني 
بدن او دچار ضعف شود، بهتر است براي پيشگيري به صورت 
جداگانه هرکدام از این واکســن ها را دریافت کنند. فاطمي 
درباره افزایش تقاضا درباره واکســن هاي آنفلوآنزا همزمان 

با ترزیق واکسن کرونا هم توضيح 
مي دهد: »امسال ميزان تقاضا براي 
تزریق واکسن آنفلوآنزا در مقایسه با 
سال گذشته کمتر است، چرا که آن 
زمان هيچ واکسني وجود نداشت 
و مردم براي فــرار از بيماري تنها 
همين واکسن را در اختيار داشتند. 
البته 2دليل دیگر هم وجود دارد که 
کاهش تقاضا در سال جاري را رقم 
زده، اول اینكه واکسيناسيون کرونا 
در حال انجام است و منجر به کاهش 
نگراني مردم شده و دليل دیگر گران 
شــدن واکســن آنفلوآنزاست که 
نسبت به قيمت گذشته تقریبا 5برابر 
افزایش دارد.« نایب رئيس انجمن 
داروسازان ایران همچنين در پاسخ 

به این سؤال که چرا ایران هميشه از قافله خرید واکسن عقب 
است و این مسئله درباره کرونا هم وجود داشته است، عنوان 
مي کند: »ما درباره تامين کل داروها مشكلاتي داریم. چند وقت 
پيش که بيماري قارچ سياه مانند بسياري از کشورهاي جهان 
در ایران هم شایع شد، منجر به افزایش مصرف کورتون هاي 

تزریقي شــد، درحالي که ما باید زودتر چنيــن وضعيتي را 
پيش بيني مي کردیم و داروهاي مورد نياز آن تامين مي شد. 
حتي درباره سرم ها هم این مشكل به وجود آمد. در پيک پنجم 
کرونا با افزایش مصرف رمدسيویر نياز به سرم چندین برابر شد 
که کمبود جدي براي بيماران ایجاد کرد. بر این اساس نياز است 
تا در بحث مدیریت و برنامه ریزي امور دارو که براساس قانون 
از سوي دولت انجام مي شود، وزارت 
بهداشت نظارت و برنامه ریزي جدي 
داشته باشــد تا چنين مشكلاتي 

مرتفع شود.« 

همچنان به واردات وابسته ايم
فاطمــي همچنين دربــاره توليد 
نخستين واکســن ایراني آنفلوآنزا 
در ایران هم توضيح مي دهد: »این 
یكي از خبرهاي خــوب در حوزه 
دارویي کشــور اســت که شــاید 
رقمي بيــش از 100ميليون دلار 
صرفه جویي قابل توجــه ارزي در 
کشــور را رقم بزند. از سوي دیگر 
ما با جهش هاي ویروســي متعدد 
مواجه هستيم و قطعا تفاوت هایي 
در واکسن آنفلوآنزایي که امسال توليد مي شود با سال قبل 
و سال آینده وجود خواهد داشت. این وضعيت احتمالا درباره 
کرونا هم وجــود دارد و با توجه به گســتردگي بيماري هاي 
همه گير و ویروسي، کشــورها به بهره مندي از ظرفيت خط 
توليد واکسن ها نياز خواهند داشــت.« این فعال حوزه دارو 

درباره بي نيازي کشور از واردات واکسن هاي آنفلوآنزا و رفع 
مشــكلي که مردم در کمبود این واکســن ها هر سال با آن 
مواجه مي شوند، هم توضيح مي دهد: »هم اکنون نمي توان در 
این باره اظهارنظر کرد و نياز به برنامه ریزي دارد، چرا که هنوز 
ميزان توليد این واکسن در کشور مشخص نيست. با توجه به 
تجربه اي که درباره واکسن هاي کرونا وجود دارد، نمي توان 
چنين ریسكي کرد و درهاي واردات واکسن آنفلوآنزا را بست. 
از سال گذشته، وعده هایي درباره خودکفا شدن توليد داخلي 
واکسن کرونا داده مي شد اما هنوز هم این مسئله محقق نشده 
و همچنان وابستگي به واکسن هاي خارجي وجود دارد. درباره 

واکسن هاي آنفلوآنزا هم همين مسئله مطرح است.« 
 

واكسن ايراني آنفلوآنزا در راه است
مسئولان نظام ســلامت، روي واکســن آنفلوآنزاي ایراني 
سرمایه گذاري  کرده اند و از سال گذشــته وعده ورود آن به 
بازار را مي دهند. واکسن نوترکيب فلوگارد آنفلوآنزا از سوي 
یک شــرکت دانش بنيان داخلي توليد شده و نمونه واکسن 
بلوبلاك آمریكایي است که تاکنون واردات آن به کشور وجود 
نداشته است. به گفته سعيده فخرزاده، رئيس اداره بيولوژیک 
سازمان غذا و دارو تاکنون عمده واردات واکسن هاي آنفلوآنزا از 
کشورهاي اروپایي ازجمله هلند و سوئيس صورت مي گرفت اما 
نخستين واکسن ایراني بالاخره مجوز مصرف گرفت و به زودي 
در داروخانه هاي کشور توزیع خواهد شد. او در توضيح بيشتر 
به همشهري مي گوید:»مطالعات باليني فلوگارد و ارزیابي 
اثربخشي و ایمني آن به پایان رسيده است. مطالعات کيفي 
این واکسن هم در حدي که بتواند مجوز کميسيون قانوني 
سازمان غذا و دارو واکسن را دریافت کند، انجام شده است. 
البته نمونه این واکسن در دنيا وجود دارد اما تكنولوژي توليد 
فلوگارد صفر تا 100در کشــور خودمان رقم خورده است.«  
فخرزاده درباره تفاوت این واکسن با پلتفرم نوترکيب نسبت 
به واکسن هایي که تاکنون تزریق مي شد، هم مي گوید: »در 
مطالعات انجام شده برابري اثر این واکسن ها با پلتفرم قبلي به 
اثبات رسيده و ما انتظار نداریم تفاوتي در این باره وجود داشته 
باشد. هر دوي این واکسن ها اثرات مشابهي در پيشگيري از 
آنفلوآنزا دارند. درباره سویه هاي جدیدي هم که هر سال از 
سوي سازمان بهداشت جهاني منتشر مي شود این واکسن ها 
با پلتفرم هاي مختلف در یک رده قرار دارند.« این مسئول در 
پاسخ به این ســؤال که آیا توليد واکسن ایراني مي تواند نياز 
کامل کشور را برطرف کند و دیگر ضرورتي بر واردات واکسن 
با پلتفرم هاي مختلف را نخواهيم داشت، مي گوید:»اميدواریم 
این واکسن به ميزاني از توليد برسد که نياز کشور را پاسخگو 
باشد، اما امسال تمام نيازمان را پوشش نخواهد داد و واردات 
خواهيم داشت. اما با افزایش توليد، همين واکسن در کنترل 
بيماري مؤثر خواهد بود. البته در دنيا توليد آنفلوآنزا به گونه اي 
نيست که پاسخگوي نياز همه کشورها باشد. تاریخ انقضاي 
یكساله آن باعث مي شود که روند توليد هر سال تكرار شود. به 
همين دليل سازمان بهداشت جهاني کشورها را به راه اندازي 

خط توليد واکسن هاي آنفلوآنزا تشویق مي کنند.« 

فعالان حوزه دارو مي گویند تقاضا براي واکسن آنفلوآنزا، امسال 
نسبت به سال گذشته، بالا رفته اســت. مردم تصور مي کنند 
تزریق دو واکسن آنفلوآنزا و کرونا، منجر به افزایش ایمني آنها 
مي شود. اما این موضوع استناد علمي ندارد و به گفته متخصصان 
70 درصد از متقاضيان واکســن آنفلوآنزا، نيازي به آن ندارند

همشهري از اما و اگرهاي تزریق واکسن فصل سرما 
در کنار واکسن کرونا گزارش مي دهد

واكسن آنفلوآنزا؛فعلا نیاز نیست
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بانك جهاني، امنيــت غذايــي )Food Security(  را 
»دسترسي همه مردم در تمام اوقات به غذاي كافي براي 

داشتن يك زندگي سالم« تعريف كرد كه در كنفرانس رم مورد تأكيد قرار گرفت. اين 
تعريف بر سه عنصر »موجودبودن غذا«، »دسترسي به غذا« و »پايداري در دريافت غذا« 
استوار است. عنصر موجود بودن غذا تنها به ميزان مواد غذايي در مرزهاي ملي كه در 
گذشته عنصر اصلي امنيت غذايي بود، تكيه ندارد و امروزه شامل توليد )عرضه داخلي( 
و واردات مواد غذايي است. مفهوم »دسترسي به غذا« نيز دسترسي فيزيكي و اقتصادي 
به منابع جهت تامين اقلام غذايي مورد نياز جامعه بوده و معناي »پايداري در دريافت 

غذا«، ثبات و پايداري دريافت ارزش هاي غذايي مورد نياز جامعه است.
دويچه بانك آلمان در تحقيقي كه انجام داده به اين نتيجه رســيده است كه »توسعه 
پايدار« در بخش كشاورزي نقش مؤثري در حفظ امنيت غذايي جهان خواهد داشت. 
براســاس پيش بيني هاي صورت گرفته، افزايش جمعيت و همچنين افزايش رشــد 
اقتصادي كشورهاي در حال توسعه در دهه هاي آتي به رشد تقاضاي غذا منجر خواهد 
شد. علاوه بر اين، تقاضاي جهاني غذا نه تنها افزايش مي يابد، بلكه از لحاظ ماهيتي نيز 
دچار تغييرات عمده خواهد شد. گسترش شهرسازي و تغيير ترجيحات غذايي موجب 
شده است تقاضا براي توليدات گران قيمت غذايي در كشورهاي در حال توسعه افزايش 
يابد. تخريب محيط زيست از دو جنبه با غذا در ارتباط است. اين مسئله با محدودكردن 
محصولات غذايي، توليد مواد غذايي را كاهش مي دهد. از ســوي ديگر، اين مسئله 
حاصل فعاليت هاي ناصحيح كشــاورزي اســت. از طرف ديگر عرضه غذا تحت تأثير 
عوامل متعددي قرار دارد. فائو اعلام كرده است كه براي تامين غذاي مورد نياز جمعيت 
9ميليارد نفري جهان در سال2050، بايد توليد كنوني را دوبرابر كرد. تحقق اين هدف 
مســتلزم رفع موانعي از قبيل محدوديت زمين هاي كشــاورزي، كمبود آب، قيمت 
بالاي انرژي، افت سرمايه گذاري در زمينه تحقيقات كشــاورزي و افزايش ضايعات 
غذايي است. اين گزارش همچنين با پرداختن به چشم انداز امنيت غذايي در قرن21 
اعلام كرده است كه مسائل مربوط به كمبود مواد غذايي، توليد را در اين قرن با مشكل 
اساسي مواجه خواهد كرد. رقابت بر سر زمين هاي كشاورزي و منابع آب، قيمت بالاي 
انرژي و تغييرات آب وهوايي همگي بدان معناست كه جهان بايد با منابع كمتر، غذاي 
بيشتري توليد كند. توسعه پايدار در بخش كشاورزي، عاملي حياتي براي تغذيه جهان 

در دهه هاي آتي است.
دويچه بانك همچنين گفته است كه جهان هم اكنون سه چالش غذايي عمده پيش 
رو دارد: چالش اول اين اســت كه گرســنگي در جهان در حال افزايش است. اوايل 
دهه1990، افزايش تعداد افراد گرسنه در جهان بعد از طي دو دهه سير نزولي دچار 
تغيير فاحشي شــد و از آن پس به دليل افزايش قيمت غذا در اثر بحران مالي، رو به 
افزايش گذاشت. بحران مالي نيز به نوبه خود موجب شد قيمت محصولات كشاورزي 
تا حدودي افت كند و تجارت محصولات كشــاورزي و مبادلات مرتبط با آن كاهش 
يابد. امروزه اقشار كثيري از مردم گرسنه جهان به طور مستقيم يا غيرمستقيم براي 
بقاي خود به كشاورزي وابســته اند. براســاس آخرين ارزيابي به عمل آمده از سوي 
سازمان فائو )FAO(، امروزه بالغ بر 969ميليون نفر در جهان با هزينه اي كمتر از يك 
دلار در روز زندگي مي كنند و حدود ســه چهارم از آنها براي بقای خود به كشاورزي 
وابسته اند. درواقع، فقر و تنگدستي شديد اين افراد خروج از اين وضعيت را براي آنها 
غيرممكن ساخته اســت. چالش دوم، نبود تعادل در رژيم غذايي روزانه افراد است. 
اگرچه سوء تغذيه ناشــي از فقر همچنان يكي از دلايل عمده مرگ در سراسر جهان 
است، ساير بيماري هاي مرتبط با رژيم غذايي ازجمله چاقي، بيماري هاي قلبي، سكته 
و ديابت نيز در حال گسترش است. اتحاديه اروپا اخيرا هشدار داده است كه پرخوري و 
تحرك نداشتن ناشي از زندگي مدرن باعث شده چاقي به چالش اول بهداشت عمومي 
انسان ها در قرن21 تبديل شود و اين مسئله نگراني جهانيان درباره رشد روزافزون 

چاقي ميان كودكان را به شدت افزايش داده است.
چالش سوم توليد غذا، نابودي محيط زيست و طبيعت است. تخريب محيط زيست از 
دو جنبه با غذا در ارتباط اســت. اين مسئله با محدود كردن محصولات غذايي، توليد 
مواد غذايي را كاهش مي دهد. از سوي ديگر، اين مسئله حاصل فعاليت هاي نادرست 
كشاورزي است. مشكلاتي مانند فرسايش خاك، آلودگي آب، انتشار گازهاي گلخانه اي 
و ازبين رفتن تنوع زيست محيطي، تهديدي جدي عليه توليد جهاني غذا به شمار مي رود.

نيل به امنيت غذايي بيش از هر چيز ديگري توجه ما را به اصلاح الگوي مصرف جلب 
مي كند، حجم زياد ضايعات نان، اتلاف زياد منابع آبي به دليل اســتفاده از روش هاي 
نادرســت آبياري كشــاورزي و از جهت ديگر توجه نكردن به نگهداري مناســب از 

محصولات زراعي و باغي، از مصاديق نگران كننده در اين زمينه است.
بايد پذيرفت كه گذر از بحران غذا و نيل به توسعه منابع طبيعي و انساني تنها از مسير 
توجه شايسته به كشاورزي، به عنوان موتور توسعه پايدار امكان پذير است. براي اين 
منظور، بايد توانمندي ها و قابليت هاي بخش كشاورزي را شناخت و براي برطرف كردن 
موانع و عوامل بازدارنده توســعه تلاش كرد. بخش كشــاورزي از چنان قابليت هايي 
برخوردار است كه بايد در مراكز تصميم گيري كلان كشور به عنوان موتور به حركت 
درآورنده توسعه اقتصادي - اجتماعي كشــور مدنظر قرار گيرد و تدوين طرح جامع 
امنيت غذايي كشور بايد از اولويت هاي دولت سيزدهم در بخش كشاورزي باشد و با 
همكاري دستگاه هاي اجرايي، متخصصان مراكز علمي - تحقيقاتي و دانشگاهي داخلي 
و بين المللي، به ويژه فائو به اين امر اهتمام ورزند. بررســي ها نشان مي دهد كه تقريبا 
تمام دهك هاي درآمدي جامعه ايران كمبود كلسيم دارند. مصرف كم شير و لبنيات 
مهم ترين عامل بروز اين پديده است و »سرانه مصرف شير در ايران حدود ۷0ليتر و در 
كشورهاي توسعه يافته بالغ  بر ۳00 تا ۳50ليتر است.«  در ايران، سرانه مصرف آبزيان هم 
با استانداردهاي جهاني فاصله زيادي دارد و براي هر فرد به طور ميانگين هشت كيلوگرم 
است؛ درحالي كه در كشورهاي توسعه يافته و اروپايي، اين رقم از مرز 22كيلوگرم عبور 
مي كند. گزارش اخير مركز آمار ايران نشان مي دهد كه قيمت انواع لبنيات در شهريور 
1۴00 نسبت به زمان مشــابه ســال قبل، بين 61 تا 10۷درصد گران تر شده است، 
به طوري  كه در مدت يك ســال، قيمت شــير بيش از 69درصد، قيمت پنير بيش از 
6۸درصد، بهاي ماست حدود ۷5درصد و قيمت كره نزديك به 10۸درصد افزايش يافته 
است. قيمت ماهي نيز در كمتر از يك ماه، بيش از 50 درصد بيشتر شده و از كيلويي ۸0 
تا 90 هزار تومان در شهريور1۴00، به 125هزار تومان در مهر همين سال رسيده و اين 
سير صعودي قيمت ها توان خانوار براي تامين موادغذايي مورد نياز را كاهش داده است.

»شرايط نابسامان اقتصادي« و »عادت هاي نامناسب غذايي« نيز ازجمله عواملي است 
كه به بروز مشكل گرســنگي پنهان در جامعه ايران دامن زده است. با تأكيد بر اينكه 
شرايط اقتصادي خانوار بايد »به فوريت« اصلاح شود، استمرار شرايط كنوني مي تواند در 
بلندمدت، سلامت جامعه را به شدت تحت الشعاع قرار دهد؛ به گونه اي كه براساس اعلام 
مركز آمار ايران، در سال 1۳9۸، حدود 25درصد از درآمد خانوارها براي تهيه موادغذايي 

هزينه شده و اين مصداق بارز ناامني غذايي است.

يادداشت يك

نا امني غذايي و گرسنگي پنهان 

وقتي در ميدان تير مي ايســتيد، گاهي لازم است 
خودتان را چك كنيد، نكند تيري به شــما برخورد 
كرده باشد و نفهميده باشــيد. البته انگار اين چيز 
عجيبي نيست، گاهي گرماي تير و بدن شما اجازه نمي دهد بلافاصله مغزتان بفهمد كه چه 
اتفاقي رخ داده است. معمولا بيماري هاي تازه نيز چنين احساسي را در آدم زنده مي كنند. از 
اين روست كه گاهي در نشانه  بيماري ها، دنبال دردهاي خودمان مي گرديم و به نوسان هاي 
مختلف در بدن مان مشكوك مي شويم. حالا مدتي است  كه بحث درباره گرسنگي پنهان داغ 
شده، رسانه ها به آن توجه ويژه می كنند و رئيس مؤسسه علوم و صنايع غذايي، اصلي ترين 
منشأ آن را در كشور، سبد غذايي نامناسب خانوار دانســته. قدير رجب زاده، گفته: همه 
دهك هاي درآمدي جامعه از كمبود كلسيم رنج مي برند. اما واقعا گرسنگي پنهان چيست؟ 
چه خطراتي دارد؟ و چه بيماري هاي جســمي و رواني در فرد ايجاد مي كند؟ براي پاسخ به 
اين پرســش ها با صدف كوه كن، متخصص تغذيه و رژيم درماني و ساناز فلاح زاده، دكتري 

روانشناسي سلامت صحبت كرده ايم.

هزار روز اول حيات و نقش ما
گرســنگي پنهــان، 
كمبــود  از  ناشــي 
ريزمغذي هاســت و 
تعريــف معمولــي از 
احســاس گرسنگي 
را در افــراد ايجــاد 
نمي كند؛ يعني ممكن است شما در ناحيه معده 
احساس گرسنگي نكنيد اما بد نيست بدانيد كه 
اين به تنهايي براي رفع گرسنگي بدن تان كافي 
نيست. گرســنگي پنهان يعني سلامت شما در 
خطر اســت. گفته شــده كه اثرات فيزيولوژيك 
گرسنگي پنهان مستقيما در كاركردهاي مغزي 
فرد و كاهش بهره وري و عملكرد، كاهش انرژي 
و... اثر مي گذارد. صــدف كوه كن كه متخصص 
تغذيه است معتقد اســت: »اين روزها هيچ كس 
به مفهوم درست كلمه سير نيست؛ چه آن كسي 
كه غذايي براي خوردن دارد، چه آن كه ندارد.« او 
مي گويد كه در دسترس نبودن غذا در كشورهاي 
فقير و توسعه نيافته، اصلي ترين شكل سوء تغذيه 
در ســال هاي گذشــته به خصوص در آفريقا و 
آســياي جنوب شرق بوده اســت؛ »فقر آگاهي، 
زندگي در مناطــق محروم، شــرايط اقتصادي 
نامناســب، زود گرفتن شــيرخواران از شــير، 

مشــكلات خانوادگي، بيماري هــا، انتخاب هاي 
غذايي اشتباه و زياده روي در خوردن يا كم خوري 
همگي در نهايت مي توانند باعث مشكلي شوند كه 
از آن با عنوان گرسنگي سلولي يا گرسنگي پنهان 
ياد مي شــود؛ بيماري گريبانگير همه كشورها و 

همه افراد.«
كوه كــن مي گويــد كــه ســوء تغذيه پروتئين 
انرژي يكي از متداول تريــن و مخرب ترين انواع 
گرسنگي سلولي اســت كه در كودكان به شكل 
كواشيوركور و ماراسموس خود را نشان مي دهد؛ 
»كواشيوركور فقر شديد پروتئين و ماراسموس 
فقر شــديد پروتئيــن و كالري اســت كه اولي 
معمولا پس از يك ســال و نيم و دومي از حوالي 
شش ماهگي خود را نشــان مي دهد.« وقفه هاي 
رشدي شــامل وزن و قد نامناسب نسبت به سن 
و وزن نامناسب نسبت به قد از اشكالات رشدي 

هستند كه سوء تغذيه مسبب آن است.
اين متخصص رژيــم درماني دانشــگاه آلبرت 
لودويگــز فرايبورگ درباره راه هاي پيشــگيري 
از ســوء تغذيه مي گويد: »هزار روز اول وجود، از 
شكل گيري تخمك لقاح يافته تا پايان 2سالگي، 
زماني اســت كــه تغذيــه مناســب، زيادترين 
تأثيرگذاري را در رشــد و ســلامت ســال هاي 
بعــد از زندگي ايفــا مي كند. زياد كــردن زمان 

شــيردهي، مكمل ياري، ارائه غــذاي رايگان در 
مدارس، مكمــل ياري زنان بــاردار، غني كردن 
مواد غذايي در دســترس با آهن، اسيد فوليك، 
كلســيم و ويتامين هاي گــروه ب از راهكارهاي 
مؤثر در درمان و پيشگيري از اين نوع سوء تغذيه 
اســت«. كوه كن همچنين معتقد است كه زنان 
باردار، شيرده و ســالمندان از ديگر گروه هاي در 
معرض خطرند كه فقر مواد مغذي و ويتامين ها 
به خصوص كم خوني، فقر آهــن يا آنمي، كمبود 
ويتامين د، كمبــود ويتاميــن آ و روي در آنها 
نمــود گســترده تري دارد؛ »بيماري هاي قلبي، 
مشكلات چشمي، دير خوب شدن زخم ها، ضعف 
ماهيچه ها و حساســيت هاي مختلف، اشكالي از 
نمود سوء تغذيه در بزرگسالان هستند كه تنها با 
بالا  بردن آگاهي و انتخاب هاي درست تغذيه اي 

قابل كنترل خواهد بود.«

ابعاد رواني گرسنگي پنهان شده
از آنجا كه گرســنگي 
پنهان همــواره بر اثر 
عوامل اقتصــادي و 
ســوء تغذيه، يعنــي 
نبود منابع مالي براي 
تامين مــواد غذايي 
سالم و مفيد براي بدن نيســت، در اين قسمت 
به عوامل روانشناختي اي كه مي توانند در تغيير 
عادات غذايي افراد كمك كنند از ساناز فلاح زاده، 
دكتري روانشناسي سلامت، كمك گرفته ايم. او 
مي گويد كه خلاف تصور پيشين ما از سوءتغذيه، 
امروزه گرسنگي پنهان در افراد فربه نيز به فراواني 
قابل مشــاهده اســت. اين يعني اگر شما نيز در 
دســته افرادي با اضافه وزن زياد و بيماري هاي 
مزمن و مختلف هســتيد كه احساس خستگي و 
بي حوصلگي داريد، بي شك به گرسنگي پنهان، 
ناشــي از ســبك زندگي خود، مبتلا شده ايد. از 
اين رو فلاح زاده پيشــنهاد مي كند كه چگونه با 
ترجيحات غذايي ناســالم خود مبارزه كنيم؟ او 
مي گويد: »در ابتدا به خاطر داشــته باشــيم كه 
ترجيحــات غذايي  تا حدودي فطري هســتند! 
علاقه به طعم و مزه خاص يا يك نوع ماده غذايي 
با وجود ذاتي بودن، بيشــتر بر تجربه فرد متكي 
اســت. پس مي توان بــا تكرار، تجربــه جديد و 
شــرطي كردن خود عادات غذايي را تغيير داد«. 
از اين رو مي تــوان فرضي را مطرح كــرد: اگر از 
شــما بخواهند براي مهماني تولــد يك كودك 
منوي غذايي را آماده كنيد، در آن فهرســت چه 
خوراكي هايــي مي گنجانيد؟ به احتمــال زياد 
ماكاراني، سالاد اولويه، پيتزا، ساندويچ هاي سرد، 
كارامل و خوراكي هايي از قبيل چيپس و پفك در 
منو ديده خواهد شد، زيرا بيشتر ما جشن تولد و 

شادي آن را با غذا هايي اينچنيني تجربه و تداعي 
مي كنيم، درحالي كه براي مبارزه با عادات غذايي 
ناسالم، بايد عادات غذايي سالم را جايگزين كرد. 

اما چگونه؟
گام به گام تا سلامت روان

اين روانشــناس ســلامت راهي را مقابل ما قرار 
مي دهد. او مي گويد: »در ابتدا بايد از منابع معتبر 
مانند دكتر تغذيه يا ديگر تحصيل كرده هاي شبكه 
ســلامت، متون علمي معتبر يا سايت هاي معتبر 
داراي منابع علمي كمك گرفت تا سالم خوردن را 
آموخت و منابع غذايي مفيد را شناخت. در مرحله 
بعد اجازه نداد  كه منابع غذايي ناســالم در سبد 

خريد جا باز كنند. 
اين يعني بايد قبــل از خريد، فهرســتي از مواد 
خوراكي مورد نظر تهيه كرد و در فروشگاه نسبت 
به خريد خوراكي هايي كه مي دانيم براي ما نه تنها 
مفيد نيستند بلكه به سلامت مان ضرر مي رسانند، 
مقاومت كنيم. امــا در گام بعــدي بايد پيش از 
گرسنگي شــديد، براي تهيه غذا اقدام كنيم زيرا 
وقتي گرسنه شويم و غذايي در دسترس نباشد، 
مجبوريــم غذاهايي بخوريم كه فقط احســاس 
گرسنگي را برطرف مي كنند. درحالي كه احتياج 
اساســي بدن به ويتامين ها و مواد معدني جدي 
است. به خاطر داشته باشيد كه براي شرطي كردن 
خودتان نسبت به غذاهاي ســالم نبايد غذاهاي 
ناسالم را به عنوان جايزه براي حفظ رژيم غذايي  
درنظر بگيريد زيرا ايــن كار ارزش تقويتي براي 
تغذيه غلط اســت. مثل اين است كه بگوييم بعد 
از ورزش كــردن به عنوان جايزه يك نخ ســيگار 
بكشــيم!« اين روش كمك مي كند كــه اگر در 
هر مرحله از تعديل و اصــلاح برنامه غذايي خود 
هستيد و در اثر هر نوع اتفاقي مجبور به خوردن 
غذايي شــديد كه از آن پرهيز مي كرديد، به خود 
يادآور شــويد كه اين يك اشــتباه يا اتفاق بود و 
خود را شكست خورده ندانيد بلكه برنامه خود را 
پيگيري كنيد و بدانيد اينگونه احساس شكست 
و ناتواني را همــه افرادي كه ســعي در پرورش 
يك عادت خوب يا ترك عادت بــد دارند، تجربه 
مي كنند و شما تنها نيستيد. فلاح زاده معتقد است 
كه »اصلاح تغذيه، بي شك منجر به بازگشت نشاط 
روانشناختي مي شود و اگر كمي تحرك و ورزش 
نيز به آن اضافه كنيم، بيماري هاي مزمن را تحت 
كنترل خود در آورده ايــم. همچنين مي توانيم از 
ايجاد آن جلوگيري كنيم. اين به معناي آن است 
كه افســردگي و اضطراب را از خــود، خانواده و 
عزيزان مان دور خواهيم كرد. اينچنين اســت كه 
عقل سالم در بدن سالم را به عينيت خواهيم ديد. 
به ياد داشته باشيم كه اصلاح حال يك فرد منجر 
به اصلاح حال جامعه مي شود. مراقبت از خود در 

واقع مراقبت از جامعه است.« 

سوء تغذيه پروتئين 
انرژي يكي از 

متداول ترين و 
مخرب ترين انواع 
گرسنگي سلولي 

است كه در كودكان 
به شكل كواشيوركور 

و ماراسموس خود 
را نشان مي دهد 

كواشيوركور فقر شديد 
پروتئين و ماراسموس 

فقر شديد پروتئين 
و كالري است كه 

اولي معمولا پس از 
يك سال و نيم و دومي 
از حوالي شش ماهگي 
خود را نشان مي دهد. 

وقفه هاي رشدي شامل 
وزن و قد نامناسب 

نسبت به سن و وزن 
نامناسب نسبت به قد 

از اشكالات رشدي 
هستند كه سوء تغذيه 

مسبب آن است
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خطرات جسمي و رواني گرسنگي پنهان چيست؟

مشكوك به سيری
درباره كنترل گرسنگي پنهان و ابعاد جسمي و رواني آن با 

متخصص تغذيه و رژيم درماني و روانشناس سلامت صحبت 
كرده ايم و به ابهاماتي در اين باره پاسخ داده ايم

نگار حسينخاني 
روزنامه نگار
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پنهان

این شماره

بلاميخوريم
نقش عادت هاي غذايي در بروز گرسنگي پنهان چيست؟

عادت ها از نوع بد و غلط شان هميشه دردسرسازند و موجب مي شوند 
فيزيولوژي بدن دچار اختلال شود و به اصطلاح عاميانه و كوچه بازاري 
خودمان، بدن آب و روغن قاطي كند و به روغن سوزي بيفتد. يكي از 
عاداتي كه هر انساني در زندگي دنبال مي كند، مربوط به تغذيه است 
كه درصورت نامناسب بودن مي تواند ســلامت انسان را به مخاطره 
بيندازد و در درازمدت آثار مخرب خود را نشان دهد كه يكي از آنها 
گرسنگي پنهان است. نكته اي كه وجود دارد اين است كه بسياري از 
مردم به اين موضوع آگاه نيستند كه نوع تغذيه شان براساس عادت 
تبديل به يك نوع سبك زندگي شده و آنها را از دريافت بسياري از 

مواد مغذي محروم كرده است؛ در واقع سبد غذايي اي را طراحي كرده اند كه متفاوت با نياز بدن است. 

شمارشپنهانگرسنگي
مثلث مخرب تحريم، خشكسالي و كرونا خطر فقر مواد مغذي در بدن ايراني ها را جدي تر كرده است

گرسنگي پنهان و پيدا از فقر متولد مي شود. منشا گرسنگي پيدا فقر مالي و 
منشا گرسنگي پنهان فقر فرهنگي و گاهي فقر مالي است. اصلي ترين منشأ 
پديده گرسنگي پنهان، نه در ايران كه در همه كشورها، سبد غذايي نامناسب 
خانوار است كه اين نامناسب بودن سبد غذايي ريشه در عامل هاي مختلفي 
دارد؛ از علاقه مند شدن به مصرف غذاهاي آماده و سريع )فست فودها( گرفته 
تا تغيير شرايط اقليمي، شيوع كرونا و تشديد فقر به واسطه نابساماني اوضاع 
اقتصادي كشور. مثلا در سال هاي اخير )به ويژه دو سال اخير( شرايط اقليمي 
و آب و هوايي كشور و وضعيت بارش هاي آسماني به گونه اي بوده است كه 
باعث نوسانات قابل توجهي در توليد محصولات كشاورزي شده؛ روندي كه 

در نهايت به تلاطم قيمت محصولات خوراكي در بازار ختم شده و آثار منفي آن در سفره هاي مردم به جاي مانده است. 
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افشين اسماعيلي فر
رئيس دبيرخانه كنسرسيوم غذا و 
امنيت غذايي دانشگاه آزاد اسلامي
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عادت ها از نوع بد و غلط شان هميشه 
دردسرســازند و موجب مي شوند 
فيزيولوژي بدن دچار اختلال شــود 
و به اصطلاح عاميانــه و كوچه بازاري خودمان، بــدن آب و روغن قاطي كند و به 
روغن سوزي بيفتد. يكي از عاداتي كه هر انساني در زندگي دنبال مي كند، مربوط به 
تغذيه است كه درصورت نامناسب بودن مي تواند سلامت انسان را به مخاطره بيندازد 
و در درازمدت آثار مخرب خود را نشان دهد كه يكي از آنها گرسنگي پنهان است. 

نكته اي كه وجود دارد اين است كه بســياري از مردم به اين موضوع آگاه نيستند 
كه نوع تغذيه شان براساس عادت تبديل به يك نوع سبك زندگي شده و آنها را از 

دريافت بسياري از مواد مغذي محروم كرده است؛ در واقع 
سبد غذايي اي را طراحي كرده اند كه متفاوت با نياز بدن 
است. دكتر شهاب اوليايي، متخصص تغذيه و رژيم درماني 
درخصوص اينكه اساسا عادات غذايي چيست و چه نقشي 

در گرسنگي پنهان دارد با همشهري گفت وگو مي كند.

نقش عادت هاي غذايي در بروز گرسنگي پنهان چيست؟

بلامیخوريم
دكتر شهاب اوليايي، متخصص تغذيه و رژيم درماني: 

وضع اقتصادي خانوار و عادات غلط غذايي فردي و اجتماعي از مهم ترين دلايل بروز گرسنگي پنهان است

جايگزين های متورم
در پي رشد 70 تا 100درصدي قيمت حبوبات و ساير پروتئين هاي گياهي همپاي گوشت و مرغ، خطر 

فراگيرترشدن سوءتغذيه در ميان اقشار ضعيف و متوسط جامعه وجود دارد 

گرسنگی
پنهان

این شماره

عادات غذايي چيست؟
مجموعه اي از آداب، رســوم، افكار، عقايد 
و رفتارهايي كه در نحوه اســتفاده از منابع 
غذايي مي توانند تأثيرگذار باشند. تفاوت ها 
در زمينه اســتفاده از مواد غذايي مي تواند 
مختلف باشــد؛ همچنين انتخاب و توزيع 
غذاها، نحوه پخت وپز در گروه هاي ســني 
مختلف. معمولا افــراد با توجه بــه اينكه 
عرف جامعه چيســت و براســاس شرايط 
اجتماعي، محيطي، ســطح فرهنگ، علم و 
عقايد مذهبي شان عادات غذايي مختلفي 
دارند. امــا يكــي از عواملي كــه در ايجاد 
عــادات غذايي مي تواند مؤثر باشــد، بحث 
ژنتيك است. وضعيت تغذيه مادر در دوران 
بــارداري مي تواند در شــكل گيري عادات 
غذايي، بســيار تعيين كننده باشد. عوامل 
فيزيولوژيك هم بســيار مهم است. گاهي 
اوقات يكســري نيازهــاي فيزيولوژيك در 
سنين خاص و در شرايط ويژه اي مي توانند 
تمايلات خاص بــراي بدن ايجــاد كنند؛ 
مثلا در دوران ســالمندي ممكن است فرد 
به خاطر مشــكلات دهان و دندان بيشــتر 
تمايل داشته باشــد غذاي نرم و آبدار ميل 
كند. عوامل محيطي و اكتسابي نيز در عادات 
غذايي نقش تعيين كننــده اي دارند. گاهي 
اوقات يكســري عادات در كودكان شــكل 
مي گيرد فقط به اين خاطر كه آن را از والدين 
الگوبرداري كرده اند. شرايط اقتصادي در هر 
جامعه اي نيز مي تواند مســير شكل گيري 
عادات را مشخص كند. ممكن است كساني 

كه درآمد بهتري دارند، عادات غذايي بهتري 
داشته باشــند. البته اين هميشگي نيست 
و گاهي اوقات افــرادي درآمد خيلي بالايي 
دارند اما به دوعلت انتخاب هاي غذايي خوبي 
ندارند؛ يا آگاهي ندارند يا همان عادات باعث 
شده نتوانند انتخاب هاي خوبي داشته باشند. 
شرايط جغرافيايي هم تأثيرگذار است؛ مثلا 
در شمال كشور مردم بيشتر برنج استفاده 
مي كنند و در جنوب كشور خرما يا غذاهاي 

تند بيشتر استفاده مي شود.
چه عاداتي خوب هستند و چه 

عاداتي بد؟
بايد ببينيم عادات چه تأثيري در سلامتي 
ما مي گذارند. مثلا افــراط در خوردن قهوه 
به علت كافئين زياد مي تواند باعث دفع آب از 
بدن و دهيدراته شدن آن يا تحريك سيستم 
عصبي شود و اختلال در خواب ايجاد كند. 
مصــرف افراطي نوشــابه ها موجب چاقي، 
ديابت، پوكي استخوان و جذب نشدن كلسيم 
مي شــود. عادت به مصرف غذاهاي چرب 
مي تواند منجر به چاقــي و افزايش چربي 
خون شــود كه قطعا خوب نيست. عادت به 
تندغذا خوردن كه منجر به مشكلات چاقي 
و مشكلات گوارشي مي شــود يا دير هنگام 
خوردن شام كه در خواب و هضم غذا اختلال 
ايجاد مي كند هم از عادت هاي بد هستند كه 
به بدن آسيب مي رسانند. حذف وعده هاي 
غذايي مانند صبحانه به ويژه از سوي كودكان 
مي تواند موجب افت بهره هوشــي شود و 
اختلال در يادگيــري ايجاد كنــد. عادت 

به خــوردن ميان وعده هاي ناســالم مانند 
چيپس و پفك و اعتياد به خوردن شيريني 
ازجمله عادات بدي هستند كه در بسياري 
افراد نهادينه شــده اند. اما عادات خوبي هم 
وجود دارد مانند منظم غذا خوردن، از همه 
گروه هاي غذايي اســتفاده كردن  عادت و 
به خــوردن ســبزيجات و ميوه جات كه به 
سلامتي بدن و داشتن حال خوب روحي و 

رواني كمك مي كنند.

آيا مي توان عادات غذايي را 
تغيير داد؟

قطعا. سخت است اما نياز به اراده، آموزش و 
انگيزه دارد و اينكه بخواهيم جاي عادات بد 
غذايي را با عادات خوب پر كنيم و در نهايت 

آن را انجام دهيم.

عادت هــاي غذايــي كه در 
موردش صحبت كرديد، چگونه مي تواند 

موجب ايجاد گرسنگي پنهان شود؟
قبل از پاســخ به اين ســؤال بايد بگويم كه 
به طور كلي دو نوع گرســنگي وجود دارد؛ 
گرســنگي آشكار)شــكمي( و گرسنگي 
ســلولي)پنهان(. در نوع اول گرســنگي، 
ما در دريافت انرژي مشــكل داريم؛ يعني 
غذاي كافي وجود ندارد و سوءتغذيه به طور 
آشكار وجود دارد. معمولا اينگونه افراد دچار 
وزن هاي بســيار پاييني هســتند و ممكن 
اســت كمبود پروتئين هم داشــته باشند. 
اما گرســنگي پنهان زماني اتفاق مي افتد 

كه ما از نظــر ريزمغذي ها دچــار كمبود 
هســتيم. در نوع اول درشــت مغذي هايي 
نظير كربوهيدرات ها، چربي ها و پروتئين ها 
در بدن دچار كمبود مي شــوند اما در نوع 
دوم ريزمغذي هايي مانند ويتامين ها و مواد 
معدني دچــار كمبود هســتند كه معمولا 
اين كمبودها خود را در كوتاه مدت نشــان 
نمي دهد تا زماني كه به حدي برسد كه بدن 

را دچار اختلال و بيماري كند.

چه عللي ممكن است باعث 
ايجاد گرسنگي سلولي يا همان پنهان 

شود؟ 
يكي از مهم ترين علت هــا وضع اقتصادي 
خانوار است. كســاني كه درآمد كافي براي 
مصرف انواع مختلف مواد غذايي ندارند، قطعا 
از خوردن بسيار از ريزمغذي ها )ويتامين ها 
و مواد معدني( محرومند. علت ديگر عادات 
غذايي فردي و اجتماعي است كه مي تواند 

منجر به گرسنگي سلولي شود.

مثالي درخصوص عادات فردي 
مي زنيد؟

كساني كه عادت دارند شير نخورند يا عادت 
دارند بلافاصله بعد از صرف غذا، چاي بخورند 
دچار كمبودهايي مي شــوند. در گروه اول 
كمبود كلسيم خواهيم داشــت كه فرد به 
مرور استخوان هايي بدون استحكام خواهد 
داشت و در نتيجه مبتلا به پوكي استخوان 
خواهد شد. در عادت نوع دوم يعني خوردن 

خديجه نوروزي
روزنامه نگار

چاي بعد از غذا هم ممكن است كم خوني 
اتفاق بيفتد. جــذب آهن دچار اختلال 
خواهد شد و فرد دچار آنمي يا فقر ناشي 
از كمبود آهن مي شود كه در خانم ها به 

وفور شاهد آن هستيم.

منظــور از عــادات غلط 
اجتماعي در تغذيه چيست؟

به عنوان مثال اضافه كردن جوش شيرين 
به نان از ســوي نانواها مي تواند موجب 
ايجاد مشكلات گوارشــي يا كم خوني 
ناشــي از فقر آهن در مصرف كنندگان 
شــود. عرضــه غذاهــاي فريز شــده، 
بســته بندي و كنسرو شــده در بــازار، 
گســترش فســت فودها و عرضه مواد 
تاريخ مصرف گذشــته موجب مي شود 
بدن در دريافت بسياري از ريزمغذي ها 
دچار مشكل شود و نتواند آنها را دريافت 
كند. به عنوان مثال بســياري از گياهان 
خشك شــده معطر كه خاصيت دارويي 
دارند، بايد در كوتاه مدت مصرف شوند اما 
بسياري از عطاري ها گياهان دارويي ای 
را كه بيش از 2سال از تاريخ مصرف شان 

گذشته عرضه مي كنند كه مصرف اين 
گياهــان دارويي به ويژه براي كســاني 
كه عادت به مصرف مــدام دارند نه تنها 
خاصيتي ندارد بلكه مضر نيز هســت؛ 
در واقع بخشــي از گرســنگي پنهان از 
سوي جامعه به فرد به خاطر كم فروشي، 
سوءاستفاده و تقلب در عرضه محصولات 
غذايي كه فرد حتي درصورت هزينه كرد 
نيز متضرر است، تحميل مي شود. البته 
گاهي فرهنگ ها و ســنت ها نيز ممكن 
است ما را به ســمت يك سبك غذايي 
غلط سوق دهند و عادات غذايي خاصي 
را ايجــاد كنند كه منجر به گرســنگي 

پنهان شود.
به دلايل ديگــر عادات 
غذايي كه منجر به گرسنگي پنهان 

مي شود هم اشاره مي كنيد؟
فقدان اطلاعات تغذيه اي و آموزش كافي 
هم منجر مي شــود تا يك سبك غذايي 
تكراري يا غيرمفيــد را در برنامه غذايي 
خودمان بگنجانيم. كساني كه نمي دانند 
بايد چه نوع مــواد غذايي اي را چگونه و 
چه زمان مصرف كنند، بــه مرور زمان 

دچار گرسنگي سلولي مي شوند.
 علت ديگر هم برنامه ريزي هاي غذايي 
در ســطح كلان اســت، در كشــور ما 
برنامه غذايي كلاني براي تغذيه جامعه 
وجود ندارد و همين امر باعث مي شود 
طيف وسيعي از جامعه دچار مشكلات 
سوءتغذيه اي شــوند. مثلا وقتي قيمت 
لبنيــات تا حدي بــالا مــي رود كه از 
دسترس افراد خارج مي شود، نمونه اي 
از مشــكلات در برنامه ريزي هاي سطح 
كلان اســت و مي تواند در آينده نسلي 
را دچار كمبودهــاي تغذيه اي كند. اگر 
كمي به عقب برگرديم كه كوپن توزيع 
مي شــد، مي بينيم كه يارانــه به مواد 
غذايي مانند روغن و قندوشــكر تعلق 
مي گرفت كه تامين كننده انرژي هستند 
و منجر به جلوگيري از گرســنگي هاي 
شــكمي مي شــوند اما به ريزمغذي ها 
در تخصيص ســبدهاي غذايي توجهي 
نمي شــد؛ غذاهايــي ماننــد ميوه ها، 
پروتئين و گوشــت هميشه كمتر مورد 
توجه قرار مي گيرد و همين امر مي تواند 
جامعه را به سمت گرسنگي پنهان ببرد.

عادات غذايی 
خوبي هم وجود 
دارد مانند منظم 

غذا خوردن، از همه 
گروه هاي غذايي 
استفاده كردن و 
عادت به خوردن 

سبزيجات و 
ميوه جات كه به 
سلامتي بدن و 

داشتن حال خوب 
روحي و رواني 
كمك مي كند

يك خانواده 
چهارنفره درصورتي 
كه از خريد گوشت 

قرمز صرف نظر و 
تنها به ضروريات 
سبد غذايي توجه 
كند، ناچار است 

ماهانه بيش از 
2ميليون تومان 

صرف زنده ماندن 
خود كند!

همسر مرد كارگري كه دور ميدان راه آهن زندگي 
مي كند با اشاره به بچه هاي بسيار نحيف و لاغرش 
مي گويد: »باورتان مي شــود كه ايــن دوتا بچه 
10ساله و 14ســاله اند؟!« زن با اشاره به حصير 
رنگ و رورفته اي كه به جاي پنجره استفاده شده 
اســت، ادامه مي دهد: »كل خانه و زندگي ما در 
همين يك اتاق اســت كه ماهانــه يك ميليون 
تومان اجاره اش را مي دهيم. شوهرم اغلب اوقات 
بيكار اســت و درآمد ما با دستفروشــي گهگاه 
خودم به سختي به 3ميليون تومان مي رسد، براي 
سيركردن شــكم مان تقريبا چيزي نداريم، يك 
سال است كه مطلقا گوشــت نخورده ايم مگر در 

غذاهاي نذري. حبوبات هم كه الان قيمت شــان 
تفاوت چنداني با گوشــت ندارد. بيشتر غذاي ما 
گوجه سرخ شده يا سيب زميني آب پز و تخم مرغ 
اســت كه با برنج نيم دانه مي خوريــم كه البته 
برنج را هفته اي دوبار بيشــتر نمي توانيم مصرف 
كنيم، تخم مرغ هم كه به شانه اي 50هزار تومان 

رسيده!«
نگاهي به قيمت مواد غذايي نشــان مي دهد كه 
يك خانــواده چهارنفره درصورتي كــه از خريد 
گوشت قرمز صرف نظر كرده و تنها به ضروريات 
سبد غذايي توجه كند، ناچار است ماهانه بيش از 
2ميليون تومان صرف زنده ماندن خود كند؛ حال 

زمان زيادي از روزگاري كه تنُ ماهي و كنسرو 
لوبيا غذاي كارگري بــود و ماكاروني و املت 
غذاهاي دانشجويي، نمي گذرد؛ همان زماني 
كه فرودستان و طبقات پايين جامعه دست كم 
به اندازه بخور و نميري پــول براي تهيه مواد 
غذايي داشتند و در بدترين حالت، قادر بودند 
حداقل شكم شان را با تخم مرغ يا ماكاروني 
كه ارزش غذايي چنداني نيز ندارد پر كنند. 
امروزه اما با وجود تــورم بالاي 65درصد در 
بعضي از شــهرها و گراني بي سابقه، به ويژه 
درخصوص مواد غذايــي، خوردن حتي يك 
املت ســاده براي خانواده اي پنج نفره بدون 
احتســاب قيمت روغن و ادويه، نزديك به 
40هزار تومــان هزينــه دارد. اين كاهش 
قدرت خريد دهك هــاي پايين درخصوص 
ساده ترين خوراكي ها، به غذاهايي چون  آش 
و سوپ و حتي نان و ماســت نيز قابل تعميم 
است. ســوءتغذيه و بيماري هاي ناشي از آن 
محصول گراني مــواد غذايي حاوي پروتئين 
و ســاير ويتامين هاي مورد نياز بدن است. 
در همين رابطه، مديركل دفتر بهبود تغذيه 
وزارت بهداشــت گفتــه: »افزايش قيمت 
مواد غذايي باعث رشــد 8 تــا 12درصدي 
سوءتغذيه در اســتان هاي محرومي چون 
سيستان وبلوچســتان و خراســان جنوبي 
شده است«. براي مشاهده پيامدهاي گراني 
مواد غذايي البته لازم نيســت تا سيستان 
و بلوچســتان برويد، اگر نگاهــي به تفاوت 
دســتمزد 4ميليون توماني يك كارگر و خط 
فقر 10ميليون توماني و زندگي فرودستان در 
مشاهدات ميداني بيندازيد، به خوبي متوجه 
مي شــويد كه يك خانواده كارگري پس از 
پرداخت هزينه اجاره خانه، چه مقدار نقدينگي 

براي خريد مواد غذايي خواهد داشت.

مرضيه ثمره حسينی
روزنامه نگار

سؤال اينجاســت كه با درنظرگرفتن هزينه مسكن، 
اين خانواده اگــر متعلق به دهك هاي پايين باشــد، 
هزينه هاي بهداشــت و درمان، آموزش، حمل ونقل، 
پوشــاك، مواد شــوينده، حامل هاي انرژي و... را از 
كجا تامين مي كند؟ با تورم 58درصدي در تابســتان 
1400 كه به گفته بانك مركزي بالاترين نرخ تورم در 
40 سال گذشته محسوب می شــود، يك كارگر، يك 
حاشيه نشين، يك فرودست -تازه درصورتي كه بيكار 
نباشد- مجبور اســت بيش از 70درصد درآمد خود را 

صرف خريد مواد غذايي كند. 
در همين رابطه گزارش تازه انتشار يافته وزارت تعاون 
به عنوان »پايش فقر« نشان مي دهد كه از هر 3 ايراني، 
يك نفر فقير است و خط فقر در سال99 نسبت به سال 
قبلش 38درصد رشد داشته اشت. براساس اين گزارش 
دست كم 26ميليون ايراني در فقر مطلق مالي زندگي 

مي كنند.

به جاي گوشت، پروتئين گياهي بخوريد
پروتئين ها از مهم ترين بخش هاي هرم غذايي به شــمار 
مي روند كه چند كاركرد اصلي ســاختن آنزيم ها، جذب 
كربوهيدرات ها و تامين بخشــي از كالري مورد نياز بدن 
را برعهده دارند. پروتئين ها به دودسته گياهي )حبوبات، 

مغزها، قارچ و سويا( و حيواني تقسيم مي شوند.
 پروتئين هاي حيواني از اين حيث كه هر 9آمينواســيد 
موجــود در گــروه ويتامين هايــي كه مورد نيــاز بدن 
اســت را دارند، از نظر غذايي ارزشــمندند؛ درخصوص 
پروتئين هاي گياهي اما هركــدام از آنها تنها يك يا چند 
نوع از اين آمينواسيدها را داشته و همچنين در مقايسه با 
پروتئين هاي حيواني جذب كمتري دارند، بنابراين براي 
داشتن يك برنامه غذايي ســالم كه نياز بدن به پروتئين 
را تامين كند، لازم اســت فرد در برنامه غذايي خود همه 
پروتئين هاي گياهــي اعم از مغزها را قرار دهد. ســطح 
مصرف پروتئين در هر جامعه يكــي از معيارهاي رفاه و 

پيشرفت در هر كشور است. 
 در كشورهاي توسعه يافته كه شهروندان از رفاه اقتصادي 
برخوردارند، مردم با مســائل ناشــي از افزايش مصرف 
پروتئين مواجهنــد و برعكس آنها، در كشــورهايي كه 
وضعيت معيشت نابسامان است، سطح مصرف پروتئين 

بسيار پايين است.

قيمت حبوبات همپاي گوشت و مرغ 
با افزايش قيمت گوشت و مرغ، به ويژه از سال97 به اين 
سو، اســتفاده از حبوبات به عنوان يكي از پروتئين هاي 
جايگزين از طرف متخصصان تغذيه و البته مســئولان 
توصيه شده و مصرف آن نيز به همين دليل افزايش يافته 
است. اما اين پروتئين هاي گياهي جايگزين گوشت و مرغ 
هم مانند پروتئين هاي حيواني، افزايش قيمت چندبرابري 

را تجربه كرده و مصرف آن از دســترس بسياري از افراد، 
خاصه طبقات فرودســت خارج شده است. نرخ حبوبات 
به صورت هفتگي و حتي گاهي اوقات به شكل روزانه در 

حال افزايش است.
 قيمت اين دسته از پروتئين هاي گياهي در مقايسه با 
سال گذشــته، بيش از 70درصد افزايش داشته و اين 
افزايــش قيمت درخصوص عدس 100درصد اســت؛ 
قيمت عدس فله اي از 18هزار تومان در ســال گذشته 
به مرز 40هزار تومان در مهر1400 رســيده است. اين 
افزايش قيمت درخصوص حبوبات بسته بندي بيشتر 
 از حبوبات فله  اي اســت و كنترلي هم بــر قيمت آنها 

وجود ندارد. 
طبق نرخنامه ســازمان ميادين ميوه و تره بار شهرداري 
تهران، قيمت حبوبات فله اي در واحــد كيلو به قرار زير 
اســت: لپه: 44هزار تومان، لوبيا قرمــز جگري: 34هزار 
تومان، لوبيا چيتي: 45هزار تومان، لوبيا سفيد: 26هزار و 
500تومان، عدس: 36هزار تومان و نخود 33هزار تومان. 
به گفته كارشناسان، كاهش توليد به دليل شرايط جوي و 
افزايش هزينه هاي مراحل مختلف از كاشت تا بهره برداري 
در كنار كاهش سطح واردات و افزايش مصرف، ازجمله 

دلايل گران شدن فزاينده قيمت حبوبات است.

خواب شيرين مغزها و پروتئين هاي دريايي
مغزها و غذاهاي دريايي مانند ماهي، از ديگر منابع غني 
پروتئين و ساير ويتامين هاي مورد نياز بدن هستند كه 
مصرف آنها همواره مورد تأكيد متخصصان حوزه تغذيه 

و سلامت است.
 قيمت مغزها هم مانند ســاير اقلام غذايي در چند سال 
اخير افزايش چندبرابري داشته، اين طيف از مواد خوردني 
كه اساسا در سبد غذايي طبقه فرودست قرار نداشته، در 
چند سال اخير از دسترس طبقه متوسط نيز خارج شده 

است.
 قيمت يك كيلو پسته هم اكنون 260هزار تومان، گردو 
110هزار تومان، بادام هندي 280هزار تومان، مغز بادام 
زميني 75هزار تومان، مغز بادام درختي 225هزار تومان 

و تخمه كدو 148-95 هزار تومان است.
وضعيت درخصوص غذاهاي دريايي نيز بهتر از گوشت و 
مرغ نيست. به عنوان مثال، ماهي قزل آلا در طول 3سال 
گذشته افزايش شديد قيمت داشته و از كيلويي 12هزار 
تومان در سال97 به كيلويي 80هزار تومان در سال1400 

رسيده است. 
ميگو از ديگر منابع مفيد امگا3 و پروتئين است كه افزايش 
قيمت چندبرابري را در طول چندسال اخير تجربه كرده 
است، قيمت انواع ميگو از كيلويي 138هزار تا 200هزار 
تومان متغير اســت. البته ميگو از دسته غذاهاي اعياني 
است كه شانس خوردنش حتي براي طبقه متوسط نيز 

به ندرت پيش مي آيد.
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بدن های فقير 
بررسي وضعيت گرسنگي پنهان در ايران و جهان

همه مواد مغذی
وری برای بدن انسان  ضر

گرسنگی
پنهان

این شماره

گرسنگي پنهان  در ايران و جهان
 حقایقي درباره  گرسنگي پنهان در جهان

 گرسنگي پنهان بيش از 2ميليارد نفر از جمعيت 
زمين را تحت تأثير خود قرار داده است )فائو،  2013(.
 فقر ريزمغذي ها بار اصلي 7درصد از بيماري هاي 

جهان را به دوش مي كشد.
 عوارض گرسنگي پنهان بر بدن شامل اختلالات 
مغزي، بروز انــواع بيماري ها ازجمله كم خوني، 
كاهش بهره وري و مرگ است. به گفته فائو تنها 
با تامين چند نوع مواد معدني و ويتامين در رژيم 
غذايي كشــورهايي كه دچار فقر مواد مغذي 
هســتند مي توان جان هزاران نفــر را از مرگ 

نجات داد.
 كودكان اصلي ترين قربانيان گرسنگي پنهان 
به شــمار مي روند و اين پديده در هزار روز اول 
زندگي كودك مي تواند صدماتي جبران ناپذير 
به ســلامت او وارد كند. ســالانه 1.1ميليون تا 
3.1ميليون كودك در اثر فقر مواد مغذي در جهان 

جان خود را از دست مي دهند.
 رايج ترين شكل فقر ماده مغذي در ميان تمامي 

سنين در جهان، فقر يد، آهن و زينك است.
 در بيش از 20كشور جهان كه شاخص گرسنگي 
پنهان تا ســال2010)آمار جديدتري در دست 
نيســت( در آنها بسيار بالاســت، 40درصد از 
كودكان پيش از سن دبســتان دچار معلوليت 

هستند، 30درصد آنها كم خوني داشته و بيش از 
نيمي از آنها دچار فقر ويتامين A هستند.

 كشورهاي نيجر، كنيا، بنين، آفريقاي مركزي، 

موزامبيك، ســيرالئون، مالاوي،  هندوستان، 
بوركينافاسو و غنا 10كشوري هستند كه شاخص 

گرسنگي پنهان در آنها بسيار بالا بوده است.

تامين غذا براي جمعيت رو به رشــد زمين 
مدت هاست كه به يكي از مهم ترين چالش هاي 
بزرگ جهان تبديل شــده است. گرسنگي 
به معني محدود بودن دسترســي به منابع 
غذايي، امروز بخش بزرگي از جمعيت جهان 
را تهديد مي كند اما فراتــر از آن پديده اي 
به نام گرســنگي پنهان اســت كه جمعيت 
جهان را در معرض خطر قرار داده  اســت؛ به 
اين معني كه افراد به غذا دسترسي دارند اما 
اين غذا حــاوي ريزمغذي هايي كه بدن براي 
بقا و ســلامت ماندن به آنها نياز دارد نيست. 
به اين ترتيب افراد تنها سير مي شوند، يعني 
در آمار گرســنگان قرار نمي گيرند اما آنچه 
براي رشد و تكامل به آن نياز دارند را به بدن 
خود نمي رسانند. گرسنگي پنهان نوعي فقر 
مواد معدني، ويتامين ها و پروتئين هاســت 
كه به دلايل مختلفي ازجمله عادات غذايي 
نادرست، تغييرات اقليمي و فقر گريبان مردم 
در كشورهاي مختلف جهان را گرفته است. 
به تازگي نيز رئيس مؤسســه علوم و صنايع 
غذايي نسبت به افزايش گرسنگي پنهان در 
كشور هشدار داده است. براساس اين گزارش، 
نامناسب بودن سبد غذايي خانوارهاي ايراني 
باعث بروز گرســنگي پنهان در كشور شده 

است.
 درواقع نادرست بودن عادات غذايي در كنار 
نامســاعد بودن وضعيت اقتصادي در كشور 

باعث شــده تا عده اي به دليل ناتواني مالي و 
عده اي از ســر عادت، مواد غذايي مورد نياز 
بدن خود را مصرف نكنند. بــه اين ترتيب 
اســت كه تمامي دهك هاي درآمدي جامعه 
دچار فقر كلسيم هســتند. به بياني ديگر، 
كلســيم مصرفي ايراني ها تنها 60درصد از 
ميزان كلســيم مورد نياز بدن آنها را تامين 
مي كند. همچنين به گفته  معاون آموزشي وزير 
بهداشت در سال98 حدود 80 الي 90درصد 
جمعيت كشور دچار كمبود ويتامينD هستند. 
علاوه بر اين، رئيس مؤسســه علوم و صنايع 
غذايي مي گويد غير از كمبود آهن و كلسيم در 
دهك هاي اول تا پنجم جامعه كمبود ويتامين 

A و ويتامينB2 هم قابل ملاحظه است.
 تمامي اين آمارها حاكــي از پا گرفتن پديده 
گرسنگي پنهان در ايران است و فقر و ناامني 
غذايي مي تواند اين پديده را دركشور تشديد 
كند. به گفته مدير دفتر بهبود تغذيه جامعه 
وزارت بهداشت، اســتان هاي ناامن غذايي 
در كشــور شــامل  سيستان و بلوچستان، 
كهگيلويه و بويراحمد، خوزستان، هرمزگان، 
ايلام، كرمان، خراســان جنوبي و بوشــهر 
هســتند.بدن براي بقا بــه مجموعه اي از 
ريزمغذي هــا، پروتئين ها، مــواد معدني 
و چربي ها نياز دارد. بــراي مصرف اين مواد 
اســتاندارد هاي جهاني تعريف شده است و 
منابع و گروه هاي غذايي شناخته شده اي براي 
تامين نياز بدن از اين تركيبات معرفي شده 
و وجود دارد. معمولا تامين انواع ويتامين ها 
را به مصرف ميوه ها و ســبزيجات نســبت 

مي دهند و تاميــن مواد معدني و پروتئين را 
به مصرف انواع گوشت،  لبنيات و  حبوبات. با 
مقايسه سرانه مصرف اين گروه هاي غذايي 
در كشــورهاي مختلف مي توان تا حدودي 
به احتمال فقر انواع ويتامين ها يا مواد معدني 
در ميان جمعيتي خاص پي برد. همانطور كه 
كم بودن سرانه مصرف گوشت، ماهي و لبنيات 
در ايران منجر به كاهش تامين گروه هايي از 
ويتامين ها، مواد معدني و پروتئين مورد نياز 
بدن شهروندان شده است. از سوي ديگر اما 
ســرانه مصرف آجيل، ميوه و برنج در ايران 
نسبت به ديگر كشــورهاي جهان قابل قبول 
و گاه چندبرابر است؛ براي مثال در سال98 
ســرانه مصرف آجيل در ايران 4برابر سرانه 
جهاني است. كشورهاي زيادي در جهان وجود 
دارند كه گرسنگي پنهان در آنها به معضلي 
بزرگ تبديل شده اســت. اگرچه ايران هنوز 
در فهرست اين كشورها جايگاهي ندارد اما 
از هشدارهاي كارشناسان تغذيه و بهداشت 
كشور اينگونه برمي آيد كه عادات غذايي و 
وضعيت سبد خانوارهاي ايراني بايد بيشتر 
از هر زمان ديگر مورد توجه قرار گيرد؛ آماري 
كه در اين نوشــتار مورد استفاده قرار گرفته  
برگرفته از داده های فائو،  ســازمان جهاني 
 our world in data بهداشت و پايگاه آماري
وابسته به دانشــگاه هاروارد است. آمارهاي 
متعلق به ايران برگرفته از اظهارنظر مقامات 
بهداشــتي و تغذيه اي كشــور است كه در 
دوره هــاي مختلف دربــاره وضعيت تغذيه 

خانوارهاي ايراني بيان شده  است.

سميرا مصطفی نژاد
روزنامه نگار

مواد معدنی
  مواد معدني: منيزيم، كلسيم، فسفر، 
سولفور، سديم، پتاسيم، كلريد، آهن، 
سلنيوم،  زينك،  منگنز،  كروم،  مس،  يد، 

فلورايد.
 استاندارد توصيه شده براي مصرف 

روزانه مواد معدنی
كلسيم

15تا 50ساله ها: 1000ميلي گرم 
زنان بالاي 51سال: 1200ميلي گرم 

مردان بالاي 71سال: 1200ميلي گرم

كلراید
19تا 50ساله ها: 2300ميلي گرم 
50تا 70ساله ها: 2000ميلي گرم 
70سال به بالا: 1800ميلي گرم 

مس
مردان و زنان: 900ميكروگرم 

ید
مردان و زنان: 150ميكروگرم 

آهن
مردان: 8ميلي گرم 

زنان 19تا 50سال: 18ميلي گرم 
زنان بالاي 51سال: 8ميلي گرم 

منيزیم
مردان 19تا 30سال: 400ميلي گرم 

مردان 31سال به بالا: 420ميلي گرم 
زنان 19تا 30ساله: 310ميلي گرم 

زنان 30سال به بالا: 320ميلي گرم

منگنز
مردان: 2.3ميلي گرم 

زنان: 1.8ميلي گرم

فسفر
مردان و زنان: 700ميلي گرم 

سلنيوم
مردان و زنان: 55ميكرو گرم 

زینك
مردان: 11ميلي گرم

زنان: 8ميلي گرم

نقش مواد معدني در بدن
 حفظ ميزان آب بدن، حفظ سلامت 
پوست،  مو،  استخوان ها و ناخن ها، 
بهبود سلامت استخوان ها،  كمك به 
حفظ اكسيژن خون، تقويت سيستم 

ايمني بدن و حفظ فشار خون.

منابع مواد معدني
 گوشــت قرمز، غذاي دريايي، نمك 
يــد دار، لبنيات، مغزهــا و دانه هاي 
مغذي، سبزيجات، ميوه ها، مرغ،  نان و 
غلات غني شده،  زرده تخم مرغ، غلات 

كامل و حبوبات.

وتئين ها  پر
استاندارد توصيه شده

 براي مصرف روزانه پروتئين ها

   يك فرد كم تحرك در ازاي هر كيلوگرم از وزن بدن خود بايد 
0.8گرم پروتئين مصرف كند. با احتساب متوسط وزن، يك مرد 
كم تحرك روزانه بايد 56گرم و يك زن كم تحرك بايد روزانه 

46گرم پروتئين مصرف كند.
    نقــش پروتئين ها در بــدن: كمك به رشــد ماهيچه ها، 
استخوان ها، مو و پوســت، ايجاد آنتي بادي ها،  هورمون ها و 
ديگر تركيبات ضروري بدن و عمل كردن به عنوان ســوخت 

بافت ها و سلول هاي بدن در شرايط ضروري

منابع پروتئين
گوشــت قرمز، گوشــت مرغ و بوقلمون،  ماهي و غذاهاي 
دريايي، حبوبات، تخم مرغ، لبنيات، سويا، مغز هاي آجيلي 

و  دانه هايي مانند كينوآ

چربی ها
  نقش چربي ها در بدن: تامين انرژی، كمك به رشد سلول ها، 
كمك به انعقاد خون، ساخت سلول هاي جديد، كاهش خطر 
بيماري هاي قلبي و ديابت نوع دوم، كمك به حركت ماهيچه اي، 
تنظيم فشار خون، كمك به عملكرد مغز، كمك به جذب مواد 
معدني و ويتامين ها، كمك به توليد هورمون ها و  بهبود عملكرد 

ايمني بدن
   اســتاندارد توصيه شــده براي مصرف روزانه: بر اساس 
استاندارد هاي جهاني، براي رژيم غذايي 2000كالري در روز 

هر فرد بايد درحدود 44تا 77گرم چربي سالم مصرف كند.

  منابع چربي مفيد
 آجيل ها، ماهي هايــي مانند تن يا ســالمون، روغن هاي 

گياهي، روغن نارگيل و دانه هاي مغذي

 كربوهيدرات ها
    كربوهيدرات ها هم اگرچه جزو مواد غذايي هستند كه بايد 
با احتياط مصرف شوند اما سوخت وساز بدن انسان به آنها 

به ويژه به كربوهيدرات هاي پيچيده وابسته است.
    نقش كربوهيدرات هاي پيچيده در بدن: بهبود سيستم 
ايمني بدن، بهبود عملكرد مغز و سيســتم عصبي، تامين 

انرژي بدن و كمك به سيستم هاضمه
    اســتاندارد توصيه شــده براي مصرف روزانه: براساس 
استاندارد هاي جهاني براي رژيم غذايي 2000كالري در روز 

بايد 225تا 325گرم كربوهيدرات مصرف شود.

منابع كربوهيدرات ها
كينوآ، برنج قهوه اي، سبزيجات، غلات كامل، ميوه ها و جو

ويتامين ها
  ويتامين هاي حــلال در چربي، 

K و A، D، E ويتامين هاي
  ويتامين هــاي حــلال در آب، 
ويتامين C و خانواده ويتامين هاي 

Bگروه
  منابــع تاميــن ويتامين هــا: 
سبزيجات،  ميوه ها و پروتئين هاي 

بدون چربي 

   نقــش ويتامين هــا در بدن: 
تقويت سيســتم ايمني بدن، به 
تأخير انداختن ابتلا به بيماري هايي 
مانند سرطان، تقويت استخوان ها 
و دندان هــا، كمــك بــه جذب 
كلسيم، حفظ ســلامت پوست، 
كمك به سوخت وساز پروتئين و 
كربوهيدرات، حفظ سلامت خون 
وكمك به عملكرد مغز و سيستم 

عصبي

 استاندارد توصيه شده 
براي مصرف روزانه ويتامين ها

 Bويتامين های خانواده
)بي كمپلكس(

مردان: 550ميلي گرم در روز
زنان: 425ميلي گرم در روز

A ويتامين  
مردان: 900ميكرو گرم در روز

زنان: 700ميكروگرم در روز

C ويتامين  
مردان: 90ميلي گرم در روز

زنان: 75ميلي گرم در روز

D ويتامين  
1تا 70ساله ها

 15ميكروگرم در روز
70ساله  به بالا

 20ميكروگرم در روز

E ويتامين  
مردان: 11ميلي گرم در روز

زنان: 8ميلي گرم در روز

   سرانه مصرف گوشت قرمز  
پرتغال.....................................  63.76كيلوگرم
....................  104.56كيلوگرم آمريكا
آرژانتين..................................  67.26كيلوگرم
برزيل.........................................  52.11كيلوگرم
.........................................  47.71كيلوگرم چين
ژاپن..........................................  30.45كيلوگرم
..................................  1.56كيلوگرم هندوستان
..............................  6كيلوگرم ايران

  سرانه مصرف گوشت مرغ  
پرتغال............................................  31كيلوگرم
..........................  56كيلوگرم آمريكا
آرژانتين.........................................  42كيلوگرم
برزيل.............................................. 48كيلوگرم
...............................................  13كيلوگرم چين
ژاپن................................................. 19كيلوگرم
.................................  2.22كيلوگرم هندوستان
............................  32كيلوگرم ايران

سرانه مصرف ماهي
پرتغال...........................  57كيلوگرم
............................................  22كيلوگرم آمريكا

آرژانتين.......................................  7.9كيلوگرم
برزيل...........................................  9.09كيلوگرم
..............................................  38كيلوگرم چين
ژاپن...............................................  45كيلوگرم
هندوستان.....................  6.90كيلوگرم
ايران.................................................  8كيلوگرم

   سرانه مصرف لبنيات )شير( 
پرتغال..........................................  205كيلوگرم
.........................................  254كيلوگرم آمريكا
.......................  195كيلوگرم آرژانتين
برزيل.....................................  149.28كيلوگرم
........................  32.66كيلوگرم چين
ژاپن............................................  72.6كيلوگرم
...............................  84.50كيلوگرم هندوستان
ايران...............................................  70كيلوگرم

سرانه مصرف ميوه
پرتغال.....................  125.25كيلوگرم
....................................  104.53كيلوگرم آمريكا
آرژانتين..................................  76.42كيلوگرم
برزيل........................................  93.19كيلوگرم
........................................  93.92كيلوگرم چين

ژاپن.........................................  52.85كيلوگرم
..............................  56.35كيلوگرم هندوستان
............................  100كيلوگرم ايران

سرانه مصرف برنج
پرتغال............................................  17كيلوگرم
..........................  9.5كيلوگرم آمريكا
آرژانتين......................................  21.2كيلوگرم
برزيل..............................................  50كيلوگرم
............................  126كيلوگرم چين
ژاپن...............................................  82كيلوگرم
....................................  201كيلوگرم هندوستان
ايران..............................................  36كيلوگرم

سرانه مصرف گندم
پرتغال............................  17كيلوگرم
.....................................  59.42كيلوگرم آمريكا
آرژانتين.........................................  18كيلوگرم
برزيل.......................................  55.47كيلوگرم
.........................  89.90كيلوگرم چين
ژاپن...............................................  86كيلوگرم
..............................  64.97كيلوگرم هندوستان
ايران.............................................. 160كيلوگرم

   سرانه مصرف تامين كننده هاي موادمغذي بدن  
مقايسه   در چند كشور جهان با ایران
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شمارش پنهان گرسنگي
مثلث مخرب تحريم، خشكسالي و كرونا خطر فقر مواد مغذي در بدن ايراني ها را 

جدي تر كرده است 
گرسنگي پنهان و پيدا از فقر متولد 
مي شود. منشا گرسنگي پيدا فقر 
مالي و منشا گرسنگي پنهان فقر 
فرهنگي و گاهي فقر مالي اســت. اصلي ترين منشأ پديده گرسنگي 
پنهان، نه در ايران كه در همه كشــورها، سبد غذايي نامناسب خانوار 
است، كه اين نامناسب بودن سبد غذايي ريشه در عامل هاي مختلفي 
دارد؛ از علاقه مند شدن به مصرف غذاهاي آماده و سريع )فست فودها( 
گرفته تا تغيير شرايط اقليمي، شــيوع كرونا و تشديد فقر به واسطه 
نابساماني اوضاع اقتصادي كشور؛ مثلا در سال هاي اخير )به ويژه دو سال 
اخير( شرايط اقليمي و آب و هوايي كشور و وضعيت بارش هاي آسماني 
به گونه اي بوده است كه باعث نوسانات قابل توجهي در توليد محصولات 
كشاورزي شده؛ روندي كه در نهايت به تلاطم قيمت محصولات خوراكي 
در بازار ختم شده و آثار منفي آن در ســفره هاي مردم به جاي مانده 
است. از سوي ديگر شرايط اقليمي و برخي عادات غذايي ممكن است 
گروهي از جمعيت يك منطقه را به كمبود مواد مغذي و عوارض ناشي 
از آن دچار و شيوع آن نيز مشــكلاتي در زندگي روزمره افراد جامعه 
ايجاد كند. براي مثال، در استان سيستان و بلوچستان به واسطه شرايط 
اقليمي و بارشي كه با آن مواجه است، زنگ خطر گرسنگي پنهان به صدا 
درآمده است. از سوي ديگر، تورم ادامه دار دورقمي در ايران  دهك هاي 
كم درآمدي جامعه را به سمت صرفا سيرشــدن سوق داده و آنها را از 
تغذيه كامل و سالم محروم كرده. در شرايطي كه نرخ تورم سالانه كشور 
بيش از دو سال است كه در محدوده 40درصد و نرخ تورم خوراكي ها در 
محدوده 60درصد حركت مي كند، گراني منابع اصلي غذايي پروتئيني 
و ريزمغذي ها، مردم و اقشار كم درآمد را به مصرف بيشتر نان و برنج و 

نشاسته اي كه ارزان تر و فاقد ارزش غذايي كافي است، مجبور كرده تا 
فقط احساس گرسنگي پيدا در اين افراد از بين برود درحالي كه سيري 

سلولي را تجربه نكرده اند.
 در ميان اين تلاطم اقتصادي، كرونا نيز زمينه ساز ديگري براي گسترش 
گرسنگي پيدا در ابتدا و پنهان در ادامه شده كه اگرچه پايشي دقيق بر 
نتايج حاصل از شــيوع اين ويروس بر فقر تشديدشده و محصول آن، 
گرسنگي، انجام نشده اما انكار آثار سوء آن بر اين موارد، ممكن نيست. 
در واقع نه فقط در حوزه كرونا بلكه درباره گرســنگي پنهان در هيچ 
مقطع زماني اي در ايران پايش قابل اعتنايي صورت نگرفته و تنها اتكا 
به آمارهاي جسته گريخته و غيرهدفمند است كه مي تواند ما را به لمس 

خطر موجود براي اين نسل و نسل بعدي، نزديك تر كند.

مائده اميني
 روزنامه نگار

گرسنگی
پنهان

این شماره

مقايسه نســبت درآمد و هزينه ها به ويژه هزينه هاي سبد غذايي خانوارها در 
كشورهاي مختلف به عوامل مختلفي ازجمله توليد ناخالص داخلي، ارزش پول 
و جمعيت كشورها بستگي دارد. مهم ترين دليل بررسي اين دست مقايسه ها 
درك بهتر اين نكته است كه چه ميزان از درآمد صرف هزينه هاي سبد خانوار و  چه ميزان از آن صرف پس انداز براي 
برنامه هاي آتي مي شود. در سال هاي اخير به دليل كاهش ارزش پول ملي نسبت به دلار و افزايش افسارگسيخته 
تورم، نسبت درآمد به هزينه هاي بسياري از خانواده هاي ايراني به ويژه خانوارهاي طبقه متوسط شهري از توازن 

خارج شده و در نتيجه سبد غذايي آنها كوچك تر و پس انداز براي آنها دشوارتر شده است.

مؤسسات و مراكز آمار كشورها همه ساله گزارشي از وضعيت 
درآمد و هزينه هاي مردم كشورشــان منتشــر مي كنند. با 
نگاهي به آمار و ارقام سالانه كشــورهاي مختلف مي توان 
به دركي عميق از ســطح رفاه شهروندان نقاط مختلف دنيا 
رسيد. مقايسه 3كشور ايران، عمان به عنوان كشوري همسايه 
با واحد پولي ريال و ايتاليا به عنوان يك كشور  اروپايي عضو 
منطقه يورو نشان مي دهد كه خانواده هاي ايراني و ايتاليايي 
در 2 سال اخير به دليل شيوع جهاني بيماري كوويد-1۹ با 
مشكلات مالي بسيار بيشتري نسبت به عمان مواجه شده اند. 
عواملي چون افزايش بي رويه تورم، كاهش ارزش واحد پولي، 
تحريم ها و هزينه هاي پزشكي تحميلي ناشي  از عالم گيري 

دست به دست هم داده اند تا سبد غذايي خانوارهاي ايراني 
بيش از هميشه كوچك شود.

افزايش هزينه هاي درماني و بهداشتي، افزايش نرخ بيكاري 
و ركود صنعت گردشــگري هم از علل كاهش قدرت خريد 
و قدرت پس انداز خانوارهاي ايتاليايي اســت. اما كشوري 
چون عمان كه اقتصادش از راه توليدات كشاورزي و فروش 
بالاي نفت تامين مي شــود و جمعيت اندك با ارزش پولي 
بسيار بالاتر از دلار سبب شد ه است كه اين كشور همسايه 
چندان تحت تأثير آسيب  هاي اقتصادي جهاني 2 سال اخير 

قرار نگيرد.
ايران كشــوري با جمعيتي حدود 84ميليون نفر است كه 

مجموع توليد ناخالص داخلي آن- براساس برابري قدرت 
خريد- در سال 2020برابر با 1.007تريليون دلار و سرانه 
توليد ناخالص داخلي اش 11هزارو۹63دلار بود. براساس 
گزارش مركز ملي آمار ايران در سال 13۹۹)2020( كه تير 
سال 1400منتشر شد هزينه  كل خالص سالانه يك خانوار 
شهري به طور متوسط در سطح كشوري 621، 3۹2هزار 
ريال برابر با 53ميليون و 783هزار ريال بود و از كل هزينه 
سالانه خانوار شهري 0۹4 ،161 هزار ريال با سهم 26درصد 
مربوط به هزينه هاي خوراكي و دخاني و 460، 2۹8هزار 
ريال با ســهم 74درصد مربوط به هزينه هاي غيرخوراكي 
بوده اســت. بين هزينه هاي خوراكي و دخاني، بيشترين 
سهم مربوط به هزينه آرد، رشته، غلات، نان و فراورده هاي 
آن و گوشت هريك با ســهم 21 درصد و بين هزينه هاي 
غيرخوراكي بيشترين ســهم با 50درصد مربوط به هزينه 
مسكن، سوخت و روشنايي بود. همچنين متوسط درآمد 
سالانه يك خانوار شهري 764، 746هزار ريال برابر با حدود 

63ميليون و 72۹هزار ريال در  ماه بود.
براساس اين گزارش، متوسط كل هزينه خالص سالانه يك 
خانوار روستايي در سال 13۹۹برابر با 340، 67۹هزار ريال 

بود كه از اين رقم 136، 442هزار ريال با ســهم 40درصد 
مربوط به هزينه هاي خوراكي و دخانــي و 204، 237هزار 
ريال با سهم 60درصد مربوط به هزينه هاي غيرخوراكي بود. 
بين هزينه هاي خوراكي و دخاني، بيشترين سهم مربوط به 
هزينه آرد، رشته، غلات، نان و فراورده هاي آن با 25درصد 
و بين هزينه هاي غيرخوراكي، بيشــترين سهم با 32درصد 
مربوط به مسكن، سوخت و روشنايي و متوسط درآمد سالانه 
يك خانوار روستايي 420، 470هزار ريال بود. بنابراين، يك 
خانوار شهري در ســال 13۹۹به طورمتوسط قادر بود فقط 
۹ميليون و ۹46هزار ريال معادل ۹۹4هزارو600تومان در ماه 

پس انداز داشته باشد.

عمان
عمان كهن ترين كشور مستقل در جهان 
عرب است كه در گوشــه جنوب شرقي 
شبه جزيره عربســتان و در نقطه تلاقي 
خليج فارس و دريــاي عرب قــرار گرفته و با كشــورهاي 
امارات متحده عربي، عربستان سعودي، يمن، ايران و پاكستان 
مرز مشترك دارد. مجموع توليد ناخالص داخلي اين كشور 
4ميليون و830هزار نفري در سال 2020– براساس برابري 
قدرت خريد- برابر با 204ميليارد دلار و سرانه توليد ناخالص 
داخلي 47هــزارو366دلار بود. مركز ملــي آمار و اطلاعات 
سلطان نشين عمان در سال 2020گزارشي را باعنوان »نتايج 
اصلي بررسي هزينه ها و درآمد خانوارها« منتشر كرد و در آن 
نسبت درآمد خانواده هاي عماني را با هزينه ها مقايسه كرد. 
اين گزارش كــه دوره زماني 20اكتبــر 2018تا 1۹اكتبر 
201۹را رصد كرده است نشــان مي دهد اندازه هر خانواده 
عماني به طور متوســط 6.8نفر در سطح كشور است كه اين 
رقم در مناطق شهري برابر با 6.7نفر و در مناطق روستايي 
برابر با 6.۹نفر اســت. 77.4درصــد خانواده هاي عماني در 

مناطق شهري و 21.6درصد در روستاها زندگي مي كنند.
نتايج اين آمايش نشان مي دهد كه هزينه ماهانه خانوارهاي 
عماني به طور متوســط برابر با 757ريال عمان است كه اين 
رقم در خانواده هاي شــهري 784ريال عمــان و در مناطق 
روستاني ماهانه 6۹5ريال عمان اســت كه به طورمتوسط 
28درصد از كل اين هزينه ها برابر با 211ريال صرف تهيه مواد 
غذايي مي شود. سهم حمل و نقل و ارتباطات 21.1درصد برابر 
با 160ريال يعني بيش از يك پنجم بودجه ماهانه هر خانواده 
عماني اســت و هزينه خانوارهاي عماني براي مراقبت هاي 
پزشــكي و آموزش به دليل رايگان بودن اين خدمات در اين 

كشور به ترتيب برابر ۹و 10ريال بود.
برپايه اين بررسي ها، ارزش ســبد غذايي شامل حبوبات و 
غلات، گوشت و مرغ و ماهي، شير و تخم مرغ، روغن، ميوه و 
سبزيجات، شكر و عسل، نوشيدني هاي غيرالكلي، رستوران 
و وعده هاي غذايي خارج از خانه و چاي و ادويه ها در ســطح 
كشــور به حدود 15۹ريال در ماه مي رسد كه اين رقم براي 
شــهروندان عماني برابر با 217ريال و براي مهاجران برابر 

با 80.1ريال است. درآمد خانواده هاي عماني از تمام منابع 
درآمدي به طورمتوسط هزارو553ريال است كه با احتساب 
اجاره بها به هزارو386ريال مي رســد. اين درحالي است كه 
درآمد خانواده هاي مهاجر به طورمتوســط 66۹ريال در ماه 
است كه با احتساب اجاره بها به 667ريال مي رسد. بنابراين، 
باتوجه به درآمد متوسط نسبت به هزينه هاي ماهانه و اجاره 
مســكن مي توان نتيجه گرفت كه هر خانواده عماني ساكن 
شــهرهاي بزرگ قادر اســت حدود 602ريال عمان برابر 
با431ميليون و ۹۹5هزارو 200ريال ايران در ماه پس انداز 
كند )هر ريال عمان برابر با 717هزارو600ريال ايران است(.

ايتاليا
شبه جزيره ايتاليا كشوري در ميانه جنوب 
اروپاست كه از يك سو به رشته كوه آلپ، از 
دو ســو به آب هاي درياي مديترانه و از 
يك سو به آ ب هاي درياي آدرياتيك منتهي مي شود. توليد 
ناخالص داخلي اين كشور 60ميليون و 318ميليون نفري در 
ســال 2021- براســاس برابري قــدرت خريــد- برابر با 
2.106تريليــون دلار و ســرانه توليد ناخالــص داخلي آن 

34هزارو۹۹7دلار است.
گزارش مؤسســه ملي آمار ايتاليا )ايســتات( نشان مي دهد 
كه برآورد متوسط   هزينه ماهانه خانوارهاي ساكن ايتاليا در 
سال2020برابر با دوهزارو328يورو در ماه بود. از آنجاكه توزيع 
مصرف نامتقارن است و در سطوح متوسط   و پايين متمركز 
است، اكثر خانوارها كمتر از مقدار متوسط   هزينه مي كنند. 
به طوري كه با درنظرگرفتن ارزش متوسط   )سطح هزينه هاي 
مصرف كننده كه تعداد خانوارها را به دو قســمت مســاوي 
تقسيم مي كند( مشاهده مي شود كه 50درصد از خانوارهاي 
ساكن ايتاليا حدود هزارو۹62يورو در ماه هزينه كرده اند كه 

اين هزينه ها اجاره بهاي مسكن را هم شامل مي شود.
براســاس اين گزارش، 38.4درصد از كل هزينه هاي خانوار 
سهم هزينه هاي مســكن، آب، برق و ساير سوخت ها  شده و 
مواد غذايي و نوشيدني هاي غيرالكلي 20.1درصد و كالاها 
و خدمات غيرغذايي 81.۹درصد از هزينه ها را شــامل شده 
است و 2.3درصد از كل هزينه ها معادل 54يورو در ماه سهم 

ارتباطات بوده است.
باتوجه به اينكه متوسط درآمد خانواده هاي ايتاليايي حدود 
31هزارو641يورو در ســال معادل 2هزارو637يورو در ماه 
است مي توان نتيجه گرفت كه يك خانواده شهري قادر است 
حدود 30۹يــورو در ماه پس انداز كنــد. باوجوداين، آمارها 
نشان مي دهد كه در سال 2021به دليل افزايش هزينه هاي 
بهداشتي و درماني و افزايش نرخ بيكاري به دليل عالم گيري 
كوويد-1۹نرخ فقر در اين كشور به بيش از 2ميليون خانواده 
رسيده است و به طورمتوســط درآمد خانواده ها 2.8درصد 
و قدرت خريــد خانواده ها 2.6درصد كاهش يافته اســت. 
 همچنين، ميــزان پس انداز هــم 15.8درصد نســبت به 

سال 201۹در سطح خانوارها با كاهش مواجه بوده است.

افزايش هزينه هاي 
درماني و بهداشتي، 
افزايش نرخ بيكاري 

و ركود صنعت 
گردشگري از علل 

كاهش قدرت خريد 
و قدرت پس انداز 

خانوارهاي ايتاليايي 
است. اما كشوري 

چون عمان كه 
اقتصادش از راه 

توليدات كشاورزي 
و فروش بالاي نفت 

تامين مي شود و 
جمعيت اندك با 

ارزش پولي بسيار 
بالاتر از دلار سبب 
شد ه است كه اين 

كشور همسايه چندان 
تحت تأثير آسيب  هاي 

 اقتصادي جهاني
 2 سال اخير قرار 

نگيرد

در فاصله ميان دو سفره
مقايسه سبد غذايي خانواده در ايران و جهان چه واقعيت هايي را درباره تامين مواد غذايي نشان مي دهد؟

هدا عربشاهي
روزنامه نگار

سهم خوراکی ها از درآمد ایرانیان
  تهيه غذاي كافي در جامعه ايراني، كار آســاني نيست. 
افزايش نرخ تورم منجر شــده كه 26درصد از كل هزينه 

خانوار شهري در سال ۹۹ مربوط به اقلام خوراكي باشد.
  بررســي هزينه هاي ســالانه يــك خانوار شــهري در

 سال ۹۹ نشان مي دهد كه آرد، رشته، نان و فراورده هاي 
آن 21درصد، گوشت 21درصد، شــير و فراورده هاي آن 
و تخم پرندگان 11درصد درآمد يــك خانواده را به  خود 

اختصاص داده اند.
  نوشابه ها، غذاهاي آماده و دخاني ها 6 درصد، ادويه ها، 
چاشني ها و ساير تركيب هاي خوراكي 4درصد، قند، شكر، 

شيريني ها، چاي، قهوه و كاكائو 8درصد، خشكبار و حبوب 7درصد، ميوه ها و 
سبزي ها 1۹درصد و روغن ها و چربي ها 3درصد از سبد هزينه هاي خوراكي و 

دخاني خانوارها را تشكيل مي دهند .

  براســاس اعلام مركز آمار ايــران در ســال 13۹8 حدود 
25درصد از درآمد خانوار هزينه تهيه مواد غذايي شده است؛ 
در كشور هاي توسعه يافته اين نسبت بين ۹تا 14درصد است.

  در ســال ۹8 دهك اول حدود 33درصد هزينه هاي خود را 
به تامين اقلام خوراكي و آشــاميدني اختصاص مي دهد؛ اين 
در حالي اســت كه دهك دهم تنها 26درصد هزينه هاي خود 
را صرف اقلام خوراكي و آشاميدني كرده است. خطر گرسنگي 

پنهان به دهك هاي كم درآمد نزديك  تر است. 
  براي مثال دهك اول درآمدي در استان سيستان وبلوچستان 
با 50.6درصد، بيشترين نســبت هزينه هاي خوراكي به كل 
هزينه ها را دارد. در مقابل دهك اول درآمدي در استان گيلان با 25.۹درصد، 
كمترين نســبت هزينه هاي خوراكي به كل هزينه هــا را بين دهك هاي اول 

درآمدي در استان هاي مختلف به خود اختصاص داده است.

کمبود مواد مغذي در سفره ها 
  تقريبا تمام دهك هاي درآمــدي جامعه از كمبود 
كلسيم رنج مي برند كه دليل عمده آن مصرف كم شير 
و لبنيات در جامعه در مقايســه با استانداردهاست؛ 
ســرانه مصرف شــير در ايران حــدود 70ليتر و در 
كشورهاي توسعه يافته بالغ بر 300تا 350ليتر است.
   مصرف سرانه ماهي و آبزيان در ايران سالانه كمتر 
از 8كيلوگرم و در كشورهاي توسعه يافته و اروپايي 

بيش از 22كيلوگرم در سال است.
  براســاس اعلام انجمن پســته ايران، تــا پيش از 
سال ۹8، هر شــهروند ايراني سالانه به طور ميانگين 
300گرم پسته مصرف مي كرد اما گزارش ها حاكي 
از آن است كه در سال ۹۹، مصرف داخلي پسته بين 

50تا 70درصد كاهش داشته است.
  علاوه بر تورم، خشكســالي نيز باعث كاهش مصرف 
پسته شده اســت. توليد پســته در بهار ســال جاري، 
80هزارتن نسبت به سال گذشته كاهش پيدا كرده است.

  تغييرات اقليمي، خشكسالي، عوامل جوي شامل 
سرمازدگي بهاره، كاهش بارندگي و افزايش بي سابقه 
دماي هوا در زمان تلقيح گل پسته علل كاهش توليد 

پسته اند.
  همچنين تنها اس اي دهك بالاي جامعه به اندازه 
كافي و استاندارد آهن جذب مي كنند. در دهك هاي 
اول تا پنجم جامعه غيراز كمبود آهن و كلسيم كمبود 

ويتامين آ و ويتامين ب دو نيز قابل ملاحظه است.
   آخرين بررسي ها هم نشــان مي دهد در سال ۹7، 
شــرايط اقتصادي به گونه اي بوده كــه هفت دهك 
جامعه نتوانســته اند كالري مورد نياز خود را تامين 

كنند.
  ميانگين حداقل كالــري موردنياز روزانه بر مبناي 
گزارش وزارت بهداشــت 2367 كالري در روز است 
اما براساس گزارشــي كه مركز پژوهش هاي مجلس 
منتشــر كرده، در سال ۹7 فقط ســه دهك بالايي 

جامعه توانســته اند كالري موردنيــاز روزانه خود را 
دريافت كنند.

  وزارت تعــاون، كار و رفاه اجتماعي هم گزارشــي 
منتشــر كرده كه نشــان مي دهد مصرف گوشــت 
در تمام دهك ها به يك دوم رســيده و در ســال۹8 
نسبت به سال۹0 مردم كمتر برنج، گوشت و لبنيات 

مي خوردند.
  گزارش مركز پژوهش هاي مجلس مي گويد: تا پيش 
از سال ۹7 سوءتغذيه براي كشور حاد و قابل بررسي 
نبود. حتي در ســال ۹8 برخــي از گروه هاي پايين 
جامعه، كمبــود كالري خود را با قندوشــكر جبران 
مي كردند. اما در سال۹۹ قيمت قندوشكر هم افزايش 
داشته و برخي خانواده ها توان خريد آن را هم ندارند. 
اين گزارش بدون اشاره مستقيم به گرسنگي پنهان، 

نسبت به شيوع آن اعلام خطر كرده است .
  براساس اعلام وزارت كشاورزي، سرانه مصرف ميوه 
ايراني هــا در دهه ۹0 كاهش پيدا كــرده و از حدود 

140كيلوگرم به 100كيلوگرم رسيده است .
  وزارت تعــاون، كار و رفاه اجتماعي در گزارشــي 
گفته اســت بررسي رشــد حقيقي هزينه خانوار در 
دهك هاي هزينه اي در ســال ۹8 نشــانگر آن است 
كه تمام دهك هاي هزينه اي با رشــد حقيقي منفي 
روبه رو بوده اند كه به معناي آن است كه سبد مصرفي 

خانوارهاي ايراني كوچك تر شده است.
  با دقيق ترشدن در تورم غذايي دهك هاي هزينه اي، 
مي بينيم كه دهك اول شهري و روستايي به ترتيب 
با رشــد منفي 16و منفي17.2درصــدي و دهك 
دهم شــهري و روســتايي به ترتيب با رشد حقيقي 
منفي6.4درصد و منفي 13.5درصدي مواجه بوده اند. 
اين اعــداد گوياي آن اســت كه دهك هــاي پايين 
درآمدي از تورم آسيب بيشتري ديده اند و سفره آنها 

كوچك تر شده است.

تیر آخر کرونایي 
  فقر در سال ۹۹ )ســالي كه در تمام 
روزهاي آن اقتصــاد با كرونــا درگير 
بود( نسبت به ســال قبل از آن، رشدي 
36درصدي داشته كه مهم ترين عامل 
افزايش خط فقر در سال ۹۹تورم بالا در 
دو بخش خوراكي ها و مسكن بوده است.

  براســاس اعــلام مديــركل دفتــر 
بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشــت، 
استان هاي ناامن غذايي شامل سيستان 
و بلوچســتان، كهگيلويه و بويراحمد، 
خوزســتان، هرمزگان، ايلام، كرمان، 

خراسان جنوبي و بوشهر هستند.
  در اين اســتان ها، به دليل افزايش 
بي رويه قيمت موادغذايي ناشــي از 
تحريم، خشكســالي و كرونا، مصرف 
برخي اقلام غذايي مانند گوشت و مرغ، 
لبنيات و حتي ميوه ها به دنبال افزايش 
قيمت تا حدود 40درصد كاهش يافته 
است و مردم اين اســتان ها دچار فقر 

مواد پروتئيني شده اند.

%  25
از درآمد خانوار 

هزينه تهيه مواد غذايي 
شده است

در سال 1398

%  70
مصرف داخلي پسته 
كاهش داشته است

در سال 1397

سال 97
هفت دهك جامعه

 نتوانسته اند كالري مورد نياز 
خود را تامين كنند

۲3۶7   كالري
 مورد نیاز در روز

رشد  منفی
به معناي آن است كه سبد مصرفي 
خانوارهاي ايراني كوچك تر شده 

است

در سال 1398
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    اين بارهم  جَستيد
هواداران استقلال و پرسپوليس 24 ساعت 

پراسترس و پرخبر را پشت سر گذاشتند 
اما در نهايت فدراسيون طبق روال سال هاي 

قبل مجوز حرفه اي اين دو باشگاه را صادر 
كرد تا در ظاهر خطر حذف از آسيا از بيخ 

گوش سرخابي ها گذشته باشد. بايد ديد اين 
19وضعيت تا كی می تواند ادامه داشته باشد

    لشكركشي يحيي براي انتقام
در 14ماه اخير فقط يك تيم ايراني توانسته 

پرسپوليس را ببرد  و قرمزها امروز براي انتقام 
همان يك باخت در اراك هستند

16:00 پرسپولیسآلومینیوم اراک 

تیم ملي امید ايران با اقتدار به جام ملت هاي زير 23 ساله هاي آسیا صعود كرد. شاگردان مهدوي كیا 
كه در 2  بازي ابتدايي، نپال را با نتیجه 4بر صفر و لبنان را با نتیجه 2بر صفر شكست داده بودند، 
در بازي سوم تاجیكستان میزبان را هم شكست دادند تا با 9 امتیاز به عنوان تیم اول گروه جواز 
حضور در دور نهايي جام ملت هاي آسیا در سال 2022 را كسب كنند؛ تورنمنتي كه قرار است به 
میزباني ازبكستان برگزار شــود. امیدهاي ايران در بازي ديروز، خیلي زود از حريف خود عقب 
افتادند؛ حريفي كه در بازي هاي قبلي، لبنان را يك بر صفر شكست داده بود و با 6 تايي كردن نپال، 

حريف قدرتمندي روي كاغذ به حساب مي آمد. تاجیك ها در دقیقه دهم با ضربه اسلام زئیروف به 
گل اول رسیدند؛ گلي كه تنها پس از 3 دقیقه جواب داده شد. ياسین سلماني كه ستاره تیم ملي 
ايران در بازي ديروز بود، پس از به ثمر رساندن گل اول در دقیقه 13، در دقیقه هجدهم گل دوم را 
زد تا امیدها براي اولین بار از حريف پیش بیفتند. اين بار تاجیك ها با پنالتي احسان پنجشنبه در 
دقیقه 22، خیلي زود به بازي برگشتند اما در آخرين دقیقه بازي درنیمه  اول سلماني هت تريك كرد 
تا شاگردان مهدوي كیا با پیروزي به رختكن بروند. در نیمه دوم تاجیك ها تیم برتر میدان بودند اما 

نتوانستند از برتري خود استفاده كنند. امیدهاي ايران در 10 دقیقه پاياني با يك  بازيكن كمتر هم 
دفاع خوبي داشتند و با بسته نگه داشتن دروازه پیروز میدان شدند. حالا مهدوي كیا در گام اول 
توانسته با ركورد صددرصد پیروزي تیمش را به جام ملت ها برساند و امیدها را براي رسیدن اين 
تیم به المپیك زنده كند. فراموش نكنیم مهدي مهدوي كیا در مصاحبه هاي اخیرش تأكید كرده 
صعود تیم ملي امید به مرحله نهايي اهمیت چنداني براي او و كادرش ندارد، چون آنها بیشتر روي 

اهداف بلندمدت خود يعني صعود به المپیك2024 تمركز كرده اند. 

قبولي كيا   در ثلث   اول
 تيم ملي اميد ايران با هدايت مهدوي كيا از 3 بازي 9 امتياز گرفت و با اقتدار راهي مرحله نهايي جام ملت هاي آسيا شد

 حالا اميد برای المپيکی شدن   اين  تيم  از قبل بيشتر شده  است
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استقلال فكري با نتايج مجيدي
آبيهافصلراعاليشروعكردهاند،اماهنوزفوتبالموردانتظاررابازينميكنند

بهروز رسايلي| با كسب سومين پيروزي در سومين مسابقه، 
استقلال ليگ بيست ويكم را در قامت يك مدعي تمام عيار 
آغاز كرد. حالا آنها در كنار ســپاهان 9امتيازي هســتند و 
اشكال هميشگي شان يعني از دست دادن امتيازات شروع 
فصل را برطرف كرده اند. تيم فرهــاد مجيدي بعد از برتري 
برابر هوادار و ذوب آهن، اين بار تراكتور را با تك گل ارسلان 
مطهري شكست داد تا كام هوادارانش را شيرين كند. چند 

نكته در مورد اين بازي بخوانيد.

چندبازيكناســتقلالدرميكسزونورزشگاهآزادينسبتبه 1
تكراراينسؤالكه»چراتيمشمازيبابازينميكند؟«موضعتندو
منفيگرفتهاند.مهديمهديپورگفتهاينحرفهاآرامشاستقلال
رابههمميريزدوروزبهچشميهممدعيشدههماكنونهيچتيمي
خوبوچشــمنوازبازينميكند.ايندفاعياتاماتغييريدراصل
ماجراايجادنميكند.حقيقتآناستكهاستقلالباوجودكسب3
پيروزيپياپيورقمزدنبهترينشروعممكندرليگبيستويكم،
هنوزآنتيمدلخواهمنتقداننشدهاســت.البتهاوايلفصلاستو
شــايدبايدصبوربودتابازيكنانجديدباهماختشوند.بااينحال
شايداگرمحبوبيتخاصفرهادمجيدينبود،هوادارانبيشازاينها
ازاستقلالانتقادميكردند.نمايشآبيهادر3بازينخستچيزي
شبيهتيمفصلگذشتهمحمودفكريبودهاست.استقلالدرهر3

ديدارشبرابرهوادار،ذوبآهنوتراكتــوردردقايقيبيبرنامهوپر
اشتباهبازيكردوحتيتحتفشارشــديدرقيبقرارگرفت.بااين
حالاســتقلاليهااميدوارندمجيديرفتهرفتهشرايطبهتريرادر

تيمحاكمكند.

3كلينشيتدر3بازياولرؤيايياست؛مخصوصابراياستقلال 2
كهدرفصولاخيربهخاطرمشكلاتساختاردفاعياشمتحملضررو
زيانهايزياديشدهبود.بااينحالنبايدفقطبهآمارنگاهكرد.نكته
اينجاستكهخطدفاعياستقلالهمچنانبهشكليسخاوتمندانهبه
رقباموقعيتگلميدهد.درهمينديداراخيرباآنكهتراكتوررمقي
برايحملهوكسبپيروزينداشــت،ساماننريمانجهانبهشكل
عجيبيپشتمدافعاناستقلالصاحبموقعيتممتازگلزنيشدو
اگراينتوپرابهثمرمينشاندشــايدخيليچيزهاتغييرميكرد.
توپهاييكهامروزگلنميشــوند،شــايدفرداگلشوند.بنابراين
كادرفنياســتقلالنبايدفريبكلينشــيتهارابخورد.لازماست
كهآنهارويرفعاينمشــكلتمركزكنند.پرسپوليسهمامسالبا
همينمعضلمواجهاستوخيليبيشترازقبلموقعيتگلميدهد.

يككانونبحرانبالقوهدراستقلالهمداستاندروازهبانهاي 3
اينتيماست.آبيهاحسينحسينيرادارندورشيدمظاهريراهم
حفظكردند.خوداينرقابتبهتنهاييميتواندحاشيهســازباشد؛

چنانكهفصلگذشتهچنيناتفاقيرخداد.بااينحالاستقلالدر
تابستانعليرضارضاييراهمبهعنوانيكدروازهبانديگردراختيار
گرفت.درپايانبازيباتراكتوروقتيازفرهادمجيديدرمورداين
ترافيكعجيبسؤالشد،اوبارديگرتأكيدكرد:»بههيچعنواناجازه
جداييبهعليرضارضايينخواهيمداد.اوميتواند10ســالدروازه
استقلالوتيممليرابيمهكند.«خبآيانيمكتنشينيمحضچنين
گلريدراستقلالبهاوكمكخواهدكرد؟جزايناستكهاينشرايط
تنهاميتواندباعثافتكيفيرضاييوافزايشحواشــيتيمشود؟
چهايراديداردكهايندروازهبانيكفصلبهتيميديگرقرضداده

شود؟پافشاريمجيديدراينموردكميعجيببهنظرميرسد.

درنهايتامابايدبهپيشــرفتچندبازيكندراســتقلالاشاره 4
كرد.ســياوشيزدانيجزوخوبهايتيمدراينفصلبودهاست.او
پيشازمصدوميتوتعويضشدربازيباتراكتورهمنمايشخوبي
داشت.ورياغفوري،كاپيتاناستقلالهمكهاخيراانتقاداتزيادي
رادرموردنزولســطحكيفياشتحملميكندنمايشخوبيبرابر
تراكتورداشــت؛هرچندعملكرداوتحتتأثيرخرابكردنپنالتي
قرارگرفت.همچنينجعفرسلمانيكهنكوهششدهترينخريداين
فصلاستقلالبوده،هرازگاهيرگههاييازتواناييومهارتشرابروز
ميدهد؛مثلصحنهايكهبايكپاسروبهبيرونبسيارهوشمندانه

اميرحسينحسينزادهراصاحبموقعيتعاليگلزنيكرد.
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ايناسمشبدشانسينيستها!

بقيهچي؟

خستهنباشيدبهمدافعانتيمملي

ورياغفوريدربازيباتراكتوريك
پنالتيازدستداد.اواينفرصت
گلزنيرادرشرايطيازدستداد
كهاستقلاليكبرصفرجلوبود
ونهايتاهمباهمانيكگلپيروز
شد.اگرفشاردقايقپايانيتيمميهمان
نتيجهميدادواستقلالگلميخورد،شايدالانفضابراي
غفوريخيليمتفاوتميبود.اوشانسآوردكهپنالتيخراب
كردنشمنجربهچنيناتفاقينشــد.درهرصورتورياكه
هفتهاولهمپنالتــياشرابرابرهوادارازدســتدادهبود،
كلااز11پنالتيليگبرتريدراستقلال5ضربهراازدست
داده!بعددوستاندرمورداينخبرازتيترهاييمثلطلسم
وبدشانسياستفادهكردهاند.ايناسمشاقبالبدنيستها؛
احياناتصورنميكنيدكاپيتانخوباستقلالمهارتكافي

درپنالتيزدنندارد؟

بهنظرميرســدخودفرازكمالوند
همنســبتبهاســتعفاهايپي
درپياشحساسشــدهومثل
آحادملــتمتعجبايــرانبه
اينموضوعواكنشنشــانداده
است!بعدازپيروزييكبرصفرنفت
مسجدسليماندرخانهپديده،نطقآقافرازبازشدهواوبااشاره
بهانبوهمشكلاتباشگاهگفته:»بااينشرايطبهمنميگويند
چرااستعفاميدهي؟«گيريمكهدراينموردحقباشماباشد
وشرايطنفتمسجدسليمانطوريباشدكهنتوانباآنادامه
داد.استادكمالونددرموردبقيهاســتعفاهاچهميگويند؟
تراكتورچي؟سايپاچي؟استقلالچي؟شاهينبوشهرچي؟
يعنيهمهاينهامشكلاتيداشــتندكهنميشددرآنهادوام
آورد؟شايدهمباشگاههاياستانداردموردنظربرايآقافراز
دربوندسليگاولاليگااستوايشانبايدآنجامربيگريكند!

مدتهاســتكهمدافعانتيمملي
ايراندرردهباشــگاهيشــرايط
ناگــواريدارندوگويــاقرارهم
نيســتاينوضعيتبهترشود.
اينهفتهدرليــگقطرتيمهاي
محمدحسينكنعانيزادگانوشجاع
خليلزادهبازهــمبرابررقباتنبهشكســتدادند.الريانبا
شــجاع2بريكبهالعربيباختومدافعسابقپرسپوليس
بهثمررســيدنيكيازگلهاتوســطفرشــيداسماعيلي
راتماشــاكرد.الاهليهمباكنعاني4گلازالســدخورد.
هماكنونالريانبا9امتيازرويپلهششــمجدول12تيمي
قطرقراردارد.اينتيمدر8بازي16گلخوردهوتفاضلگلش
منفي3اســت.الاهليهمبا5امتيازدرردهدهمايســتادهو
كانديدايسقوطاست.اينتيم10گلخوردهداردوتفاضل

گلشمنفي5است.چهميكنيدرفقا؟

متريكا

تيمتراكتوردربازيبااســتقلالحتي

يكبارهمنتوانســتچارچوبدروازه00
آبيپوشــانراتهديــدكنــد!تعــداد
شوتهايداخلچارچوبتيمميهمان
دربازيبااستقلالازعددصفرفراترنرفتوايناتفاقعجيبيبراي
تيمسرخپوشتبريزيبود.استقلالدراينمسابقه12شوتزدكه
4تاازآنهاداخلچارچــوببودندويكيتبديلبهگلشــد.امااز
8شوتيكهتراكتورروانهدروازهاســتقلالكردحتييكضربههم
داخلچارچوبنبود.اســتقلال496پاسردوبدلكــردوتراكتور
448پاس؛يعني2تيمدراينبخشاختلافچندانينداشتند.دقت
پاسهردوتيمهم85درصدبود.امااميدگلاستقلالبه1/81رسيد

واميدگلتراكتوراز0/36فراترنرفت.

ارسلانمطهريباتكگليكهبهتراكتور

زدبهترينبازيكنميدانشد.دقتپاس01
ارسلان93درصدبودودراينزمينهاز
خوبهايتيمشمحســوبميشد.او
3نبردهواييموفقهمداشتو2شوتزدكهيكيازآنهاتبديلبه
تكگلبازيشد.اينمهاجمبااينكهفقط45دقيقهبازيكردبانمره
فني7/81ازسايتمتريكابهترينبازيكنميدانلقبگرفت.بعداز
اوسياوشيزدانيبانمره7/57دومينبازيكنبرترميدانبود.سياوش
پاسگلمطهريرابهزيباييبراياوفرستاد.بهترينبازيكنتراكتور
همدروازهبــاناينتيــممحمدرضااخبــاريبودكــهازمتريكا
نمره7/32گرفت.كوينيامگاكههفتهگذشــتهشروعيباشكوهدر
استقلالداشــتاينهفتهبانمره6/53ضعيفترينبازيكنتيمش

بود.

فجرسپاسياينهفتهبا2گلصنعتنفت

رادرآبادانبردامابرايرســيدنبهاين02
دوگلفقط0/48اميدگلايجادكردهبود.
شــيرازيهادرحاليميزبــانخودرا
شكستدادندكهاميدگلبسياركمترينسبتبهاينتيمداشتند.
اميدگلنفتآباداندراينبازي1/51واميدگلفجرسپاسي0/48بود
امافجر2گلزدونفتبههيچگلينرســيد.شــاگردانمنصوريان
57درصدهممالكيتتوپداشتندودرتعدادپاس)520به361(و
دقتپاس)80به76(همبرترازحريفبودند.نفتآباداندراينبازي
13شــوتزدكه6شــوتشدرچارچوببودامافجرسپاسيبهآمار
7شوتزدهو2شوتداخلچارچوبرســيد.يعنيهرضربهايكه
فجريهابهچارچوبدروازهفرزينگروسيانزدندتبديلبهگلشد!

ليگ برتر ايران)جام خليج فارس( -فصل بيست ويكم

امتياز تفاضل گل گل خورده گل زده باخت مساوی برد بازي ها تيم رتبه

6069--33سپاهان1

49-4--33استقلال2

5146--22گل گهرسيرجان3
5236--22پرسپوليس4
34-3-211آلومينيوم اراک5

24-2-211پيكان6

24-311113نفت  مسجدسليمان7

3-222-31فجر سپاسی8
3-122-21نساجی مازندران9

13-245-31تراکتور10

13-112-21ذوب آهن11

11-1-2011پديده مشهد12

-2-2-1--1مس رفسنجان13

-4-4-3--3هوادار14

-5-216--2فولاد15

-6-6-3--3صنعت نفت آبادان16

معايب شناخته شدن
يامگاازحالابهبعدكارسختتريدراستقلال

خواهدداشت
ستارهغيرمنتظرهاستقلالدرفولادشهر،شــبكمفروغيدرورزشگاهآزاديداشت.كوين
آرتوريامگاكهدربازيباذوبآهن2گلزدوباچندحركتخوبديگرهمهرابهوجدآورد،
دردومينبازياشبراياستقلالبرابرتراكتورنتوانستحتيسايهايازآنستارهخطرناك
هفتهقبلباشد.اودراغلبدقايقمســابقهازســويمدافعانتراكتورمهارشدوبهندرت
فرصتبازيباتوپوخطرسازيرويدروازهاينتيمراپيداكرد.حقيقتآناستكهنهآن
نمايشجانانهدرفولادشهربايدباعثايجادچنانجواغراقآميزيميشدونهاينعملكرد
نسبتاضعيفدرآزاديبايدموجبنااميديزودرسشود.بهطوركليمشخصاستكهيامگا
بازيكنبدينيستوفوتبالراميفهمد،امااوازحالابهبعددراستقلالكارسختتريخواهد
داشت،چراكهتيمهايحريفباحساسيتبيشتريبااينبازيكنمواجهخواهندشد.يامگا
درفولادشهرازمزيتبزرگ»گمنامي«برخورداربود.كسياورانميشناخت،فوتبالشآناليز
نشــدهبودوانتظارچندانيهمازاينبازيكننميرفت.اوامابادبلناگهانياشهمهچيزرا
عوضكرد.طبيعتاازاينجابهبعدداستانفرقخواهدكرد.بازيكنفرانسويبراينشاندادن

خودشبايدزحمتبيشتريبكشدوازموانعسختتريبگذرد.

رشيدمظاهريبعدازاختلافهايمتعدديكهبامديريتسابق
باشگاهاستقلالداشت،بافسخيكطرفهقراردادشدرآستانه
جداييازاينتيمقرارگرفتهبودوليحضورمصطفيآجورلو
درراسباشگاهباعثشدتاايندروازهبانباتمديدقراردادشبه
جمعآبيپوشانبرگردد.البتهقابلپيشبينيبودكهباشروع
ليگبرتر،مظاهريدراستقلالتبديلبهبازيكننيمكتنشين
شــودوايناتفاقدرهفتهاولودومهــمرخداد.باوجوداين
مصدوميتحســينيدرجريانبازيباذوبآهن،مظاهريرا
بهدروازهاستقلالبرگرداند.بابســتهماندندروازهاستقلال
درمصافباذوب،خيليهــاپيشبينيميكردندمظاهريدر
مصافباتراكتور،فيكسباشدامامجيديرويناماوقلمقرمز
كشيدوبارديگربهحسينيبازيدادتااودومينكلينشيتشدر
ليگبرتررابهثبتبرساند.دراينشرايطمظاهريپسازبازي
بااينصحبتهابهنيمكتنشينياشواكنشنشاندادوگفت:
»اگرمجيديصلاحببيند،بازيميكنم.اوسرمربيتيماست
واحترامشواجب.بازهمميگويماگرصلاحبودبازيميكنم

واگرهمصلاحنبود،بهسايربازيكنانانرژيمثبتميدهم.«
اتفاقجالبامادركنفرانــسمطبوعاتيرقمخورد،جاييكه
خبرنگارانازمجيديخواســتندتادرخصوصشايعهانتقال
مظاهرييارضاييبهفولادصحبتكند.مجيديبدوناينكه
اسميازمظاهريبياورد،گفت:»منبهباشگاههماعلامكردم،
بههيچعنواناجــازهجداييبهعليرضارضايــينميدهم.او
جواناستوميتواند10سالگلرتيممليباشد.درموردساير

بازيكنانميتوانيمباباشگاهمذاكرهكنيم.«
بههرحالهمينصحبتكوتاهومختصرمجيديتاحدودي

نشانميدهدسرمربيآبيهامخالفتيباجداييمظاهريندارد
وحالااينپيغامرابهصورتغيرمســتقيمبهاورساندهاست.
فراموشنكنيمخودمظاهريبهخوبيميداندكههماكنون
جايگاهفصلگذشتهرادراســتقلالنداردوازروزگذشتههم
زمزمههاييدرخصوصجدايياينبازيكنازجمعآبيپوشان
مطرحشده،هرچندكهرشــيدبهنزديكانشگفتهفعلاقصد
جداييندارد.وليدرآيندهاينزديكممكناســتاتفاقاتي
رقمبخوردكهاودرنهايتتصميمبهجداييبگيرد.بهايننكته
همبايداشارهداشتكهاســتقلاليهادرحالحاضربامشكل
پربودنليستبزرگســالانخودهمروبهروهستندوجدايي
مظاهريميتواندجارابرايژستدبازكند.البتهاستقلاليها
سختدرتلاشهســتندتاهرچهزودترناماحمدموسويرا
ازفهرستخارجكنندتامهاجمفرانسويبهبازيهفتهآينده
برسد.موسويكهدرموعدقانونيتوسطباشگاهازليستتيم
كنارگذاشتهنشده،هنوزباباشگاهبرايفسخقراردادبهصورت
توافقيبهنتيجهنرسيدهاست.استقلالروزجمعههفتهجاري
بهمصاففجرسپاسيشيرازميرودومســئولاناينباشگاه
درصددهســتنددرفاصله4روزتااينمسابقهباموسويبراي
فســخقراردادبهتوافقبرســندوباثبتقراردادژستد،مجوز
بازياينمهاجمفرانسويرادريافتكنند.صبحديروزامابيژن
طاهري،سرپرستاستقلالاعلامكردكهتا2روزديگرتوافقبا
موسويبرايخروجناماوازفهرستاستقلالانجامخواهدشد
وليدراتفاقيجالب،موسويدرتمرينعصراستقلالحاضرشد
وبهتنهاييتمرينكردتانشاندهدبرخلافصحبتمديران

باشگاهبرنامهايبرايجداييندارد.

برنامهبازيها

جمعه 14 آبان

شنبه 15 آبان

دوشنبه 10 آبان

هوادار-پديده

مس رفسنجان-آلومينيوم

آلومينيوم-پرسپوليس

فجر سپاسی-استقلال

پرسپوليس-گل گهر

گل گهر-نساجی

تراکتور-پيكان

نساجی-صنعت نفت

فولاد-مس رفسنجان

ذوب آهن-سپاهان

نفت  مسجدسليمان-فولاد

18:00

18:00

18:00

16:00

16:00

ليگ برتر- هفته سوم

ليگ برتر- هفته چهارم

16:00

پنجشنبه 20 آبان 1400

سهشنبه 25 آبان 1400

لبنان - ايران

سوريه - ايران

مقدماتي جام جهاني - مرحله نهايي

15:30

19:30
پنجشنبه 7 بهمن 1400

سهشنبه 12 بهمن 1400

پنجشنبه 4 فروردين 1401

سهشنبه 9 فروردين 1401

ايران - عراق

ايران - امارات

کره جنوبی - ايران

ايران - لبنان

بهنظرميرسدمجيديدركنفرانسمطبوعاتي
پسازبازيپيغاممهميبرايمظاهريفرستادهاست

  رشيد مي تواند برود؟!
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لشكركشي يحيي براي انتقام
 در 14ماه اخير فقط يك تيم ايراني توانسته پرسپوليس را ببرد
 و قرمزها امروز براي انتقام همان يك باخت در اراك هستند

ديروز صبح هواداران پرسپوليس و استقلال در حالي از خواب برخاستند كه 
خبر حذف تيم هاي محبوب شان از ليگ قهرمانان آسيا را در رسانه ها خواندند 
و شنيدند. پيگيري هاي لحظه به لحظه، اضطراب هواداران را بيشتر كرده بود. 
اضطراب زماني بيشتر شد كه خبر رسيد عربستان 3 باشگاه بزرگ خود يعني 
الاتحاد، النصر و الاهلي را و همچنين امارات 2باشگاه العين و الوحده را به دليل 
برخوردار نبودن از استانداردهاي حرفه اي كنفدراسيون فوتبال آسيا و بدهي ها 
از اين مسابقات حذف كرده اند. عربستان پيش تر هم دست به اقدام مشابهي 
زده بود؛ همان ســالي كه الاتفاق و التعاون گمنام به عنوان نماينده هاي اين 
كشور به تور استقلال و پرسپوليس خورده بودند. همان زمان كه سعودي ها 
باشگاه هاي خودشان را به دليل رعايت نكردن استانداردها از حضور در آسيا 
محروم مي كردند، اين جا مشكلات با ريش ســفيدي موقتا برطرف و جواز 
حضور باشگاه هاي غيرحرفه اي فوتبال ما در رقابت هاي آسيايي صادر مي شد.

ديروز برخي رسانه ها ازجمله سايت طرفداري گزارش دادند كه كنفدراسيون 
تصميم گيري بر سر اعطاي مجوز را به فدراســيون هاي داخلي داده است. 
براي همين شبهاتي مطرح شد كه هيأت رئيسه فدراســيون فوتبال ايران 
به خاطر جلب رضايت و حمايت باشــگاه هاي صنعتي تصميم گرفته از اين 
فرصت استفاده كند و با حذف استقلال، پرسپوليس و تراكتور كه مي توانست 
نماينده علي البدل فوتبال ايران در آســيا باشد، 2باشگاه صنعتي گل گهر و 
پيكان يا مس رفسنجان را به عنوان جايگزين به AFC معرفي كند. گويا پيكان 
اصلا براي كسب مجوز حرفه اي اقدامي نكرده بود. به همين دليل گل گهر و 
مس رفسنجان قرار بود مدل التعاون و الاتفاق فوتبال ايران در ليگ قهرمانان 
فصل بعد باشند. اما فشارها ازجمله دستور غيررسمي وزير ورزش باعث شد 
در اين روند خلل به وجــود بيايد. ظهر ديروز كانال هاي هــواداري از صدور 
مجوز حرفه اي براي 2باشگاه محبوب ايراني خبر دادند و سپس سايت ها و 
خبرگزاري ها هم آن را تأييد كردند. اين در حالي است كه رسانه هاي ورزشي 
اماراتي و عربستاني با خوشحالي خبر حذف استقلال و پرسپوليس را منتشر 

كرده بودند.
طبق روال سال هاي گذشته معمولا اين مشكلات در دقيقه90 حل مي شد. 
حتي ســال قبل 2باشــگاه ايراني با پرداخت 120هزار دلار جريمه مربوط 

به قصور در تطبيق خود با استانداردهاي تعيين شــده توانستند در لحظه 
آخر مجوز حضور در ليگ قهرمانان را به دســت آورند. اســتانداردهايي كه 
كنفدراسيون فوتبال آسيا روي آنها به ظاهر حساس است اما هميشه از اين 
استانداردها چشم پوشــي مي كند عبارتند از دارا بودن ورزشگاه، نداشتن 
بدهي به بازيكنان و مربيان، دولتي نبودن مالكيت باشگاه ها و مشترك نبودن 
مالكيت باشگاه ها، نداشتن شاكي خصوصي و... انگار سال قبل سلطاني فر كه 
در سال آخر دوره وزارت خود در وزارت ورزش به سر مي برد به كنفدراسيون 

فوتبال آســيا قول داده بود موضوع مالكيت مشترك 2باشگاه استقلال و 
پرسپوليس را حل كند اما نكرد و رفت.

از طرفي انتشــار خبر صدور مجوز به اين دو باشگاه در ظهر ديروز 
يك شك ديگر را هم برانگيخت. اينكه كنفدراسيون فوتبال آسيا در 
 AFC روزهاي شنبه و يكشنبه تعطيل است و چطور در روز تعطيلي

با درخواست فدراسيون موافقت كرده است. اين نشان مي دهد كه از 
ابتدا هم تصميم به عهده فدراســيون فوتبال ايران بوده و به گفته برخي 

از رسانه ها تلاشي براي فرستادن 2باشــگاه كرماني متمول به رقابت هاي 
آسيايي صورت گرفته بود اما با فشار هواداران و رسانه ها و همينطور وزارت 
ورزش، فدراسيون از اين موضع كوتاه آمده و مجبور به تسليم شده است. براي 
همين باور اظهارنظر مدير روابط عمومي فدراسيون كه گفته بود فدراسيون 
هيچ نقشــي در مجوز حرفه اي باشگاه ها نداشــته و آرا محرمانه بوده، قابل 

تشكيك است.
به هر حال فدراســيون فوتبال باز هم مجوز اين دو باشــگاه را صادر كرد و 

به گفته داريوش مصطفوي مهلت 3ماهه اي به آنها داد تا بدهي هاي 
خود را پرداخت و شرايط مدنظر AFC را احراز كنند. اين تصميم 

فدراســيون فوتبال ايران بايد از سوي مسئولان كنفدراسيون 
فوتبال آسيا هم تأييد شود كه البته بن سلمان و دارودسته اش در 
اين سال ها نشان داده اند با مذاكره و لابي مي توانند هر مشكلي را 
از ميان بردارند. به اين ترتيب به نظر مي رسد مشكل پرسپوليس 

و استقلال براي ليگ قهرمانان2022 هم حل شده و آنها از خطر 
حذف جسته اند. اما اين وضعيت تا كي مي تواند ادامه پيدا كند؟

اين بارهم  جَستيد
هواداران استقلال و پرسپوليس 24 ساعت پراسترس و پرخبر را پشت سر گذاشتند اما در نهايت فدراسيون طبق 
روال سال هاي قبل مجوز حرفه اي اين دو باشگاه را صادر كرد تا در ظاهر خطر حذف از آسيا از بيخ گوش سرخابي ها 

گذشته باشد. بايد ديد اين وضعيت تا كی می تواند ادامه داشته باشد

تپش قلب نامنظم بارساهمان هميشگي

براي چندمين بار كريســتيانو رونالدو توانست 
ســرمربي تيمش را نجات دهــد. اين بار هم 
اوله گونار سولسشــائر از نبوغ او بهره برد و 
اميدوار شد دســت كم چند بازي ديگر روي 
نيمكت من يونايتد دوام بياورد. رونالدو يك 
گل زيبا و يك پاس گل عالي در برد 3 بر صفر 
يونايتد در زمين تاتنهام ثبت كرد. او در 6بازي اخير مقابل اين 
تيم لندني با پيراهن منچستر و رئال تنها يك باخت 3 بر يك به 
اين تيم داده و بقيه را برده اســت. كريستيانو كه 397دقيقه در 
ليگ نتوانسته بود گل بزند، اين طلســم را مقابل تيم محبوبش 
در انگليس باطل كرد. يك گل زيباي ديگر هم زد كه آفســايد 

اعلام شد.

   رونالدو با 11گل زده به تاتنهام، بيش از هر تيم انگليســي ديگري 
دروازه تاتنهام را باز كرده اســت. رونالدو مقابل تاتنهام 6 پاس گل هم 
داده است. البته تيم محبوب رونالدو ســوياي اسپانياست كه تاكنون 
27گل از اين ستاره دريافت كرده است. در ميان تيم هاي ايتاليايي هم 
آاس رم بــا 10گل خورده و همچنين تيم ســابقش يعني يوونتوس با 
همين تعداد گل خورده محبوب ترين حريفان كريســتيانو محسوب 
مي شوند. بين آلماني ها هم رونالدو به بايرن بيش از هر تيم ديگري گل 

زده؛ 9گل.
   از يك لحاظ ديگر؛ رونالدو با پيراهن منچســتر بيش از هر حريف 
ديگري موفق شــده دروازه اســتون ويلا را باز كند؛ با 9گل. رونالدو با 
پيراهن يووه بيشترين گل را به كالياري زده )8گل( و با پيراهن تيم ملي 
پرتغال هم 9گل به لوكزامبورگ زده كه بيش از هر حريف ديگري است.

   از فصل2007 به بعد منچســتر موفق نشده بود با چنين نتيجه اي 
تاتنهام را در خانه اش شكســت دهــد. جالب اينكــه در آن بازي نيز 

كريستيانو موفق به گلزني شده بود.
   او براي يازدهمين ســال متوالي موفق شد 40گل يا بيشتر به ثمر 

برســاند؛ 2021 )40گل(، 2020 )44گل(، 2018 )49گل(، 2017 
)53گل(، 2016 )55گل(، 2015 )57گل(، 2014 )61گل(، 2013 

)69گل(، 2012 )63گل(، 2011 )60گل( و 2010 )48گل(.
   كريستيانو مقابل تاتنهام؛ 19بازي، 11گل، 6پاس گل.

    هر 7 گل كريستيانو در اين فصل براي منچستر زماني به ثمر رسيده 
كه بازي يا مساوي دنبال مي شده يا منچستر عقب بوده. اين چهارمين 

گل پيروزي بخش او براي منچستر در دهمين بازي اش بود.
   او در خلق موقعيت هم موفق عمل كرده؛ كريس تا اينجاي فصل در 
ليگ برتر 7خلق موقعيت داشته و اين در حالي است كه مسي تا به اينجا 

در ليگ فرانسه 6 موقعيت ساخته است.
   رونالدو با 36 ســال و 267 روز مســن ترين بازيكن در كنار دروگبا 
)36 سال و 267 روز( لقب گرفت كه توانسته در يك بازي ليگ برتر هم 

گل بزند و هم پاس گل بدهد.
    اين گل شماره796 رونالدو در همه رقابت ها و گل شماره125 او با 

پيراهن منچستريونايتد بود.
   كريستيانو با 681گل در گل هاي باشگاهي هم از پله پيشي گرفت و 
سوم شد. بازيكناني كه بيشــترين گل باشــگاهي را در تاريخ به ثمر 
رسانده اند؛ بيكان )730 گل(، روماريو )693 گل(، كريستيانو )681 گل(، 

پله )680 گل(، مسي )675 گل( و پوشكاش )620گل(.
   او همچنين با پشت سر گذاشتن دنيس بركمپ به رده چهل و دوم 
ليست بهترين گلزنان تاريخ ليگ برتر )88 گل( رسيد. شيرر )260گل(، 
روني )208گل(، اندي كول )187گل(، آگوئرو )184گل(، كريستيانو 
)88 گل( و بركمپ )87 گل(، فهرست بهترين گلزنان تاريخ ليگ برتر را 

تشكيل داده اند.
   رونالدو نخستين بازيكن تاريخ است كه 480 گل در 5 ليگ معتبر 
به ثمر رسانده؛ لاليگا )311 گل(، ليگ برتر انگليس )88 گل( و سري آ 

)81گل(.
   او در ســال2021 تا به امروز 53 بازي انجام داده و توانسته در آنها 

40 گل بزند و 5 گل بسازد.

ســرخيو آگوئرو حاضر نشد قراردادش با ســيتي را تمديد كند تا بتواند به طور 
رايگان به بارسلونا برود و در كنار دوستش مسي به فوتبال ادامه دهد. او حاضر 
شــد براي پيوســتن به تيم بحران زده از نظر اقتصادي، دستمزدش را كاهش 
دهد. بدشانســي اش تنها اين نبود كه در بدو ورود دچار مصدوميتي شديد شد 
و 3 ماه از كار با توپ محروم ماند؛ بدشانسي اين بود كه به محض پيوستنش به 
بارسلونا، مسي پس از 19سال بارسا را ترك كرد و به پاري سن ژرمن رفت. حتي در 
هفته هاي اخير شنيده شده كه مسي از مقامات باشگاه پاريسي خواسته ايكاردي 
را با آگوئرو معاوضه كنند. با اين حال به نظر نمي رسد چنين كاري براي پي اس جي 
به صرفه باشد. آگوئرو كه در بازگشت به فوتبال توانست در ال كلاسيكو گل بزند، 
باز هم نتوانست براي نخستين بار در عمرش رئال مادريد را ببرد. او در بازي با تيم 
ضعيف آلاوس در تركيب ثابت بود اما بازهم دچار مشكل شد. آگوئرو كه 10بازي 
اول بارسا را از دست داده بود، در نخستين حضور خود در تركيب ثابت بارسا در 
نوكمپ، تنها 42 دقيقه برابر آلاوس دوام آورد و در حالي  كه به نظر مي رســيد 
مشكل تنفسي دارد، زمين را ترك كرد. باشگاه بارسلونا اعلام كرده سرخيو آگوئرو 
به دليل ناراحتي در قفسه سينه، براي معاينه قلبي و انجام آزمايش هاي لازم در 
بيمارستان بستري شده و مدت زمان دوري اين بازيكن از ميادين، پس از به پايان 

رسيدن مراحل آزمايش  مشخص مي شود. 
سرخي بارخوان، سرمربي موقت بارسلونا بعد از بازي گفت: »سرخيو به من گفت 
كه كمي سرگيجه دارد. متوجه شدم كه شرايطش براي ادامه بازي مناسب نيست 
و تعويضش كردم. بعدا فهميدم كه او را به بيمارستان رسانده اند.« گويا مشكل او 
تپش قلب بوده كه فعلا برطرف شده. شايد براي احتياط فعلا به اين بازيكن بازي 
نرسد. اتفاقي كه در يورو براي اريكسن دانماركي افتاد، همه را محتاط كرده است. 
اريكسن كه اكنون شرايط بازي را دارد، قادر به حضور در تركيب اينتر نيست چون 
قوانين سري آ اجازه نمي دهد او به فوتبال حرفه اي بپردازد. براي همين باشگاه 
اينترميلان موافقت كرده قرارداد با اين بازيكن فســخ شود و اريكسن بتواند در 

ليگي ديگر به فوتبالش ادامه دهد. 
دوربين ها ثبت كردند كه آگوئرو از ناراحتي در عضلات ران خود رنج مي برد و قبل 

از تنگي نفس خواهان تعويض بود. يعني اگر مشكل تپش قلب او هم برطرف شده 
باشد، مصدوميت و ناراحتي ران جدي به نظر مي رسد.

از وضعيت آگوئرو كه فاصله بگيريم، به آمار و ارقام منفي مي رسيم كه بارسا يكي 
پس از ديگري ثبت مي كند. بارسا در 4 بازي اخير فقط 3گل زده است. ترشتگن 
هم ديگر ديوار برلين نيست و هم راســتا با خط دفاعي مدام اشتباه مي كند. او و 
مدافعان بارسا در 14 بازي، 3 كلين شيت داشــته اند. بد نيست بدانيد در 5بازي 
اخير، بارســا با نخســتين ضربه در چارچوب حريف، گل دريافت كرده؛ مقابل 
بنفيكا، والنسيا، رئال مادريد، رايووايكانو و آلاوس. از همه مهم تر اينكه بارسلونا 
در 11بازي آخر خود فقط 3 پيروزي كسب كرده است. تعداد امتيازات بارسلونا 
تا هفته يازدهم در 5 فصل اخير؛ 31متياز در فصــل18-2017، 24 امتياز در 
فصل19-2018، 22امتياز در فصل20-2019، 17امتياز در فصل2020-21 

و 16امتياز در فصل جاري.

 آگوئرو مثل بارسلونارونالدو در هر بازي كه موفق به گلزني مي شود سريالي از ركوردهاي جديد بر جاي مي گذارد
 با مشكل تنفسي و قلبي روبه رو شد 

هفته ســوم از رقابت هاي ليگ برتر فوتبال ايران امروز با برگزاري 3بازي 
پيگيري مي شــود. در 4بازي برگزارشده روز شــنبه، استقلال و سپاهان 
خودشــان را 9امتيازي كردند و به صــدر جدول رســيدند. امروز نوبت 
پرسپوليس و گل گهر اســت كه در مصاف با آلومينيوم و نساجي به دنبال 
9امتيازي شدن باشند. بازي سوم امروز هم جدال فولاد با مس رفسنجان 
است كه براي لشكر شكست خورده عبدالله ويسي از اهميت بالايي برخوردار 
است. در نخستين بازي امروز و از ساعت16پرسپوليس در اراك به مصاف 
آلومينيوم مي رود. سرخپوشــان در تاريخ ليگ برتر فقــط يك بار در اين 
شهر بازي كرده اند و همان يك بار هم شكســت خورده اند. فصل گذشته 
پرسپوليس فقط و فقط يك بار باخت كه همان يك شكست را آلومينيوم 
اراك در نخستين فصل ورودش به ليگ برتر به قرمزها تحميل كرد. البته 
نسبت به آن مسابقه تغييرات زيادي در تركيب 2 تيم رخ داده و حتي يكي 
از گلزنان آلومينيوم در آن مسابقه يعني حامد پاكدل حالا براي پرسپوليس 
بازي مي كند. تيم يحيي كه در هفته هاي ابتدايي به اجبار ديرتر از استقلال 
و سپاهان بازي مي كند، امروز براي آنكه از اين رقباي سرسخت عقب نيفتد 

نياز مبرمي به پيروزي در اراك دارد. بردن آلومينيوم در اراك، در روزهايي 
كه عليرضا منصوريان روي نيمكت اين تيم مي نشست كار سختي نبود اما 
اين كار در هفته هايي كه رسول خطيبي روي نيمكت اراكي ها مي نشيند 

كار سختي است.
اما از ساعت18امروز گل گهر ســيرجان هم ميزبان نساجي است و براي 
رسيدن به جمع تيم هاي 9امتيازي كار سختي در پيش دارد. نساجي هفته 
گذشته در تهران به پرسپوليس باخت و حالا دومين بازي متوالي اش را در 
خارج از خانه برگزار مي كند. نساجي و گل گهر فصل گذشته در آخرين هفته 
به مصاف هم رفتند كه ساكت الهامي با متوقف كردن حريف، فرصت چهارم 
شدن در ليگ را از قلعه نويي و گل گهر گرفت. سومين بازي امروز هم مصاف 
2 تيم صنعتي و تمام فلزي اســت. فولاد و مس در هفته اول به حكم قرعه 
مقابل پرسپوليس و سپاهان قرار گرفتند و مغلوب قهرمان و نايب قهرمان 
فصل گذشته شدند. فولاد در هفته دوم هم شكست سختي خورد اما مس 
رفســنجان با توجه به غيبت پديده يك هفته استراحت كرد. حالا محمد 

ربيعي و ويسي به دنبال نخستين برد خود در فصل جديد مي گردند.

در روزي كه برنلي پايين جدولي ظرف 36دقيقه، 3 گل 
به برنتفورد زد، ســامان قدوس تنها در نيم ساعت 
پاياني بخت حضور در ميــدان را پيدا كرد. هافبك 
ايراني در همين مدت كوتــاه هم توانايي هايش را به 
خوبي نشان داد و نبض بازي را در اختيار گرفت. نقطه 
اوج اين درخشش اما، گل سرضرب و تماشايي قدوس 
بود. سامان نخستين گلش در ليگ برتر را به زيبايي 
هر چه تمام تر زد. ضربه او چيزي شبيه قيچي بود كه 
توپ را مستقيم فرستاد گوشه دروازه برنلي. اين گل 
براي فرار برنتفورد از شكســت كافي نبود و مسابقه 
با همان نتيجه 3 بر يك به پايان رسيد، اما قدوس را 
بار ديگر تبديل به يك سوژه داغ در محافل فوتبالي 
ايران و انگلســتان كرد. هر دو جا هم مربيان تحت 
فشار هستند؛ آنجا به توماس فرانك انتقاد مي شود 
كه چرا قدوس را اغلب به عنوان بازيكن جانشين مورد 
اســتفاده قرار مي دهد، اينجا هم دراگان اسكوچيچ 
تحت فشار است كه چرا در برنامه هايش جايي براي 

سامان باز نمي كند.
مورد دراگان اما از يك جهت ديگر هم خاص اســت؛ 
اينكه قدوس در پي 2 بازي نيمكت نشــيني مقابل 
امارات و كره جنوبي واكنش منفــي به اين موضوع 
نشان داد. او كه انتظار داشت بعد از سفر طولاني اش 
از انگلستان براي پيوستن به اردوي تيم ملي حداقل 
براي دقايقي مورد استفاده قرار بگيرد، اعتراض ضمني 
خودش به سرمربي تيم ملي را با درج شكلك هايي در 
يك استوري اينستاگرام نشان داد. البته قدوس خيلي 
زود آن استوري را پاك كرد، اما همه فهميدند طاقت او 
تمام شده و دلش مي خواهد بيشتر براي تيم ملي بازي 
كند. به همين دليل هم حالا هر درخشش قدوس در 
جزيره مايه عذاب اسكوچيچ است و فشارها را روي او 
بيشتر و بيشتر مي كند. شايد سيستم انتخابي مربي 
كروات در تيم ملي طوري است كه قدوس به راحتي در 
آن نمي گنجد، اما بعضي بازيكنان آنقدر كيفيت دارند 

كه حتي بشود به خاطرشان سيستم را تغيير داد.
بازي نكردن سامان در تيم ملي به معناي واقعي كلمه 
فرصت سوزي است. به قول ظريفي، اين بازيكن آنقدر 
باكيفيت است كه اسكوچيچ اول بايد او را در تركيب 
اصلي قرار بدهد و بعــد 10 بازيكن ديگر را اطرافش 
بچيند! درنهايت اما تصميم گيرنده شــخص دراگان 
اسكوچيچ است و اصول حرفه اي مي گويد بايد حق را 

در اين مورد به كادرفني داد.

من، سامان، مايه عذاب 
اسكوچيچ هستم!

درخشش قدوس در فوتبال انگلستان، حتما 
فشارها را روي كادر فني تيم ملي بيشتر خواهد كرد
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      عكس| اكبر داداش زاده |   فصل گذشته پرسپوليس فقط و فقط يك بار باخت كه همان يك شكست را هم آلومينيوم به اين تيم تحميل كرد.
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باتجربهها

تيم هاي كرماني در ليگ بســكتبال ايــران جولان مي دهند. 
امسال 3تيم مس رفسنجان، مس كرمان و نظم آوران سيرجان 
با آمادگي وارد بازي ها شده اند. مس و نظم آوران از مدت ها قبل 
از آغاز مسابقه ها تمرينات شــان را از سر گرفته بودند و هر يك 
با 2 بازيكن خارجي به ميدان آمدنــد. تمرين های زودهنگام، 
اســتخدام خارجي ها و جذب بازيكنان مطرح داخلي، از عزم 
كرماني ها براي اين فصل خبر دارد. اوضاع 2 تيم مس و نظم آوران 
رو به بهبود است. تيم رفسنجاني به دليل درگيري بازيكنان با 
كرونا هنوز به ميدان نرفته اما پوينت گارد آمريكايي، چهره تيم 
را به نسبت فصل قبل متحول مي كند. به لحاظ تعداد مسابقه ها، 
تيم هاي كرماني بعد از تهراني ها در رتبه دوم بازي ها جاي دارند.

رونمايي

از پيراهن تيم ملي بســكتبال زنان   رونمايي شد. اين تيم براي 
شركت در مسابقه هاي دســته2 آســيا روانه اردن مي شود تا 
بخت خود را براي ايستادن روی ســكوي نخست و راهيابي به 
مسابقه هاي سطح Aآســيا آزمايش كند. پيراهن تيم ملي در 
مراســم رونمايي بدون هيچ تغييري با طرح پيشين به نمايش 
درآمد و همين نكته ســبب ابراز تعجب خيلي ها شد كه دليل 
رونمايي با البسه تكراري چيست؟ تجربه هاي تكراري در مراسم 
رونمايي از البسه براي المپيك گرفته تا تيم هاي ملي نشان داد 

استعدادي در طراحي يا ابتكار مدل خاص  نداريم.

هر روز مي شــنويم كه جوانان خوبي در مسابقه هاي بسكتبال 
باشــگاه هاي ايران داريم. اما برخلاف اين تعبير، درخشــش 
بازيكنان باتجربه را بيشتر مي بينيم. بازيكناني كه 10سال پيش 
نيمكت نشين بودند، الان با سن و سال بالاتر به جاي بازنشستگي 
در تركيب ثابت تيم هاي خود جاي دارند! يكســري هم مثل 
مهدي كامراني و اصغر كاردوست در 36و 40سالگي همچنان 
مي درخشند. هفته گذشته كامراني رودرروي تعدادي جوان در 
تيم اكسون ايستاد و با درخشش خود مانع از باخت مهرام شد. 
كاردوست هم با مس كرمان مقابل سنترهاي جوان تر كه سابقه 
بازي ملي دارند، از سد شهرداري گرگان مدافع عنوان قهرماني 
گذشت. بازيكنان جوان بايد در عمل برتري خودشان را نشان 

دهند وگرنه با حرف كسي بازيكن نشده است.

زير حلقه

كرمانيها

افشين رضاپور 
كارشناس بسكتبال

جدول 8350
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افقي:
 1- ميز پايه كوتاه- نخستين 
همسران تاريخ- فراوان ترين 

فلز معادن ايران
2- طــلا- از نماد هــاي 

فرهنگي اسپانيا- فلز
3- از ملزومــات باغبانــي- 

همبازي هاردي- چيرگي
4- نژاد مردم پرو- هر طبقه 
ساختمان را به ديگري وصل 

مي كند
5- گياه بي آوند- محوكردن- 

غذايي فرانسوي
6- لباس زنان ارمني- نوعي 
كبك- شمشير دفاعي ژاپني
7- در بيان علت به كار مي رود- 

واحد پول عمان- سست
8- چهره- فيلمي ســاخته 
ديويــد فينچر با بــازي بن 

افلك- سيخونك
9- گرامــي- در كبد توليد 

مي شود- رهن دهنده
10- بســتني چوبي- ذره 

باردار- عايدي
11- سراينده مثنوي معنوي- 
ستاره كم پيدا- احساس ترحم

12- الماســي كه نادرشاه از 
هند به ايــران آورد- پهلوان 
تورانــي كه به دســت بيژن 

كشته شد
13- نوعي زردآلو- افزوني- 

ناشي و بي تجربه
14- كنــدن گُل- حيران و 

سرگردان- چاشني غذايي
15- نفس خسته- لجاجت- 

بوي خوش
  

عمودي:
1- سوگواري- قلعه معروف 
در صدر اسلام - سازي  ايراني

2- مهره اي در شطرنج- يار 
ژوليت- پايتخت موسيقي 

جهان
3- مجســمه اي مشــهور 
ساخته ميكل آنژ- نتيجه كار
4- واحد نظامي- سندروم 
نقــص ايمني اكتســابي- 

نويسنده كتاب فتح خون
5- نمايان- حــوض بزرگ 

حمام هاي قديمي
6- ضمير سوم- فرمانروايي- 

ظاهر سازي  كردن
7- خطايي در بســكتبال- 

پيش از تموز- وزنده
8- پشت سر- فاضلاب- برتر 

از ديگران
9- چنــد وزيــر- نااميد و 

افسرده- سگ انگليسي
10- مكار- هزينه استفاده 
از خدمات يك مؤسسه- ساز 

استاد حسن كسايي
11- دوره تناوب- كوهي در 

جنوب همدان
12- سنگيني معده- ميله آهني 
جابه جا كننده اجســام سنگين- 

توهين آميز
13- پشه ناقل بيماري خواب- فهم 

و شعور
14- ثروت و دارايي- ســترون- 
از شناخته شــده ترين سلاح هاي 

تك تيراندازي در جهان
15- تركيب كباب برگ و كوبيده- 

معبد يهوديان- محكم و پابرجا

ميكشياديپاگما
يلبنحهنارفولين
كهامپويمخاشرس
لدادوافخانزا
اههبيرغتلماان
نيراتفريترشي
ژورنويسوليدنت

لافتلتاسباي
بابرنهاهاردوك
هعوكركملياشل
زمشومچهيامراك
يعسكيلچوليسس
سيردتفرشملاني
تشنالبتيكليناو
يتخسزيكرامامن 15
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سخت

913275486
768149532
542368971
835426197
421793865
697851324
259684713
374912658
186537249

متوسط

9   8   4 1  
  2  6   5  
8 1       3
7  1 6      
         
     7 9  2
1       2 8
 5   4  7   
 3 7   9   4816723459

725498631
394651782
461837925
987215346
532946178
643589217
278164593
159372864

ساده

متوسط

975823416
342961857
816754293
721698345
489235671
563417982
194376528
658142739
237589164

سخت

9     5  8 6
 6        
5  2 3      
 3    6 1   
    9     
  7 8    2  
     4 7  3
       5  
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ساده
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  1 8 3     
 8 7    3 4  
    4 6 1   
6 4  5 8    7
  8  6   9 3
1 5 9   2    

سوريان قيد هيأت رئيسه را زد
نايب رئيس فدراسيون كشتي به صربستان نرفت تا مشخص شود برنامه اي براي حضور در انتخابات اتحاديه جهاني ندارد

مسابقات كشــتي قهرماني اميدهاي جهان در رشته آزاد و 
فرنگي از 10تا 16آبان ماه در بلگراد صربستان برگزار خواهد 
شد. فرنگي كاران روز گذشــته در حالي راهي اين رقابت ها 
شدند كه رئيس و نايب رئيس فدراسيون به صربستان نرفتند. 
پيش تر قرار بود حميد ســوريان به عنوان نماينده ايران در 
انتخابات هيأت رئيسه اتحاديه جهاني حضور داشته باشد كه 
با توجه به عدم حضور سوريان در اين سفر، انصراف نماينده 

ايران از حضور در انتخابات قطعي به نظر مي رسد.
فدراسيون كشتي از 2 ســال پيش با معرفي حميد سوريان 
به عنوان نماينده ايران در انتخابات اتحاديه جهاني كشــتي 
به دنبال كسب كرســي در اين مجمع بين المللي بود. حميد 
ســوريان و عليرضا دبير براي جلب رضايت و كسب رأي در 
حاشيه مســابقات مختلف رايزني هايي هم داشتند و در يك 

سفر به روسيه با مامياشــويلي رئيس فدراسيون روسيه هم 
ديدار كردند. حالا در آستانه برگزاري انتخابات، عدم حضور 
سوريان خبر از انصراف او مي دهد. ســوريان در گفت وگو با 
همشهري در تأييد انصرافش گفت: »با توجه به اينكه شرايط 
مهيا نبود، تصميم به انصراف از اين انتخابات گرفتم.« سوريان 
درباره دلايــل كناره گيري اش از انتخابــات اتحاديه جهاني 
كشتي گفت: »موفقيت در انتخابات، نياز به رايزني و حمايت 
بسياري از دســتگاه هاي ديپلماســي دارد اما با لغو متعدد 
مسابقات و محدوديت هاي بسياري كه در رده هاي مختلف 
سني در 2 سال گذشته وجود داشت، اين امكان از ما گرفته 
شد كه بتوانيم با مسئولان كشورهاي ديگر رايزني كنيم. به 
همين دليل تصميم بر اين شــد كه در اين دوره از انتخابات 
هيأت رئيسه شركت نكنم. البته سال2022انتخابات ديگري 

برگزار خواهد شد كه 7نفر مي توانند به عضويت هيأت رئيسه 
اتحاديه جهاني درآيند. به نظرم در آن زمان فضا مناســب تر 
مي شــود ولي باز هم مشخص نيســت و براي كسب كرسي 
بين المللي بايد تلاش بسياري توسط خيلي  از دستگاه هاي 

اجرايي صورت بگيرد.«
رسول خادم، رئيس سابق فدراســيون كشتي آخرين عضو 
ايراني هيأت رئيسه اتحاديه جهاني كشتي بود كه از اين سمت 
انصراف داد تا ايران كرسي اش را خيلي راحت از دست بدهد. 
در آن زمان فدراسيون با هزينه بسيار در كشورهاي آفريقايي 
و آمريكاي جنوبي كه كار هوشــمندا نه اي هم بود، توانست 
رأي مناسبي براي حضور در هيأت رئيســه اتحاديه جهاني 
كسب كند ولي هم اكنون با توجه به وضعيت ارز، اين راه براي 

فدراسيون بسيار سخت به نظر مي رسد.

سجاد گنج زاده مسابقات قهرماني جهان را از دست داد؟ اين سؤالي است كه ديروز بعد از 
شكست او در مسابقات انتخابي تيم ملي كاراته مطرح شد. بعضي ها با قاطعيت خبر دادند 
كه سجاد در مسابقات قهرماني جهان كه در امارات برگزار مي شود حاضر نخواهد بود. اما 
شهرام هروي، سرمربي تيم ملي به همشهري مي گويد كه هنوز تيمش را براي مسابقات 

جهاني نبسته است.
گنج زاده كه در بازي هاي المپيك توكيو نخســتين مدال طلا را براي اين رشته گرفت، 
در مسابقات انتخابي تيم ملي بايد با صالح اباذري مسابقه مي داد. قرار بر اين بود كه آنها 
5مسابقه بدهند و برنده 3مبارزه، پيراهن تيم را بپوشد. او مســابقه اول را 6بر 3برد اما 
در 2 ديدار بعدي 3بر 2باخت. بعد از اين دو شكســت، گنج زاده حاضر به ادامه مسابقه 
نشد. حاضران در سالن مي گويند او قصد ترك ســالن را داشت كه با اصرار مربيان تيم 
آماده مسابقه شد اما درحالي كه داوران منتظر بودند او روي تاتامي برود، دوباره از مبارزه 
منصرف شد و سالن مســابقه را ترك كرد. طبق خبري كه ورزش 3 منتشر كرده است 
گنج زاده كه با قهر از سالن بيرون رفت، مسابقات جهاني را از دست داد. در اين خبر اسامي 

كاراته كاهايي كه قرار است در امارات مبارزه كنند، مشخص شده است؛ علي مسكيني 
در وزن 60- كيلوگرم، علي كريمي در وزن 67- كيلوگرم، علي اصغر آسيابري در وزن 
75- كيلوگرم، ذبيح الله پورشــيب در وزن 84- كيلوگرم و صالــح اباذري در وزن 84+ 
كيلوگرم. با اين حال هروي مي گويد هنوز تركيب تيم مشــخص نيست: »من هنوز به 

جمع بندي نهايي نرسيده ام.«
سرمربي تيم ملي، قهر گنج زاده را هم تأييد نمي كند: »او قهر نكرد، فقط تصميم گرفت به 
مسابقه ادامه ندهد. همه مسابقات انتخابي در همه رشته ها با تنش هايي همراه هستند. ما 
هم بايد از بحران رد مي شديم. مسئله جدي نداشتيم.« با اين دو شكست به نظر مي رسد 
گنج زاده بعد از المپيك با يك افت مقطعي روبه رو شده است. هروي مي گويد: »نه اينطور 
نبود. او وضعيت خوبي داشت. مسئله اين اســت كه صالح اباذري هم كاراته كاي خوبي 
است و مثل خود گنج زاده از بهترين هاي اين وزن و در سطح اول جهان است.« مسابقات 
قهرماني جهان قرار بود سال2020برگزار شود اما به دليل كرونا به امسال موكول شد. اين 

مسابقات از 25تا 30آبان در ورزشگاه حمدان دوبي برگزار مي شود.

جنجال قهرمان المپيك در انتخابي
گنج زاده كه در بازي هاي المپيك توكيو براي كاراته مدال طلا گرفته بود، در انتخابي تيم ملي شكست خورد

 پهلوان، مثل حسن
حسن يزداني يك بار ديگر پهلوانانه بر سر معلولان دست نوازش كشيد 
و سوژه اول شبكه هاي اجتماعي در روز گذشته شد. قهرمان كشتي 
جهان و نايب قهرمان المپيك توكيو اين روزها در حال استراحت است 
اما در محافل مختلف حاضر مي شود و با هوادارانش ديدارهاي جالبي 
دارد. او روز گذشته در آسايشگاه معلولان شهيدبهشتي مشهد حاضر 
شد و افراد حاضر در اين مركز از ديدن ستاره بزرگ و محبوب ورزش 
ايران حســابي به وجد آمدند. يزداني كه چند ماه قبل به درخواست 
يك جوان معلول پاســخ مثبت داده و با او چند دقيقه اي به شــكل 
نمادين كشتي گرفته بود، يك بار ديگر اين حركت پهلوانانه را تكرار 
كرد و مقابل حريف مشهدي اش ضربه فني شد. دارنده 7مدال جهان 
و المپيك هر روز محبوب تر مي شود و با ادامه اين روند به جايگاهي 
دست نيافتني در ميان ورزشكاران و مدال آوران ايراني خواهد رسيد.

عكسخبر
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 معضل گودبرداري هاي غيراستاندارد يك بار براي هميشه حل شود
بعيد اســت با ابزارهايي كه مســئولان در اختيار دارند حل معضل 
گودبرداري هاي غيراستاندارد كاري نشــدني باشد. چقدر ديگر بايد 
كشته و زخمي داد و تحمل خســارت كرد تا جلوي برخي تخلفات 
آشكار گرفته شــود. چرا يك بار براي هميشه مســئله گودبرداري 
ساختمان ها حل نمي شود. چه كسي پاسخگوي حادثه سقوط ديوار 

روي دانش آموزان است.
دشتي از تهران 

   آزادراه مراغه - هشترود همچنان نيمه كاره مانده است
طرح ســاخت آزادراه مراغه - هشــترود كه به عنوان يك طرح ملي 
زيرساختي در حوزه حمل ونقل شمال غرب كشور سال هاست به كندي 
در حال اجراست، اكنون تقريبا به تعطيلي رسيده است، درحالي كه 
جاده فعلي اين مسير به شدت حادثه خيز و حتي به جاده مرگ معروف 
است و براساس آماري كه خود مسئولان اعلام كرده اند تنها در سال 
گذشته 40نفر در آن به دليل تصادفات رانندگي جان باخته اند. براي 

رضاي خدا در يك كار جهادي اين آزاد راه را به پايان برسانيد.
جلالي از مراغه

  تقسيم بندي آرد دولتي و آزاد چه توجيهي دارد
تقسيم بندي آرد به دو مدل دولتي و آزاد چه دليلي دارد كه قيمت هر 
عدد نان آزادپز 650تومان باشد. نان با كيفيت و بدون مواد مضر حق 
همه مردم است و نان هاي بي كيفيت و قيمت بالا هم جفا در حق مردم 
است. به اين نابســاماني پايان دهيد كه در سلامت و بيماري جامعه 

مستقيما مؤثر است.
بلغار از تهران 

  سنوات بازنشستگان علوم پزشكي اراك را پرداخت كنند
من از بازنشستگان دانشگاه علوم پزشــكي اراك در سال 99 هستم 
كه هنوز نتوانسته ام ســنوات خدمتم را دريافت كنم. لطفا مسئولان 
اين فكر را بكنند كه چقدر روي رقم اين سنوات براي رفع مشكلات 
زندگي حساب كرده ايم. آيا رواســت بعد از 30سال خدمت اينگونه 

بازنشسته شويم؟
درويشي از اراك

   شركت نفتي ايلام نيروهاي بومي جذب كند
درحالي كه اســتان ايلام فارغ التحصيلان بســياري در رشــته هاي 
مختلف از زن و مرد دارد معدود صنايع و شــركت هايي كه در استان 
داير مي شوند اقدام به جذب نيروهاي غيربومي مي كنند كه علاوه بر 
سرخوردگي جوانان تحصيلكرده باعث مهاجرت آنها از استان مي شود. 
انتظار داريم اولويت استخدام در شركت هايي مانند شركت نفتي شهر 
چشمه شيرين در شهرستان بدره استان ايلام با بومي هاي استان باشد 
تا نيروهاي متخصص وارد چرخه خدمت رساني در استان خود شوند و 

از سرگرداني نجات يابند.
رمضاني از بدره ايلام 

  بخش سلول هاي بنيادي بيمارستان شريعتي پاسخگو نيست
با هدف انجام كمكي بــه هموطنان نيازمند ســلول هاي بنيادي با 
بيمارستان شريعتي قسمت سلول هاي بنيادي تماس گرفتم تا اگر 
مي توانم به سهم خودم قدمي بردارم، ولي متأسفانه فردي كه جوابگو 
بود با سردي و برخورد بد حاضر نشد هيچ راهنمايي اي انجام دهد. آيا 
اين رفتار در مورد كســي كه دلش مي خواهد خدمت بي منتي انجام 

دهد درست است؟
رسولي از تهران 

  هيچ كس پاسخگوي مشكلات مسكن مهر هشتگرد نيست
در دفتري كه به عنوان مسكن مهر هشتگرد داير است هيچ كارمند و 
مسئولي پاسخگوي مراجعات و مشكلات مردمي در مورد قطعه 8 كه 
با هزار اميد ســرمايه گذاري كرده اند، نيست. هر چه ازآنها مي پرسيد 

اطلاعي ندارند.
دادخواه از هشتگرد

    قلعه اسفندياري فرخ شهر در حال نابودي است
قلعه اسفندياري يا صمصام در فرخ شهر واقع در شهركرد مركز استان 
چهارمحال و بختياري بدون هيچ رســيدگي به حال خود رها شده 
است، درحالي كه اين قلعه محل پرورش و استقرار مردان و زنان نامي 
ايران ازجمله بي بي مريم بوده است. اين قلعه متعلق به اسفنديارخان 
صمصام فرزند ارشد حسين قلي خان ايلخاني است. حسين قلي خان 
پدر نجف قلي خان صمصام صدراعظم ايران، علي قلي خان سردار اسعد 
)دوم( و سردار بي بي مريم است. سردار بي بي مريم مادر شهيد شيرعلي 
مردان خان بختياري است. با اين همه سبقه تاريخي اكنون چند سالي 
است درب آن را آجر و مسدود كرده اند و معلوم نيست داخل آن چه خبر 
است. از سازمان ميراث فرهنگي استان چهارمحال و بختياري، سازمان 
ميراث فرهنگي كل كشور و شهرداري فرخ شهر تقاضا داريم به اين قلعه 

تاريخي رسيدگي كنند و جلوي نابودي اين ميراث گرانبها را بگيرند.
موسويان از شهركرد

   داروخانه ها بيمه سلامت را قبول نمي كنند
متأسفانه بيمه سلامت، بسياري از داروخانه ها را پوشش نمي دهد و 
اين موضوع هزينه زيادي را به بيماران تحت پوشش اين بيمه تحميل 
مي كند. مسئولان با اين همه شعار رسيدگي به بيماران و بيمه ها و... به 

داد دارندگان بيمه سلامت برسند.
فدايي از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

پاسخ مسئولان

اجاره 24ساعته مغازه   
براي كلاهبرداری سرقت از راننده ها با تکه آجر

مجرم سابقه دار يك ساعت بعد از آزادي از زندان، نقشه سرقت كشيد

 چطور به جنگ 
قاتل نامرئي برويم؟

در روزهاي اخير و همزمان با سرد شدن هوا در اغلب نقاط كشور، حوادث مربوط به 
گازگرفتگي نيز به طور چشمگيري افزايش پيدا كرده است. فقط در جريان 2 حادثه داخلی

دلخراش در دورود و اردبيل 9نفر جان خود را از دســت دادنــد. اين آمار وقتي 
نگران كننده تر مي شود كه بدانيد براساس گزارش پزشكي قانوني در سال گذشته 926نفر شامل: 
235زن و691مرد به دليل گازگرفتگي جان خود را از دســت دادند  كه بيشــترين قربانيان 
گازگرفتگي ساكن تهران بودند. 189نفر كه 55نفرشان زن و 134 از آنها مرد بودند و كمترين آمار 
فوت بر اثر گازگرفتگي در استان بوشهر با عدد صفر ثبت شد. امسال نيز اوضاع تعريف چنداني 
ندارد و براساس آمارهاي رسمي در 5 ماه اول سال1400، 164نفر شامل: 46زن و 118مرد بر اثر 
گازگرفتگي جان خود را از دســت داده اند كه باز هم تهران با 33قرباني در صدر قرار دارد و 
خوشبختانه در استان هاي خراسان شمالي، كهگيلويه و بويراحمد و هرمزگان هيچ موردي از 
گازگرفتگي مرگبار گزارش نشده است. اين آمار تكان دهنده بار ديگر زنگ خطر را درخصوص 
حوادث مربوط به گازگرفتگي به صدا در آورده است. اما مهم ترين سؤال اين است كه براي در امان 

ماندن از قاتل خاموش چه بايد كرد؟

   سرقت به محض آزادي
متهم 40ساله اســت و پيش از اين به اتهام كلاهبرداري، 
سرقت موبايل و حمل مواد مخدر دستگير شده و به زندان 
افتاده است. او با خونسردی از جزئيات سرقت هاي عجيب 

خود مي گويد.

چه شد كه پس از آزادي دوباره سراغ سرقت 
رفتي؟

من معتاد به شيشه ام. حالا تصور كنيد يك معتاد به شيشه كه سابقه 
سرقت و كلاهبرداري هم دارد، آيا كسي به او كار مي دهد؟ مخصوصا 
اين روزها كه دكتر و مهندس هاي شــهر هم بي كارند. براي همين 

ناچار شدم باز هم سرقت كنم تا خرج مواد و زندگي ام را درآورم.
يعني زندان برايت درس عبرت نشد؟

زندگي در زندان خيلي سخت است و دلم نمي خواست دوباره به آنجا 
برگردم، اما انگار معتاد به سرقت شده بودم.

آخرين بار به چه جرمي دستگير شدي؟
با همين شگرد سرقت مي كردم تا اينكه 2/5 سال قبل دستگير شدم 
و به زندان افتادم. اما 6 ماه قبل بعــد از پايان دوران محكوميتم آزاد 
شدم و درست يك ساعت پس از آزادي سرقت هايم را با همان شگرد 

قبلي از سر گرفتم.
شگردت چه بود؟

در نقش مسافر سوار خودروهاي دربستي و تاكسي هاي اينترنتي 
مي شدم و راننده را فريب مي دادم. البته آن موقع اين لباس ها)لباس 
متهمان( تنم نبود. كت و شــلوار شــيك مي پوشــيدم تا اعتماد 
طعمه هايم را جلب كنم. يك جعبه هم در دست مي گرفتم و داخل 
آن يك آجر قرار مي دادم و به دروغ به راننده ها مي گفتم داخل جعبه 
گوشي موبايل، كريستال، عتيقه  يا هر چيز ديگري است كه ارزش 
بالايي دارد. بعد هم به بهانه زنگ زدن به دوســتم، گوشــي آنها را 

می گرفتم و سرقت مي كردم.
هرگوشي را چند مي فروختي؟

بستگي به مدلش داشت. از يك ميليون تا 3-2 ميليون تومان.
چند سرقت انجام دادي؟

با اين شگرد حدود 70مورد.
همه راننده ها فريبت را مي خوردند؟

حتي يك مورد هم نبود كه فريب نخورد. من خيلي خوب نقش بازي 
مي كنم. اين ترفند كار همه نيست.

چطور اين ترفند به ذهنت رسيد؟
چند سال قبل به جرم حمل مواد دستگير شدم و به زندان افتادم. 
در آنجا با يك مجرم حرفه اي آشنا شدم، او اين شگرد عجيب را به 
من آموزش داد و چون من استعداد خوبي در نقش بازي كردن دارم 

از پسش بر آمدم.

  هرگز بــه بخاري هاي بــدون دودكش 
اطمينــان نكنيد. روشــن بودن مــداوم اين 
بخاري ها اكسيژن اتاق را تخليه كرده و باعث 

خفگي مي شود.

  قــرار دادن دودكــش در ســطل آب 
باور غلطي اســت كه به هيچ وجه گاز ســمي 
منواكسيدكربن را تخليه نمي كند. عاقلانه ترين 

راه استفاده از دودكش و كلاهك ايمن است.

  تغيير سايز دهانه دودكش ها يكي از علل 
اصلي نشــت گاز به محيط خانه است. دقت 
كنيد كه براي وسايل گرمايشي بايد از لوله اي 
استاندارد و هم اندازه دهانه دودكش استفاده 

كنيد.

  اســتفاده از ســه راهي و دودكش هاي 
مشترك براي وسايل شعله دار بسيار خطرناك 
است؛ چرا كه احتمال نشت گاز در محيط را به 

ميزان بسيار زيادي افزايش مي دهد.

  دودكش هاي آكاردئوني، استاندارد و قابل 
اطمينان نيســتند؛ چرا كه هر لحظه ممكن 
است در آنها روزنه اي ايجاد شده يا از جاي خود 

خارج شوند و گاز نشت كند.

  اگر متوجه شديد بخاري باشعله زرد مي سوزد 
به آن بي تفاوت نباشــيد. ممكن است اين نقص 
ناشي از نرسيدن هواي كافي به بخاري باشد. دقت 

كنيد بخاري بايدهميشه با شعله آبي بسوزد.

  درست نصب كردن كلاهك دودكش ها يكي 
از نكات حياتي هنگام نصب و راه اندازي وســايل 
گرمايشي است. بهترين كلاهك، از نوع اچ شكل 
است و علاوه بر آن هميشه بايد مسير دودكش را 
كنترل كنيد تا اتصالات دودكش براثر تكان هاي 

احتمالي از جاي خود خارج نشوند.

  استفاده از بست هاي غيراستاندارد يا سيم هاي 
مفتولي براي اتصال شــيلنگ وســايل گازسوز 
اقدام خطرناكي است. براي اين كار بهتر است از 
بست هاي استاندارد اســتفاده كنيد تا از محكم 

بودن شيلنگ در جاي خود مطمئن شويد.

  در ساختمان هاي كوچك تر از 50مترمربع 
به دليل فضاي محدود و درصورتي كه دريچه هاي 
تهويه و امكان ورود هواي تازه پيش بيني نشده 
باشد، نصب آبگرمكن ديواري مي تواند حادثه ساز 

باشد.

  نصــب شــومينه در آپارتمان هاي كوچك 
مي تواند خطرساز باشــد. در اينگونه مواقع بهتر 
است از بخاري گازي اســتفاده شود. با وجود اين 
براي جلوگيري از خطر نشتي گاز، شومينه بايد 
مجهز به ترموكوپل و شير جداگانه قطع و وصل 

باشد.

  روشنايي گازي براي مواقعي است كه جريان 
برق در ساختمان ها قطع مي شود. بنابراين نصب 
چراغ روشنايي در قســمت هاي مختلف منازل، 
به دليل خارج نشــدن گازهاي حاصل از احتراق 
كاري خطرناك اســت كه خطــر گازگرفتگي را 

افزايش مي دهد.

  طولاني بودن بيش از حد شيلنگ وسايل 
گازسوز يكي از خطراتي اســت كه بايد آن را 
جدي گرفت. گذشــته از اينكه طولاني بودن 
شيلنگ گاز هيچ ضرورتي ندارد، احتمال نشت 
گاز را هم بيشتر مي كند. طبق نظر كارشناسان 
طول شيلنگ نبايد از 120سانتي متر بيشتر 

باشد.

  كلاهكي كه در انتهاي دودكش وســايل 
گازسوز استفاده مي شود حتما بايد استاندارد 
و از نوع اچ باشــد. همچنين هنگام راه اندازي 
وسايل گازسوز حتما بايد كلاهك ها كنترل و از 

باز بودن خروجي آنها مطمئن شويد.

  اســتفاده از آبگرمكن و بخــاري بدون 
دودكش، نوعي خودكشــي اســت. براي اين 
وسايل حتما از دودكش و كلاهك استاندارد 

استفاده كنيد.

  خروجي دودكش بايد در نزديك ترين فاصله 
ممكن قرار داشته باشــد. هرچه طول دودكش 
بيشتر شود، احتمال نشــت گاز از آن نيز بيشتر 

مي شود. اين نكته را جدي بگيريد.

نكات كليدي براي جلوگيري از گازگرفتگي در فصل سرما

پاكسازي زمين هاي باير منطقه 4چندين نوبت انجام شده است
روابط عمومي شــهرداري منطقه 4تهران پيرو انتشــار پيام مردمي 
با عنوان »ريختن زباله در زمين هاي خالي« در ســتون با مردم روز 
22مهرماه پاسخ داده است: به اطلاع مي رساند به منظور ايجاد و حفظ 
زيبايي بصري شــهر و جلوگيري از تبديل زمين ها و فضاهاي باير به 
مكان هاي ناايمن شهري، تاكنون طي چندين نوبت در قالب طرح هاي 
فوريتي نسبت به پاكســازي زمين هاي باير محدوده منطقه4 اقدام 
شده است اما به دليل تخليه شبانه خاك و نخاله در اين زمين ها امكان 

شناسايي افراد متخلف وجود ندارد.

مرد شــيك پوش با جعبه اي در دست، ســوار تاكسي هاي 
اينترنتي مي شــد و با شگردي عجيب گوشــي راننده ها را 
ســرقت مي كرد. در اين ميان آنچه پس از ســرقت نصيب 
مالباخته ها مي شد، همان جعبه اي بود كه داخل آن يك تكه 

آجر قرار داشت.
به گــزارش همشــهري، از مدتي قبل مأمــوران پليس در 
جريان سرقت عجيب گوشي  از مســافركش هاي اينترنتي 

قرار گرفتند.
يكي از شاكيان به مأموران گفت: ساعتي قبل مردي جوان كه 
كت و شلوار به تن و جعبه لوكسي در دست داشت، به عنوان 
مسافر سوار ماشينم شد. او سر صحبت را باز كرد و مدعي شد 
كه داخل جعبه يك گوشــي گران قيمت است كه به عنوان 
هديه براي همسرش خريده است. مقصد او خياباني در حوالي 
مركز تهران بود و مي گفت كه با دوستش قرار ملاقات دارد. اما 
وقتي به مقصد رسيديم، با ناراحتي گفت كه شارژ موبايلش 
تمام شده و از من خواســت موبايلم را براي چند دقيقه در 

اختيارش قرار بدهم تا به دوستش زنگ بزند.
شاكي ادامه داد: موبايلم را به او دادم و وي در ظاهر به دوستش 
زنگ زد و از او پرسيد كجا ايستاده است. او در حال صحبت 
بود كه جعبه را به دست من داد و از ماشين پياده شد تا ببيند 
دوستش كجا ايستاده است. چون كادوي گران قيمتش در 
دستم بود، شك نكردم و در ادامه ديدم كه وي وارد پاساژي 
شد و من به انتظارش نشستم، اما او غيبش زد و موبايلم را هم 
با خودش برد. يك ساعت بعد پياده شدم و داخل پاساژ   دنبال 
او گشتم اما اثري از مسافر نبود. بعد داخل ماشين برگشتم، 
جعبه كادو را باز كردم اما در كمــال تعجب با يك تكه آجر 
روبه رو شــدم و فهميدم كه همه اين ماجرا، نقشه اي براي 

سرقت موبايلم بوده است.

دزد سابقه دار 
تعداد شاكيان در اين پرونده در حال افزايش بود و متهم سعي 
داشــت ردي از خودش به جا نگذارد. با اين حال كارآگاهان 

در تحقيقات تخصصي به سرنخ هايي از وي دست يافتند و 
معلوم شد كه او يك مجرم سابقه دار است. تا اينكه  وي چند 
روز قبل در عملياتي غافلگيرانه دستگير شد و در بازجويي ها 
به سرقت هاي ســريالي اعتراف كرد. سردار عليرضا لطفي، 
رئيس پليس آگاهــي تهران با بيان ايــن خبر گفت: متهم 
در بازجويي ها به 70فقره ســرقت اقرار كرده و براي انجام 

تحقيقات بيشتر تحويل مقام قضايي شده است.

  استفاده از اجاق گاز براي گرم كردن اتاق، 
تاكنون افراد زيادي را دچار گازگرفتگي كرده و 
جان شان را گرفته است. اجاق گاز به دليل اينكه 
اكســيژن فضا را مصرف و گازمنواكسيدكربن 

توليد مي كند بسيار خطرناك است.

2 مرد شياد با استفاده از مدارك شناسايي سرقتي، انبار يا مغازه اي براي مدت 24ساعت 
در تهران اجاره مي كردند و با فريب كارخانه داران و عمده فروشــان مواد غذايي دست به 
كلاهبرداري از آنها مي زدند. به گزارش همشهري، مدتي قبل مردي جوان به اداره آگاهي 
تهران رفت و خبر از سرقت 2تن برنج داد. وي گفت: من عمده فروش مواد غذايي هستم و 
چند وقت قبل كه آگهي فروش برنج منتشر كرده بودم، مردي به نام حسام به من زنگ زد. 
كار من در شهرستان است و حسام كه نقش خريدار را بازي مي كرد مدعي شد كه ساكن 
تهران است و برنج را به بالاترين قيمت می خرد. سر قيمت به توافق رسيديم و او 2تن برنج 
خريد. وقتي به تهران رسيدم، حسام 1.5تن از برنج ها را داخل مغازه اي تخليه كرد و گفت 
قرار است مابقي را به يك انبار ديگر در همان محدوده منتقل كنيم. همراه او راهي انبار شدم 
اما او در بين راه در محلي شلوغ از ماشين پياده و در ميان جمعيت ناپديد شد. من به سرعت 
به مغازه اش برگشتم اما ناباورانه متوجه شــدم كه مغازه را به همراه برنج ها تخليه كرده و 
متواري شده اند. بعد متوجه شــدم كه مغازه اجاره اي بوده و حسام با مدارك جعلي آن را 
به مدت 24ساعت اجاره كرده بود. شاكي تنها كسي نبود كه در دام كلاهبرداري هاي حسام 
و همدستانش گرفتار شده بود. چراكه در ادامه چند كارخانه دار يا عمده فروش ديگر هم با 
حضور در اداره پليس، شكايت هاي مشابهي را مطرح كردند. همه آنها از طريق تبليغات در 
فضاي مجازي در دام كلاهبرداران افتاده بودند و به گفته سردار عليرضا لطفي، رئيس پليس 
آگاهي تهران، كارآگاهان موفق شدند با بازبيني دوربين هاي مداربسته اطراف مغازه ها و 
انبارهايي كه كلاهبرداران اجاره كرده بودند، آنها را شناسايي كرده و حسام را كه مجرمي 
سابقه دار است دستگير كنند. رئيس پليس آگاهي تهران توضيح داد: تا كنون 10شاكي 
در اين پرونده شناسايي شده اند و تحقيقات براي شناسايي ساير مالباختگان احتمالي و 

همچنين بقيه اعضاي اين باند كلاهبردار ادامه دارد.
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پيشبهسويتوكيو
سي وچهارمين جشــنواره بين المللي 
فيلم توكيو از 30اكتبر تا 8نوامبر )8تا 
17آبان( در كشور ژاپن برگزار مي شود. 
كاشــيدا فوميو، نخســت وزير جديد 
ژاپن نيز پيامي ويدئويي به مناســبت 
آغاز ســي و چهارمين دوره جشــنواره 
فيلم توكيو ارســال كرده است. او كه 
برخلاف ساير نخســت وزيران ژاپن كه 
در روز افتتاحيــه جشــنواره بر فرش 
قرمز گام مي گذاشتند، با رعايت كامل 
پروتكل هاي مربوط به دوران شــيوع 
كرونا تنها به ارســال پيامي ويدئويي 
بســنده كــرده، در ســخناني گفت: 
»مي خواستم از همه شما به خاطر قوه 
ابتكار، هوشــمندي و فداكاري تان در 
سازماندهي اين جشــنواره به شكلي 
جديــد و به2صورت واقعــي و آنلاين 

سپاسگزاري كنم.«

آغازيهمراهبافریادماچو
پس از مراســم 45دقيقه اي افتتاحيه، 
فيلم »فريــاد ماچو« ســاخته كلينت 

ايستوود نمايش داده شد. كلينت ايســتوود 91ساله نيز پيش 
از نمايش فيلم با ارســال پيامي اعلام كرد: با ساخت اين فيلم 
مي خواستم تفســير خودم را از قدرت واقعي ارائه بدهم. فيلم 
»فرياد ماچو« در زمان پاندمي كرونا ساخته شده و اميدوارم اين 
فيلم بتواند شــجاعت و قدرت كافي را به صنعت سينما عرضه 
كند. اين فيلم در  ماه ژانويه 2022 در ســينماهاي ژاپن اكران 

خواهد شد.

جشنوارهايهمراهباتغييراتكرونایي
جشــنواره توكيو كه در اين دوره نيز براي دومين بار با همكاري 
نزديك جشــنواره فيلمكس برپا مي شــود، بــا نمايش فيلم ها 
در ســينماها كار خود را آغاز كرده و ادامه خواهــد داد، اما در 
سال جاري با توجه به تداوم شيوع كرونا، تعداد تماشاگران حاضر 
در سالن هاي سينما محدود خواهد بود. در مجموع 126فيلم در 
اين دوره در رشته هاي مختلف ســينمايي حضور دارند. از اين 
ميان 31فيلم)برابر با 24درصد فيلم ها( براي نخســتين بار در 
جشنواره فيلم توكيو نمايش داده خواهند شد. به منظور رعايت 
بيشتر برابري جنسيتي در اين دوره، 33فيلم حاضر در جشنواره 

از ميان فيلم هاي كارگرداني شده توسط زنان انتخاب شده اند.

حضورپررنگفيلمسازانایراني
فيلم »وقت جيغ انار« محصول مشترك استراليا و افغانستان به 
نويسندگي و كارگرداني گراناز موسوي، شاعر و فيلمساز ايراني، 
روايتي ضد جنگ براساس وقايع حقيقي و جرايم جنگي است كه 
منجر به كشته شدن شمار بسياري از مردم غيرنظامي افغانستان 
طي يك دهه گذشته شده است. »جهان، نيمكره شمالي« ساخته 
حســين تهراني، كارگردان و فيلمنامه نويس ايراني با موضوعي 
اجتماعي در استان خوزستان است كه در بخش آينده  سينماي 
سي وچهارمين جشنواره  بين المللي فيلم توكيو حضور خواهد 

داشــت. فيلم »چهارديوار« ســاخته 
بهمن قبــادي هم در بخــش اصلي و 

رقابتي جشنواره توكيو حضور دارد.

فيلمهايبخشرقابتي
به گزارش هاليوود ريپورتر، 1533فيلم 
از 113كشــور بــراي حضــور در 
ســي وچهارمين دوره جشنواره توكيو 
پيشنهاد شــده بود كه در نهايت براي 
بخش مســابقه اصلي 2فيلم از ژاپن و 
7فيلم از آســيا و 6فيلم از ديگر نقاط 
جهان انتخاب شده اند. فيلم هاي »فرياد 
ماچو« به كارگرداني كلينت ايستوود و 
»ايوان هانسن عزيز« ساخته استيفن 
چبوسكي، 2نماينده آمريكا در بخش 
رقابتي ايــن دوره از جشــنواره توكيو 
هســتند. »ايوان هانســن عزيز« فيلم 
اختتاميه اين دوره از جشنواره خواهد 
بــود. »بازپرداخت« ســاخته بريانته 
مندوزا از كشــور فيليپين، »آريساكا« 
با موضوع انتقام، ساخته ميخائيل رد، 
كارگردان 29ســاله و »خوش شانسي 
براي سومين بار« ساخته تاداشي نوهارا نيز ازجمله فيلم  هاي اين 
فهرست هستند كه از شانس هاي اول دريافت جايزه برتر جايزه 
توكيو محسوب مي شــوند. فيلم »بزرگداشت« از كره جنوبي به 
كارگرداني شين سو وون، فيلم »شهروندي« ساخته روماني به 
كارگرداني تئودورا انا كه در بخش نوعي نگاه جشنواره كن نيز 
حضور داشت و برادران داردن تهيه كنندگان آن بودند، ازجمله 
فيلم هاي مهم كارگردانــان زن در بخش رقابتــي اين دوره از 

جشنواره توكيو هستند.

فيلمهايبخشگالا
در اين دوره از جشــنواره تعدادي از فيلم هاي مطرح ســال در 
آســتانه اكران در ســينماهاي ژاپن در بخش گالاي جشنواره 
فيلم توكيو نيز به طور ويژه به نمايش درخواهند آمد. فيلم هاي 
»گزارش فرانسوي« به كارگرداني وس اندرسون، »دست خدا« 
ساخته پائولو سورنتينو، »شب گذشته در سوهو« ساخته ادگار 
رايت، »قدرت سگ« ســاخته جين كمپيون كه جايزه بهترين 
كارگرداني جشنواره ونيز را نيز از آن خود كرده بود و »مموريا« 
با بازي تيلدا ســوئينتن و به كارگرداني آپيجاتپونگويراستاكول 

ازجمله فيلم هاي اين دوره از جشنواره در بخش گالا هستند.

مهمانانویژهجشنوارهسيوچهارمتوكيو
تعــداد مهمانان اين دوره از جشــنواره نســبت به دوره هاي 
قبل كاهش محسوسي داشــته و در اين دوره تنها 42مهمان 
خارجي در جشــنواره فيلم توكيو حضور يافته اند. مهماناني 
از ساير جشــنواره هاي بزرگ ســينمايي دنيا ازجمله كارلو 
چاريتان، مدير هنري جشنواره برلين، كريستيان ژون، معاون 
مديركل جشنواره كن و فردريك بوير، مدير هنري جشنواره 
فيلم تريبكا در ســي و چهارمين دوره جشــنواره فيلم توكيو 

حضور يافته اند.

شبيه نقشه گنج

»یادداشــتهايروزانه«مجموعهاياز
نقاشيهايسرونازعلمبيگياستكهاین
روزهادرگالرياعتمادبهنمایشدرآمده.
سرونازعلمبيگي،نقاشومستندسازي
استكهبيشتردرعرصههايبينالمللي
فعاليتميكندوجایزههایيرادرعرصه
مستندســازيازآنخودكرده.مستند

آشناياوبرايمخاطبانایراني»نقطهو
شير«اســتكهبهزندگيپرویزتناولي،
مجسمهســازنامدارایرانيميپردازد.
یادداشــتهايروزانهیكيازمجموعه
نمایشگاههایياستكهذیلعنوان»دیدار
هنرمند«برگزارميشــودوبهزادحاتم،
نقاشوگرافيستنامدارایرانيكيوریتوري

آنهارابهعهدهدارد.سوميننمایشگاهدیدار
هنرمندعكسهايمحمداحصایيازدیروز
درگالريگلستاندایرشدهاست.نشرنظر،
همزمانبا2نمایشگاه،كتابنقاشيهاي
سرونازعلمبيگيومحمداحصایيرانيز
منتشركردهاست.سرونازعلمبيگيبه
همشهريازنمایشگاهتازهاشگفتهاست.

نمایشگاهتازهشماپسازوقفهايطولانيبرگزار
شدهاست.دليلاینهمهفاصلهچيست؟

من از نقاشي هرگز دور نبودم، تنها آنچه را مي كشيدم، نمايش نمي دادم 
چون همانطور كه در كتاب يادداشت هاي روزانه گفته ام، تصور مي كردم 
نقاشي بايد چيز ديگري باشد. شــناخت دنياي مستند به من خيلي 
كمك كرد كه با خودم و دنياي درونم نزديك و همسو بشوم. از اين رو 
حالا بي هيچ ترس از قضاوت مي دانم معناي واقعي نقاشي ناب چيست.
دراینسالهابهمستندسازيپرداختهاید.تجربه
داستاننویسيهمداشــتهاید.كداميكازاینهارادربيان

محتوایيكهموردنظرتاناستتواناترميبينيد؟
وقتي الهه هنر تو را انتخاب مي كند، تنها بايد مجری اي باشي برايش 
و بي پرسش يا بازخواست كه چرا اكنون رنگ به دست ات مي دهد يا 
دوربين، تنها همراهي اش كني. از بين اين 3 هنر، فيلم خوب ساختن 
برايم ايده آل است. شايد چون تركيبي از 2هنر ديگر را در خود دارد. 

دوست دارم فيلم هايي بسازم كه تركيبي از ادبيات و نقاشي باشد.
روندرســيدنازایدهتااجرادركارشماچگونه

اتفاقميافتد؟
معمولا با چند نوشــته كوتاه پراكنده و بي معني يا يك تصوير شروع 
مي شود كه بيشتر سرنخ هايي هســتند مرموز و شبيه به نقشه گنج 
مي مانند و من هيــچ نمي دانم به چه كاري در آينــده مي آيند. تنها 
يادداشت شان مي كنم. از آن لحظه به بعد نشــانه هايي را كه به نظر 
بي سر و ته مي رســد، دنبال مي كنم و سعي مي كنم ارتباطي بين آنها 

پيدا كنم.
بستربعضيازنقاشيهابومنيستومادهايشبيه
بهپاپيهماشهاستكهبافتزمختوحجيمتريایجادكرده
است.انتخاباینسطحبراينقاشيچهدليليداشتهوچه

تأثيريدرخوداثرگذاشتهاست؟
اين پنل ها از مواد بازيافتي ســاخته شده است و بسيار خوشحالم كه 
اين تجربه را داشته ام كه بدانم مي شود با مواد بازيافتي كارهاي بسيار 
خلاقانه اي انجام داد و به جاي آنكه آنها در زباله دان ها انباشــته شوند 

تبديل به يك اثر بشوند.
بهزادحاتم-كيوریتورنمایشگاه-رویگردانياز

آموزشوبازگشتبهنقاشيكودكيرانقطهقوتآثارشما
ميبيند.

به نظرم آموزش چيز بدي نيســت. اين را مي گويم تا اشتباه برداشت 
نشود. اينكه چطور آموزش داده بشــود تا چشمه خلاقيت كه بسيار 
حساس است خشك نشود يا شاگرد تبديل نشود به يك كپي ضعيف 

از استاد، خيلي مهم است.
مهم  تنها كودكانه نقاشي كردن نيست. آنچه اهميت دارد اين است كه 
آن كودك چه مي كشد، چه مي بيند و چطور مي خواهد پيرامونش را 
تفسير كند. يا چه چيزي از فيلتر ذهن و روح او بيرون مي آيد. بيشتر 
شبيه به يك بزرگسال باتجربه است به نظر من، كه مي تواند با دنياي 
درون خود ارتباط برقرار كند و صادقانه يا به قول شما كودكانه خود را 

ابراز كند.
تجربــههمكاريتــانبابهــزادحاتــمكهاز
گرافيستهايپيشكسوتایراناستونمایشگاهبزرگي
مثل»پرویزتناوليوشــيرهايایران«رادرموزههنرهاي
معاصرتهرانبرگزاركردهچگونهبود؟آیااینهمكاريادامه

پيداخواهدكرد؟
بهزاد حاتم ذهن بسيار جديد و تجربه گرايي دارد و از ايده هاي متفاوت 
استقبال مي كند. همكاري با او بسيار زيبا و آموزنده است. من خيلي 
صميمي ايده هايم را براي او بازگو مي كنم و مــا بارها درباره آن ايده 
صحبت مي كنيم. به نظرم بهره مند بودن از هم صحبتي هايي كه بشود 
راحت و بدون سانســور ايده هاي هنري را با آنها مطرح كرد خيلي به 

هنرمند كمك  مي كند.
وبرنامهآیندهتانچيست؟بهسراغمستندسازي

ميرویدیانقاشي؟
نزديك ترين برنامه اي كه پيش رو دارم، مجموعــه اي به نام »برف و 
لك لك« است. اين كار نيز به كيوريتوري بهزاد حاتم برگزار مي شود. 
فكر نمي كنم تا به امروز نمونه اي مشابهی داشته باشد؛ همكاري بسيار 
متفاوتي اســت بين من و هنرمندان بزرگ و بنــام ايران. از كارهاي 
ديگرم فيلم جديدي است كه شروع كرده ام كه برنده بهترين پروژه در 
جشنواره لايپزيگ 2021 شده است. و اما نقاشي! در ميان تمام اين 

كارها مي آيد و يادداشتي براي من مي گذارد! و مي رود...

روي خط خبر

معرفیهيأتعلميجایزهادبي
»جلالآلاحمد«

وزير فرهنگ و ارشــاد اســلامي طي احكامي جداگانه، اعضاي 
هيأت علمــي چهاردهمين دوره جايزه ادبــي »جلال آل احمد« 
را منصوب كرد. به گزارش همشــهري به نقــل از روابط عمومي 
خانه كتاب و ادبيات ايران، پس از پيشــنهاد هيأت امناي جايزه 
ادبي »جلال  آل احمد«، محمدمهدي اســماعيلي، وزير فرهنگ 
و ارشــاد اســلامي در احكامی جداگانه مرتضي سرهنگي، جواد 
كاموربخشايش، ابراهيم حسن بيگي، مريم بصيري، مريم برادران، 
كامران پارسي نژاد، حجت الاسلام  والمســلمين سعيد فخرزاده، 
محمدرضا شرفي خبوشان و محمود جوانبخت را به عنوان هيأت 
علمي چهاردهمين دوره اين رويــداد ادبي منصوب كرد. پيش تر 
نيز مريم بصيري از ســوي وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي به عنوان 
دبير علمي چهاردهميــن دوره جايزه ادبي »جــلال آل احمد« 
منصوب شده بود. تصويب شيوه نامه اجرايي و انتخاب هيأت داوران 
4بخش »داستان بلند و رمان«، »داســتان كوتاه«، »نقد ادبي« 
و »مســتندنگاري« از عمده تريــن وظايــف هيأت علمي جايزه 
ادبي »جلال آل احمد« اســت. در متن حكم اعضاي هيأت علمي 
چهاردهمين دوره جايزه ادبي »جلال آل احمد« آمده است: »نظر 
به پيشنهاد معاونت امور فرهنگي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي و 
خانه كتاب و ادبيات ايران و با توجه به سوابق و تجارب ارزنده شما 
در زمينه ادبيات داستاني، به موجب اين حكم به عنوان »عضو هيأت 
علمي چهاردهمين دوره جايزه ادبي جــلال آل احمد« منصوب 
مي شويد. مقتضي اســت براســاس وظايف مندرج در آيين نامه 
مصوب شوراي عالي انقلاب فرهنگي درخصوص اين جايزه اقدام 

لازم را معمول فرماييد.«
مرتضي ســرهنگي، نويســنده، روزنامه نگار و پژوهشــگر؛ جواد 
كامور بخشــايش، مدرس، پژوهشــگر ادبيــات و داراي دكتري 
زبان و ادبيات فارســي؛ ابراهيم حســن بيگي، نويسنده، مدرس 
داستان نويســي و دبير علمــي ســيزدهمين دوره جايزه جلال 
آل احمد؛ مريم بصيري، نويسنده، كارشناس ارشد ادبيات نمايشي و 
مدرس نويسندگي؛ مريم برادران، مستندنگار، پژوهشگر و مدرس 
دانشگاه امام صادق؛ كامران پارســي نژاد، نويسنده، پژوهشگر و 
روزنامه نگار؛ حجت الاسلام والمسلمين سعيد فخرزاده، مستندنگار 
و پژوهشگر؛ محمدرضا شرفي خبوشان، شاعر، نويسنده و كارشناس 
ارشد زبان و ادبيات فارسي و محمود جوانبخت، نويسنده، منتقد 
ادبي و روزنامه نگار، اعضاي هيأت علمي چهاردهمين دوره جايزه 

ادبي »جلال آل احمد« هستند.
جايزه ادبي جلال آل احمد يك جايزه ادبي دولتي است كه به منظور 
معرفي آثار برگزيده ادبيات داستاني در ايران پايه گذاري شده  و با 
تصويب شوراي عالي انقلاب فرهنگي در سال1387 نخستين دوره 
خود را در سالروز تولد آل احمد آغاز كرد. اين جايزه از آن سال بدون 
وقفه ادامه داشته و هر سال همزمان با سالروز تولد جلال آل احمد، 

با انتخاب كتاب هاي برگزيده به كار خود پايان مي دهد.

امكانيتازه
برايجاماندههايتئاترفجر

دبيرخانه چهلمين جشــنواره بين المللي تئاتر فجر طي اطلاعيه اي 
امكاني تازه براي حضور گروه هاي نمايشي در اين رويداد فراهم كرد. به 
گزارش همشهري به نقل از روابط عمومي اداره كل هنرهاي نمايشي، 
با توجه به محدوديت هاي ايجادشــده در اجراي نمايش ها در سال 
منتهي به چهلمين جشنواره بين المللي تئاتر فجر )آذر ماه1399تا 
آبان ماه1400( به دليل تعطيلي هاي ناشي از همه گيري ويروس كرونا 
و بازماندن گروه هاي نمايشي از اجراي عمومي آثار در سطح كشور، 
در پي تقاضاي فعالان تئاتر و بنا به تصميم دبير جشنواره، اين امكان 
ايجاد شده تا گروه هاي تئاتري كه فرصت اجراي نمايش آنها فراهم 
نبوده است، بتوانند متقاضي حضور در جشنواره باشند. بدين منظور 
تمامي گروه هايي كه آثار خود را آماده كرده و در نوبت اجرا بودند، اين 
امكان را دارند حداكثر تا تاريــخ 15آذر ماه تقاضاي خود را به منظور 
حضور در جشــنواره ثبت كنند. اين امكان صرفاً ويژه آن دســته از 
گروه هايي است كه براي اجرا پيش از تعطيلي ها با تالارهاي نمايشي 
توافق كرده باشند. از اين رو ارائه تأييديه تالارهاي نمايشي مبني بر 

توافق با گروه به منظور اجرا جزو الزامات اين تقاضا خواهد بود.
فرايند ثبت تقاضا از طريق سايت جشنواره امكان پذير خواهد بود و 
متقاضيان مي توانند با مراجعه به سايت جشنواره بين المللي تئاترفجر 
به نشاني: http://fitf.ir نسبت به ارائه مدارك لازم و ثبت تقاضاي خود 
در جشنواره اقدام كنند. فرصت تعيين شده )15آذرماه( به هيچ وجه 
تمديد نخواهد شد. چهلمين جشنواره بين المللي تئاتر فجر بهمن ماه 

سال جاري به دبيري حسين مسافرآستانه برگزار خواهد شد.

 از زمان شيوع كرونا كه كنسرت ها براي حفظ 
سلامت و پرهيز از ابتلا به بيماري از روي صحنه گزارش

به روي صفحــه موبايل هــا و مانيتورها كوچ 
كرده اند، تجربه اتمسفر كنسرت ها به خاطره اي دور بدل شده 
است، اما حالا باز صحبت هايي به گوش مي رسد كه قرار است 
چراغ كنسرت ها بار ديگر روشن شــود؛ هرچند كرونا هنوز 
متوقف نشده و همچنان روزي ده ها نفر قرباني كرونا مي شوند. 
اما علت اينكه محمود شالويي، سرپرست معاونت هنري وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي، در مصاحبه اي به از سر گرفته شدن 
كنسرت ها چراغ سبز نشان داده چه مي تواند باشد؟ اول از همه 
احتمالا كنسرت هاي جزيره كيش در اين زمينه مؤثر هستند. 
عليرضا طليسچي، بهنام باني، اشوان، علي زندوكيلي، محسن 
ابراهيم زاده و مســعود صادقلو در طول اين هفته در كيش 
اجراي زنده دارند و وقتي در كيش مي توان كنسرت برگزار 
كرد، اين انتظار به وجود مي آيد كه چرا در ساير شهرها نشود 
چنين كرد. با وجود اينكه همراه داشــتن كارت واكســن و 
ماســك هنگام ورود به ســالن اجرا در كيش الزامي است و 
همچنين بليت هاي اين كنسرت ها به صورت نصف ظرفيت 
سالن فروخته مي شود، اما گويا سود حاصل از اين كنسرت ها 
آنقدر هست كه كنسرت گذاران را به اجراي برنامه در كيش 
راغب كنــد؛ خصوصا كه قيمــت كف و ســقف بليت اين 
كنسرت ها از 180هزار تا 450هزار تومان است. از سوي ديگر، 

شايد اجراي برخي خوانندگان مجاز ايراني در كشورهای ديگر 
نيز در راه اندازي كنسرت هاي داخلي مؤثر باشد. براي نمونه 
طبق اعلام سايت رضا صادقي، اين خواننده پاپ در 25دسامبر 
)جشن كريسمس( در استانبول تركيه روي صحنه مي رود، اما 
چنانچه قرار باشد برگزاري كنسرت ها از سر گرفته شود، اولا 
بايد دريافت مجوز كنســرت ها تسهيل شــود. كساني كه 
دست اندركار برگزاري كنسرت هستند مي دانند كه دريافت 
مجوز كنسرت چه كار شاقي اســت. ثانيا، فروش بليت براي 
نصف ظرفيــت به منظــور رعايت پروتكل هاي بهداشــتي 
مسئله اي است كه در ميل كنســرت گذاران به ترتيب دادن 
كنسرت بي اثر نيســت. آيا هزينه اجاره سالن كه رقم بالايي 
است يا دســتمزد خوانندگان و نوازندگان و در نهايت سود 
كنسرت گذار با فروش نصف ظرفيت سالن تامين مي شود؟ اگر 
چنين اتفاقي نيفتد، كنســرت گذاران خصوصي تمايلي به 
اجراي برنامه نشــان نمي دهند. بــا اين حال، شــالويي با 
خوش بيني به ايسنا درباره موضوع برگزاري كنسرت ها گفت: 
»اميدواريم با رعايت شــيوه نامه هاي بهداشتي براي ايجاد 
شــرايط مطلوب ســالن ها جهــت ميزبانــي مخاطبان و 
واكسيناســيوني كه به صــورت عمومي و پرشــتاب انجام 
مي گيرد، به زودي شاهد برگزاري كنسرت هاي زنده باشيم. 
چهاردهمين دوره جشنواره موســيقي نواحي در كرمان در 
هفته گذشته به پايان رسيد كه در اين دوره شاهد حضور بيش 
از 70هنرمند موسيقي نواحي از نقاط مختلف كشور بوديم. 
اين امر نشــان مي دهد كه اكنون در دوران كرونا به مرور به 
مقطعي مي رسيم كه چراغ كنسرت هاي حضوري موسيقي 

روشن و امكان حضور مخاطبان فراهم مي شود.«
محمود شــالويي درباره ساخت ســالن هاي مناسب براي 
برگزاري كنسرت نيز گفت: »تالار »حسين دهلوي« يكي از 
ابتكارات مهمي است كه دولت براي تكميل و انجام آن اصرار 
و اهتمام داشــته است. سياســت دولت اين است كه بتواند 
توزيع مناسب و عادلانه امكانات فرهنگي و هنري را در سراسر 
كشور داشته باشد.« وي ابراز اميدواري كرد بتوانند متناسب 
با نياز جامعه و به اندازه مقدورات بودجه اي و حمايت هايي كه 
خوشبختانه در دستور كار دولت قرار گرفته، تجهيزات مؤثر 
و كافي را براي برگزاري كنســرت ها و تجهيز سالن ها فراهم 
كنند و افزود: »اتفاقا آقاي رئيس جمهور نيز فرموده اند؛ مسائل 
فرهنگي جزو اولويت هاي ماســت و آن را در كنار معيشت و 

اشتغال مردم جزو اولويت ها مي دانيم.«
مسئولان براي آنكه برگزاري كنســرت ها در تهران و ساير 
شهرها از سر گرفته شود، بايد يكي، دو نكته را مدنظر داشته 
باشند؛ نخست اينكه، سلامت مردم بر همه  چيز اولويت دارد 
و به رغم اينكه سلامت روان و نشاط جامعه نيز موضوع بسيار 
مهمي اســت، اما تا زماني كه متخصصان بهداشتي به اين 
تشخيص نرسيده اند كه برگزاري تجمعاتي همچون كنسرت  
بي خطر اســت، نبايد تن به چنين اقدامــي داد. همچنين 
برگزاري كنســرت ها با قيمت بليت هايي مشابه قيمت هاي 
بليت كنسرت هاي كيش فقط در اســتطاعت قشر خاصي 
مي گنجد و حتما لازم است كه شرايط عادلانه اي فراهم شود 
تا شهروندان بيشتري بتوانند امكان حضور در كنسرت ها را 

داشته باشند.

کوک دوباره سازها روی نت سلامت  
اتفاقا آقاي رئيس جمهور نيز فرموده اند مسائل فرهنگي جزو اولويت هاي ماست و 

آن را در كنار معيشت و اشتغال مردم جزو اولويت ها مي دانيم

مریوان؛خانههميشگيتئاترخياباني
جشنواره بين المللي تئاتر مريوان، امروز با اجراي 60 نمايش 

خياباني به كار خود پايان می دهد

مريوان بــا برگــزاري پانزدهمين دوره 
جشــنواره بين المللــي تئاتــر خياباني 
توانســت ميزبان دائمي اين جشنواره باشــد و همزمان با برگزاري مراسم اختتاميه 
اين دوره از جشنواره ، دبيرخانه دوره شانزدهم به طور رســمی فعاليت خود را آغاز 

خواهد كرد.
مراسم اختتاميه جشنواره امروز صبح در پارك بانوان »شانو« برگزار مي شود. رحمان 
هوشياري، دبير اجرايي جشنواره درباره مراسم اختتاميه به همشهري مي گويد:» در 
دبيرخانه كمپين حمايت از كادر درمان را اجرايي كرديم. قرار است در مراسم پاياني 
مراسم يادبودي به احترام شهيد سلامت مريوان برگزار   و از خانواده وي تقدير كنيم.« 
در اين دوره از جشــنواره نزديك به 50 هزار نفر، به تماشــاي نمايش هاي خياباني 

نشستند. 5 روز گذشته مريوان ميزبان 60 اجراي خياباني بود.
پانزدهمين جشنواره بين المللي تئاتر خياباني مريوان بعد از دو سال وقفه برگزار شد. 
در اين دوره با هماهنگي هاي انجام شده چند نمايش خياباني به شكل اختصاصي هم 
در بيمارستان و زندان مريوان اجرا شد. برگزاري ورك شاب هاي آنلاين و فيزيكي از 
ديگر برنامه هاي اين دوره از جشنواره بود كه كشــورهاي چون هلند و مكزيك اين 
ورك ها را به شكل آنلاين برگزار كردند. همچنين انتشار دو نمايشنامه تئاتر خياباني از 
ديگر برنامه هاي جنبي اين جشنواره بود. در اين فستيوال از نمايشنامه تئاتر خيابانی با 

عنوان » بازگشت« نوشته داريوش نصيری و مرتضی وكيليان رونمايي شد.
در بخش بين الملل اين دوره از جشنواره هم، نمايش هايي چون »رويا« از عراق، »درها« 
از روسيه،»سولكس« از ايتاليا، »دلقك« از برزيل،»قلب دلقك« از اكراين و »وای وای« 
از ارمنستان اجرا شدند. همچنين »ساعت 9« كار مشتركي از ايران و كردستان عراق 
هم اجرا شــد. »بهار مياد« از ايران كاری از محمد برومند،»خون عروسك« از ايران، 
كاری از ياسر ميرحميدی، »ايستگاه« از ايران به كارگردانی آلبرت بيگجانی از ديگر 
نمايش هاي اجرا شده در اين بخش هستند. در اين دوره جشنواره، بخش بين الملل 
به صورت رقابتی و با حضور گروه های خارجی و 3 گروه از كشور ايران برگزار شد. البته 
دبيران جشنواره هايی از گرجستان، بغداد، عمان، اربيل و دربنديخان به عنوان ديگر 

ميهمانان جشنواره چهاردهم، در اين رويداد فرهنگی هنری حضور داشتند. 

سروناز علم بيگي از نمايشگاه نقاشي »يادداشت هاي 
روزانه« و تجربه همكاري با بهزاد حاتم مي گويد

سينماگران ايراني در جشنواره فيلم 
توكيو حضور چشمگيري دارند 

هيأت داوران 
هيأتداورانایندورهنيزبهریاســت
ایزابلهوپر،بازیگرمطرحفرانســوي،
آیوماشــينجي،كارگــردان،منتقدو
ازبرنامهریزاناینجشــنواره،كریس
فوجيوارا،آهنگســازوســبوهيروكو،
نویســندهمتــنآهنــگولورناتي،
تهيهكنندهوازمدیراناجرایيســابق

ورایتيتشكيلشدهاست.
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   چرا نشست گلاسگو مهم است؟
كنفرانس تغييرات اقليمي ســازمان ملل از سال1955 
به صورت سالانه برگزار مي شود و تمامي كشورهاي دنيا 
كه عضو سازمان ملل هستند، در آن شركت مي كنند. با 
اين حال، نشست امسال بسيار مهم است. يك دليل آن 
اين است كه اجلاس امسال، در واقع فرزند اجلاس پاريس 
خوانده مي شــود. در پاريس،  مهم ترين توافق جهاني 
محيط زيستي امضا شد و كشورها وعده هاي مشخصي 
دادند. حالا در گلاسگو، تمامی آنها بايد بيايند و بگويند 
كه چطور مي خواهند اين وعده هــا را محقق كنند. در 
واقع در گلاسگو، نه تنها دستاوردهايي كه از سال2015 و 
پيمان پاريس به اين سو به دست آمده بررسي مي شود، 
كه برنامه هاي جامع و مســتحكمي براي رسيدن به اين 
اهداف هم مشخص مي شوند. زمان برگزاري اين اجلاس 
هم بسيار مهم اســت و به همين خاطر هر تصميمي كه 
در آن گرفته شــود، مي تواند تأثيري بلندمدت داشته 
باشد. سازمان ملل هشدار داده است كه دنيا نمي تواند 
در زمان مقرر به اهدافي كه در پاريس مشــخص كرده 
برسد اما هنوز آنچنان دير نشــده كه كاملا نااميد شد. 
به همين خاطر وعده هاي كشورها در گلاسگو مي تواند 
حياتي باشــد. برخي از اين تصميم ها مي تواند چرخش 
به سمت اســتفاده خودروهاي برقي، افزايش سرعت 
خارج كردن زغال سنگ از مدار توليد انرژي و قطع كمتر 
درخت ها باشد. انتظار مي رود در انتهاي نشست، بيانيه اي 
منتشر شــود. هر چه اين بيانيه با قاطعيت بيشتري بر 
حذف كربن در ســال2050 تأكيد كند، يعني نشست 
موفقيت آميز تر بوده است. احتمال ديگر تعهدات مطرح 
شده در بيانيه، وعده هاي مشخص درباره قطع استفاده از 
زغال سنگ و محافظت از طبيعت خواهد بود. درصورتي 
كه اين وعده ها با جديت اعمال شود، شايد جامعه جهاني 
به هدف 1.5درجه ســانتي گراد برسد. با اين حال برخي 
دانشــمندان گفته اند كه رهبران دنيا چنان كم كاري 
كرده اند كه حتي اگر بهترين توافق هم در گلاسگو امضا 

شود، هدف 1.5درجه سانتي گراد حاصل نخواهد شد.

كيوسك

نشست تغييرات اقليمي سازمان ملل بعد از 
يك سال تعويق به خاطر كرونا در گلاسگوي گزارش

اســكاتلند آغاز بــه كار كرده اســت تا به 
ترديدهاي پر شماري كه مي تواند آينده بشر را به چالش 

بكشد رسيدگي كند.
هيأت هاي نمايندگي بيش از 200كشــور دنيا خود را به 
اين شــهر رســانده اند تا از برنامه هاي خود براي كاهش 
گازهاي گلخانه اي تا سال2030 و كمك به نجات زمين 

رونمايي كنند.
گرمايش زمين به خاطر اســتفاده بي رويه از سوخت هاي 
فســيلي، كار را به جايي كشــيده كه دانشمندان هشدار 
داده اند اگر كشــورها اقداماتي فوري و حياتي را در پيش 
نگيرند، فاجعه اي محيط زيستي بشر را به چالش خواهد 
كشيد. بوريس جانسون، نخست وزير انگليس گفته است 

كه اين نشست،  »لحظه حقيقت« بشريت است.
او در آســتانه برگزاري اين كنفرانس 2هفته اي كه ديروز 
به صورت نمادين شروع شد و امروز با حضور رهبران رسما 
وارد تصميم گيري هاي بزرگ مي شود گفته است: »سؤالي 
كه همه مي پرسند اين اســت كه آيا ما قدر اين لحظه را 
مي دانيم و از آن اســتفاده مي كنيم  يا اجازه مي دهيم كه 

از دست برود؟«
آلوك شــارما، رئيس نشست امســال كه با نام كوپ 26 
)cop26(شناخته مي شود گفته است تصميم گيري در 
اين نشســت، نسبت به اجلاس 5ســال پيش در پاريس 
كه تمامي كشــورهاي دنيا موافقتنامه اي را امضا كردند 
كه براي محدود كردن افزايش دماي زمين به 1.5درجه 
تلاش كنند سخت تر شده است. او در اين باره گفته است: 
»اين كار به رهبران بستگي دارد. آنها بايد پا پيش بگذارند 
و ما بايد در كنار هم تصميم بگيريم كه چطور مي خواهيم 

به اين هدف برسيم.«
كشورها در سال2015 در واقع توافق كردند كه گرمايش 
جهاني را تا حد زيادي زير 2درجه سانتي گراد نگه دارند. 
ملاك براي مقايســه، گرماي زميــن در دوران پيش از 
صنعتي شدن اســت و وقتي كه گفته مي شود 2درجه، در 
واقع 2درجــه گرم تر از آن دوران اســت. با وجود تصميم 
دربــاره محدودكــردن گرمايش زمين به زيــر 2درجه، 
دانشــمندان با توجه به شــرايط آب و هوايي فاجعه بار در 
سراسر دنيا هشدار داده اند كه هدف نهايي بايد 1.5درجه 

باشد تا از فجايع محيط زيستي جلوگيري شود.
سازمان ملل در گزارش اخير خود به اين واقعيت ترسناك 
اشــاره كرده كه ما در حال حركت به ســمت 2.7درجه 
سانتي گراد هستيم اما شارما گفته كه بايد همچنان هدف 
1.5را زنده نگه داريم. او گفت كه نشست امسال، آخرين 

و بهترين فرصت براي نگه داشــتن هــدف 1.5درجه در 
دسترس است.

هدف سخت
تأكيد دانشمندان و ســازمان ملل و حالا رئيس نشست 
كوپ26 بر 1.5درجه، اهميت آن را نشان مي دهد اما سخن 
گفتن از اين هدف، به مراتب سخت تر از رسيدن به آن است. 
به گزارش بي بي ســي، هفته گذشته برنامه محيط زيست 
سازمان ملل وعده هايي كه كشورها درباره حذف گازهاي 
گلخانه اي داشته اند را بررسي كرده و به اين نتيجه رسيده 
كه با اين روند، ما در مسير 2.7درجه سانتي گراد هستيم و 
حتي اگر كشورها همه وعده هاي بلندمدت براي قطع كامل 
انتشار گازهاي گلخانه اي را هم رعايت كنند، تازه در مسير 

2.2 قرار خواهيم گرفت.
ما همين حالا فجايعي را ديده ايم كه حتي تصورش هم تا 
چند سال پيش ترسناك بود؛ از آتش سوزي هاي آمريكا و 
كانادا گرفته تا سيل در آلمان و چين و موج هاي گرما در 
سراسر دنيا. تصور اينكه وقتي دما 2.7درجه افزايش پيدا 
كند، واقعا ترســناك خواهد بود. اين يعني كشورها بايد 
حتي بيشــتر از وعده هاي پيشين خود در راستاي حذف 
گازهاي گلخانه اي تلاش كننــد. اين يعني بايد فكري به 
حال صنعت خودروسازي،  اســتفاده از زغال سنگ براي 
توليد انرژي و جنگل زدايي بكننــد و البته بايد همه اين 

كارها را بسيار سريع انجام دهند.
اولين گام براي اين كار، مشاركت فعال در همين اجلاس 
گلاسگو است چون احتمالا اين نشست، آنطور كه شارما 
و دانشمندان گفته اند، آخرين فرصت توافق براي محدود 

كردن گرمايش جهاني زير 1.5درصد است.

از رم به گلاسگو 
بخش زيادي از موفقيت اجلاس گلاسگو، به نشست ديگري 
كه ديروز در رم به پايان رسيد بستگي دارد؛ رهبران گروه20 
كه براي شركت در نشستي 2روزه به ايتاليا سفر كرده بودند، 
شب يكشنبه  خودشان را به گلاسگو رساندند تا اين بار در 
نشستي بزرگ تر به مسئله تغييرات اقليمي بپردازند. يكي 
از دستوركارهاي اصلي نشســت گروه20، علاوه بر اقتصاد 
پساكرونايي، مسئله تغييرات اقليمي بود. به گزارش رويترز، 
ديروز بعد از ظهر كشورهاي عضو گروه، بر سر بيانيه پاياني 
كه وعده هاي محيط زيستي چشمگيري در آن بود به توافق 
رسيدند. بر اســاس اين بيانيه، كشورهاي گروه20 متعهد 
مي شوند كه تلاش هايشــان براي محدود كردن گرمايش 
زمين به 1.5درجه را افزايش دهند. علاوه بر آن، آنها موافقت 
كرده اند تا در ميانه قرن، به هدف حذف كامل كربن برسند.

لحن اين بيانيه، نسبت به پيش نويس آن كمي نرم تر شده 
است و در آن خواسته شــده تا تمامي كشورها »اقدامات 
معنادار و مؤثري« را در پيش بگيرند. در نســخه اوليه، از 
آنها خواسته شده بود اقدامات فوري در پيش گرفته شود.

با وجود اين وعده، بسياري از اينكه اين كشورها وعده هاي 
بيشــتري براي مقابله با تغييرات اقليمي نمي دهند گله 
كرده اند. گــروه20 )20 اقتصاد بزرگ جهان( مســئول 
انتشــار حدود 80درصد گازهاي گلخانه اي دنياســت. 
رهبران چين و روســيه، كه از بزرگ ترين توليدكنندگان 
گازهاي گلخانه اي دنيا هستند، به صورت مجازي در نشست 
رم شــركت كردند و همين به نگراني درباره جديت آنها 
براي نيل به اهداف محيط زيستي دامن زده است. چين، 
بزرگ ترين توليد كننده كربن در دنيا، يكي از موضوعات 
داغ در گلاسگو اســت و جامعه جهاني و ســازمان ملل 
اميدوارند كه اين كشــور، گام هاي بلندتري براي كاهش 

توليد گازهاي گلخانه اي بردارد.

كنفرانس اقليمي سازمان ملل، در ميان هشدارهاي دانشمندان درباره از دست رفتن فرصت بشر براي 
جلوگيري از تغييرات اقليمي پايدار آغاز به كار كرد

آخرين فرصت نجات زمين

نيويورك تايمز نوشته كه برخي والدين آمريكايي 
كه خود 2دوز واكسن زده  اند، با واكسيناسيون 
كودكان شــان مخالف هستند. واكسيناسيون 
كودكان 5تا 11ساله در آمريكا مجوزهاي قانوني 
لازم را گرفته و واكسن فايزر براي اين منظور تأييد 
شده است. كارشناسان معتقدند واكسيناسيون 
اين گروه سني، زندگي در آمريكا را به طور كامل 

به شرايط عادي بازمي گرداند. 

روزنامه اينديپندنت ]انگليس[

روزنامه العربي الجديد ]قطر[

روزنامه نيويورك تايمز ]آمريكا[

تنش ميان انگليس و فرانسه

 تلاش لبنان براي كاهش بحران
با عربستان

 والدين آمريكايي 
مخالف واكسيناسيون كودكان

تنش ميان انگليس و فرانســه همزان با حضور 
سران 2كشور در نشست آب وهوايي گلاسگو، 
وارد فاز جدي تري شده اســت. 2كشور بر سر 
قراردادهاي مربوط بــه ماهيگيري در آب هاي 
مشــترك به اختلاف برخورده اند. توقيف يك 
كشتي ماهيگيري از سوي فرانسه باعث شده تا 
2طرف عليه هم موضع گيري  تندي داشته باشند. 

دولت لبنان به رايزني هــاي بين المللي براي 
كاهش بحران اين كشــور با عربستان سعودي 
ادامه مي دهد؛ بحراني كه تا كنون منجر به خروج 
سفرهاي سعودي، امارات، بحرين و كويت از لبنان 
شده و ممكن است تا توقف مبادلات تجاري ميان 

اين كشورها با لبنان پيش برود. 

پديده حضــور رهبران 
طالبان در انظار عمومي آسيا

با گذشت بيش از 2 ماه از 
ســقوط كابل، همچنان ادامه دارد و 
اكنون نوبت به شــخص اول اين گروه 
يعني ملاهبت الله آخندزاده رســيده 

است. 
منابــع طالبان ديروز گــزارش دادند 
كه ملاهبت الله براي ساعاتي در شهر 
قندهار در جنوب افغانستان در ميان 
هواداران خود حاضر شده و سخنراني 
كرده اســت. محمد جــلال، معاون 
ســخنگوي طالبان در توييتر نوشت: 
»براي نخســتين بار شــيخ هبت الله 
آخندزاده در ميان جمــع بزرگي در 
مدرسه دارالعلوم حكيميه در قندهار 
ساعت شش و نيم شام ظاهر شد و براي 
حاضران در آنجا سخنراني كرد.« اين 
نخستين بار طي 5سال گذشته است 
كه رهبر طالبان در انظار عمومي ظاهر 

مي شود.
 هرچند، از سخنراني ديروز ملاهبت الله 

هم تصوير يا فيلمي در دسترس نيست 
و فقــط يك فايــل صوتي از ســوي 
فعالان توييتري طالبان منتشر شده 
كه در آن ملاهبــت الله در حال ايراد 
يك ســخنراني است؛ ســخنراني  كه 
رنگ و بوي سياســي ندارد و بيشتر به 
مطرح شدن نكات ديني محدود شده 
اســت؛ او براي موفقيت گردانندگان 
»امارات اسلامي« در »امتحان بزرگ« 
از خداوند كمك مي طلبد. ملاهبت الله 
همچنين براي كشــتگان، مجروحان 

جنگ و نيروهاي طالبان دعا مي كند.
پيش از اين شــايعاتي در مورد مرگ 
رهبر طالبان منتشر شده بود. هرچند، 
برخي منابع غيررسمي نيز خبر داده 
بودند كــه رهبر طالبــان همزمان با 
سقوط كابل از پاكستان به افغانستان 
هجرت كرده و در قندهار مستقر شده 
است. قندهار پايگاه سنتي طالبان به 
شمار مي رود.  ماه قبل، زماني كه ملا 
برادر، معاون سياسي طالبان، پس از 
كشــمكش هاي داخلي اين گروه به 

قندهار رفت، گمانه زني ها در مورد زنده 
بودن رهبر طالبان و حضور ملابرادر در 
اين شهر براي مشــورت با او نيز قوت 
گرفت. حضور ملاهبت الله در مدرسه 
دارالعلوم حكيميه را بايد نقطه پاياني 

بر گمانه زني ها دانست.
آخندزاده در سال2016 پس از كشته 
شــدن ســلف خود، ملا اختر محمد 
منصور در پي حمله هواپيماهاي بدون 
سرنشين آمريكايي در خاك پاكستان، 
به عنــوان رهبر طالبان معرفي شــد. 
ملاهبت الله در زمان حيات ملا اختر، 
معاون او بود. ملاهبت الله از قوم نورزي 
از قندهار است. ملا منصور و ملا عمر، 
2رهبر پيشــين طالبان نيز از قندهار 

بودند. ملاهبت الله بيشــتر يك چهره 
ديني است. به همين دليل است كه او 
را شيخ الحديث خوانده اند. او برخلاف 
ملا محمد عمر، مؤسس گروه طالبان و 
ملا منصور، در جنگ با نيروهاي ارتش 
سرخ اتحاد شــوروي حضور نداشته 
و جزو فرماندهــان ميداني طالبان به 
شمار نمي رود. طي روزهاي اخير، غير 
از رهبر طالبان، ديگر سران كليدي اين 
گروه نيز در ملأ عام ظاهر شده اند. هفته 
گذشته، ملايعقوب، وزير دفاع طالبان 
بــراي نخســتين بار در انظار عمومي 
ظاهر شــد و در جريان بازديد از يك 

بيمارستان نظامي، سخنراني كرد. 
ملايعقــوب فرزنــد ملاعمر اســت. 
ملايعقوب شــامگاه شــنبه به همراه 
سراج الدين حقاني، سرپرست وزارت 
داخله طالبان با رشــيد مرادوف، وزير 
امور خارجه تركمنســتان كه در يك 
سفر رسمي دو روزه به كابل رفته بود، 
ديدار كرد. از اين نشســت تصاويري 
منتشــر شــده اما در همه آنها چهره 
ســراج الدين حقاني مات شده است. 
او تحــت تعقيــب پليــس اف بي آي 
آمريكا قرار دارد و براي دستگيري اش 
10ميليــون دلار جايــزه تعييــن 

شده است.

رژيم صهيونيستي، زيرسايه تهديدهاي سايبري
اسرائيل براي نخستين بار مانوري بزرگ با هدف مقابله با حملات سايبري به زيرساخت هاي 

استراتژيك خود نظير شبكه برق و مخابرات برگزار كرده است 

رژيم صهيونيستي از روز گذشته 
مانوري بي سابقه را براي مقابله با گزارش2

تهديدها و نا آرامي هاي داخلي آغاز 
كرده اســت. محورهاي اصلي اين مانور به طور 
مشخص براساس حملات سايبري، پهپادي و البته 
موشكي از جبهه هاي مختلف به سوي سرزمين هاي 
اشغالي تعريف شده اســت. براساس اطلاعات 
منتشر شده از سوي راديوي دولتي اسرائيل، اين 
مانور به مدت يك هفته با مشاركت سازمان امنيت 
ملي، اداره مديريت بحران و ساير نهادهاي امنيتي 
ادامه خواهد داشت. يك منبع آگاه در ارتش رژيم 
صهيونيســتي با اشــاره به جزئيات اين مانور 
بي سابقه به راديوي دولتي اســرائيل مي گويد: 
ســناريوهاي متعددي را براي تمرين مشترك 
هزاران نيــرو از ســازمان هاي مختلف درنظر 
گرفته ايم؛ ازجمله شليك همزمان صدها موشك 
به عمق اسرائيل يا قطع 24 الي 72ساعته برق و 
شــبكه مخابرات در تمام مناطق بر اثر حملات 
سايبري. به گفته اين مقام آگاه، مانور يك هفته اي 
اسرائيل زيرنظر ژنرال بني گانتز، وزير دفاع دولت 
نفتالي بنت برگزار مي شــود. در جريان نخستين 
مرحله از اجراي مانور امنيت داخلي، روز گذشته 
صدها شهرك نشين در مناطق مرزي لبنان به طور 
نمايشــي از خانه  هاي خود خارج شده و توسط 
نيروهاي دولتي بــه پناهگاه هاي مختلف منتقل 
شدند. اطمينان از امنيت شهرك نشينان و تامين 
ذخاير غذايي، درماني و لجستيك براي آنان در 
داخــل پناهگاه ها به مدت دســت كم يك هفته، 
بخشي ديگر از اين مانور به شــمار مي آيد. اين 
برنامه قرار اســت در مرز سرزمين هاي اشغالي با 
لبنان، سوريه و نوار غزه ادامه داشته باشد. آخرين 
مرحله از مانور امنيت داخلي نيز شامل آمادگي هاي 
ميداني و امدادي، درصورت حملات موشــكي به 
انبارهاي مواد شــيميايي يا حتــي نيروگاه هاي 
هسته اي در حيفا مي شــود. روزنامه هاآرتص در 
گزارشــي مدعي شــده در اين مانــور، براي 
نخســتين بار از مواد شــيميايي خــواب آور و 
تضعيف كننده حواس براي غيرنظاميان استفاده 
خواهد شد. برگزاري اين مانور با چنين جزئيات 
بي ســابقه و جنجالي، به فاصله كوتاهي پس از 
انتشار خبر حمله هكرهاي ناشناس به بخشي از 
شــبكه اطلاعات محرمانه شــركت هاي رژيم 
صهيونيســتي، توجه برخي از رسانه ها را به خود 
جلب كرده است. براساس گزارش جروزالم پست، 
در جريان اين حملات، اطلاعــات محرمانه ده ها 
شــركت اســرائيلي از جمله چنديــن خطوط 
هواپيمايي، اتوبوسراني، خدمات حمل ونقل داخلي 
و... توسط هكرهاي ناشــناس به سرقت رفته و 
بخشــي از آنها نيز در فضاي اينترنت فاش شده 
است. اين البته نخســتين بار نيست كه امنيت 
سايبري در رژيم صهيونيستي توسط مهاجمان به 
چالش كشيده مي شود. شبكه الميادين با اشاره به 
اين موضوع گزارش مي دهد: نگراني اســرائيل از 
تشديد حملات سايبري عليه اين رژيم به روشني 
بر مانور بي سابقه اخير سايه انداخته است. تل آويو 
به خوبي مي داند برخلاف تبليغات رسانه اي، تا چه 
اندازه در اين ميدان جديد جنگ آسيب پذير است 
و بر اين اساس تلاش مي كند با برگزاري اقداماتي 
نظيــر مانورهاي آمادگي، ميزان خســارت هاي 
احتمالي در آينده را به حداقل برساند. نفتالي بنت، 

نخست وزير رژيم صهيونيستي هفته گذشته گفته 
بود ما با ايران و متحدان اين كشور در سطح منطقه 
خاورميانه در جنگي ســايبري قرار داريم و از هر 
ابزاري براي مهار طرف مقابل استفاده خواهيم كرد. 

تنش در جبهه سوريه و نگراني از واكنش مسكو
تنش هاي اســرائيل به جبهه داخلــي اين رژيم و 
نگراني از افزايش حملات سايبري محدود نمي شود. 
رسانه هاي منطقه اي روز شنبه از حمله اسرائيل به 
غرب دمشق، پايتخت ســوريه خبر دادند. اين در 
حالي است كه حملات رژيم صهيونيستي به سوريه 
پيش از اين به مدت چند ماه متوقف شــده بود اما 
نكته قابل تامل در اين ميان، اســتفاده اسرائيل از 
موشك هاي زمين به زمين براي حمله به سوريه بوده 
است. اين رژيم طي سال هاي گذشته همواره براي 
حمله به سوريه، از نيروي هوايي خود با نقض حريم 
هوايي كشــورهاي لبنان و اردن استفاده مي كرد. 
روزنامه هاآرتص مدعي است به اسناد و اظهاراتي 
دست يافته كه نشــان مي دهد علت تصميم ارتش 
اسرائيل براي استفاده از موشك به ملاحظات امنيتي 
روسيه بازمي گردد. در گزارش اين روزنامه آمده است: 
نفتالي بنت در جريان سفر به شهر سوچي و ملاقات 
با پوتين بر سر احترام به ملاحظات امنيتي و نظامي 
روسيه در سوريه به توافقي جديد دست يافته است. 
بر اساس اين توافق، اسرائيل ديگر بدون هماهنگي 
با پايگاه نظامي روسيه در حميمم، هيچ گونه حمله 
هوايي عليه اهداف نظامي در سوريه انجام نخواهد 

داد.
پيش از اين، يك هواپيماي حامل نيروهاي نظامي 
روسيه در اثر حمله هوايي ارتش اسرائيل به سوريه 
مورد هدف پدافند قرار گرفته و سقوط كرده بود. 
اين رخداد، تنش هاي كم ســابقه اي را در روابط 
تل آويو و مسكو به وجود آورد؛ تا جايي كه برنامه 
ملاقات پوتين-نتانياهو لغو شد و مسكو نيز تصميم 
گرفت سامانه هاي موشكي اس-300 را در برخي 
از نقاط سوريه مســتقر كند. حالا با سقوط دولت 
نتانياهو و روي كار آمدن ائتلافــي از رقباي وي، 
شرايط تغيير كرده اســت. يكي از نشانه هاي اين 
تغييــر، پرهيز دولت جديد رژيم صهيونيســتي 
از ايجاد تنش با روســيه و خــودداري از ورود به 
حريم هوايي سوريه براي حمله به اهداف مورد نظر 
در اين كشــور است. به نوشــته هاآرتص، ارتش 
اســرائيل براي حمله روز شــنبه از موشك هاي 
برد كوتاه 70 الي 300كيلومتري اســتفاده كرده 
است. اين روزنامه مدعي اســت حمله مورد نظر 
براي انهدام يك محموله ســلاح استراتژيك رخ 
داده كه از طريق ســوريه در حال انتقال به لبنان 
بوده اســت. عبدالباري عطوان، سردبير روزنامه 
رأي اليوم در اين باره مي نويســد:  حالا با گذشت 
10سال از ناآرامي ها در ســوريه نه تنها اين مسير 
مسدود نشده بلكه در سايه پيشروي هاي مقاومت 
عراق در محور البوكمال، راه هاي ديگري هم به آن 
اضافه شده است. اســرائيل از سال2017 و پس از 
قطعي شدن پيروزي دولت اسد بر تروريست ها، 
حملات هوايي به جنوب سوريه را آغاز كرد اما حالا 
به نظر مي رسد با تغيير دولت در تل آويو و نگراني 
نفتالي بنت و ديگر متحدانش از واكنش روســيه، 
حتي الامكان استفاده از اين گزينه براي اخلال در 
مســير حمايت نظامي از مقاومت لبنان روزبه روز 

محدودتر خواهد شد.

جواد نصرتي
روزنامه نگار

حضور رهبران طالبان در انظار عمومي
ملاهبت الله آخندزاده، رهبر طالبان، براي نخستين بار در انظار 

عمومي ظاهر شد
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امروز اول اكتبر »روز جهاني گياهخواري«  است. يكي از انواع رژيم هاي غذايي موقت يا سامان رضايي
دائمي كه مي تواند دركسري از ثانيه، بحثي داغ و گاهي آتشين را ميان چند 
نفر به راه بيندازد. بحث نكردن درباره سياست در جمع هاي دوستانه و 
خانوادگي در فرهنگ برخي كشور هاي جهان، يكي از اصول آداب معاشرت 
است؛ اما براي ميانبر زدن اين مانع بزرگ پيش روي بحث و تبادل نظر 
مي توان در جمع هاي خانوادگي و دوستانه موضوع گياهخواري را وسط 
كشيد. بعد درحالي كه يك كاسه تخمه  دو آتشه روي دسته مبل داريد، 
شاهد بالا گرفتن بحثي داغ ميان جمع باشيد و هر از چند گاهي آتش را با 
انبرك پرسش هاي فلسفي، هم بزنيد. در يكي از همين بحث هاي داغ بود 
كه يك وگان )شخصي كه افزون بر انواع گوشت، هيچ محصول لبني شامل 

شير، تخم مرغ و عسل هم مصرف نمي كند( وقتي با اين پرسش روبه رو شد 
كه تفاوت سلاخي حيوانات با سلاخي گياهان چيست، با يك ناخن گير 
سراغ ناخن فرد پرسشگر رفت و ناخن اش  را چيد. بعد پرسيد حالا اگر اجازه 
بدهي با اين ناخنگير نوك انگشتت را هم بچينم؛ تفاوت سلاخي گياه و 
حيوان را متوجه مي شــوي. منظور او از اين حركت نمادين، اين بود كه 
تكه تكه كردن گياه از آنجا كه اعصاب مركزي ندارد، درست مثل چيدن 
ناخن است اما سلاخي حيوان درست مثل تكه تكه كردن گوشت و پوست 
است. در همين جمع گياهخواري )فردي كه به صورت موقت يا دائم از انواع 
گياهان، لبنيات و تخم مرغ تغذيه مي كند( پرسيد: »خب مصرف عسل و 
تخم مرغ چه مشكلي داره؟ مرغ و زنبورعسل كه سلاخي نمي شن« وگان 
در پاسخ به شرايط بد برخي از دامداري ها اشاره كرد و گفت: عسل محصول 

و دسترنج خود زنبور است و ما حق دست درازي به آن را نداريم. از اين بحث 
كه در پايان با نظريه هاي علمي يــك متخصص تغذيه هم پايان نيافت، 
بگذريم گياهخواري موقت يا رژيمي كــه طي آن چند روز يا چند هفته 
مصرف گوشت، به ويژه گوشت قرمز كاهش يابد، مي تواند براي سلامت 
جسم و حتي كاهش آلودگي محيط زيست مفيد باشد. براي نمونه يادآوري 
اين واقعيت آماري مي تواند جالب باشد كه طبق پژوهش هاي سازمان ملل 
متحد صنعت دامداري يكي از بيشترين نقش ها را در زوال زيست محيطي 
در سطح جهاني ايفا مي كند و فعاليت هاي نوين پرورش حيوانات براي 
مصارف غذايي، آن هم در مقياس عظيم به آلودگي هوا و آب ها، فرسايش 
زمين ها، تغييرات آب و هوايي و از دست رفتن تنوع زيستي منجر مي شود.

كيستيِ وگان و چيستيِ گياهخواري

نهايتا شبيه به هم، با اين حال از قديم هر خارجي اي كه فاطمه عباسي قوانين رانندگي در همه كشورها تقريبا ثابت است و يا 
وارد ايران و به خصوص تهران مي شد، از مدل رانندگي كردن ايراني ها تعجب مي كرد و 
مي ترسيد. حتي اگر خودش رانندگي نمي كرد، همين كه مي خواست از خيابان رد شود، 
متوجه وخامت اوضاع مي شد. خط عابر پياده انگار چندان اهميتي براي رانندگان ندارد و 
راهنما زدن براي تغيير مسير هم كه اصلا حرفش را نزنيد. مسيرهاي ممنوع را طي كردن 
هم كه انگار براي بعضي ها شده اعتبار؛ همان هايي كه به خود مي بالند كه دست فرمان 
خوب يعني راه گرفتن به هر قيمت ممكن. خلاصه كسي كه در تهران رانندگي كند و 
گرفتار تصادف نشود واقعا نوبر است چون اگر به كسي نزنيد هم باز در معرض تهديد توسط 
راننده هاي بي احتياط هستيد. حالا به غير از مردم انگار صداي آمارها هم درآمده است؛ 
آمارهايي كه نشان مي دهد هر يك دقيقه يك تصادف در معابر پايتخت رخ مي دهد. آماري 
كه به نظر وحشــتناك مي آيد اما واقعيت اين است كه خود ما هســتيم كه اين آمار را 
ساخته ايم. لايي كشيدن ها در اتوبان براي تفريح، ورود ممنوع رفتن به بهانه ديرشدن و 
وقت نداشــتن، با ســرعت غيرمجاز رانندگي كردن، چراغ قرمز را ردكردن، با موبايل 
حرف زدن موقع رانندگي و هزار جور تخلف ديگر كه به بهانه هاي مختلف روزانه مرتكب 
مي شويم و حتي برايمان عادي شده است. همه اين تخلفات به راحتي مي تواند منجر به 
تصادف شود، كافي است يك ثانيه از روبه رو غافل شويد و بخواهيد جواب پيامك وارده را 
بدهيد، يا قانون را به هر نحوي دور بزنيد، در عرض كمترين زمان ممكن تصادف اتفاق 
مي افتد و ممكن اســت خســارات مالي و جاني زيادي هم به همراه داشــته باشــد. 
سرهنگ محمد رازقي، معاون عمليات پليس راهور تهران بزرگ اعلام كرده است كه روزانه 
1700تصادف اعم از جرحي و خسارتي در تهران رخ مي دهد. اين مسئول همچنين شمار 
موتورســيكلت ها در تهران را 4ميليون و 200هزار دســتگاه اعلام كرده و گفته كه در 
تصادفات، مشكل اصلي، فوتي هاي موتورسيكلت سواران هستند كه اتفاقا تعدادشان هم 
كم نيست. دليلش هم ايمني پايين اين وسيله نقليه است. در يكي، دوسال اخير هم كه 
به خاطر شيوع كرونا و كمتر اســتفاده كردن مردم از وسايل حمل ونقل عمومي، تعداد 
خودروها و موتورسواران در خيابان ها افزايش پيدا كرده، پليس بايد نظارت ها را هم بيشتر 
كند تا اين بي قانوني ها كمتر شود، اما مهم تر از آن خود ما مردم هستيم كه بايد قانون را 
رعايت كنيم و با خيال اينكه اتفاقي برايمان نمي افتد، هر جور كه دل مان خواست رانندگي 
نكنيم. مطمئن باشيد اين شعار تكراري و قديمي»دير رسيدن، بهتر از هرگز نرسيدن 
است.« را بي خود نساخته اند و اگر چنددقيقه هم دير برسيد به جايي برنمي خورد و در 

عوض زنده مي مانيد و پول تعميرگاه و صافكاري هم نمي دهيد.

چه خبرتونه؟!

ميليون
آخرین آمار سرشماری 
می گوید از ۲۷ میلیون و 

۵۰۰ هزار خانوار بیش از ۶ 
میلیون و ۷۵۰ هزار خانوار 
مستأجر هستند كه به طور 
قطع با توجه به ازدواج های 
جدید و همچنین طلاق، 
خانوار مستأجر افزایش 

یافته است.

6.7

درصد
همچنین شاخص 

اجاره بهای مسكن در 
شهر تهران در مهر امسال 
نسبت به ماه مشابه سال 
قبل رشد 48/4درصدی 
و در كل كشور افزایش 

۵1/3درصدی داشته است 
كه این اعداد به معنای 

شكست سیاست مداخله 
دولت در بازار اجاره 
محسوب می شود.

51/3

ميليون
۲/۵میلیون واحد مسكونی 

خالی از سكنه در اختیار 
بازار مسكن و رهن و اجاره 
قرار نمی گیرد كه می توان با 
ایجاد پایه های جدید مالیاتی 
ازجمله مالیات بر خانه های 

خالی به چرخه مصرف 
درآورد كه مجلس قانون 
مربوط به آن را تصویب 

کرده اما هنوز کامل به اجرا 
در نیامده است.

2.5

زخم كاري سفر
بر و برگ

نزديك نزديك
روي صندلي عتيقه اي كه مريم ساحلي حسن يوسف را نشانده 
يادگار مادرش اســت. اين يعني خيلي عزيز است. عزيز 
است كه وقت اسفند دود كردن يادش مي افتد و زمان آب 
 دادن، وسط لبخندي طولاني مي پرسد: »حال يوسف جان 

من چطوره؟«
ويترين كنج پذيرايي از تميزي برق مي زند. دستمال را 
كه به شيشه اش مي كشد با قطار خاطرات همراه مي شود. 
گلاب پاش قلمكاري، يادگار سفر اصفهان است. انارخوري 
كريستال هم چشم روشني خانم بزرگ  بود، وقتي براي 

بود خانه آنها. شــمعدان ها، كاســه نخستين بار آمده 

گل مرغي و تنگ بلور و قدح نقره هــم با يك دنيا صدا و 
حرف و نور همانجا نشسته اند و به تصوير خود به ديوارهاي 

آينه پوش ويترين قديمي نگاه مي كنند.
مي گويد: »كرونا آدم هاي تنها را تنهاتر كرده اســت. اما 
همين تنهايي، باعث شده تا خانه ام را جور ديگري ببينم. 
اصلا هيچ وقت فكر نمي كردم شمعداني هاي باغچه  اينقدر 
قشنگ باشند يا مثلا نمي دانستم بعضي شب ها پاي مه به 

ايوان كوچك خانه ام مي رسد.«
راست مي گويد. خانه ها فقط ســنگ و سيمان و سقف 
بالاي سرمان نيستند. خانه ها، شاهدان خاموش خوشي ها 
و ناخوشي هاي ما هستند. وقتي تنهايي هايمان آويزان 
مي شــود به پاندول ســاعت و تاب مي خــورد يا وقتي 
دلتنگي هايمان مي چسبد به شيشه بخار گرفته پنجره، 
بي ترديد ردپاي احســاس مان بر پيكــر لاغر پاندول و 
تن لرزه عصر پاييزي شيشه مي ماند. لمس گل هاي فرش 
با پاهاي برهنه، انعكاس برق نگاهمان بر آويزهاي لوستر، 
پژواك همهمه  مهماني هايي كه رسيده اند به ترك هاي 

نازك سقف تا ساليان سال باقي مي ماند.
خانه ها كوچك يا بزرگ با اسباب و اثاث ساده يا 
فاخرشان، رازهاي بسياري در سينه دارند و اما 
حالا نزديك به 2 سال است كه خانه هايمان شاهد 
رنجي هستند كه بيماري مهلك كرونا بر دوشمان 
گذاشته؛ رنجي كه بر ساعت های در خانه ماندن ها و 
تنهايي ها افزوده و رنجي كه نگاه مان به جهان اطراف 
را دستخوش تغيير كرده اســت . به گمانم، حالا ما به 

خانه ها و خانه  ها به ما از هميشه نزديك تريم.

گرينويچروشنفکری در خيابان

اول آخر

شهنام صفاجو

عدد خبر
حافظ

كاروان رفت و تو در خواب و بيابان در پيش

كي روي ره ز كه پرسي چه كني چون باشي

برونو ســزار كاتالانو، مجسمه ســاز 61ســاله مراكشي، از 
هنرمندان مدرني است كه با مجموعه مجسمه هاي برنزي 
خود با عنوان مسافران)VoyageursLes( به شهرت جهاني 
دست يافته است. اساس كار خلاقه او مبتني بر جمله اي از 
آلبر كامو، نويســنده مشهور فرانسوي اســت كه مي گويد: 
»هرگز پيش از اين، هم جدايي از خودم و هم حضورم در دنيا 

را احساس نكرده بودم.«
موضوع جهاني سفر هميشــه الهام بخش برونوكاتالانو بوده 
اســت. او كه خود در كودكي، بار ســفر از »خوريبگا« شهر 
كوچكي نزديك كازابلانكا به ســمت مارســي فرانســه را 
مي بندد با حس سخت مهاجرت و تبعات آن مواجه بوده كه 

محركه هاي اصلي اش دوري و جدايي هستند.
مانيفست آثار اين هنرمند،3 فصل مشترك دارد: يك مرد، 
يك چمدان، يك راه... . او مصمم است و به سوي ناشناخته ها 
مي رود؛ سفري داوطلبانه به ســوي افقي كه در بي نهايت به 
آغوش مي كشيم و يا ســفري اجباري در مسير آزادي كه 

محدود به تبعيد و رنج است.
مسافر برونو زلال و سيال اســت و تاريك سوي او نيل به نور 
و تعالي دارد تا از درون به انتهاي راه برســد؛ بسان سفري 
به انتهاي روز.اين مرد مســافر به حال خود رها شده است؛ 
مردي كه به بي نهايت زمان و مكان رانده شــده است. خانه 
او چيزي بيش از يك چمدان نيست و وجودش به تدريج از 
چيزهايي كه معتقد بود ضروري است، فاصله مي گيرد تا به 

رستگاري برسد.

در اين نمايشــگاه خياباني كه خود آوردگاه هنري هستند، 
همه مردان ژنده پوش برونو عليه ناملايمات بشري راهپيمايي 
مي كنند. آنها چمدان هايي در دست دارند كه به نظر مي رسد 
جهان را در خود جاي داده اند. به اين معنا او مي كوشد انسان 
امروزي را متقاعد كند كه شادي را در جاي ديگري بيابد كه 
تاكنون نتوانسته به آن برســد. كاتالانو مي گويد:»در كارم 
هميشــه به دنبال حركت و بيان احساسات هستم. من كه 
خودم از مراكش آمده ام و اين چمدان هاي پُر از خاطرات را 

حمل كرده ام كه ريشه هاي من در حركت هستند.«
در هنر مثل علوم تجربي، گاهي اوقات كشف يا نوآوري، ظاهر 
تصادفي به خود مي گيرد؛ هرچند كه در پشــت آن فرايند 
طولاني و صبورانه بلوغ وجود دارد. اين همان واقعيتي است 
كه برونو كاتالانو با آن مواجه مي شود، وقتي متوجه شكاف 
در يكي از مجسمه هايش مي شود. او زخم خورده مي چرخد 
و اثر زخمي را روي قدرت ذهن و هنر دستانش برمي گرداند. 
حفره ايجاد شده روي مجسمه را بزرگ تر كرده و نيم تنه را 
تقريباً به طور كامل تخليه مي كند تا در نهايت فيگور كار با يك 
بازوي متصل كه چمدان را نگه داشته و روي پاي تكيه گاه خود 
ايستاده، شكل بگيرد. اين شخصيت ضعيف تازه خلق شده در 
كنار ديگر آثار متعارف او در مارسي قرار مي گيرد و با كمال 
تعجب ديده مي شود. در نهايت برونو شروع به قلع و قمع ديگر 
مسافران برنزي خود مي كند تا با هدفي بزرگ تر به موفقيت 
بي نظيري برســد.در نگاه خلاقانه برونو سزار كاتالانو، هيچ 
شخصيتي ايستا نيست و حركت را از قلب به عمق مي توان 
ديد و اين معناي اميد، عشق و آرزو دارد. آيا اين كيمياگري 

هنر نيست؟

رواج زايمان يوتيوبي در هند 
دختري در هندوستان فقط 
با كمك مشاهده فيلم هاي 
آموزشــي يوتيوب و البته با 
خوش شانسي توانست فرزند 
خود را بــه دنيا بيــاورد. به 
گــزارش اينديپندنت، اين 
شــيوه زايمان باعث شد تا 

كارشناسان در مورد مراجعه نكردن برخي زنان هندي تبار به زايشگاه ها، 
ابراز نگراني كنند. بالا بودن آمار تجاوز به زنان جوان در اين كشور باعث شده 
تا قربانيان با هدف حفظ آبرو و حتي جان خود، بارداري شان را مخفي كنند 
و براي زايمان به چنين روش هاي خطرناكي روي بياورند. به گفته فعالان 
حقوق بشر، در اين موارد به جاي قرباني تجاوز، بايد با متجاوز برخورد شود.

ممنوعيت لباس سريال  بازي مركب
پس از اينكه آمار بيننده هاي 
سريال بازي مركب، ركورد 
شكســت و بــازار كالاهاي 
مصرفي همچون پوشــاك 
هم تحت تأثير ايــن پديده 
نوظهور قــرار گرفت، حالا 
مديران مــدارس آمريكا با 

دردسر جديدي شامل استفاده از لباس هاي شــخصيت هاي اين سريال 
توسط دانش آموز ان مواجه شده اند. به گزارش گاردين، اين روند آنقدر ادامه 
داشت كه سرانجام برخي از مدارس نيويورك، پوشيدن لباس شخصيت هاي 
اين داستان توســط دانش آموز ان را ممنوع اعلام كردند. در آستانه جشن 
هالووين هم هيچ دانش آموزي به بهانه اين جشــن، حق پوشيدن چنين 
لباس هايي را ندارد. به گفته روانشناسان، ديدن اين سريال توسط كودكان، 

تأثيرات بسيار مخربي بر سلامت روان آنها می گذارد.

پايان ترافيك  سازي پليس فيلادلفيا
بــا تلاش هــاي شــهردار 
فيلادلفيا از اين پس، پليس 
اين شهر رانندگان را به دليل 
تخلفات جزئــي رانندگي، 
متوقف نمي كند. به گزارش 
ســي ان ان، با اين تمهيدات 
جديد شــلوغ ترين شــهر 

آمريكا از اين پس، شاهد حجم ترافيك كمتري خواهد بود. براساس قوانين 
جديد حتي راننده هاي خودرو ها و موتورسيكلت هايي كه يكي از چراغ هاي 
آنها خاموش باشــد، يا حريم چراغ هاي راهنمايي و رانندگي چهارراه ها را 
رعايت نكنند هم در خيابان هاي شلوغ متوقف نخواهند شد و فقط پليس به 

يادداشت شماره پلاك آنها بسنده مي كند.

آخر مصور

 خودكشی با زباله
اثر:ترايکو پوپوف

نقاشي هاي ديواري 
هنرمندان داوطلب 

براي ترويج اميد 
ميان كودكان بغداد 

عکس: گتي ايمج
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 جغرافیای 
طلای سبز ایران

فاصله سیستان وبلوچستان 
تا تکمیل گازرسانی

 وعده بازگشت آرامش
 به بازار مرغ کرمانشاه

خاطره حسین زاده
خبرنگار

در فاصله 170 کیلومتری شــهرکرد مرکز استان چهارمحال و 
بختیاری، پس از گذر از جاده هــای پیچ در پیچ خاکی و طبیعت 
کوهستانی شهرستان کوهرنگ به روستای پلکانی »سرآقاسید« 
می رسیم. این روستا در ارتفاع 2500 متری از سطح دریا و در یکی 

از دامنه های قله هفت تنان واقع شده است.
سرآقاسید با خانه هایی از خشــت و چوب، یکی از بی نظیرترین 
معماری ها را در بین روســتاهای فلات مرکزی ایران به ویژه در 
منطقه زاگرس مرکزی دارد.در این روستا پشت بام هر خانه حیاط 
خانه بالایي اســت و پنجره خانه را که باز کنیم طبیعت سرسبز 
کوه ها، جنگل های بلوط و درختان گردو به چشم  می خورد و البته 

امامزاده »سرآقاسیدعیسی«.
از شــجره نامه های موجود اینطــور بر می آید که عمر روســتا 
به بیش از 600 ســال پیش می رسد و اسم روســتا از امامزاده 

»سرآقاسیدعیسی« گرفته شده است.
در بهار و تابستان این روستا سرزنده تر از همیشه می شود و شور 
زندگی در آن جریان دارد اما زمستان که از راه برسد دیگر خبری 
از جمعیت بهار و تابستان نیســت و نیمی از جمعیت چهار هزار 
نفری روستا به دیگر مناطق از جمله استان اصفهان کوچ می کنند.

مهمتر از غار یخی چما و آبشار شــیخ علیخان که از جاذبه های 
دیدنی این منطقه به شمار می رود، تماشــای زندگی مردمانی 
است که هنوز رگه های شــهری به آن اضافه نشده است؛ خالص 

و دست نخورده.
اینجا زن و مرد با هم کار می کنند. زن ها با نخ های پشمی رنگارنگ 
قالی، گلیم، جاجیم و نمد می بافند و با موی بز سیاه چادر درست 
می کنند. آنها در کنار دامداری و کشاورزی با بوته چینی و فروش 
کرفس و قارچ کوهی و اســتخراج نمک از حوضچه های کوچک 

روستا امرار معاش می کنند.
اما این زیبایی ها تنها یک روی ســکه زندگی در روســتای زیبا 
و پلکانی سرآقاســید اســت و روی دیگر آن زندگی ســخت در 

محرومیتی عمیق را نشان می دهد.
با نخســتین بارش برف راه ارتباطی روســتا بــه چلگرد مرکز 
شهرستان کوهرنگ قطع می شود. با مســدود شدن جاده، برق 
روســتا هم قطع می شــود و مردم برای تامین روشنایی و سایر 

نیازهای خود از نفت سفید و هیزم استفاده می کنند.
از طرف دیگر در این روستا خبری از مدرسه نیست؛ دانش آموزان 
در کانکس هایی که به وســایل گرمایشی مجهز نیستند از سوی 
سرباز معلم هایی که به منطقه اعزام می شــود، علم و دانش فرا 

می گیرند.
درمانگاه مجهز هــم وجود ندارد. مردم روســتا خدمات درمانی 
خود را از بهورز روستا دریافت می کنند و از نعمت پزشک مستقر 

محرومند.
در کنار تمام این مشکلات باید اشاره کرد که این خانه های پلکانی 
از امکان حمام و سرویس بهداشتی هم محروم هستند. در روستا 
سرویس بهداشــتی عمومی احداث شده اســت اما فاضلاب آن 
در محیط روستا جاری می شــود و جایی هم برای دفن زباله ها 
وجود ندارد. همه این موارد، زیبایی هــای بکر و طبیعی منطقه 

را خدشه دار کرده اســت.اما به گفته مسئولان محلی هر اقدامی 
برای بهبود وضعیت بهداشتی از جمله ایجاد شبکه فاضلاب و یا 
مرمت خانه ها و صدور پروانه ساختمانی به استعلام و مجوز میراث 

فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری نیاز دارد.

مردم: رسیدگی مسئولان میراث فرهنگی ضعیف است
اهالی روستا گلایه دارند که میراث فرهنگی مجوز ساخت و ساز 
به آنها نمی دهد. از همین رو برخی خودسرانه اقدام به بازسازی 
خانه های خود کرده اند که این موضــوع می تواند بافت تاریخی 

روستا را از بین ببرد.
برخی اهالی عنوان کردند: »در فصل زمستان آب برف و باران از 
سقف خانه ها نشت می کند. این خانه ها تجهیزات گرمایشی ندارند 
و زندگی در آنها سخت است. به ناچار مجبور به مرمت و بازسازی 

خانه های خود هستیم.«
یکی از اهالی روستا با گلایه از مسئولان می گوید: اگر حفظ بافت 
تاریخی مهم است چرا به مردم روستا کمک نمی کنند تا بر اساس 

ضوابط و دستورالعمل های مورد تایید، خانه ها مرمت شود.
وی تصریح می کند: روســتا به شــدت نیاز به شبکه جمع آوری 
فاضلاب دارد و با وضع موجود ســلامتی مردم در خطر است اما 
تاکنون راهکاری برای ایجاد فاضلاب ارائه نشده و مسئولان عنوان 
می کنند باید مشاور توانمندی برای طرح فاضلاب انتخاب شود تا 

بافت روستا آسیب نبیند.
محمد دادور، عضو سابق شورای اسلامی روستا نیز اگرچه نسبت 
به تخریب بافت تاریخی روستا ابراز نگرانی می کند و معتقد است 
مردم نباید با بلوک و سیمان، خودسرانه اقدام به بازسازی خانه ها 

کنند اما از بی تدبیری و نبود نظارت های لازم هم انتقاد می کند 
و می گوید: مسئولان رسیدگی مناسبی ندارند و از سوی میراث 

فرهنگی نظارت دقیقی صورت نمی گیرد.

میراث فرهنگی: برخی مردم همراهی نمی کنند 
این اظهارات درحالی مطرح می شــود که رئیــس اداره میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری شهرســتان کوهرنگ از 
تدوین ضوابط لازم برای هرگونه ســاخت و ساز در حریم روستا 
خبر می دهــد و می گویــد: در این طرح 30 صفحــه ای به همه 
نیازمندی های روستا از جمله معابر، فاضلاب روستا، تیربرق ها و 
نحوه بازسازی پشت بام خانه ها پرداخته شده است اما مردم نسبت 

به این ضوابط بی توجه هستند.
علیرضا غفاری در عین حال از تلاش های بسیار برای حفظ بافت 
تاریخی روستا خبر می دهد و می گوید در سال های گذشته یک 
بار بافت روستا مرمت شد اما این کافی نیست و به مرمت دیگری 
نیاز دارد که حدود 60 میلیارد تومان اعتبار می خواهد اما تاکنون 

تامین نشده است.
وی تصریح کرد: از مجموع خانه های روســتا تنها هفت خانه با 
مصالح نامتناسب بازسازی شده که جلوی آن را گرفتیم. وام هایی 
که به این منظور از بنیاد مســکن گرفته  بودند نیز مسدود شد تا 
این افراد خانه های خود را بر اساس ضوابط تدوین شده، بازسازی 

کنند.
غفاری با بیان اینکه بافت تاریخی روستا نشانه هویت منطقه است، 
بر ضرورت همکاری بیش از پیش مردم تاکید کرد و گفت: توصیه 
می شود اگر مردم برای بازسازی خانه های خود از مصالحی نظیر 

بلوک و سیمان اســتفاده می کنند، روی آن را کاهگل بکشند تا 
ظاهر روستا تخریب نشود.

رئیــس اداره میــراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری 
شهرستان کوهرنگ با تاکید بر اینکه روستا قابلیت ثبت جهانی 
دارد، خاطرنشان کرد: در ســال 86 تلاش هایی برای ثبت روستا 
در یونسکو انجام شد اما به ســبب ایراداتی در طرح، این موضوع 
پیگیری نشد و امید می رود با اختصاص اعتبار مناسب بتوان بار 

دیگر در این زمینه اقدام کرد.

احداث جاده مهمترین ضرورت روستا
فرماندار شهرستان کوهرنگ بر این باور است که با احداث جاده 
دسترسی آســفالت، بسیاری از مشکلات روســتای سرآقاسید 

برطرف می شود.
مرتضی زمانپور افزود: چنانچه اعتبار مناسبی برای احداث جاده 
در این منطقه اختصاص داده شود، دسترسی به روستا راحت تر 
می شود. علاوه بر آن راه ارتباطی روســتا هم حدود 6 ماه از سال 
مسدود نمی شود. همچنین ارائه خدمات بهداشتی و آموزشی در 

این منطقه تسهیل خواهد شد.
ســختی زندگی در روستای زیبای سرآقاســید موضوع پنهانی 
نیست. این روستا 6 ماه از سال در قطع رابطه با دیگر جاهاست. 
مسئولان پیشنهاد جابجایی بخشــی از جمعیت به شهرک های 
پیش بینی شــده را داده اند اما مردم به دلیل تعلق خاطری که به 
روستا دارند ترجیح می دهند با کمبودها و بی مهری ها بسازند و 
مهاجرت نکنند. با این همه مشکلات موجود نباید باعث تخریب 

بافت تاریخی روستا شود.

 وقتی برف می بارد راه روستای زیبای »سرآقاسید«
 تا 6 ماه بسته می شود، اهالی روستا در این زمینه 
مطالباتی دارند که تا کنون به آن رسیدگی نشده است
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دودککسازی
درچشم»کلاتهرودبار«

آلودگی  ناشی از کوره های کک سازی در اطراف شهر کلاته رودبار 
در استان سمنان، سلامت شهروندان و حتی کشاورزی منطقه را 

تحت تأثیر قرار داده است

سمنان با داشتن 47 معدن فعال ذغال سنگ، یکی از استان های برتر 
کشور در زمینه تولید این ماده معدنی ارزشمند است. به همین دلیل 
نیز تعدادی واحد کک سازی برای فراوری ذغال های استخراج شده 
دراین استان وجود دارد. یکی از این واحدها در شهرستان دامغان و اطراف شهر 
»کلاته رودبار« قــرار دارد که آلودگی ناشــی از فعالیت های آن، مدت هاســت 

زمینه ساز گلایه شهروندان و حتی کشاورزان اطراف آن شده است.
»مسعود احمدپور« یکی از شهروندان کلاته رودبار دراین باره به خبرنگارهمشهری 
می گوید: آلودگــی ناشــی از فعالیت این واحد کک ســازی در بیشــتر مواقع 
سال به صورت مستقیم در شــهر دیده می شود. معمولا شــعاع مشخصی برای 
اســتقرار واحدهای صنعتی آلاینــده در نزدیکــی مناطق مســکونی در نظر 
گرفته می شــود که آلودگی های احتمالی ســبب آزار و اذیت ســاکنان منطقه 
 نشــود، اما این موضوع در کلاته رودبار و نســبت به این واحد کک سازی دیده

 نمی شود.
وی می افزاید: گاهی آلودگی ناشــی از فعالیت این واحــد را می توانیم به صورت 
مســتقیم روی لوازم منزل مانند پرده ها نیز ببینیم. همیــن آلودگی طبیعتا در 
هوایی که ساکنان کلاته رودبار تنفس می کنند نیز وجود دارد و سبب بروز انواع 

بیماری ها می شود.

تأثیر منفی بر کشاورزی
مشاهده بقایای آلودگی روی اجسام صرفا به وســایل منزل و خودروها محدود 
نمی شــود و نمونه های پررنگ تر آن را می توان در بخش کشــاورزی و باغداری 
مشاهده کرد، چراکه آلودگی ها به واسطه نشستن ذرات معلق ناشی از سوزاندن 
کک در هوا روی برگ درختان و همچنین بارندگی هایی که این ذرات معلق را به 

زمین می رسانند بیشتر قابل لمس و مشاهده است.
یکی از باغداران اهل کلاته رودبــار این موضوع را تأیید می کنــد و می گوید: با 
وجود اینکه تاکنون بارها وجود این آلودگی ها را به مســئولان اطلاع داده ایم و 
خواستار پیگیری و رفع مشــکل و توقف فعالیت آلاینده این واحد کک سازی در 
 اطراف شهر کلاته رودبار شده ایم، اما این واحد آلاینده همچنان درحال فعالیت

 است.
وی که نمی خواهد نامی از او برده شــود، می افزاید: آلودگی ناشــی از این کوره 
روی سلامت شــهروندان کلاته رودبار و همچنین کشــاورزی اثر مستقیم دارد. 
آلودگی و سیاهی ناشی از کک سازی به طورکامل روی برگ درختان منطقه قابل 
مشاهده است و کیفیت محصولات بخش کشــاورزی و باغداری منطقه را پایین 

آورده است.

کلاته رودبار منطقه ای مستعد در زمینه کشاورزی است که محصولات مختلف 
باغی و کشاورزی در آن تولید می شود و طی سال های اخیر کشت در زمین های 
شیب دار نیز در آن مورد توجه قرار گرفته اســت. یکی از محصولات کشاورزی 
تولید شده دراین شهر گل محمدی اســت. در باغ های این شهر سالانه بیش از 
130تن گل محمدی برداشت می شــود، اما کشــاورزان و باغداران معتقدند 
اســتمرار آلودگی ها می تواند روی تولیدات کشــاورزی این منطقه اثر منفی 

بگذارد.

حذف کوره های سنتی
مدیرکل حفاظت محیط زیست ســمنان نیز وجود آلودگی های ناشی از فعالیت 
واحدهای کک ســازی در اطراف کلاته رودبــار را تأیید می کنــد و می گوید: از 
ابتدای ســال1398 که مســئولیت این اداره کل را برعهده گرفتــه ام، تاکنون 
بارها برای کک ســازی هایی که در اطراف شــهر کلاته رودبار و سایر نقاط شهر 
دامغان مســتقر هســتند، اخطاریه هایی صادر شــده و پیــرو آن، پرونده های 
 قضایی نیــز تشــکیل داده ایم که منجــر به کاهــش میزان آلودگی ها شــده 

است.
»امیر عبــدوس« می افزاید: صرف نظــر از مهلت هایی که مقام هــای قضایی به 
واحدهای آلاینده داده اند، احکام و مجازات های بازدارنده خوبی برای این واحدها 
صادر شــد و با اســتفاده از ابزارهای اداری، مانند معرفی به عنوان واحد آلاینده 
به سازمان امور مالیاتی، تلاش شــده که فعالیت آنها کنترل و به سمت بهسازی 

فعالیت هدایت شوند.
وی اظهار می  کند: واحد کک سازی اطراف شــهر کلاته رودبار نیز طی این مدت 
مشمول این اخطاریه ها و الزام به بهســازی زیرساخت ها شده و تعداد کوره های 
سنتی این واحد به صورت چشمگیری کاهش یافته است. از 30کوره سنتی این 
واحد که همه آنها آلاینده بودند، اکنون فقط 3کوره فعال اســت و بقیه کوره ها 

تخریب شده است.

راه اندازی کوره های مدرن 
مدیرکل حفاظت محیط زیست سمنان همچنین عنوان می کند: این 3کوره باقی 
مانده هم با حداقل ظرفیت کاری صرفا با هدف بیکار نماندن کارگران مجموعه 
و فعال ماندن واحد کک پزی مشغول فعالیت هستند. نکته مهم و قابل توجه این 
است که بهره بردار این واحد درحال ســاخت کوره های مدرن و بدون آلایندگی 
است تا پس از تکمیل این کوره های جدید، کل فعالیت کک سازی در کوره های 

جدید و بدون آلایندگی انجام شود.
عبدوس درباره آخرین وضعیت پیشرفت فیزیکی طرح جایگزین کردن کوره های 
جدید دراین واحد اضافه می کند: پیگیری ها نشان می دهد پروژه ساخت کوره های 
جدید دراین واحد درحال اجراست و با روند کنونی، می توان انتظار داشت که طی 
یک سال آینده کوره های مدرن راه اندازی شود. با راه اندازی این کوره  ها نیز 3کوره 

سنتی باقی مانده تخریب می شود.

اشکان جهان آرای
خبرنگار

طرح ساماندهی محله حاشیه نشین اسماعیل آباد در شهر قم، با وجود وعده های متعدد مسئولان، هنوز به سرانجام روشنی نرسیده است
روح الله کریمی

خبرنگار

 خانه های »اسماعیل آباد« آلونک هایی هستند که در دو سوی ریل 
راه آهن و جوی آب، در حوالی مسجد جمکران و در حاشیه شهر قم 
قرار گرفته است. این سکونتگاه که در نگاه نخست، شبیه روستایی 
است که به شهر قم چسبیده، با بافت نامنظم و غیراستاندارد ساخته شده و اکنون 
هزارو104نفر در قالب 220خانوار، دراین منطقه زندگی می کنند. اسماعیل آباد از 
گاز، آسفالت، جدول کشی و شبکه فاضلاب مناسب محروم مانده است. نبود مسیر 
مناسب برای عبور فاضلاب موجب رهاشدن فاضلاب از وسط کوچه و خیابان ها شده 
و بوی نامطبوع، آلودگی و بیماری های ناشــی از آن، ســبب آزار مردم این محله 
شده است. ازسوی دیگر در مواقع بارندگی نبود آسفالت مناسب، تردد مردم را با 
مشکل مواجه می کند، اما اینها فقط بخشی از مشکلات اهالی این سکونتگاه است. 
این درحالی است که با مراجعه به اسناد ملکی ساکنان، مشخص می شود که بیشتر 
اهالی، زمین یا ملک خود را به صورت شــفاهی و با دست نوشــته از مالک قبلی 

خریداری کرده اند. 

نحوه شکل گیری سکونتگاه
مرور تصاویر هوایی در دسترس، نشــان می دهد نخستین ساخت و سازها دراین 
منطقه، در محله »شــهر قائم« و از اوایل دهه50 شمســی بوده است. در حوالی 
سال1357 با وجود اینکه شــهر قائم در محدوده شهری نبوده، اما ساخت وسازها 
درآن شتاب بیشتری می گیرد. در طرح جامع ســال 1369 شهر قم نیز بخشی 
از محله شهرقائم به محدوده شهری اضافه می شــود. این درحالی است که نیمه 
دوم دهه60 کم کم ساخت وسازها در دو ســوی ریل راه آهن و در محدوده فعلی 
سکونتگاه اسماعیل آباد مشاهده می شــود. در گفت وگو با ساکنان این سکونتگاه 
مشخص می شود که ساکنان و مالکان ابتدایی اســماعیل آباد، در ابتدا خانه های 
خود را بر زمین کشاورزی مالک اصلی بنا کرده اند که با اجازه کتبی و دست نویس 
مالک بوده است. با رهاشدن فعالیت کشاورزی و وجود چند سکونتگاه، افراد دیگری 
ترغیب می شوند که دراین مکان، خانه های خود را بنا کنند. قیمت زمین های این 
محله نسبت به شهرقائم، کم تر اســت و افراد با توان مالی پایین ترغیب می شوند 

دراین مکان ساکن شوند.

وضعیت مالکیت اهالی
آن گونه  که یکی از ساکنان اسماعیل آباد می گوید، نخســتین کنتور آب در این 
محله در ســال1359 دریافت شده است. مشــاهده قولنامه ها و اسناد ملکی در 

دسترس ساکنان قدیمی این سکونتگاه نشــان می دهد از سال 1360 نخستین 
دست نوشته های ملکی تهیه شده اســت. همچنین گفته های ساکنان و اسناد در 
دسترس نشان می دهد نخستین ســاکنان این سکونتگاه، اتباع کشور افغانستان 
بوده اند. دلایل مختلفی منجر می شود که ساخت وساز دراین منطقه شدت یابد. 
در گذشته موضوع هایی مانند ارزان بودن زمین، عدم نیاز به طی کردن روند اداری 
و قانونی، حضور مهاجران از داخل و خارج کشــور، در محدوده شهری نبودن و... 
سبب شده است تا ساخت وسازها دراین منطقه شــدت داشته باشد. دراین میان 
اسناد محدوده شهری نیز نشان می دهد این سکونتگاه از سال 1386 به محدوده 

شهری اضافه شده است.

چالشی برای استان
بررسی آرشیو رسانه های استان نشان می دهد نخستین اخبار و گزارش هایی که 
از وضعیت سکونت دراین سکونتگاه تهیه شــده ، مربوط به سال 1394 است. در 
تصاویری که در این سال تهیه شده، دیواره های بتنی ریل راه آهن هنوز پاپرجاست. 
ساخت وساز در دوسوی ریل راه آهن به نهایت خود رسیده و سکونتگاه شکل گرفته 
است. همچنین مشاهده تصاویر در دسترس نشان می دهد معابر وضعیت مناسبی 
نداشته و در زمستان محل تجمع آب باران و در طول سال مجرای عبور فاضلاب 
بوده است. زباله های ســکونتگاه در دوره های زمانی مشخص از طریق تجمیع آن 
در یک نقطه توســط عوامل شهرداری جمع آوری می شــود. درچنین شرایطی 
شــهردار قم با بیان اینکه این ســکونتگاه در محدوده شهر شــناخته نمی شود، 
پیشنهاد می دهد که برای رسیدگی به جمع آوری زباله در اسماعیل آباد کمیته ای 
تشکیل شود. »ابوالفضل معرفی« مدیر دفتر تسهیلگری و توسعه محلی شهرقائم 
نیز با اشاره به نقش فعال دفتر تسهیلگری در رسیدگی به وضعیت اسماعیل آباد 
می گوید: با فعالیت دفتر تسهیلگری و توسعه محلی شهرقائم، معضل سکونتگاه 
اسماعیل آباد، اکنون دوباره به عنوان یکی از مشکلات اصلی استان مطرح و درمیان 
نهادهای مختلف تقســیم وظیفه انجام شده اســت که دراین میان ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام خمینی)ره( نقش آفرینی بیشتری داشته است. او می افزاید: 
ازسوی دیگر توانستیم کمک های پراکنده خیران را هم به کمک های متمرکز و 

هدفمند تبدیل کنیم.

وعده های عمل نشده
همه اینها درحالی است که مسئولان استان تاکنون وعده های مختلفی برای رفع 
مشکلات ســاکنان این منطقه داده اند. براین اســاس هم بود که فرماندار قم در 
9آبان ماه 1398، ضمن ارائه آمار و اطلاعات نفوس و مسکن اسماعیل آباد و طرح 
مشکلات مختلف این سکونتگاه، تعامل و هماهنگی سازمان ها را خواستار می شود. 

»مرتضی حیدری« 11آبان ماه 1398 نیز دراین سکونتگاه حاضر می شود و ضمن 
بازدید، یادآور می شود شورای اسلامی شــهر قم برای تخریب ساخت وسازهای 
غیرمجاز این محدوده مجوز کمیسیون »ماده 100« را هم دریافت کرده؛ اما باید 
مشخص شود چرا تاکنون به مصوبات این کمیسیون دراین محله عمل نشده  است. 
او همچنین تأکید می کند که رســیدگی به مناطق حاشیه ای و کم برخودار شهر 
از اولویت های استان است و درحال حاضر تعیین تکلیف سکونتگاه اسماعیل آباد 
به صورت ویژه بررسی می شــود. شــهردار قم نیز 14آبان ماه 1398 بر استفاده 
از ظرفیت اراضی 32 و 48 هکتاری پردیســان برای ســاماندهی سکونتگاه های 
غیررسمی قم تأکید می کند. »سیدمرتضی سقائیان نژاد« با بیان اینکه این اراضی 
در اختیار شورای اسلامی شهر و شهرداری است و برای ساماندهی سکونتگاه های 
غیرمجاز و همچنین مناطق زیر دکل های فشار قوی برق استفاده می شود، عنوان 
می کند که در صورت نگرانی شورای اسلامی شهر برای استفاده از این اراضی در 
قالب طرح های دیگر، در مصوبه شورا باید تأکید بر اســتفاده از این اراضی برای 
ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی قید شود. مدیرکل امور اجتماعی استانداری 
قم نیز در سال 1399 اسماعیل آباد را یکی از محله های حاشیه ای ارزیابی می کند 

که به زودی در راستای ساماندهی ساکنان آن اقدام هایی انجام می شود.

طرحی برای جابه جایی
در فروردین ماه سال جاری نیز معاون وزیر وقت راه و شهرسازی نیز با حضور در شهر 
قم و سالن جلسات استانداری بیان می کند: طرحی از چند ماه قبل ازسوی برخی 
دستگاه های اجرایی قم درباره ساماندهی محله اسماعیل آباد آماده شد که این طرح 
مراحلی را هم طی کرد و البته با پیگیری های نمایندگان مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی مقرر شد جابه جایی خانوارهای ســاکن دراین محله در آینده ای نزدیک 
محقق شود. وی همچنین یادآور می شــود که تأمین زیرساخت های لازم برای 
ساماندهی این محله با شرکت بازآفرینی شهری و البته با مشارکت ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام خمینی )ره(، اســتانداری قم و وزارت راه و شهرسازی خواهد 
بود. درچنین شرایطی معاون عمرانی استاندار قم در گفت وگو با خبرنگارهمشهری 
درباره جزئیات طرح جابه جایی ساکنان اسماعیل آباد می گوید: بهترین کاری که 
برای ساماندهی این محله برنامه ریزی شده، جابه جایی ساکنان به محله ای نزدیک 
اسماعیل آباد است. »محسن بهشــتی« می افزاید: در نزدیکی اسماعیل آباد چند 
هکتار زمین وجود دارد که در داخل محدوده شهری است و تصمیم گرفته شد این 

زمین با یک قطعه زمین در منطقه پردیسان تهاتر شود. 
وی ادامه می دهد: در طرح جابه جایی، ساخت وساز با مدلی که خواسته ها و نیازهای 
مختلف خانواده ها را تأمین  کند، انجام و کاربری  مذهبی، بهداشتی و درمانی، فضای 

سبز، آموزشی، خدماتی، تجاری و انتظامی در محله جدید پیش بینی می شود.

 مصائب زندگی در »اسماعیل آباد« قم
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حدود 56سال از زمان تأسیس شرکت ملی گاز می گذرد و براساس 
گزارش هایی که تاکنون ازسوی وزارت نفت منتشر شده، به بیش از 
95درصد از مناطق مسکونی کشور گازرسانی شده است. درچنین 
شرایطی، بررسی ها نشان می دهد در استان پهناور سیستان وبلوچستان فقط 
شهرســتان های زاهدان و ایرانشــهر زیرپوشــش گازرســانی هســتند و 
شهرستان هایی مانند زابل وضعیت مطلوبی دراین زمینه ندارند و تنها حدود 
500مشترک، آن هم به روش سی .ان.جی، از گاز بهره مند شده اند. این موضوع 
درحالی است که پیش از این مسئولان ســابق وزارت نفت اعلام کرده بود که 
95/1درصد از مناطق مسکونی کشور زیرپوشش گازرسانی قرار دارند که این 
رقم، آمار کم نظیری در جهان به حساب می آید. همچنین اعلام شد تاکنون به 
بیش از 20هزار روســتا با بیش از یک میلیون و 770هزارخانوار و 194شهر با 
نزدیک به 650هزار خانوار، گازرســانی شده اســت و 98/4درصد از جمعیت 
شهری و 84/6درصد از جمعیت روستایی و درمجموع بیش از 95درصد از کل 
جمعیت کشور از مزایای گاز طبیعی بهره مند هســتند. باوجود آمار مطلوب 
گازرسانی به سراسر کشور، استان پهناوری مانند سیستان وبلوچستان با بیش از 
2میلیون و 775هزارنفر جمعیت که حدود 711هزار و 714 نفر از آنان ساکن 

نقاط روستایی هستند، فاصله زیادی تا بهره مندی کامل از گاز طبیعی دارند.

تکمیل گازرسانی در زاهدان
مدیرعامل شرکت گاز سیستان وبلوچستان در گفت وگو با خبرنگار همشهری 
دراین باره اظهار می کند: گازرســانی در شــهر زاهدان پیشرفت نزدیک به 

100درصدی دارد و تعداد قابل توجهی از شهروندان ایرانشهری هم 

از این ثروت ملی بهره مند هســتند.  »رضا پنجابی« ادامه می دهد: 
درحال حاضر پروژه خط انتقال گاز زاهدان به زابل برای بهره مندی 
همه شــهروندان این شهرســتان در 2خط و پروژه خط انتقال گاز 

زاهدان تا دوراهی دشــتک درحال اجراســت و مردم این شهرستان 
در سال آینده از گاز شــهری برخوردار خواهند شد. وی درباره وضعیت 

بهره مندی مشترکان زابلی از گاز عنوان می کند: با توجه به اینکه بستر انتقال 
گاز توسط خط لوله به این شهرستان فراهم نبود و مراحل اجرا به زمان  زیادی 
نیاز داشــت، تأمین گاز در زابل به روش ســی.ان.جی انجام می شود و اکنون 
حدود  500مشترک دراین منطقه زیرپوشش گازرسانی قرار دارند.  پنجابی 
می افزاید: براین اساس »ایستگاه سی .ان.جی دختر« در زابل راه اندازی شده 
و ایستگاه مادر نیز در خراسان جنوبی است و سیلندرهای مخصوص سی.ان.
جی  از بیرجند بارگیری و در ایستگاه زابل تخلیه و وارد شبکه شهری می شوند.

آغاز و تداوم گازرسانی 
وی می گوید: در سال1389 گاز وارد ایرانشهر و بعد از آن، توسعه گازرسانی 
در سیستان و بلوچستان آغاز شد که در مرحله نخست، برای 300هزارخانوار 
و سپس برای 700هزارخانوار طرح جامع مصوب شد. مدیرعامل شرکت گاز 
سیستان و بلوچستان می افزاید: درحال حاضر خط انتقال گاز از ایرانشهر به 
خاش و میرجاوه و همچنین به چابهار در 3فاز درحال انجام اســت. پنجابی 
ادامه می دهد: اجرای عملیات گازرســانی به شــهرهای چابهار و کنارک و 
نوک آباد، ریگ ملک، ده رئیس، ایرندگان و روســتاهای شهر خاش و شهرک 
صنعتی میرجاوه نیز از پروژه های مهم گازرسانی این شرکت به حساب می آید 

که در راستای پشتیبانی از تولید و رفع موانع موجود اجرا می شود.

آخرین وضعیت گازرسانی
این مسئول با تشریح آخرین وضعیت گازرســانی به شهرهای استان اظهار 
می کند: تاکنون بیــش از 97درصــد از عملیات شــبکه گذاری در زاهدان 
انجام شده و گاز به در خانه های شــهروندان زاهدانی رسیده است. همچنین 
تحقق 100درصدی اجرای شــبکه گازرسانی در شــهر زاهدان )با تمرکز 
بر مصارف عمده( از مهم ترین برنامه های ســال جاری این شــرکت اســت. 
پنجابی بیان می کند: در ایرانشــهر نیز درحال حاضر 100درصد از عملیات 
شــبکه گذاری و بهره برداری انجام شــده و بخش زیادی از شهروندان این 
شهرستان فرایند اشتراک پذیری را انجام داده اند. وی با بیان اینکه هم اکنون 
پیمانکاران در شهرهای بمپور، محمدان و ایرانشهر و روستاهای اطرف این 
شهرها مشــغول فعالیت  هســتند، تصریح می کند: افزون بر هزار مشترک 
و 360کیلومتر شــبکه گاز در روســتاهای اســتان وجود دارد. همچنین 
2روســتای »دهمیر« و »توردان« هم به شــبکه گازرســانی پیوسته اند و 
عملیات اجرایی گازرسانی به 4روســتای دیگر هم به پایان رسیده و اکنون 
در مرحله آزمایش شــبکه برای تزریق گاز قرار دارد. پنجابی ادامه می دهد: 
شرکت گاز استان سیستان و بلوچستان تلاش دارد گازرسانی به شهرهای 
بزمان و دلگان و 26روستا در محورهای »سرکهوران«، »آبادان« و »ابتر« در 

شهرستان ایرانشهر را سریع تر به نتیجه مطلوب برساند.

پیش بینی برای آینده
مدیرعامل شرکت گاز سیستان و بلوچستان همچنین با بیان اینکه پیش بینی 
برای آینده گازرسانی به این استان براســاس افقی است که حرکت خطوط 
انتقال را ترسیم کرده است، می گوید: براین اساس عملیات اجرایی شبکه گذاری 
در خاش به پایان رسیده و شبکه آماده تزریق گاز است و از ابتدای سال آینده 
گازرسانی انجام می شــود. پنجابی با بیان اینکه گازرسانی به شهرهای زابل، 
دوســت محمد، زهک، محمدآباد و نیمروز هم در دستورکار است، می افزاید: 
درسال جاری گازرسانی به شهرهای »قرقری«، »علی اکبر« و »بنجار« از توابع 
شهرستان زابل انجام می شود. همچنین عملیات اجرایی گازرسانی به شهرهای 
شرقی استان شامل سراوان، مهرستان و سیب وسوران امسال آغاز خواهد شد. 
وی عنوان می کند: گازرسانی به پهناورترین استان کشور با برنامه ریزی های 

صورت گرفته و همکاری سایر دستگاه ها در افق 1402 به پایان می رسد.

دلایل استقبال نکردن برخی شهروندان
مدیرعامل شرکت گاز سیستان و بلوچستان به موضوع عدم اشتراک پذیری 
برخی شهروندان زاهدانی هم اشاره می کند و می گوید: یکی از مهم ترین دلایل 
استقبال نکردن برخی شهروندان زاهدانی از اشتراک پذیری، وضعیت نامطلوب 
اقتصادی مردم و هزینه هایی اســت که دریافت اشتراک به همراه دارد. دراین 
رابطه با پیگیری های انجام شده، متقاضیان دریافت اشتراک گاز می توانند از 
تسهیلات کم بهره استفاده کنند.  پنجابی می افزاید: میزان این تسهیلات در 
ابتدا 5میلیون تومان بود که با رایزنی های انجام شده، اکنون به سقف 10میلیون 
تومان رسیده است. وی اظهار می کند: یکی دیگر از دلایل عدم اشتراک پذیری 
برخی شهروندان زاهدانی این اســت که همزمان با وصل اشتراک گاز، کارت 
سوخت مشترکان جدید قطع می شود که همین موضوع سبب شده است تمایل 

برخی شهروندان به استفاده گاز شهری کاهش یابد.

گازرسانی حداکثری به سیستان وبلوچستان 
با چالش هایی مانند وسعت زیاد استان و 

 استقبال نکردن برخی شهروندان
از دریافت اشتراک مواجه است

فاصله سیستان وبلوچستان تا تکمیل گازرسانی
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  همشهری در پرونده ویژه ای وضعیت زیتون در 5 استانی که قطب
 تولید این محصول به شمار می روند را بررسی کرده است

آوازه زیتون رودبار
براســاس آمارهای وزارت جهادکشــاورزی، ۹هــزارو ۱5۰هکتار از 
باغ های گیلان زیرکشــت زیتون قرار دارد و این استان به عنوان یکی 
از قطب های مهم تولید این محصول به حســاب می آید که ۱۱درصد 
از کل سطح زیرکشــت زیتون و ۲۰درصد از تولید زیتون کشور را به 
خود اختصاص داده است. براساس آمارهای موجود، گیلان در زمینه 
مساحت زیرکشت و میزان تولید محصول درجمع  3 استان برتر کشور 
قرار دارد. درچنین شرایطی زمان برداشت زیتون از شهریورماه آغاز و 
تا پایان آذرماه ادامه می یابد و ارزش ریالی تولید ســالانه این محصول 
دراســتان، حدود ۱۴۴میلیارد تومــان اســت. درحال حاضر حدود 
۲هزارنفر در استان گیلان به کشــت و تولید زیتون مشغول هستند و 
به گفته مسئولان، نیمی از محصول برداشت شده به مصرف کنسروی و 
تازه خوری می رسد و بقیه به روغن زیتون تبدیل می شود. از مهم ترین 
ارقام محلی زیرکشــت زیتون در گیلان زرد، روغنی، فیشوم و ماری 
اســت، اما ارقام خارجی که در باغ های گیلان کشت می شوند شامل 
»آربکین«، »مانزانیلا« و »کرونایکی« می شود. دراین میان رودبار از 
شهرت زیادی در زمینه تولید زیتون برخوردار است و به دلیل داشتن آب 
و هوای خشک، تنها شهرستان تولیدکننده زیتون در گیلان محسوب 
می شود. این درحالی است که سال گذشته و براساس آمارهای سازمان 
جهادکشــاورزی گیلان، بیش از ۱8هزارتن محصول از سطح 8هزارو 
5۶۰هکتار از باغ های زیتون رودبار برداشت شده  که این میزان تولید 
نشان از افت 3۰درصدی تولید نسبت به ســال قبل تر از آن دارد. در 
سال جاری نیز مسئولان سازمان جهادکشاورزی گیلان از پیش بینی 
برداشت ۱۲هزارتن زیتون در ســطح شهرستان رودبار خبر دادند که 
نشان می دهد افت تولید نســبت به سال گذشته هم بیشتر باشد. این 
کاهش بی ارتباط با کمبود آب برای باغ های اســتان و افزایش سطح 
زیرکشت در استان های همجوار نیست. در گیلان کشت غالب، برنج 
است؛ به این دلیل همچنان مجوزهای برداشت آب برای باغ های زیتون 
صادر نمی شود. درحال حاضر آب 5هزارو ۶۰۰هکتار از باغ های زیتون 
این شهرستان از طریق آبیاری قطره ای و حدود ۲هزارهکتار از باغ ها، 
به شیوه سنتی و با اســتفاده از آب چشمه ها و نهرها آبیاری می شوند. 
این درحالی است که آبیاری سنتی باتوجه به زمان بر بودن، محدودیت 
منابع آبی و وقوع خشکسالی، جوابگوی باغ های زیتون نیست و تأمین 
آب باغ ها یکی از مشــکلات باغداران زیتــون در تولید این محصول 
به حساب می آید. همچنین 5۷درصد از باغ های زیتون رودبار صنعتی 
و مدرن هستند و ۴3درصد نیز به صورت ســنتی و خرده مالکی اداره 
می شوند. دراین میان حدود ۲هزارو ۱۰۰هکتار از اراضی پایین دست 
سد سفیدرود را باغ های قدیمی تشــکیل می دهند که حتی برخی از 

آنها مالک مشــخصی هم ندارند. این اراضی بیشتر به آفت 
مگس زیتون مبتلا هستند و در آنها همه ساله با کاهش 
تولید مواجه هستیم. ازجمله چالش های کشت زیتون 
و زیتون کاران گیلانی می توان به شــرایط نامناسب 

اقلیمی، نبود سرمای مناســب در فصل زمستان و 
پدیده »باد گرم« در زمان تلقیح میوه زیتون اشاره 

کرد که زمینه ساز کاهش تولید شده است. 
رودبار دارای ۱۰کارخانه روغن کشــی 

با ظرفیت ۲۴هزارتــن و ۱۰۰واحد 
کارخانــه بســته بندی ســنتی، 

مدرن و نیمه مــدرن با ظرفیت 
۱۲هزارتن اســت و ترکیه و 

کشورهای حاشیه دریای 
خزر اصلی ترین مقاصد 
صادراتــی زیتون رودبار 
را تشــکیل می دهنــد. 
این درشرایطی است که 

کارشناسان معتقدند تقویت 
زیرساخت های کشت زیتون 

دراین منطقه، کمــک قابل توجهی 
به رونق باغداری دراستان گیلان می کند.

مشتریان جهانی زیتون قزوین
بخش »طارم سفلی« خاستگاه زیتون در استان قزوین به حساب 
می آید. ایــن منطقه به مرکزیت »ســیردان« در ۱35کیلومتری 
شهرقزوین واقع شده است و از اصلی ترین تولیدکنندگان زیتون در 
کشور به شمار می رود که کیفیت و نوع محصول آن زبانزد خاص و 
عام است. این منطقه به دلیل ارتفاع زیاد از سطح دریا و همچنین 
آب و هوای مدیترانه ای، در کشور به عنوان قطب زیتون و سرزمین 
طلای سبز شناخته می شود. دراین بخش روستا های زیادی وجود 
دارند که شغل اصلی مردم آنها کاشت، برداشت و فعالیت در صنایع 
تبدیلی مربوط به زیتون است که ازجمله این روستا ها می توان به 
»کلج«، »سیاهپوش«، »آلتین کش«، »میرخُوَند سفلی و علیا«، 
»ارکن«، »خاگینه« و »ســنگان« اشــاره کرد. سطح زیرکشت 
باغ های زیتون استان در ســال جاری بیش از ۹هزارو 5۲۰هکتار 
برآورد می شود که ۶هزارو ۷۰۰هکتار بارور و ۲هزارو 8۲۰هکتار 
آن غیربارور است. همچنین ۱۶واحد تولیدی در زمینه فراوری و 
روغن کشی زیتون در قزوین فعالیت می کنند. واحدهای فعال در 
زمینه فراوری زیتون ظرفیت تولید 5هزارو 8۰۰تن روغن زیتون 
و ۴هزارتن کنسرو و نیز زیتون شــور را دارند. اینها درحالی است 
که دراســتان قزوین بیش از ۱۰رقم زیتون کشــت می شــود که 
85درصد آن را ارقام زرد و روغنی تشکیل می دهد. سایر ارقام بومی 
رایج در استان شامل »شــنگه«، »ماری«، »چرچنگی« و »گرد« 

و ارقام عمــده خارجــی »آربکین«، 
»کرونایکــی«، »مانزانیــلا« و 

»کنسروالیا« اســت. دراین 
میان تعــداد قابل توجهی 
از باغــداران قزوینــی با 
مشکلات فراوانی دست 
و پنجه نــرم می کنند 
که سبب پایین آمدن 
بازدهی محصول آنان 

 . د می شــو

زیتون کاران استان انتظار دارند با کمک سازمان جهادکشاورزی 
روی بهبود کیفیت خاک، نوع قلمه زیتون و نحوه آبیاری کار کنند تا 
سطح برداشت زیتون در واحد سطح را از ۲تن در هرهکتار به ۲۰تن 
برسانند. براین اساس هم هست که محور عمده اجرای طرح ملی 
زیتون در کشور، اصلاح باغ های کم بازده و مکانیزه شدن باغ هاست 
و دراین زمینه از تجهیزات نوین فراوری در قزوین استفاده می شود. 
کمبود آب، آفت زیتــون، افزایش هزینه های تولیــد و کارگری، 
ناکافی بودن صنایع تبدیلی بالادســتی و نبود سامانه صادراتی و 
بسته بندی مناسب از معضلات پیش روی زیتون کاران قزوین است. 
تا سال های پیش ورود بی رویه و قاچاق زیتون نیز یکی از مهم ترین 
مشکلات زیتون کاران به حســاب می آمد که با همکاری شورای 
ملی زیتون، این مشکل رفع شد. ازســوی دیگر در زمینه آبیاری 
باغ های زیتون، سال گذشــته با پیگیری های انجام شده ازسوی 
سازمان جهادکشاورزی استان، ۲5میلیون مترمکعب آب از محل 
سد سفیدرود برای باغ های زیتون طارم سفلی اختصاص یافت. با 
این اقدام، آب پایدار و مطمئن برای باغ های زیتون استان قزوین 
تأمین شده است. درحال حاضر با حمایت وزارت جهاد کشاورزی و 
در راستای توسعه باغ های زیتون، به باغداران این محصول یارانه 
نهال پرداخت و به این ترتیب، بخش زیادی از هزینه های کاشت 
نهال زیتون ازسوی دولت تأمین می شود. برای هر نهال زیتون که 
ازســوی باغداران این محصول تهیه می شود، ۴هزارو5۰۰ تومان 
یارانه پرداخت می شــود که البته نهال های مــورد نظر حتما باید 
گواهی شده و از نهالستان های مجاز تهیه شده باشند. زیتون قزوین 
به ۱۲کشور دنیا صادر می شود و که ازجمله آنها می توان به عراق، 

ترکیه، امارات متحده عربی، قطر، کویت و مالزی اشاره کرد.

کاهش برداشت زیتون در گلستان 
با فرا رسیدن فصل برداشت زیتون، کاهش تولید این محصول، که 
بیشتر ناشی از خشکسالی کم سابقه در گلستان ارزیابی می شود، 
خســارت های قابل توجهی به زیتون کاران استان وارد کرده است. 
براساس اعلام سازمان جهادکشــاورزی گلستان، برداشت زیتون 
کنسروی از باغ های بارور اســتان از اوایل شهریورماه سال جاری، 
مانند سال های گذشته، آغاز شده و به زودی بخشی از این محصول 
سرســفره مصرف کنندگان درنقاط مختلف کشور قرار می گیرد. 
این درحالی است که زیتون کاران گلستانی با توجه به خشکسالی 
امســال، با کاهش تولید این محصول مواجه هستند. به صورت 
معمول برداشــت زیتون کنسروی از اوایل شــهریورماه و 
برداشــت زیتون روغنی از آبان ماه هرســال دراســتان 
گلســتان آغاز می شود و این برداشــت به مدت ۴۰ تا 
۶۰روز ادامه می یابد. امسال قیمت توافقی خرید هر 
کیلوگرم زیتون از کشــاورزان در اســتان گلستان 
۲۰ تا 3۰هزار تومان تعیین شده اســت. براساس 
اعلام معاونت باغداری سازمان جهادکشاورزی 
گلستان، سطح زیرکشت زیتون دراین استان 
۷هزارو 5۰۰هکتار است که به نسبت شامل 
۴۰درصد زیتون کنســروی و ۶۰درصد 
زیتون روغنی می شــود. همچنین 
کاهش بارندگــی و گرمای هوای 
امســال، عملکرد باغ های بارور 
زیتون کنســروی و روغنی این 
اســتان را 3۰درصــد از مقدار 
پیش بینی شده کم تر کرده است. 
درحال حاضر پیش بینی می شــود 
با توجه به اســتمرار خشکســالی ها 
و کاهــش 3۰درصدی محصــول، حدود 

۷هزارتن زیتــون در همه 
شهرســتان های اســتان، به جــز بندرگز، 
گمیشــان، بندرترکمن و آق قلا، برداشت شود. همچنین به گفته 
مســئولان مربوط دراســتان، بیش از ۹۰درصد از ارقام تولیدی 
زیتون در گلستان شامل »کرونایکی«، »بلیدی«، »زرد روغنی«، 
»میشن« و »آربیکن« است. ازسوی دیگر تعداد ۱۷کارخانه فراوری 
زیتون در استان، با ظرفیت اسمی تولید ۱۴هزارو ۶۰۰تن روغن یا 
کنسرو درحال فعالیت هستند. قیمت خرید محصول نیز به صورت 
توافقی میان باغــدار و کارخانه های فــراوری محصول تعیین و با 
توجه به شرایط بازار، پیش بینی می شــود درسال جاری از ۲۰ تا 
3۰ هزارتومان، متناسب با کیفیت و کنسروی یا روغنی بودن آن، 
قیمت گذاری شود. همه اینها درحالی است که گلستان با داشتن 
شرایط اقلیمی مناسب و زمین های مستعد، از قطب های مهم تولید 
زیتون در کشور به شمار می رود که براساس گفته مسئولان سازمان 
جهادکشاورزی اســتان، ظرفیت ایجاد ۶۰هزار هکتار باغ زیتون 
دراین استان وجود دارد. همچنین سازمان جهادکشاورزی گلستان 
در دهه های اخیر برای رسیدن به اهدافی مانند تغییر کاربری اراضی 
شیبدار به باغ مثمر، ایجاد فرصت های جدید شغلی، ارتقای درآمد 
بهره برداران و مشارکت در بی نیاز کردن کشور از واردات، گسترش 
باغ های زیتون را در دستورکار قرار داده است. بخش عمده زیتون 
تولید شده در گلستان بدون برندسازی در استان، به صورت فله ای 
روانه بازار استان های دیگر و به ویژه گیلان می شود و غالبا با نام های 
تجاری این استان به فروش می رســد. بخشی از زیتون موجود در 
بازار اســتان گیلان درحالی از استان گلســتان تأمین می شود و 
به عنوان سوغات این اســتان به فروش می رسد که میزان کشت 
زیتون در گلستان بیشتر از گیلان است. زیتون کاری در بسیاری 
از مناطق گلستان قدمتی کم تر از نیم قرن دارد، اما در ۲شهرستان 
گالیکش و مراوه تپه توسعه قابل توجهی داشته است. زیتون کاران 
گلستانی اصلی ترین مشکل خود را میزان غیرقابل اعتماد برداشت 
زیتون ســالانه با توجه به شــرایط اقلیمی، حمایت اندک وزارت 
جهادکشاورزی در قبال جبران خسارت های ناشی از انواع آفت ها، 
مانند »مگس مدیترانه ای« و نبود کارخانه های صنایع تبدیلی با 

ظرفیتی معادل کشت انجام شده، عنوان می کنند.

برند همسایه ها بر روی زیتون طارم
میزان تولید سالانه زیتون در استان زنجان هرچند هرسال متفاوت 
است، اما به طور متوســط با حدود ۴5هزارتن در سطح زیرکشت 
بیش از ۲۰هزارهکتار، رتبه نخست کشور را در تولید این محصول از 
آن خود کرده است. درحالی که میانگین برداشت زیتون از باغ های 
زیتون در سطح کشور حدود ۲/5تن در هکتار است اما این میزان 
در استان زنجان به 3تن در هکتار می رسد. دراین میان شهرستان 

طارم اســتان زنجان را می توان »شهر زیتون« 
نامید، چراکه براســاس 

آمارهــای موجــود، 
حــدود 5۰درصد 
از زیتــون کشــور 
در این شهرســتان 
تولیــد می شــود و 

بــا برخــورداری از 
بیــش از ۲۰درصــد 
زیرکشــت  ســطح 
زیتون کشــور، رتبه 
نخست را در کشور 
کســب کرده است. 
به گفته مســئولان 
مربوط دراســتان، 
پیش بینــی 

می شود 
درســال جاری درآمد حاصل از 
برداشت زیتون به رقمی درحدود ۹۰۰میلیارد 
تومان برســد. اینها درحالی اســت که ارقام زیتون داخلی کشت 
شده در شهرستان طارم شامل زرد، روغنی، شنگه، ماری و گلوله 
زیتون اســت که رقم زرد زیتون با ۹۰درصد ســطح زیرکشت، 
بیشترین میزان را درمیان ارقام زیتون به خود اختصاص داده است. 
البته علاوه براین موارد، ارقام خارجی زیتون مانند »کنسروالیا«، 
»مانزانیلا«، »کرونایکی« و »آربیکن« هم به دلیل ســازگاری با 
منطقه، عملکرد بالایــی دارد و درحال گســترش دراین منطقه 
است. درحال حاضر8۰درصد از زیتون برداشت شده در طارم برای 
فراوری کنسروی برداشت و اســتفاده می شود. ازسوی دیگر این 
شهرســتان درحدود ۲۰درصد از تولید روغن زیتون کشور را به 
خود اختصاص داده است و ۹واحد فراوری تبدیل زیتون به روغن 
نیز دراین شهرستان فعالیت می کنند. این درحالی است که به گفته 
مسئولان شهرک صنعتی طارم، با توجه به اینکه رده فعالیت این 
شهرک پایین است، امکان ساخت واحدهای تصفیه  و روغن کشی 
دراین شــهرک وجود ندارد و باید رده شــهرک صنعتی از 3 به ۶ 
ارتقا یابد تا بتوان برای راه اندازی تصفیه خانه تصمیم گیری کرد. 
این موضوع درحالی مطرح می شود که اگر روغن گیری بلافاصله 
بعد از برداشت محصول در طارم انجام و روغن زیتون استحصال 
شــده با نام طارم در بازار عرضه شود، با استقبال بیشتری ازسوی 
بازرگانان و مصرف کنندگان داخلی و خارجی قرار می گیرد. تبدیل 
اراضی شــیب دار به باغ های زیتون با توجه به برنامه 5ساله ششم 
توســعه، برخورداری زیتون از یارانه و حمایت های دولتی مانند 
دانه های روغنی و حمایت از توســعه ظرفیت صادراتی و صنایع 
تبدیلی ازجمله پیشنهادهای کارشناسان و مسئولان مربوط برای 
توسعه این بخش است. با وجود همه ظرفیت های موجود در طارم، 
به دلیل نبود برندسازی، زیتون طارم به نام استان های همجوار به 
فروش می رسد، درحالی که می توان با ایجاد بازارچه ها، به زیتون 
طارم هویت تجاری قوی تری داد و به بازارهای جهانی عرضه کرد، 
چراکه درحال حاضر با وجود رتبه نخست زنجان در تولید زیتون، 
این استان تنها 3درصد از ســهم صادرات زیتون کشور را به خود 

اختصاص داده است.

کمبود صنایع تبدیلی زیتون در فارس
سطح زیرکشت زیتون در استان فارس بیش از ۹هزارهکتار است. 
از این میزان، بیش از ۷هزارهکتار مثمر هستند و محصول تولیدی 
آنها برای تولید روغن و کنسرو استفاده می شود. به صورت تقریبی 
از هر هــزار کیلوگرم زیتون، حــدود ۱5۰کیلوگرم روغن زیتون 
به دســت می آید. مهم ترین ارقام زیتون تولیدی دراستان شامل 
رقم های زرد، فیشیمی، دزفولی، کنسروالیا، شنگه و شیراز است. 
شهرستان های زرین دشت، سروستان، نی ریز، استهبان، سپیدان 
و فســا از شهرســتان های تولیدکننده زیتون درفارس به شمار 
می روند. نبود صنایع تبدیلــی در منطقه و عدم 
دسترسی مناسب به اطلاعات کافی در زمینه 
کاشت و پرورش زیتون، از عمده ترین 
مشکلات زیتون کاران استان است. 
به گفته مسئولان انجمن زیتون 
فارس، د راین استان تعد اد  کمی 
واحد  فــراوری و صنایع تبد یلی 
زیتون فعالیــت می کنند که با 
توجه به مشکل نقد ینگی، زیتون 
را به صورت ارزان قیمت از باغد اران 
خرید اری می کنند . زیتون به صورت 
طبیعی یک ســال »پرمحصول« 
د ارد  و یک ســال »کم محصول«، 
به همیــن د لیل اگر افــت د ما با 
ســال کم محصولی تقــارن پید ا 
کند ، شــاهد  کاهش بســیار زیاد  
تولید  خواهیم بــود، به طوری که 
سال گذشته تولید زیتون در استان 
فارس کاهش قابل توجهی داشت.

جغرافیای طلای 
سبز ایران

برداشت این محصول در ۵استانی که قطب تولید زیتون محسوب می شوند را مورد بررسی قرار خود اختصاص داده اند. با توجه به فصل برداشت زیتون، همشهری در پرونده ویژه ای وضعیت این محصول به شمار می روند که بخش مهمی از سطح زیرکشت و میزان تولید محصول را به  زیتون کشت می شود، اما زنجان، گیلان، قزوین، فارس و گلستان از عمده ترین تولیدکنندگان از دلایل اصلی افت تولید می دانند.براساس بررسی های انجام شده، درحال حاضر در ۲۶استان وزش باد گرم در زمان گلدهی در مناطق زیتون خیز، یعنی استان های گیلان، زنجان و قزوین، را »کنسرو زیتون« و »روغن زیتون« از ایران تأثیر منفی برجا بگذارد؛ چالشی که کارشناسان، سال۱399 نسبت به ۱39۸، حدود ۲۱درصد کاهش یافته است و این موضوع می تواند بر صادرات نونهالی است.این درحالی است که به گفته مسئولان این وزارتخانه، میزان تولید این محصول در حدود ۷۸هزارهکتار بوده که از این میــزان، ۵۸هزارهکتار بارور و بقیه غیربارور و در مرحله آمارهای اعلام شده ازسوی وزارت جهادکشاورزی، سطح زیرکشت این محصول در سال گذشته از فراوری آن به دست می آید، قابلیت های ویژه ای در زمینه توسعه کشت دارد.  براساس آخرین کشور به همراه داشته باشد؛ محصولی که با توجه به خواص آن و همچنین انواع محصولاتی که زیتون ازجمله محصولات باغی ایران به شمار می رود که می تواند ارزآوری مناسبی برای 
داده است که در ادامه می خوانید.
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  ضرورت ساماندهی نرخ  گذاری كالاها و خدمات 
با توجه به شرایط کنونی اقتصادی کشــور، لزوم تعیین کف و سقف برای هریک از خدماتی 
که اصناف ارائه می دهند، ضروری اســت. سوءاســتفاده برخی اصنــاف از وضعیت موجود، 
سبب ســردرگمی مصرف کنندگان شــده  و مردم را با مشکلات معیشــتی بسیاری مواجه 
کرده است. مســئولان باید با اتخاذ تدابیر مناسب و اســتفاده از توان کارشناسی تشکل های 
صنفی، نســبت به تعیین قیمت و ایجاد تعادل قیمت ها در بازار و یا ایجاد ضوابط و چارچوب 
 متناسب با شــرایط کشــور برای نحوه قیمت  گذاری برخی از کالاها و خدمات اساسی اقدام 

کنند.
عبداللهی زاده از كرج

صدای همشهری

فرحناز چراغی
خبرنگار

طی روزهای اخیر بازهم وضعیت بازار مرغ 
در کرمانشاه متلاطم شده است. آرامش این 
بازار کوتاه مدت بود. مرغ نیست و اغلب مرغ 
فروشی های شهر و استان کرمانشاه، مرغی برای عرضه 
ندارند. اگر هم  برخی مغازه ها مرغ داشــته باشند، اول 
صبح  به فروش می رســد. این شرایط نابسامان هر چند 
وقت یکبار در بازار گوشت مرغ کرمانشاه تکرار می شود 

و در نهایت حواشی آن دامن مردم را می گیرد.

 خرید مرغ به هر قیمتی
یکی از شهروندان کرمانشاهی با بیان اینکه 

دو سه سالی است که مشکل کمبود 
مرغ در کرمانشــاه وجود دارد، 

می افزاید: این بازار نابسامان 
هر چند وقــت یکبار باعث 
مشــکل بــرای مــردم 

می شود. 
وی می گویــد: چندین 
روز اســت که بسیاری از 
مرغ فروشی ها مرغ ندارند و 

هر جا هم مراجعه می کنیم، 
می گویند مرغ نیست.

این خانم خانه دار اظهار می کند: 
قیمت گوشــت مرغ در کرمانشاه هر 

روز تغییر می کند و نظارتی هم بر این وضعیت 
نیســت. وی با بیان اینکه در حال حاضــر قیمت مرغ 
در شهر کرمانشــاه حدود ۳۲ هزار تومان است، اضافه 
می کند: با این شرایط اگر مرغی موجود باشد، قیمت آن 

دیگر برای مردم مهم نیست.

 مرغ ها از كشتارگاه كجا می روند؟
یکی از مرغ فروشی های سطح شهر کرمانشاه هم در این 
باره به همشهری می گوید: مرغ کرمانشاه به استان های 

تهران، کرج و اهواز صادر می شــود و برای کرمانشــاه 
نیست.وی با بیان اینکه اگر صبح ساعت ۲، ۳ بامداد سری 
به کشتارگاه های اطراف بزنید مشاهده خواهید کرد که 
مرغ ها را با خودرو به مقاصد نامعلوم حمل می کنند. مرغ 
به کرمانشاه نمی رســد اما مرغ همین استان به جاهای 
دیگر می رود. استان کرمانشاه مرغداری های زیادی دارد 

و نباید چنین شرایطی داشته باشد.
این مغازه دار ادامه می دهد: براســاس سهمیه، یک روز 
در میان مرغ داریم اما مردم باید از قبل ثبت نام کنند تا 

وقتی مرغ می آید، بتوانند بخرند.

 كمبود مرغ سراسری است
رئیس اتحادیه مرغ و ماهی در کرمانشــاه نیز با تاکید 
بر اینکه کمبود مرغ در کشــور سراســری است، 
می گوید: طی روزهای آینده وضعیت بازار 

مرغ بهتر خواهد شد.
»میثم غلامی« در گفــت و گو با 
همشهری می افزاید: مشکل چند 
روزه قیمت مرغ در کرمانشاه به 
دلیل  اختلاف نظر کشتارگاه و 
مرغدار بر ســر قیمت بود.وی 
در ادامه با بیان اینکه بازار مرغ 
هیچ حســاب و کتابــی ندارد، 
می  گویــد: قرار اســت مرغ طی 
روزهای آینده بــا قیمت ۲۷ هزار و 
۵۰۰ تومان در بازار عرضه شود.رئیس 
اتحادیه مــرغ و ماهی در کرمانشــاه اضافه 
می کند: اگر مرغ زیاد باشــد قیمت شــاید پایین تر هم 
بیاید اما در حال حاضر با همین قیمت عرضه خواهد شد.
وی با تاکید بــر اینکه خرده فروش مــرغ از فروش هر 
کیلو مرغ هزار تومان سود می برد، می افزاید: در صورت 
 تخلف  در ایــن رابطه بــا متخلفین برخــورد خواهد

 شد.

 اختلاف كشتارگاه با مرغداری ها
معاون بهبود امور دام و طیور اســتان کرمانشاه هم در 

گفت و گو با همشــهری، علت مشکلات کمبود مرغ در 
بازار کرمانشاه را  اختلافات کشتارگاه با مرغداران بر سر 

قیمت عنوان می کند و می گوید: استان کرمانشاه 
از لحاظ تولید مشکلی ندارد و اتفاقات چند روز 

گذشته در حوزه توزیع مرغ است.
دکتر »نادر پــرور« می افزایــد: ۵۷۶ واحد 

مرغداری فعال صنعتی در استان مشغول 
فعالیت هســتند.  روزانه ۱۴۰ تن 

گوشــت مــرغ در اســتان تولید 
می شــود که نیاز مصرف روزانه 
کرمانشــاه را تامین می کند. در 
مجموع میزان تولید سالانه مرغ 
در استان  ۳۲ میلیون قطعه مرغ 

است.
وی با بیان اینکه درحال حاضر 
بــه هیچ اســتانی صــادرات 
نداریم، می گوید: میزان تولید 
مرغ در کرمانشاه به مصرف 

خود استان می رسد. 
معــاون بهبود امــور دام و 
طیور اســتان کرمانشــاه 
تصریح می کند: مشکلات 
بازار مــرغ و قیمت آن در 
استان در مجموع مربوط به 
قیمت نهاده ها و بارگزاری 

نشدن به وقت آن و البته 
جوجه ریزی است. 

پرور تاکید می کند: 
در حــال حاضــر 
مشکلاتی  چنین 
وجود ندارد و جز 
توزیع، مشــکلی 
از لحــاظ تولید 

وجود ندارد. 
وی خاطرنشان کرد: ۲۷۰۰ نفر در حوزه تولید 
مرغ در استان به صورت مستقیم مشغول هستند.

تعادل به بازار مرغ باز می گردد
مدیر توســعه بازرگانی سازمان جهاد کشــاورزی استان 
کرمانشاه نیز در گفت و گو با همشــهری با بیان اینکه 
 در بحث تولید مرغ در استان مشــکلی وجود ندارد، 
می افزاید: طی چند روز گذشته مرغداری ها به دلیل 
افزایش هزینه هــا از عرضه مرغ به بــازار خودداری 
می کردنــد که بــا تدابیر اندیشــیده شــده و 
همکاری بخش های مختلف دولتی، 
خصوصی و تشــکل ها قرار است 

به زودی تعادل به بازار برگردد.
 »شــهاب پرویز« می گوید: با 
تدابیر اندیشــیده شده طی 
روزهای آینده مشکل کمبود 
مرغ در استان حل می شود و 
شاهد آرامش در بازار مرغ 

کرمانشاه خواهیم بود.
وی با اشــاره بــه تولید 
مــرغ در اســتان نیــز 
تصریــح می کنــد: با 
مدیریت همکاران جهاد 
کشاورزی مشــکلی از 
لحاظ جوجــه  ریزی و 
تولیــد گوشــت گرم 
مرغ نداریم. مشکل 
در بحــث عرضه 
مرغ اســت که 
براســاس نیاز، 
میزان مورد نیاز 
مردم فراهم نشده 

. ســت مدیر توسعه بازرگانی ا
سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه 
اضافه می کند: در حال حاضر با توجه به 
جوجه ریزی به موقع، نیاز به توزیع مرغ 
منجمد نیست. اما از لحاظ ذخیره سازی 
مرغ منجمد جزو استان هایی هستیم که به 

اندازه کافی ذخیره انجام داده ایم.

وعده بازگشت آرامش به بازار مرغ کرمانشاه

 دوشنبه 10  آبان  1400 
شماره 8350 

  دامداران عشایر در آذربایجان غربی به دلیل کمبود علوفهدام های عشایر آذربایجان غربی گرسنه اند
 مجبور به  فروش دام های خود زیر قیمت بازار هستند

021-23023405    
ستون صدای همشهري براي نوشتن مشکلات شما شهروند  گرامی  است. معضلاتي که منعکس مي شوند تا 
مسئولان آنها را بخوانند و در پي یافتن راه حلي براي رفع آنها برآیند. برای بازگو کردن مشکلات خود از ساعت 

9 تا ۱۷با شماره دفتر همشهری تماس بگیرید.

کمبود مرغ و قیمت های متغیر، بازار مرغ کرمانشاه را متلاطم کرده است اما مسئولان امید به بهبود شرایط می دهند
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 خانه تاریخی داروغه در مشهد
عکس: میرسعید هادیان

جای تان در کنار ما خالی است. شما می توانید سهمی بزرگ در دیده شدن استان، شهر، روستا و محله خود داشته باشید. فقط کافی است موبایل   را بردارید و با ارسال یک پیام صوتی یا متن، حتی عکس و فیلم در تلگرام، 
ما را در جریان رویدادها، محرومیت ها و دیدنی های محل زندگی تان قرار دهید.

صدای شما در همشهری شنیده می شود
برایمان بگویید... برایتان می نویسیم

 #همراه »همشهری« 
در استان ها باشید

ارتباط با ادمین
  hamshahriostanha_admin

 #همشهری_ استانها
@hamshahriostanha

اینستاگرام
Instagram.com/hamshahriostanha

خط مستقیم
 021-23023442                   
021-23023432
پیام گیر
021-23023405

بیش از۲۰ هزار خانوار عشایری با جمعیتی افزون 
بــر ۱۰۰ هزار نفــر در آذربایجــان غربی زندگی 
می کنند. شهرســتان های خوی، ماکــو، ارومیه، 
پیرانشهر، میاندوآب  و اشنویه بیشترین جمعیت عشایری استان 
را در خود جای داده اند. این جمعیت کم ســالانه تا ۱۷ هزار تن 
گوشت و ۵۵ هزار تن شیر نیز تولید می کنند.در مجموع عشایر 
این استان سالانه ۳۳۰هزار تن انواع محصولات دامی به ارزش 
۵۰۰ میلیارد ریال را تولید و روانه بازار می کنند که بخش قابل 
توجهی از شیر و گوشت تولیدی اســتان را شامل می شود. اما 
امســال خشکســالی و کمبود نهاده های دامی در کنار افزایش 
مهارگسیخته قیمت نهاده ها موجب شده تا دامداران عشایری 
استان نتوانند مانند سال های گذشــته به دامداری بپردازند و 

گرفتار کمبود منابع غذایی برای دام ها شده اند.

دام های گرسنه
»مصطفی جباری« از تولید کنندگان گوشــت و لبنیات خوی 
است که پیوند فامیلی با عشــایر این منطقه نیز دارد.  او با اشاره 
به وضعیت نامناسب مراتع در سال جاری می گوید: عشایر بیش 
از 9۰ درصد علوفه خود را به صورت طبیعی از مراتع به دســت 

می آورند و کمتر نهاده های دامی می خرند، اما امســال 

با خشکسالی به وجود آمده، علوفه زیادی در مراتع سنتی پیدا 
نکردند.وی ادامه می دهد: برخی از چوپان ها مجبور شدند برای 
چرای دام وارد حریم مراتع روستائیان یا منابع ملی شوند. آنها با 
چرای بیش از حد موجب تخریب این اراضی شدند که این اقدام با 
واکنش هایی از سوی روستائیان و ماموران حفاظت محیط زیست 

مواجه شد و نتیجه آن گرسنه ماندن دام ها بود.

فروش دام ها به زیر قیمت
جباری اظهار می کند: اگر به میادین فروش دام در مناطق مختلف 
استان مراجعه کنید با انبوهی از دام های لاغر روبرو می شوید که 
علوفه کمی خورده اند و دامداران برای تلف نشــدن این حیوانات 
مجبور به فروش آنها به هر قیمتی هستند.این تولید کننده گوشت و 
لبنیات ادامه می دهد: در چنین شرایطی دلال ها وارد کار می شوند 
و با خرید دام زنده به قیمت های بسیار پایین که گاه به زیرهرکیلو 
۳۰ هزار تومان هم می رسد این دام ها را خریداری می کنند و در 

مقابل دام ها را در شهرها و با قیمت های بسیار بالاتر می فروشند.

مقاومت برخی از عشایر در فروش دام
خلیــل جهــودی از دامــداران 

عشــایری اطــراف 
ارومیه 

اســت که مایل به فروش دام نیســت و این کار را خودکشــی 
اقتصادی خود می داند و می گوید: به جای تشــویق دامداران به 
فروش دام های زنده باید نهاده های دامی با قیمت پایین فراهم 
شود یا اینکه مسئولان اجازه دهند دام های خود را به مراتع ببریم.

وی عنوان می کند: گفته می شود این مراتع حفاظت شده هستند 
و چرای زیاد باعث نابودی آن می شود ولی نکته مهم این است که 
عشــایر مراتع را از آن خود می داند و راه حفاظت از آن را هم بلد 
است.این دامدار عشایری تاکید می کند: از سوی مسئولان جهاد 
کشاورزی و عشایر، نرخ هر کیلو دام زنده ۳۰ هزار تومان و تحویل 
در کشتارگاه ۳۳ هزار تومان اعلام شده است اما در حقیقت این 
قیمت ها برایمان صرفه اقتصادی ندارد و تا حد توان دام های خود 

را نخواهیم فروخت تا بتوانیم برایشان غذا و علوفه پیدا کنیم.

خرید كارشناسی شده دام از عشایر 
رئیس ســازمان جهــاد کشــاورزی آذربایجان غربــی با بیان 
اینکه کارگروه هایی متشــکل از کارشناســان معاونت امور دام 
جهادکشاورزی، امور عشایر، دامپزشــکی و پشتیبانی امور دام 

برای تعیین قیمت 

متوسط دام حذفی در مناطق مختلف استان تشکیل شده است، 
می گوید: دامداران مطمئن باشند که خریدها با هدف حمایت از 

آنان و به صورت کارشناسی شده انجام می شود .
اکبر کرامتی اظهار می کند: خشــکی مراتع به عنوان مهم ترین 
و اصلی ترین منبع تغذیه دام های عشــایر باعث ایجاد مشکلات 
اقتصادی برای آنها شده اســت و باید برای جبران آن تدبیری 
اندیشید تا دام های سبک و سنگین عشایر بر اثر خشکسالی تلف 
نشود.وی ادامه می دهد: اجرایی شدن عملیات خرید حمایتی یک 
طرح بسیار مهم و اثربخش است و علاوه بر حمایت از دامداران 
عشــایری  به تعادل و تنظیم بازار و جلوگیری از افزایش قیمت 

گوشت قرمز و جولان دلالان کمک خواهد کرد.

حمایت های چندجانبه از دامداری عشایری
مدیرکل امور عشایر آذربایجان غربی با بیان اینکه حذف دام ها 
و خرید تضمینی دام زنده از عشایر تنها راهکار مسئولان نبوده 
است می گوید:  در شش ماهه نخســت امسال ۲۱ هزار تن انواع 
نهاده دامی برای جبران کمبود علوفه توســط دولت تامین و در 
بین عشایر توزیع شد اما بخش قابل توجهی از مواد غذایی 

دام های عشــایری از مراتعی تامین می شــود که امسال دچار 
خشکسالی شده است.

علی ناجی تاکید می کند: برای جبران کمبود علوفه و نهاده های 
دامی، دولت برنامه هایی از جمله تامیــن ارز یارانه ای مورد نیاز 
برای واردات نهاده  را در دستور کار دارد و در این زمینه طی یک 
سال گذشــته  ۳۵ هزار تن انواع نهاده دامی بین عشایر استان 

توزیع شد.
وی ادامه می دهد: با شرایط به وجود آمده در سال جاری دولت، 
شرکت پشتیبانی امور دام را موظف کرده تا دام مازاد و غیرمولد 
عشــایر را خریداری کند و در این زمینه سهم آذربایجان غربی 

خرید ۷۰ هزار راس دام عشایر استان تعیین شده است.
این مســئول عنوان کرد: البته دو نکته مهم مــورد توجه قرار 
دارد؛ اینکه دام های خریداری شده اولا مازاد باشد و دوم اینکه 
غیرمولد باشند تا تولید مثل و زاد و ولد جمعیت دامی با مشکل 

مواجه نشود.
وی با اشــاره به بی میلی برخی دامداران برای فروش دام مازاد 
خود، تاکید کرد: علاوه بر قیمت تعیین شده در ازای هر کیلوگرم 
دام زنده ای که به صورت تضمینی خریداری می شــود، ســه 
کیلوگرم  نهاده دامــی نیز با قیمت یارانــه ای تحویل دامداران 

خواهد شد تا به مصرف دیگر دام های باقیمانده برسد.

سیدمرتضی احمدپور
خبرنگار
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